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یادداشت
علیرضا زاکانی؛ شهردار تهران

بهمن57 نقطه آغاز یــک رویارویی تمام عیار بین حق 
و باطل است؛ حکومتی که استقرار یافت تا مسیر رشد 
همه جانبه انسان باشد و همین هدف کافی بود تا شرق و 
غرب سیاسی، عالم را مقابلش بسیج کند. اما چرا از سعادت مردم ایران می ترسیدند 
و مانع تراشی کردند؟ چون سعادت دنیایی و اخروی ملت ایران بیدار کننده بود. اگر 
این پیشرفت همه جانبه به عالم صادر می شد، بیداری تاریخی ملل شکل می گرفت 
و همه هیمنه پوشــالی غرب را به خاک می کشــید؛ تمدنی که اصل و اساسش بر 
تعمیق جهل بود. روشن اســت که انقلاب 57 که نقطه عزیمتش، بیداری و تحول 
آگاهانه است، مهم ترین جبهه معارض برای تمدن غرب محسوب می شد. عداوت و 
دشمنی از همین نقطه آغاز شد و تا امروز هم ادامه دارد و روزبه روز هم این دشمنی 

پیچیده تر و ترکیبی تر می شود.
اما مقابل این عداوت چه باید کرد؟ 

راه، قوی شدن است، با تکیه بر مکتب امام)ره( و اداره کشور بر مدار علم و مشارکت 
نخبگان و مردم.

امروز بعد از چهل و اندی سال باید دقیق تر راه طی شده و مسیر پیش رو را ارزیابی و 
آسیب شناسی کرد و به یک مدل و الگوی سازنده در مواجهه با این عداوت پیچیده 

رسید.
پس سؤال دقیق تر این است: اولا این عداوت دقیقا چیست و مقابل آن چه باید کرد؟

»عداوت« بر گُرده 2زمینه اصلی نشسته و شکل گرفته است؛ اول »عسرت« و دوم 
نیز »غفلت«.

عسرت همه تلخی ها و سختی هایی است که مردم ما از آن رنج می برند؛ سختی هایی 
که بخشــی داخلی و ناشــی از ناکارآمدی مدیریتی اســت و بخشــی نیز ثمره 
مانع تراشی های دشمن است. این ملت 4دهه مقاومت کردند اما اصل این عسرت ها 
در کنار همه توفیقاتی که داشــتند، قابل کتمان نیســت. دشمن نیز روی همین 

زخم ها و عسرت مردم تمرکز کرده است.
اما غفلت چیست؟ غفلت نگه  داشتن جامعه در ندانستن و ناآگاهی است؛ آنچه در 
جنگ شناختی هدف گذاری شده است تا از طریق رسانه  یا دیگر ابزارها مردم را از 
واقعیت دور نگه دارند. تلاش می کنند توفیقات انقلاب در واقعیت را هم در ذهن ها 

ناکارآمد جلوه دهند.
عسرت و غفلت فرصت عداوت و دشمنی اســت تا نقص های عسرت ساز را گرفته 
و از طریق تعمیق غفلت و بزرگنمایی، مردم را از راه طی شده پشیمان و نسبت به 

آینده ناامید کنند.
اما ریشه عسرت کجاســت؟ به تعبیر دقیق تر چه چیز مقدمه عسرت شده است؟ 
کسری در »منزلت«. در اصل عدم منزلت مردم ریشه همه این سختی هاست. در 
یک جمله همه کارهایی که انجام شده در قدر و اندازه این مردم نبوده است. منزلت 

این مردم حفظ و صیانت نشده است. همین نیز ریشه عسرت هاست.

ریشه غفلت ها چیســت؟ ضعف در »تربیت«. نقص در نظام تربیتی ما باعث شده 
است زمینه غفلت و ناآگاهی در این روزها فراهم شود. آنچه در 3 ماه گذشته تحت 
عنوان اغتشاشات تجربه شد، خروجی همین ضعف نظام تربیتی است. از خانواده 
تا مدرسه تا منبر و حوزه و دانشگاه و رسانه و همه و همه اجزای تشکیل دهنده این 

نظام تربیتی هستند.
با این مقدمه اگر ریشــه عســرت ها و غفلت ها در انقلاب خشــکانده شود شاهد 

»شوکت« خواهیم بود؛ شوکت و اقتدار.
اما برای عبور از عسرت و غفلت و رسیدن به شوکت چه باید کرد؟

راه ایجاد منزلت در »تکریم« و »مشارکت« است. تکریم همان بزرگداشت مردم 
است. اینکه مردم با تمام وجود احساس کنند صاحبان اصلی این انقلاب اند و همه 
مسئولان صادقانه خادم اند. دوم نیز مشارکت اســت. اینکه مردم خود را صاحب 
کارها بدانند. همه  چیز به مردم سپرده شــود تا خود تصمیم بگیرند و امور را اداره 

کنند.
راه عبور از غفلت نیز در »جهــاد تبیین« و »جهاد مطالبه« اســت. جهاد تبیین 
اولویت اش برای عموم مردم اســت و جهاد مطالبه مخاطب اصلی اش مســئولان 

هستند. این دو کنار هم تربیت ساز هستند.
منزلت و تربیت، شوکت و اقتدار ایجاد می کند؛ اقتداری که ریشه اصلی آن اشداءعلی 
الکفار و رحماء بینهم است. به سخن دیگر، اقتداری که دارای قاطعیت با دشمن و 

همراه با رأفت است مقابل مردم خود.
برای مقابله با عسرت نیازمند »خدمت« و »پیشرفت« هستیم. این دو نیز از طریق 

ایجاد منزلت ساخته می شود که توضیحش گذشت.
خلاصه اینکه نقطه عزیمت همه عداوت هــا ایجاد ناکارآمدی و در نهایت ناامیدی 
است و نقطه عزیمت شوکت این انقلاب در کارآمدی و احساس امید به آینده است.

و اما این همه نیازمند یک الگوی تمام عیار است؛ الگویی که به »نوسازی انقلابی« 
شناخته می شود.

مسیر رسیدن به این الگو نیز تنها و تنها بازگشت داهیانه و خردمندانه و متعهدانه و 
عالمانه به اصول قانون اساسی است. همه آنچه طی این چهل و اندی سال، گذشته ، 
تجربه ای است برای احیای قانون اساســی و اصول روی زمین مانده آن در دوران 

دولت سازی  و جامعه سازی . نوسازی انقلابی اینجاست.

نوسازی انقلابی

دیدهشوید
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
تبلیغات درون واگن ها
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رهبرمعظم انقلاب در آستانه ایام الله دهه فجر و چهل وچهارمین سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، صبح دیروز )سه شنبه( با حضور در 
حرم امام خمینی)ره( یاد و خاطره بنیانگذار جمهوری اســلامی ایران را 
گرامی داشتند. حضرت آیت الله خامنه ای سپس با حضور در مزار شهدای حادثه هفتم تیر 
در 7تیرماه ۱۳۶۰و شهدای انفجار دفتر نخست وزیری در 8شهریورماه سال ۱۳۶۰، یاد 
شهیدان بهشــتی، رجایی، باهنر و یاران شهیدشان را گرامی داشتند. ایشان همچنین 
بر مزار حاجیه خانم خدیجه ثقفی، همسر امام خمینی)ره(، علی اکبر هاشمی رفسنجانی 
و ســیداحمد خمینی هم فاتحه خواندند. رهبرمعظم انقلاب با حضور بر مزار تعدادی از 
شهدای مدافع حرم، شهید مدافع امنیت آرمان علی وردی، شهدای گمنام، شهدای سلامت 
و شهدای آتش نشانی، یاد و نام آنان را گرامی داشتند. حضرت آیت الله خامنه ای همچنین 
در گلزار شهدای بهشــت زهرا)س( در کنار مزار 2تن از جانباختگان سانحه هواپیمای 

اوکراینی نیز حضور یافتند.

10شهیدی که میزبان 
رهبر انقلاب بودند

رهبر معظم انقلاب در آستانه سالروز پیروزی انقلاب اسلامی 
در مرقد امام خمینیره و گلزار شهدا حضور یافتند
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نقل قول خبر

خبر

ایجاد یأس درجهت راهبرد دشمن است
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور: هرکسی 
با قلم، عمل و اقداماتش مــردم را امیدوار 
کند بداند که در جهت راهبرد رهبری معظم 
انقاب اســامی و نظام حرکت کرده و هر 
کس با اقدام یا عدم اقــدام، با فعل یا ترک 
فعل بــا ایجــاد شــائبه ها و گره هــای ذهنی 
در مردم، ایجاد یأس کند، بداند یا نداند و 
بخواهد یا نخواهد در جهت راهبرد دشمن 

حرکت کرده است.

21پرونده با ردمال 183هزار میلیاردی  
مسعود ستایشی، سخنگوی قوه قضاییه : 
تاکنون تعقیب و محاکمه بیش از ۳۰۰ نفر 
از مدیران متخلــف و ۲۹۶ محکوم قطعی 
را داشتیم. رســیدگی به بیش از ۳۶ هزار 
و ۵۰۰ فقــره پرونــده جرایــم اقتصــادی از 
زمان تشکیل مجتمع رسیدگی به مفاسد 
اقتصادی انجام شــده اســت. ۲۱ پرونده 
کان و مهــم در مرحلــه اجــرای احــکام با 
رد مــال حــدود ۱۸۳ هــزار میلیــارد تومان 

تشکیل شده است.

 آرمانی که عزیزتر شد.

 

هر تعاملــی از رهبر با آرمــان علی وردی 
می بینم، به لحظاتی فکر می کنم که به 
آرمان گفتند به آقا توهین کند و نکرد و 
بیشتر شکنجه شد؛ و به لحظه ای که این 
موضوع به اطاع رهبری رسید.یاد طیب 
هم می افتم؛ اگر دروغ بستن به امام را 
قبول می کرد، اعدام نمی شد.جان دادن 

برای احترام به مردان خدا.

@asoupar
کبری آسوپار

 

هر لحظه حسرتم بیشتر می شود
خوشــا بــه ســعادتت #آرمان_عزیــز و 

عاقبت بخیر ما _اللهم ارزقنا

@FsHossseini
FsHosseini

 

آرمان ما تویی نحوه زندگی کردنت آرمان 
ماســت نحــوه شــهید شــدنت، آرمــان 
ماست جوری که پشت ولی وایسادی، 

آرمان ماست

@FsHossseini
فاطِمه ثابتِ

 

چــه خــوش اســت مــن بمیــرم تــو بیایی 
بر مزارم ســری از لحــد بــرآ رم که خوش 

آمدی نگارم

@ghadamyari_ir
ابالفضل

 

وقتی همه چیزت برای خدا باشه
خدا هم عزیزت می کنه

ولله که عزت دست خداست..
# آرمان_عزیز

@szabdollahi
سيده زهرا عبداللهی

 

حضــرت آقــا دردیــدار باتولیدکنندگان 
فرمودند"وضعیت مااز لحاظ بهره وری بد 

است"فقط کشت گندم راببینید: 
درســطح  گنــدم  مکانیــزه  برداشــت 
کشور۱۰٪ پرِتی داردکه حجمی حدودیک 
میلیون تن درســال می شــود.به عبارتی 
همه برداشت گندم استان فارس رایکجا 
بریزیم دور،که آب مصرفی برای کشــت 

آن معادل ۳/۱حجم سد دز است.

@H_ZEBARJAD
زبرجد 

 

۹۰درصــد مصــرف آب کشــور در حــوزه 
کشاورزی است و تأکید ویژه رهبر انقاب 

افزایش بهره وری در این حوزه است.
خــوب اســت بدانیــد بــا اســتفاده از 
فناوری های داخلی )مانند #نانو حباب( 
بهره وری در ۲حوزه »کشت گلخانه ای« 
و »شــیات« بیــش از ۱۰ درصد افزایش 
می یابدتوسعه این فناوری منتظر حمایت 

مجلس و دولت است.

@m_akbarzadeh5
محمد اکبرزاده

 

اگه میخوای بفهمــی ایــن روزا کیا واقعا 
 به فکر درد مردمن، یه ســر بــرو # خوی

 می بینیشون
#قضاوت_با_شما

@yasin_firoozi
فامیل خیلی نزدیک

تجمع ۱2هزارنفری 
بسیجیان در تهران 

تجمع ۱۲هزار نفری بسیجیان تهران با هدف تجدید 
میثاق با ولایت و به نمایش گذاشــتن توان و اقتدار 
گردان های بســیجی، با عنــوان »رزمایش بزرگ 

مدافعان ولایت« روز ۱7بهمن ماه برگزار می شود.
به گزارش فارس، دراین رزمایش بزرگ که ازســوی 
سازمان بســیج ادارات و وزارتخانه های سپاه تهران 
بزرگ به مناســبت فرارســیدن چهل و چهارمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اســلامی برگزار می شود، 
۲8گردان »بیت المقدس« و »کوثر« حضور خواهند 
داشت؛ تجمعی که در مجموعه ۱۲هزار نفری آزادی 
برگزار می شود.براساس اعلام مسئولان مربوطه، این 
رزمایش بزرگ به دنبال تصمیم پارلمان اروپا مبنی بر 
تروریست اعلام کردن سپاه پاسداران و انتشار مطالب 
توهین آمیز ازســوی نشریه فرانســوی شارلی ابدو 

برگزار خواهد شد.

رهبری

شهید آرمان  علی وردی، طلبه 
۲۱ساله حوزه علمیه آیت الله 

مجتهدی و از شهدای مدافع امنیت، 
شامگاه 4آبان ماه ۱40۱در اغتشاشات 

شهرک اکباتان مورد ربایش قرار 
گرفته و به طرز فجیعی به 

شهادت رسید.

شهید اسدالله ابراهیمی، از آرمان عزیز
شهدای مدافع حرم، در ۲7خردادماه 

سال۱395در شهر حلب سوریه به شهادت 
رسید. تروریست های جبهه النصره از تحویل 
پیکر مطهر این شهید خودداری کردند و تنها 

 مزار یادبودی به نام وی در قطعه
50 بهشت زهرا)س( تهران 

اختصاص یافت.

اسدالله ابراهیمی 

بسیجی شهیدمهدی بیدی 
ازجمله شهدای مدافع حرم بود که 

در ۲6خردادماه سال۱395درجریان 
نبرد با تروریست های تکفیری، 
در حومه شهر حلب سوریه به 

شهادت رسید.

شهید جواد الله کرم، از شهدای مهدی بیدی
مدافع حرم، از فرماندهان زبده 

مقاومت بود که در ۱9اردیبهشت ماه 
۱395در جریان حمله نیروهای تکفیری 

 به »خان طومان« در جنوب غرب 
حلب در زمان آتش بس به 

شهادت رسید.

جواد الله کرم

ســیدعباس  روحانــی،  شــهید 
موسوی قوچانی، ازجمله روحانیان انقلابی 

خطه خراسان در پیش از انقلاب اسلامی بود که از 
شاگردان رهبرمعظم انقلاب نیز به حساب می آمد. 
او در سحرگاه ششم فروردین ماه سال۱36۱در 

جریان عملیات فتح المبین به فیض 
شهادت رسید. 

سیدعباس 
موسوی قوچانی

ناصر
 مهرورز

دکتر زهرا خدابنده لو، شهیده 
سلامت، متولد سال ۱36۲، پزشک 
جهادگر و عضو کادر درمان بخش 

کرونایی بیمارستان امام خمینی)ره( تهران 
بود که ۱7مهرماه ۱400براثر ابتلا به 

 کرونا به شهادت رسید.
۳۰ دی ماه ۱۳۹۵

زهرا خدابنده لو 
 مهندس فاطمه کازرانی

شهیده مهندس فاطمه کازرانی، 
به همــراه همســرش ازجملــه 
جانباختگان پرواز 7۵2هواپیمای 
اوکراینی در ۱8دی ماه ۱۳۹8بودند.

حسین 
رضایی

شــهید حســین رضایی، از 
شــهدای مدافع حرم، پس از 
اعزام داوطلبانه به سوریه و نبرد 
در برابر تروریست های تکفیری 
در ۱7آبان مــاه ۱394در 
حلب ســوریه با اصابت گلوله 

تک تیرانداز به شهادت رسید.

 شــهید مهرورز، آتش نشــان 
ایستگاه ۲4 سازمان آتش نشانی 
تهران بود که 3 دی ماه ۱395 
در حادثه ساختمان پلاسکو به 
شهادت رسید. او همراه 3برادر 
دیگر خود، شغل آتش نشانی را 

انتخاب کرده بودند.

شهیدمحمدحســین ســاکت مدرک 
مهندسی راه آهن خود را از دانشگاه علم وصنعت 

دریافت کرده بود و نقش مهمــی را در طراحی و 
مهندسی بسیاری از خطوط ریلی شهری کشور 
برعهده داشت. او و همسرش فاطمه کازرانی، 

ازجمله جانباختگان پرواز 75۲هواپیمای 
۱8دی مــاه  اوکراینــی در 

۱39بودند.

محمدحسین ساکت

رهبر انقلاب: از لحاظ بهره وری خیلی وضعمان 
بد است

 مرد، میهن آبادی

@khameneinews
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امروز ظهر در مراسمی با حضور شهروندان غرب تهران 
و شهردار، 9هزار مترمربع باغ ایرانی به سرانه فضاهای 
سبز پایتخت افزوده می شود. این دومین باغ ایرانی 

است که درهای آن به روی مردم گشوده می شود.
12آذر امسال بود که علی محمد مختاری، مدیرعامل 
سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران خبر داد 
۳2پروژه کلان پارک سازی تهران در حال انجام است 
که تعدادی از آنها تا پایان سال به بهره برداری خواهد 
رسید. حالا خبر رسیده که امروز یکی از بزرگ ترین 
بوستان های پایتخت در محله باغ فیض به بهره برداری 
می رسد تا سرانه فضای سبز در غرب تهران را به نحو 

مؤثری افزایش دهد.

معماری اصیل گلاریس
این باغ ایرانــی که گلاریــس نامیده شــده، در 

شــمال غربی پایتخت قرار دارد. ریشــه اصطلاح 
»گلاریس« از ادبیات کردی برداشــت شده و این 
نام استعاره ای از درختان فراوان این مجموعه است. 
طراحی این باغ نیز از معمــاری اصیل ایرانی الهام 
گرفته و برای آن کاربری های تفریحی و فرهنگی 
تعریف شده و در فضاسازی باغ نیز از تصاویر شهدای 
کرد بهره برده شده است. احسان شریفی، شهردار 
منطقه ۵ درباره پروژه باغ ایرانی گلاریس که امروز 
افتتاح خواهد شد، گفت: »در روند طراحی این باغ، 
تلاش فراوانی شده تا شاهد یک باغ ایرانی متفاوت 
باشیم. حتی در نمایشــگاه دستاوردهای مدیریت 
شهری در بخش ویژه، منطقه ۵ به رونمایی از این 
پروژه ارزشمند از طریق ماکت و ویدئووال پرداخت 
و از سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای اجرایی 
شدن این پروژه دعوت به همکاری و همراهی کرد.« 
به گفته شریفی، طراح این پروژه 2بانوی کارشناس 
متخصص از معاونت فنی و عمران منطقه ۵ هستند 
و همین نکته جای افتخــار و مباهات دارد. در باغ، 
آبراه آرامش درنظر گرفته شده که فضایی به منظور 

ارتباط مستقیم مراجعه کنندگان با طبیعت است که 
در این فضا از نهر موجود استفاده شده است. مسیر 
پلازا نیز دیگر جاذبه  ویژه این باغ است که فضایی 
اســت با طراحی چندمنظوره جهت پیاده روی و 
تعامل افراد با یکدیگر با قابلیت نشستن در فضاهای 
طراحی شــده. در باغ گلاریس، تخصیص فضای 
باز برای کافه کتاب و شــربت خانه موجب افزایش 
جذابیت های باغ شده است. کافه کتاب فضایی است 
با عملکرد کافی شاپ و کتابخانه که هر دو کار را توأم 
باهم برعهده دارد و شــربت خانه نیز به منظور ارائه 
محصولات سنتی و ارگانیک به مراجعه کنندگان 
درنظر گرفته شده اســت. همچنین باغچه کتاب 
برخلاف طراحی بسته کتابخانه های معمول، فرصت 
مطالعه در فضای آزاد را می دهد و دارای سکوهای 
منعطف در فضایی باز برای مراجعه کنندگان است. 
شریفی شــهردار منطقه ۵ گفت: کاشی های آبی، 
آجرهای سنتی ایرانی، خشت و گل و دیگر عناصر 
معماری ایرانی و اسلامی برای متریال این باغ درنظر 

گرفته شده است. 

۲۱ باغ در دست تملک شهرداری
شــهرداری تهران 21باغ در دســت تملک دارد و 
2۳پارک منطقــه ای و فرامنطقه ای را قرار اســت 
به زودی به بهره برداری برســاند. در این گام سرانه 
فضای سبز داخل شهری در مناطق ۵، ۷، 1۰، 1۷، 
11، ۸ و 12 با روند توسعه عادلانه افزایش می یابد. 
در دوره اخیر مدیریت شــهری، تحول بوستان ها 
و توســعه آنها به عنوان یکی از مهم ترین اولویت ها 
درنظر گرفته شده و به گفته علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران، زنده نگه داشــتن ۵9هــزار هکتار فضای 
سبز برای شهرداری یک موضوع اساسی است. اما 
علاوه بر توســعه فضای سبز حل مشکلات مردم و 
ایجاد فضای فراغت برای آنها نیز از اهمیت بسزایی 
برخوردار است و شهرداری تهران وعده داده است 
تا نیازهای مردم را درون این پارک ها تعریف کند تا 
حضور مردم بتواند آنها را زنده و احیا کند. همچنین 
شهردار تهران وعده داده تا پارک ها را محل رجوع 
مردم در جهت رفع نیازهــای عمومی جامعه قرار 

دهد.

گلاریس به باغ فیض آمد
دومین باغ ایرانی با طراحی 2بانو به وسعت 9هزار مترمربع امروز با حضور شهردار تهران در غرب شهر افتتاح می شود

سقف بودجه14۰2 شهرداری تهران روی 6۵هزار و ۸۰۰میلیارد تومان بسته و توسط اعضای شورای شهر تهران تصویب شد
جهش بودجه  حمل ونقل همگانی در سال آینده

دیروز تهران بارانی بود و همین امر سبب ترافیک سنگین در شهر شد. 
خبری از تاکسی نبود و اتوبوس ها هم با تأخیر بیش از 1۵ تا 2۰دقیقه ای 
به ایستگاه ها می رسیدند و اغلب هم مملو از جمعیت بودند. مشکلاتی 
که سبب گلایه رئیس شورای شهر تهران شد و برای چندمین بار مهدی 
چمران به معضل ترافیک پایتخت واکنش نشان داد و آن را کشنده دانست 
و گفت: »متروی تهران کار خود را انجام می دهد و بارش باران خللی در 
خدمت رسانی ناوگان ریلی ایجاد نمی کند اما ناوگان اتوبوسرانی تحت تأثیر 
قرار می گیرد. زمان بارش رانندگی ها به هم می ریزد. ترافیک ســنگین 
تشکیل می شود و برخی معابر قفل می شوند. اتوبوس هایی که در مسیرهای 
ویژه تردد می کنند کار خود را انجام می دهند اما سایر اتوبوس ها در میان 
ترافیک گیر می کنند و طبیعتا دیرتر به مقصد می رسند.« او در ادامه از عزم 
جدی شورا برای رفع مشکلات حوزه حمل ونقل عمومی خبر داد و از آن 
با عنوان تصمیم انقلابی یاد کرد و گفت: »حمل ونقل سهم قابل توجهی 
در بودجه سال آینده شهرداری تهران دارد. علاوه بر آن مبلغ خوبی هم 
به صورت ویژه بــه این حوزه اختصاص داده ایــم و امیدواریم تا حدودی 

کمبودها رفع و وضعیت ناوگان حمل ونقل عمومی بهتر شود.«
به گزارش همشــهری، چهارم بهمن، علیرضا زاکانی شهردار تهران با 
حضور در شورای شهر لایحه پیشنهادی بودجه ســال14۰2 را با رقم 
۷۸هزار و 4۷۵میلیارد تومان تحویل رئیس شورا داد. بررسی لایحه در 
اولویت کمیسیون ها قرار گرفت و در نهایت اعضای پارلمان شهری در 
کمیسیون تلفیق به جمع بندی رسیدند و دیروز در جلسه شورای شهر 
تهران محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه از سقف 6۵هزار و 
۸۰۰میلیارد تومانی رونمایی کرد. نکته قابل تامل این است که علاوه بر این 
مبلغ، شورای شهر تهران 1۰هزار میلیارد تومان هم به طور ویژه به حوزه 
حمل ونقل عمومی اختصاص داده است. بنابراین اعضای پارلمان شهری 
در جلسه دیروز بودجه 6۵هزار و ۸۰۰میلیارد تومانی شهرداری تهران 
را تصویب کردند. آخوندی در جریــان ارائه گزارش گفت: »حمل ونقل 
در بودجه سال آینده سهم ۳۳درصدی دارد و با 1۰هزار میلیارد تومان 
دیگری هم که به این حوزه اختصاص داده شده، قطعا جهش بالایی در این 

حوزه رخ خواهد داد. همچنین از بودجه تصویب شده)6۵هزار میلیارد 
تومان( حدود ۳۷هزار میلیارد تومان هزینه و ۵هزار میلیارد تومان هم 
دیون است. بنابراین تکلیف 42هزار میلیارد تومان روشن است و امیدواریم 
با همراهی کمیسیون بتوانیم درخصوص مابقی بودجه به نتیجه مطلوب 
و منطقی برسیم.« مهدی چمران هم در ادامه تأکید کرد: »سال آینده 
شهر باید با 6۵هزار میلیارد تومان اداره شود تا بتوان 1۰هزار میلیارد تومان 
بخش حمل ونقل را تأمین کرد و گشایش ایجاد شود.« ناصر امانی هم 
بودجه سال آینده را قانونی ترین بودجه شهرداری تهران دانست و تأکید 

کرد که توسعه و تقویت حمل ونقل عمومی باید اولویت شهرداری باشد.

مجوز شورا به فروش 6ملک
شهرداری تهران برای تامین منابع غیرنقد، فروش 6ملک)مجتمع تجاری 
و اداری مژده، بیمارســتان آتیه2، ملک مسکونی تجاری خلیج فارس، 
زمینی در بزرگراه شهید لشگری، مجتمع تجاری پارکینگ طبقاتی گرات 
و 11قطعه زمین در احمدآباد مستوفی( به ارزش حدود ۵هزار میلیارد 
تومان را در دستور کار دارد. شــهرداری برای این کار نیاز به مجوز شورا 
داشت و از این رو لایحه را به شورا ارائه داده بود که یک فوریت آن تصویب 
شده بود و دیروز هم اعضای پارلمان شهری پس از بررسی با موافقت خود 
این مجوز را صادر کردند. لطف الله فروزنده، معاون مالی و اقتصادی شهردار 
تهران در توضیح این لایحه گفت: »در مورد فروش املاک با بانک شهر 
صحبت کردیم و لازم است بتوانیم با فروش این املاک بدهی مان را تسویه 

کنیم تا بتوانیم تسهیلات جدید بگیریم.« 

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

زینب زینال زادهشورا
روزنامه نگار

اول واگن، بعد خطوط جدید مترو
مدیریت شهری تهران ۱0هزار میلیارد 
تومان به طور اختصاصی و ویژه )جدا از 
اعتبارات بودجه( برای حوزه توسعه و 
نوسازی حمل ونقل عمومی در سال آینده 
پیش بینی کرده است. علی اصغر قائمی، عضو کمیسیون 
عمران، حمل ونقل شــورای شــهر تهران در گفت وگو با 
همشهری ابعاد تأثیرگذاری اعتبارات پیش بینی شده در این 

حوزه را تشریح کرده است.

۱0هزار میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شــده 
توسط شورای شهر تهران در حوزه حمل ونقل به کدام ناوگان 

اختصاص خواهد داشت؟
هنوز درخصوص منابع مصرفی این اعتبار بحث های تخصصی 
صورت نگرفته است؛ اما باتوجه به مباحث آلایندگی و اثربخشی 
مترو در جابه جایی مسافران، قطعا ناوگان ریلی اولویت خواهد 
داشت. این بدان معنا نیست که همه اعتبار به این ناوگان اختصاص 
داده می شود. بلکه سهم قابل توجهی مترو خواهد داشت و ناوگان 

اتوبوسرانی هم بی بهره نخواهد بود.
در ناوگان ریلی اولویت با ســاخت واگن است یا 

خرید یا توسعه؟
اولویت با ســاخت و خرید واگن و اورهال واگن های فرســوده و 
غیرقابل استفاده است. ســپس تکمیل و بهره برداری از خطوط 
نیمه تمام و در ادامه ســاخت خطوط جدید مترو مورد پیگیری 

قرار می گیرد.
آیا واگن های استیجاری هم پیگیری می شود؟

این موضوع ایده ای بوده که مطرح شده و هنوز خبری از مذاکرات 
رسمی شهرداری تهران با کشورهای موردنظر)ترکیه و روسیه( 
منتشر نشــده اســت. به هرحال اگر هزینه کردن در این حوزه 
بیش از سود آن باشد حتماً مقرون به صرفه نیست و عملیاتی هم 
نمی شود؛ اما درصورت پیگیری از سوی شهرداری باید موضوع 
در شورا مطرح و بررسی شــود. در این  خصوص هنوز تصمیمی 
گرفته نشده است. تهران هزار دســتگاه واگن کمبود دارد؛ اما 
اینکه چه میزان تأمین شود براساس بودجه اختصاص داده شده 
می توان تصمیم گیری کرد. به هرحال هر دســتگاه واگن حدود 
4۰میلیارد تومان است و شــهرداری می تواند براساس بودجه 
اختصاص داده شــده واگن ها را خریداری کند. هدف ما تأمین 
حدنصاب با استفاده از بالاترین ظرفیت و امکان داخلی و جبران 

کمبودها از منابع خارجی است.
دولت هم قــرار بود ۱0هزار میلیــارد تومان به 
حمل ونقل شهر تهران اختصاص دهد. این موضوع تعیین 

تکلیف شده است؟
مقرر شــده بود تا دولت در بودجه14۰2 کشــور مبلغ 1۰هزار 
میلیارد تومان برای حمل ونقل تهران پیش بینی کند. برای تعیین 
تکلیف این موضوع قرار بود جلسه ای با مجمع نمایندگان تهران 
در مجلس شورای اسلامی برگزار شود اما تاکنون این جلسه برگزار 

نشده است اما شورا پیگیر موضوع خواهد بود.

بازیافت پسماند خشک با »نوماند«
امروز آخرین روز چهارمین نمایشگاه بین المللی مدیریت پسماند، 
بازیافت، ماشین آلات و تجهیزات وابسته در سالن های ۸ و 9 محل 
نمایشگاه های بین المللی تهران است. سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری تهران نیز در غرفه خود فعالیت های اخیر این سازمان 
و ازجمله اپلیکیشــن در حال عرضه »نوماند« برای جمع آوری 
پسماند خشــک را به نمایش گذاشت. دســتگاه های خُرد کن 
پلاستیک در مقیاس بزرگ، آســیاب   نخاله های عمرانی، تولید 
ورقه های عایق که زیر مخزن دفن زباله قرار می گیرند، بازیافت 
کاغذ، پرس فلزات، تفکیک اجسام درون فاضلاب، آبگیری از لجن 
و تعداد زیادی مخزن های تصفیه فاضلاب در غرفه های نمایشگاه 

دیده می شوند. 

هوادهی پسماند تر
بعضی از صنایع و دستگاه های نمایش داده شده هم به نظر متفاوت 
می آیند. یکی از آنها به ماشین آلات راهسازی بزرگ شباهت دارد 
که قادر به حرکت روی توده بزرگ و ناهموار زباله  تر اســت و با 
2زنجیر شنی راه را باز و با محور گردان، پسماند را زیرورو می کند. 
وقتی این دســتگاه »ترنر« روی زمینی که با زباله  تر پوشــانده 
شده حرکت می کند توده های منظمی به عرض 4متر و ارتفاع 
1.۷۵متر به جای می گــذارد. چندبار تکرار این کار و گذشــت 
یک یا 2ماه باعث تبدیل پسماند  تر به کود کمپوست می شود؛ 
درحالی که اگر از این دستگاه  استفاده نشود باید کارگران با بیل 
پســماند را زیرورو و هوادهی کنند. نمونه های خارجی دستگاه 
ترنر که در چند شهرداری کشور در حال استفاده بودند به دلیل 
فرسودگی از کار افتاده اند و تحریم ها باعث شده که قابل تعمیر 
نباشند؛ درحالی که این نمونه با موتور یکی از کامیون های رایج در 

ایران حرکت می کند.
برخی صنایع عرضه شده در نمایشگاه نشان می دادند که تولید 
زغال از خاک اره و آجر از مصالح ساختمانی در مقیاس کوچک 
امکان پذیر است، اما دستگاه متحرک و سبک تولید آسفالت نشان 
می داد که می توان تمام صنایع عمده و بزرگ را در اندازه کوچک به 
بهره برداری رساند. این دستگاه با ابعادی کوچک تر از یک کامیون، 
که به صورت یدک کش به سطح خیابان ها حمل می شود، قادر 
است نخاله های حاصل از تراشــیدن و کندن آسفالت کهنه را 
دریافت کرده و با ترکیب و حرارت دادن آنها و افزوده فرآورده هاي 

نفتی، مجددا آسفالت گرم تولید کند.

اپلیکیشن »نوماند« از نیمه اسفند
غرفه سازمان بازیافت شهرداری تهران در چهارمین نمایشگاه 
بین المللــی مدیریت پســماند، محــل مراجعــه نمایندگان 
شهرداری های دیگر کشور است که می خواهند از تجربه پایتخت  
استفاده  کنند. مهم ترین برنامه این سازمان که در نیمه ماه آینده 
عرضه خواهد شد، اپلیکیشــن »نوماند« است که ارتباط میان 
ساکنان شهر و خودرو های جمع آوری پسماند خشک را برقرار 
می کند. شهروندانی که زباله خشــک خود را تفکیک می کنند 
هر زمان که نیاز به حمل آن داشــتند با ثبت درخواست در این 
اپلیکیشــن تقاضای مراجعه خودرو می کنند. نوماند احتمالا 
به صورت بخشی از ابراپلیکیشن »شهرزاد« متعلق به شهرداری 

تهران فعالیت خواهد کرد. 

هــادی حق بیــن، مدیرعامــل ســازمان 
عمرانی مناطق شــهر تهران از پیشرفت 
75درصدی عملیــات اجرایــی میدانگاه 
متــروی جهــاد در محــدوده منطقــه6 
شهرداری تهران خبر داد. او گفت: پروژه 
احداث میدانگاه متروی جهاد در زمینی 
بــه مســاحت 2500مترمربــع و زیربنــای 
800مترمربع در حال اجرا ست. هم اکنون 
این پروژه به پیشرفت 75درصدی رسیده 
و تاکنون اقدامات اجرایی مهمی از قبیل 
اجــرای اســکلت فلــزی، فونداســیون، 
عایق کاری و سنگ کاری کف سازه در آن 

صورت گرفته است.

75
درصد

حســین اوجاقــی، مدیرعامــل ســازمان 
ورزش شهرداری تهران با اشاره به آخرین 
وضعیت واگذاری ورزشــگاه های شهید 
کاظمــی و امــام رضــا(ع( کــه در اختیــار 
باشگاه های سرخابی پایتخت قرار گرفته 
است، گفت: در دوره ای این مجموعه ها 
توسط شهرداری در اختیار این باشگاه ها 
قرار داده شــد و این تفاهمنامه 5ساله، 
سال۹۹ به پایان رسیده است، اما شهردار 
تهران اعتقاد دارد که این زیرســاخت ها 
کما فی السابق در اختیار این 2باشگاه قرار 
داشته باشد، البته باید مناسبات اداری و 
حقوقی آن انجام شود و بر همین اساس 
برای زمان فعلی ایــن تفاهمنامه تمدید 
می شود تا مســائل اداری و حقوقی برای 
واگــذاری ایــن دو مجموعه که در ســطح 
وزرای مربوطــه و شــهردار تهران اســت، 

حل وفصل شود.

5
سال

تمدید فراخوان جشنواره 
»نوجوونیم«

دبیر رســانه ای جشــنواره »نوجوونیم« از تمدید 
مهلت ارســال اطلاعــات و مدارک بــه دبیرخانه 
جشنواره خبر داد و گفت: »مهلت دریافت اطلاعات 
و مدارک از ســوی دبیرخانه این جشــنواره تا روز 
یکشنبه 16بهمن تمدید شد. به گزارش همشهری 
حسین شکیب راد افزود: جشنواره »نوجوونیم« با 
هدف کشف استعدادهای نوجوانان در عرصه های 
هنری، رسانه ای، فرهنگی، ادبی و... ویژه نوجوانان 
متولد 1۳۸۳ تا 1۳۸9 شــهر تهــران، در مناطق 
22گانه طراحی شــده اســت و رویکرد ما در این 
جشنواره این است که در ایام دهه فجر، رویش های 
انقلاب را کشــف کنیم. نوجوانان دارای مقام های 
اســتانی و کشــوری  یا دارای توانمندی های ویژه 
می تواننــد در یکــی از محورهای هنــری، ادبی، 
ورزشــی، مذهبی، رســانه و فنــاوری در بخش 
 فردی و توانمندی های گروهی در این جشــنواره

 شرکت کنند. 
دبیر رسانه ای جشنواره ادامه داد: نوجوانان تهرانی 
می توانند تا 16بهمن ماه با ارسال عدد 1 به سامانه 
پیامکی2۰۰۰1۸۳۷ و دریافت لینک فرم ثبت نام، 
با تکمیل اطلاعات درخواســتی در این جشنواره 
شرکت کنند.  علاقه مندان می توانند برای دریافت 
اطلاعات بیشتر با 1۸۳۷ تماس بگیرند. همچنین، 
 اطلاعات تکمیلی در پورتال جشــنواره به نشانی 
nojavan.farhangsara.ir  در دسترس عموم 

است.

نقل قول خبر

عدد خبر

پسماند

 خبر

گپ

فروش املاک و تسویه بدهی ها
لطف الله فروزنده، معاون مالی و اقتصاد 
شهری شهرداری تهران: اینکه بخواهیم 
فروش امــاک را بــه ســال آینــده واگذار 
کنیــم، نمی توانیم عملکــردی در بخش 
غیرنقد داشته باشیم. نباید گریبان کسی 
که کار می کند را بگیریم، باید کمک کنیم 
تا کار انجام شــود. از نیمه دوم ســال کار 
را به طور جدی آغاز کردیم و با بانک شهر 
درخصــوص امــاک صحبــت کردیــم 
بدهی ها تسویه شود تا بتوانیم تسهیات 
جدید دریافت کنیم. با بانک شهر توافق 
کردیم که به جای به کارگیری کارشناس 
از هر دو طرف، از توان کانون کارشناسان 

استفاده شود.

مغایرت دستور شهردار با مصوبه شورا
جعفر شربیانی، رئیس کمیته شهرسازی 
شــورای شــهر:  اخیراً شــهردار تهران طی 
بخشنامه ای، دستوری صادر کرده مبنی 
بر اینکه پرداخت کل یا بخشی از عوارض 
و کســری پارکینگ در شورای شــهرداران 
مصــوب شــده کــه شــامل تخفیفــات 
خوش حســابی  شــوند. ایــن مســئله بــا 
مصوبه شــورای شــهر مغایر است؛ حتی 
زمانی که تخفیفات در حد 20 درصد بود، 
شامل کسری پارکینگ نمی شد. به روشنی 
پیداست که این بخشنامه، دستور شهردار 
و مصوبــه شــورای شــهرداران بــا مصوبه 
شورای شهر کاماً مغایر است. به  عنوان 
عضو شــورای شــهر درباره تبعات رانتی و 

فسادزای این بخشنامه تذکر می دهم.

محمد سرابی؛ روزنامه نگار

21700
میلیارد تومان

سهم حمل ونقل عمومی

65800
میلیارد تومان
رقم کل بودجه

10000 میلیارد تومان
سهم اختصاصی حمل ونقل عمومی

بودجه  1402 شهرداری تهران در مسیر توسعه حمل ونقل
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دستگاه اتوبوس برای تهران سال آینده 
دولت تامین خواهد کرد

خبرهای حمل ونقل همگانی؛ از الان تا 1402

5.5 کیلومتر از خط6 و یک کیلومتر 
از خط7  به بهره برداری می رسد

40 دستگاه اتوبوس تا پایان سال توسط 
شرکت خودروسازی عقاب تامین می شود

2000 دستگاه اتوبوس سال آینده با 
قرارداد میان شهرداری و عقاب تولید می شود

600 دستگاه اتوبوس تامین خواهد شد که 
پیش پرداخت آن را شهرداری واریز کرده است

630 واگن 
از طریق فاینانس چینی تامین می شود

140 دستگاه اتوبوس برقی 
وارد خطوط می شوند

14 ون مخصوص معلولان 
تامین می شود

300 واگن بازسازی اساسی می شود
113 واگن به خطوط اضافه خواهد شد

فاز نخست خط10  تکمیل خواهد شد
فاز سوم خط تهران( پرند افتتاح می شود
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طراحان پروژه: 
فرناز موسوی و سمانه فردی

۹800 مترمربع 
مساحت

محل باغ: 
محله باغ فیض، خیابان طالبی، 
کوچه باغ ملی سوم

دسترسی ها:
ورودی شمال غربی از 
کوچه باغ ملی سوم / 
ورودی جنوب شرقی از 

کوچه نائینی

امکانات باغ:
باغچه کتاب / کافی شاپ 
/ کتابخانه / شربت خانه / 
مزرعه حیوانات / گلخانه

عناصر اصلی باغ: 
آبراه / طبیعت / مسیرهای پیاده روی 

سنگفرش/ فضاهای نشستن 
درختان باغ: 

توت، گیاس و سیب
گونه های گیاهی:  

رز مهندسی / رز هفت رنگ / نسترن 
/ یوکا / بربریس/ پیروکانتا / به ژاپنی / 

یاس زرد / برگ بو و لاوسون
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70 درصد 
فضای باغ

30 درصد 
مسیرها و بناها
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 شماره  8705

رضا کربلائیگزارش
روزنامهنگار

سرانجام بانک مرکزی مصوبه شورای پول و 
اعتبار مبنی بر افزایش نرخ سود سپرده های 
سرمایه گذاری مردم نزد بانک ها و البته نرخ 
سود تسهیلات را ابلاغ کرد اما شاید سؤال 
مهم برای بسیاری از سپرده گذاران این باشد 
که آیا این تغییر نرخ شامل همه سپرده های 
فعلی می شود یا برای دریافت سود بیشتر 
باید حساب های قبلی را لغو و حساب جدید 
باز کنند؟ چالش و ابهام دیگر و مهم تر هم 
این است که آیا اســتفاده از ابزار نرخ بهره 
بانکی در این شرایط باعث کنترل نرخ تورم و 
فروکش کردن انتظارات تورمی خواهد شد و 
ماندگاری پول در حساب های سرمایه گذاری 

را تقویت می کند؟

افزایشسودبانکی؛تورمکممیشود؟
همشهریابهامهاوپیامدهایتغییرنرخسودسپردههاوتسهیلاتبانکیراکالبدشکافیمیکند

 افزایش قیمت بلیت هواپیما
به ستاد تنظیم بازار رسید

ماجــرایتغییرقیمــتبلیت

حملونقل
هواپیمادرمثلتشــورایعالی
هواپیمایی،انجمنایرلاینهاو
ستادتنظیمبازاردستبهدستمیشودوآنگونه
کهرئیسسازمانهواپیماییکشوریمیگوید:
افزایشقیمتبلیتهواپیماکهدرشورایعالی
هواپیماییتصویبشده،بایددرستادتنظیمبازار
نیزبهتصویببرسدتاقابلیتاجراییداشتهباشد.
موضوعیکهالبتهازنظرانجمنشــرکتهای

هواپیمایی،قانونینیست.
بهگزارشهمشهری،باوجودآزادسازیقیمت
بلیتهواپیمــادرســال1394وتعییندامنه
قیمتیبرایآن،بازهــمازگزندقیمتگذاری
دراماننماندهوباوجوداینکهسهمحملونقل
هواییازجابهجاییمســافردرکشــوربسیار
پاییناســتوحدودیکی،دودرصــدمردماز
آناســتفادهمیکنند،بازهمسختگیریهای
بسیاریبرایافزایشقیمتبلیتهواپیمااعمال
میشود؛موضوعیکهبهتدریجبهزیاندهشدن
ایرلاینهاوناتوانیآنهادرنگهداریناوگانمنجر

شدهاست.

پاس کاری قیمت بلیت
محمدمحمدیبخش،رئیسسازمانهواپیمایی
کشوریبااشــارهبهاینکهســتادتنظیمبازار
بهموضــوعافزایشقیمتبلیــتهواپیماورود
کردهاســت،بهایلناگفت:ورودســتادتنظیم
بازاربهافزایــشقیمتبلیــتهواپیماقانونی
اســتوابلاغرئیسجمهوریاستکههرگونه
افزایشقیمتیپسازتصویبدرســتادتنظیم
بازارقابلیــتاجرایــیدارد؛درحالیکهقبلاز
ابلاغایندســتوررئیسجمهوری،شورایعالی
هواپیماییمطابققانــونافزایشقیمتبلیت
راابلاغمیکردوشــرکتهاهــمآنرابهاجرا

میرساندند.
بهگفتــهمحمدیبخش،افزایــشقیمتبلیت
هواپیماحتماًبایدباطیفراینددرستادتنظیم
بازارتأییدشــودکهدربارهبلیتهواپیمابخش
عمدهایازاینفرایندطیشــدهوتنهامنتظر

تنفیذوابلاغستادتنظیمبازارماندهاست.

موضع شرکت های هواپیمایی
انجمنشرکتهایهواپیماییکهدرماههایاخیر
بارهابهدنبالافزایشقیمتبلیتهواپیمابودهو
دردورهکرونانیزمستنداتزیاندهیایرلاینها
رابهوزارتراهوشهرســازیفرستادهبود،ورود
ستادتنظیمبازاربهتعیینقیمتبلیتهواپیمارا

غیرقانونیمیداند.
مقصوداسعدیسامانی،دبیرانجمنشرکتهای
هواپیماییباتأکیدبــراینکههیچقانونیدالبر
لزومتصویبوتعیینتغییرقیمتبلیتهواپیما
ازسویستادتنظیمبازاروجودندارد،میگوید:
آذرماهســالگذشــتهقیمتبلیتهواپیماتا
1۵درصدکاهشپیداکردوقــراربراینبودکه
بابتاینهمراهیشرکتهایهواپیمایی،دولت
همنسبتبهحمایتازشرکتهااقدامکندکه
حمایتیازســویدولتدیدهنشــد؛هماکنون
بلیتهواپیمابانرخهایآذرماهسالگذشتهبه
فروشمیرسدکهاینارقامهزینههایشرکتها
راپوششنمیدهدوهماکنوناکثرشرکتهای

هواپیماییزیاندههستند.

وضعیت پروازهای خارجی
دبیرانجمنشــرکتهایهواپیماییبااشــاره
بهاینکهقیمتگذاریبلیــتهواپیمابهضعف
ایرلاینهاوزمینگیرشــدننــاوگانآنهامنجر
شدهاست،دربارهکاهشفروشبلیتپروازهای
خارجیمیگوید:علاوهبرموضــوعتحریمها،
هواپیماهاییکهبتواننددرمسیرهافعالشوند،
زمینگیرشــدندیابامحدودیتهواپیمامواجه
هستیموبازاربلیتهایخارجیرابهایرلاینهای
خارجیدادهایم.البتهرئیسسازمانهواپیمایی
کشــوریکاهشپروازهاینــاوگانداخلیدر
مســیرهایخارجیبهویژهاروپابهدلیلکمبود
هواپیمایمناســبراتکذیبکردهومیگوید:
پروازهایاروپاییرافقطشرکتایرانایرانجام
میدهدکهمانندروالگذشــتهدرحالانجام
استونهتنهامسیرهاومقاصدپروازهایاروپایی
آنکاهشپیــدانکردهوهیــچمقصدیحذف
نشدهبلکهمقاصداروپاییایرانایرنسبتبهسال

گذشتهافزایشنیزپیداکردهاست.

بحران تجرد کارگران
شرایطنامساعداقتصادی،اعمازنبودشغل،
مســکنونبودیاکمبوددرآمد،ازجمله
دلایلاصلیکاهشازدواججوانانمجرد
محسوبمیشــود؛امامشکلاینجاست
کهدرموردکارگرانکهمشکلیازبابتشغلندارندنیز،تجرد

قطعیبهعنوانیکبحراندرحالظهوروبروزاست.
محمدچکشیان،معاونفرهنگیواجتماعیوزارتتعاون،کار
ورفاهاجتماعیمیگوید:رفعبحرانتجــردقطعیکارگران،
یکیازموضوعاتیاستکهوزیرکارنیزبهصورتویژهوباتأکید
بسیاردرحالپیگیریآناستودر3-2ماههاخیربهطورویژه،
مطالعاتیرویاینحوزهدرحالانجاماستتابتوانیمعلاوهبر
سایرمتولیان،تسهیلاتوحمایتهاییرابرایتشویقوافزایش
امکانتأهلکارگرانکشورفراهمکنیم.دراینزمینه،مابهدنبال
کشفقوانینیهستیمکهبتوانیمباتأکیدبرازدواجدرجامعه
کارگری،ازبخشهایمختلفدراینزمینهمطالبهکنیم.در
حقیقت،وزارتکاربادرکنسبتابهموقعبحرانتجردکارگران،
درتلاشاستتابااستفادهازظرفیتقوانینموجود،کارفرمایان
وهمچنینابزارهایخدماتاجتماعی،ازدواججامعهکارگری

راتسهیلکند.
ایننکتهنیزفراموشنشــودکهبخشعمدهکارگران،متأهل
هستندکهدخلوخرجشانباهمجورنیستوباواقعیسازی
دستمزدها،هممشــکلاینافرادبرطرفمیشودوهمرغبت

جوانانمجردبرایتشکیلخانواده،افزایشخواهدیافت.

مایع لباسشویی را چند بخریم؟
قیمتبعضیانواعمایعلباسشوییازتیرماهبیشاز
42درصدافزایشداشتهاست.بهگزارشهمشهری،
خردادماهامســالپسازچندماهآشفتگیدربازار
محصولاتشــوینده،ســازمانحمایتباافزایش
قیمتمحصولاتشــویندهوبهداشــتیتاسقف
2۵درصــدموافقتکردامارصــدتغییراتقیمت
حاکیازرشدبیشازســقفتعیینشدهاست.در
هفتههایاخیرزمزمههــایافزایش2۵درصدی
قیمتاینمحصولاتبرایباردومطیامســالبه

گوشمیرسد.

قیمت به تومان
103.000صورتی - 2.5لیتریاکتیو

60.000جنرال - 1.3لیترینویتکس

158.000صورتی - 2.7لیتریایدرا

181.000پریمیوم - 2.4لیتریپرسیل

55.000لباس رنگی - یک لیتریتست

134.000جنرال HD - 3لیتریسافتلن

50.000معطر – یک لیتریاتک

1.250.000لیتریرویا

چهرهروز

بازار

احتمال طولانی شدن مذاکرات 
عرضه خودرو در بورس کالا

همزمان با مذاکراتی کــه در وزارت صنعت برای 
عرضــه خودروهای وارداتی در  جریان اســت، 
سازمان بورس مشغول مذاکره با شورای رقابت 
برای عرضه خودرو های داخلی نیز هست. از قرار 
معلوم با وجود نامه شورای رقابت برای توقف عرضه 
خودرو های داخلی در بورس کالا، که عرضه را به 
حالت تعلیق درآورد، در این باره در میان اعضای 
شورای رقابت هم اختلافات جدی وجود دارد و 
گفت وگوهای پیچیده ای در جریان است. رئیس 
ســازمان بورس دیروز در این باره گفت: موضوع 
خودرو ریزه کاری های زیادی دارد و درحال مذاکره 
با شورای رقابت هستیم که عرضه خودرو را نیز 
مانند سایر کالاهایی که در بورس عرضه می شود، 
در نظر بگیرند. این موضوع جزئیات زیادی دارد 
و شــورای رقابت هم وارد جزئیات آن نشده  و 
تنها کلیات تصویب شده  است. مجید عشقی با 
بیان اینکه احتمالا این موضوع در شورای رقابت 
طولانی خواهد بود، ادامه داد: درباره عرضه خودرو 
در میان اعضای شورای رقابت هم اختلافات جدی 
وجود دارد و باید به جمع بندی برسند که هنوز به 

جمع بندی نهایی نرسیده اند.
رئیس سازمان بورس همچنین با بیان اینکه توقف 
عرضه خودرو در بورس کالا تبعات عجیبی دارد، 
توضیح داد: شــورای رقابت و سازمان حمایت 
چندین سال اســت صنعت خودرو را گروگان 
گرفته اند. ســازمان بورس هم در ابتدا با عرضه 
خودرو در بورس مخالف بود اما با توجه به ساختار 
این صنعت به این نتیجه رسیدیم که این صنعت 
راه نجاتی جــز این ندارد. عشــقی تأکید کرد: 

قیمت گذاری دستوری بلای جان صنعت است.

مکث

 دست انداز جدید 
در برابر عرضه خودروهای وارداتی
عرضهخودروهایوارداتیدربورسکالابهدلیلاختلاف

نظردستگاههایمسئولباچالشمواجهشدهاست

همگامباتعویقدرعرضهخودروهایداخلــیدربورسکالا،
تازهترینخبرهاحاکیازآناستکهعرضهخودروهایوارداتی
دربورسکالاهمباابهاممواجهشدهوبینسازمانبورسووزارت
صنعتبرسرتحویلومیزانعرضهخودروهایوارداتیاختلاف
نظروجوددارد،بااینحالروزگذشــتهرئیسسازمانبورس
گفت:اگرمدلیازســویوزارتصنعتارائهشودکهریسک

عرضهراازبینببرد،بورسباآنموافقتخواهدکرد.

مانع عرضه وارداتی ها
بهگزارشهمشــهری،بهدنبــالبروزجنجالبرســرعرضه
خودروهایداخلیدربورسکالا،حالاتازهترینخبرهانشــان
میدهدعرضهخودروهایوارداتینیزکهقراربوددربورسکالا
انجامشود،دردستاندازافتادهودرموردنحوهتحویلوعرضه
خودروهایوارداتیدربورسکالابینسازمانبورسووزارت
صنعتاختلافنظروجوددارد.ســازمانبورساعتقادداردبا
توجهبهاینکهنحوهتحویلومیزانعرضهخودروهایوارداتی
مشخصنیســتامکانعرضهدربورسکالاهموجودندارد،
استدلالسازمانبورسایناستکهچونخودروهایوارداتی
هنوزبهصورتفیزیکیدرداخلکشورموجودنیست،خریداران
ممکناستباریسکعدمتحویلمواجهشوند،برهمیناساس
سازمانبورسازوزارتصنعتخواستهاستکهبرنامهمشخصی
رادربارهنحوهتحویلارائهکنداماوزارتصنعتتاکنونطرح

مشخصیدراینبارهارائهنکردهاست.

وعده هایی که محقق نشد
آییننامهوارداتخودرو،ســازوکاربــورسکالارابرایعرضه
وفروشخودروهــایخارجیپیشبینیکردهاســت.باورود
نخســتینمحمولهخودرووارداتیبهکشــوردرسومدیماه،
وزارتصمتاعلامکرداینخودروهاتاهفتهســومدیماهدر
بورسکالاعرضهمیشوند.11دیماهنیزهیأتپذیرشبورس
کالاازپذیرش19هزارچانگانو2هزارو140دســتگاهکیادر
بورسکالاخبردادامااینخودروهانهدرهفتهسومدیعرضه
شدندونهحتیتاپایاناینماه.درنهایت4بهمنبهعنوانتاریخ
قطعیعرضه21هزارو140خودرووارداتیاعلامشــد،امااین

عرضههنوزاتفاقنیفتادهاست.

نظر سازمان بورس 
روزگذشتهمجیدعشقی،رئیسسازمانبورسدراینبارهگفت:
ریسکهایخاصیبرایخودروهایوارداتیمتصوراست.اگردر
بورسبهفروشبروداماتحویلبهموقعانجامنشود،مشکلات
زیادیرابهوجودمیآورددرنتیجهبایدریسکعرضهمدیریت
شود.اوتأکیدکرد:اگروزارتصنعتمدلیارائهکندکهریسک
عرضهراازبینببرد،بورسباآنموافقتخواهدکرد.بهدنبالاین
سخنانرضافاطمیامین،وزیرصنعتنیزگفت:درحالرایزنی
بامقاماتسازمانبورسهستیمتابهراهحلیدرخصوصعرضه

خودروهایوارداتیبرسیم.

وزارت صنعت چه می گوید؟
ســخنگویوزارتصمتروزگذشــتهدرپاســخبهپرسش
همشهریدربارهدلایلعرضهنشــدنخودروهایخارجیدر
بورسگفت:وزارتصمتبااینموضوعمشــکلینداردامااز
سویبورسکالامشکلاتیمطرحشــدهکهانجاماینکاررابه
تأخیرانداختهاست.امیدقالیبافافزود:دراطلاعیهبورسکالا
ریســکیدرزمینهفروشآتیمطرحشدهمبنیبراینکهچون
خودروبهصورتفیزیکیموجودنیست،خریدارممکناستبا
ریسکعدمتحویلمواجهشود.امااینمشکلدرجلساتیکه
بینوزارتصمتوبورسکالادرجریاناست،درحالحلشدن
است.سخنگویوزارتصمتبابیاناینکهبورسکالابایددر
زمینهاعلامزمانمشخصبرایعرضهخودروهاوانجامنشدنآن
پاسخگوباشد،اضافهکرد:بحثفروشخودروهایداخلیدست
شورایرقابتافتادهودربارهخارجیهانیزتوپدرزمینبورس
کالاستووزارتصمتحرفوخبرجدیدیدراینخصوص
ندارد.بورسکالادراطلاعیهایاعلامکردهکهواریزمابهالتفاوت
قیمتپایــهوقیمتفروشخودروهادربــورسکالابهخزانه
دولت،بامشکلقانونیمواجهاستوبهاینترتیبروندفروش
خودروهایخارجیدربورسبراساسآنچهدرآییننامهواردات
آمدهباابهاماتیمواجهشدهاست.تماسخبرنگارهمشهریبا
بورسکالابرایکسباخباردقیقتردراینخصوص،بینتیجه

بودوپاسخیدریافتنشد.

گزارش

 جلوی غیرفعال شدن
 کارت سوخت خود را بگیرید

پخــش ملــی شــرکت

خبر
فرآوردههاینفتیایراندر
اطلاعیهایبهمالکانخودرو
توصیهکرد:حداقلیکبارتاپایانسال1401
ازکارتسوختشخصیخوداستفادهکنند.
دراطلاعیهشرکتملیپخشفرآوردههای
نفتیایران،آمدهاســت:»مالکانخودروها،

برایجلوگیریازغیرفعالشدنکارتهایسوختشخصی،حداقلیکبارتاپایان
سال1401ازکارتسوختشخصیخوداســتفادهکنیدوازصحتعملکردآن
اطمینانحاصلکنید.«شرکتملیپخشدربخشدیگریازایناطلاعیهیادآوری
کردهاستکهمالکانوسایلنقلیهدرصورتنداشتنکارتسوختشخصینسبت

بهثبتدرخواستالمثنیدردفاترپلیس+10اقدامکنند.

افزایشیاکاهشسود؟
بخشنامهدوشنبهشببانکمرکزینشانمیدهدنرخ
سودبانکینسبتبهگذشتهافزایشیافتهوقراراستبه
سپردههاییکساله20.۵درصدســودپرداختشود.
بااینحالمیتوانتصمیمسیاســتگذارانپولیرایک
عقبگردبهشــمارآورد.بهگزارشهمشهری،پیشاز
اینهیأتعاملبانکمرکزیدرروزهایپایانیریاست
علیصالحآبادی،نرخسوداوراقگواهیسپردهیکساله
بانکهاراتا23درصدافزایشدادهاماگفتهمیشودکه
ایننرخسودبرایســپردهگذارانجذابنبودهوانتظار
میرفتکهشــورایپولواعتبارنرخسودسپردههای
یکسالهرادستکمبین23تا2۵درصدافزایشدهد.اما
تصمیمجدیدنشانازعقبنشینی2.۵درصدینسبت
بهنرخسوداوراقگواهیسپردهدارد.اتفاقیکهمیتواند
بانکمرکزیرادرکنترلنرختورمباچالشجدیمواجه
سازد.چنانکهحتینرخسودســپردههای3سالههم
کمترازنرخســودیبودکهعلیصالحآبادیدرروزهای
آخرابلاغکردومحمدرضافرزینچندروزپسازورودبه

بانکمرکزیبهآنپایانداد.

تکلیفسپردههایفعلیچهمیشود؟
برایبسیاریازسپردهگذارانفعلیسؤالمهمایناست
کهتکلیفپولشانچهمیشــود؟پاسخروشناستاگر
بخواهندسودبیشتریبگیرند،بایدحسابهایفعلیرا
ببندندوبانکهابهدستوربانکمرکزیبایدبااعمالنرخ
شکستیعنیکمکردنیکدرصدیسود،حسابهای
قبلیرابستهوحسابجدیدبانرخجدیدبازکنند.البته
ممکناستبرخیبانکهابرایجلوگیریازمهاجرتپول
بهگونهایبانکمرکزیرادورزدهونرخشکسترااعمال
نکنندبااینحالگزینهبهترایناستکهحسابجدیدباز
شود.پسکسانیکهمیخواهندسودجدیدبگیرند،ابتدا

بهشعبهبانکمراجعهوجزئیاتراجویاشوند.

سودچقدرتغییرکرد؟
باتصمیمجدیدنرخسودتسهیلاتمبادلهایباافزایش
۵درصدیاز18درصدبه23درصدوکفنرخســود
تسهیلاتغیرمبادلهاییامشارکتیبه23درصدرسیده
است.همچنیننرخسودسپردههایکوتاهمدتنصف
شــدواز10درصدبه۵درصدکاهشیافتونرخسود
سپردههای3ماههبدونتغییرروی12درصدتثبیت
شدوبهجایآنسودســپردههای6ماههبا3درصد
افزایشاز14درصدبه17درصدرســید.نتیجهنهایی
اینکهنرخســودسپردههاییکســالهنزدبانکهااز
16درصدبا4.۵درصدرشــدبه20.۵درصدرســید.
اینگزارشمیافزاید:نرخسودسپردههای2سالهکه
تیرماهسال1399به18درصدرسیدهباتصمیمجدید
به21.۵درصدونرخسودســپردههایدوسالههمبه
22.۵درصدتغییرکردوبانکمرکزیامیدواراستکه
مردمرابهسمتسرمایهگذاریبلندمدتنزدبانکها

هدایتکند.

بازندگانوبرندگانسودبانکی
بیتردیدآندستهازســپردهگذارانیکههمچناناز
ریسککردنگریزانهستند،برندهافزایشنرخسود
سپردههاهستندهرچندکهنسبتبهکسانیکهاقدام
بهخریداوراقگواهیسپردهسرمایهگذارییکساله
کردهباشند،2.۵درصدعقبماندهاند.البتهاگرسیاست
جدیدپولیباعثکاهشتورموفروکشکردنانتظارات
تورمیشود،بازهمارزشپساندازسپردهگذارانبانکی
کمترکاهشمییابد.بازندگانافزایشنرخســوداما
گیرندگانتسهیلاتهستندچراکهبایدازاینبهبعد
وامبا۵درصدنرخســودبالاتربگیرند.بازندگاندیگر
اینافزایشنرخســودامابانکهاییهستندکهتراز
عملیاتیشانمنفیاستیعنیهزینهسودسپردههای

آنهابیشترازدرآمدشانازمحلتسهیلاتباشد.

خریداراناوراقگواهیسپردهبانکیدرسود
باسیاســتجدیدپولی،افرادیکهاقدامبهخریداوراقگواهیسپردهبانکیکردهباشند،خوشحال
خواهندبودچراکه2.۵درصدبالاترازسودیکسالهمیگیرندوبعیداستکسیکهبخواهدپولاشرا
نزدبانکسپردهکند،اوراقراپسبدهد.بااینحالاگرکسیهمبخواهدایناوراقراقبلازسررسید
بهبانکبرگرداند،10درصدسوددریافتمیکند،مگراینکهمنتظربماندتامسیرمعاملاتثانویهاوراق

دربازارسرمایهبازشودوآنزماننرخقطعیراعرضهوتقاضاتعیینمیکند.

پایانتردیدسهامداران
بهگزارشهمشهری،تصمیمجدیدپولیبهتردیدسهامدارانپایاندادهچراکهمدتهابودکهآنها
نگرانافزایشنرخبهرهبانکیواثرآنبرجریاننقدینگیدرمعاملاتبازارسهامبودند.باتخلیهروانی
اثرسیاستجدیدپولیانتظارمیرودکهریسکتغییرنرخبهرهدستکمتایکسالآیندهازبورس
خارجشودوواکنشروزگذشتهمعاملاتبازارسهامومثبتشدنشاخصکلبورسنشانمیدهد
کهدستکمدرکوتاهمدتمهاجرتشدیدپولازبازارسهامبهسمتبازارپولناشیازتغییرنرخبهره
بانکیرخنخواهددادوبخشنامهبانکمرکزیازآنجهتکهبهتعدیلنرخبهرهواقعینسبتبهنرخ

سودگواهیسپردهسرمایهگذاریتفسیرمیشود،رضایتنسبیفعالانبازارسهامرابههمراهدارد.

خبرخوببرایمتقاضیانوامهایخرد
خبرخوببــرایگیرندگانتســهیلاتخرد
بانکیایناســتکهبانکمرکزیاعلامکرده
دریافتهرگونهوثیقهنقدیقبلیابعدازاعطای
تسهیلاتیامسدودشدنبخشیازتسهیلات
اعطاییبههرنحوتوسطبانکهاممنوعاست.

معمایبزرگامااینجاســتکهبااینافزایش
نرخسودتسهیلات،گیرندگانوامضررخواهند
کرد؟پاسخمنفیاستمگراینکهبانکمرکزی
موفقشــودنرختورمراســالآینــدهبهزیر
23درصدکاهشدهدکهبعیدبهنظرمیرسد.

 کوتاه مدت عادی
 کوتاه مدت 3ماهه
 کوتاه مدت 6ماهه

 بلندمدت یک ساله
 بلندمدت 2ساله
 بلندمدت 3ساله

  سقف سود تسهیلات مبادله ای
  کف سود تسهیلات مشارکتی

5درصد
12درصد
17درصد
20.5درصد
21.5درصد
22.5درصد
23درصد
23درصد

سقفنرخسودعلیالحسابسپردههایسرمایهگذاری
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تقریبا از آخرین گفت وگویی که در 
خدمت شما بودیم 4ماهی می گذرد. در این مدت 
تا کنون همچنان موضوع معیشــت مردم جزو 
مهم ترین دغدغه هاست. البته در برخی اقلام 
مثل بازار مرغ، مدیریت نسبی اتفاق افتاد، ولی 
گوشت قرمز و روغن همچنان گران می شوند. در 
حوزه معیشت دولت چه اقداماتی انجام می دهد؟

اجازه بدهید به مناسبت دهه فجر بگویم برخی از من 
سوال می کنند که گفتمان شما چیست؟ من گفتم 
که ما موظفیم گفتمان امام و رهبری را دنبال کنیم 
و آن پیشرفت در پرتو عدالت بوده است. نسبت به 
معیشت مردم که یکی از مسائل محوری بوده است 
باید بگویم این دولت در آغاز با مشکلاتی مواجه بود 
که همه مردم می دیدند، روزی 700نفر بر اثر کرونا 
فوت می شدند ولی الان روزهایی را سپری می کنیم 
که وضعیت فوتی های این بیماری صفر اســت. در 
کسری بودجه که با آن مواجه بودیم و می توانست 
چالش جدی برای کشور باشد، بدون استقراض از 
بانک مرکزی تلاش شد این وضعیت کنار گذاشته 
شــود و افزایش درآمد واقعی برای کشــور باشد. 
شرایط کاملا متفاوت شد. تورم نزدیک به 60درصد 
بود و الان 20درصد کاهش یافته است و به 40درصد 
رسیده است. تلاش شد تا هم تورم مهار شود و هم 
گرانی ها. ما با مشکلات جهانی و منطقه ای نسبت به 
تورم مواجه شدیم، لکن تا آخر سال1400 تورم را 
کاهش دادیم. با توجه به الزام قانونی که برای عادلانه 
کردن یارانه هــا و حــذف ارز 4هزارو200تومانی 
داشتیم، در اردیبهشت ماه تورم ناشی از اصلاحات 
اقتصادی داشتیم و این مشکلاتی برای مردم ایجاد 
کرد. تلاش کردیم با پرداخت های 300و400هزار 
تومانی، وضعیت را جبران کنیم. همیشه تلاش ما 
این بوده که با هماهنگي بخش های مختلف، مثل 
ستاد تنظیم بازار به ریاست معاون اول رئیس جمهور 
و چه در سطح استان ها، ثبات اقتصادی ایجاد شود. 
تمام تلاش دولت این اســت که فقر مطلق و فاصله 
طبقاتی را از بین ببرد، این اقلامی که اشاره کردید، 
اینها،  شرایط قابل قبول برای مردم و دولت نیست. 
این مشکلات علت هایي دارد که توسط ستاد تنظیم 
بازار شناسایی شده است. اشــاره کردید که برخی 
اقلام ثبات نسبی پیدا کرده اند ولی تلاش می کنیم 
در اقلام دیگر نیز ثبات ایجاد کنیم با توجه به دلاریزه 
شدن اقلام در سال های گذشــته )که غلط است( 
شرایط را مدیریت مي کنیم تا شرایط عوض شود و 
ثباتی در این اقلام ایجاد شود، تا اگر دلار بالا و پایین 

شد مثل الان، این بازارها متاثر نشوند. 
به چه روش؟

نهاده های دامی وارداتی است و بخش کمی در داخل 
تولید می شود. برخی از اقلام اینچنین است و بستگي 
به قیمت دلار دارد. عرض کردم این اشکالی است که 
در نظام اقتصادی ما وجود دارد. ما الان سیاست مان 
این است که آنچه در سفره مردم است از یک ثباتی 
برخوردار شود که به هیچ عنوان با تغییر دلار دچار 

نوسان نشود.
 آیا در حــوزه نهاده هــای دامی به 
خودکفایی می رســیم یا ارز ترجیحی برقرار 

می شود؟
الان قیمت ارز نیمایــی 28هزارو500تومان و آن 
ملاک است. سال گذشته 64درصد افزایش صادرات 
با استفاده از همین ارز داشتیم و 90درصد تجارت 

کشور با همین ارز انجام می شود. اگر صادرکنندگان 
و واردکنندگان با همین قیمت کار خودشان را انجام 
دهند، ثبات ایجاد می شــود. دوم اقلامی است که 
می تواند با تولیدکنندگانی که با آنها مذاکره شــده 
است ثبات پیدا کند تا هم در زمینه واردات کالا و هم 
هزینه های تولید ثبات ایجاد شود. آنچه که درباره 
برخی کالاها عنوان شد ناشــی از خیلی از عوامل 
اســت. مثلا برخی کالاها به کشــورهای همجوار 

قاچاق می شود.
مثل گوشت قرمز؟

بله. بخشی از افزایش قیمت گوشت، ناشی از همین 
مسئله قاچاق اســت. البته تورم انتظاری دلار نیز 
سبب می شود دامداران دام را در زمان خودش عرضه 
نکنند تا قیمت بالاتر رود. آنچه مدنظر دولت است 
این است که قیمت ها ثبات پیدا کند تا مردم و بازار 

مطمئن شوند.
در سال های گذشته نیز همین علل 
عنوان می شد و همین راهکارها هم در نظر گرفته 
می شد. مثلا مجلس وقتی ارز ترجیحی را مصوب 
کرد گفت قیمت ها متناسب شهریور1400 باشد 
که با ارز 28هزارو500تومانی بعید است. با این 
راهکارها چه زمانی مردم احســاس می کنند 

سفره شان ثبات پیدا کرده است؟
آنچه دولت به دنبال آن است و روزانه دنبال می کنم 
این است که ثبات در بازار ایجاد شود. قیمت ها باید 
برای مردم قابل پیش بینی باشد. من به مردم عزیز 
می گویم اینکه نامه می دهنــد و پیام می دهند که 
از قیمت ها آگاهید باید بگویــم قبل از همه ما رنج 
می بریم که چرا باید اینطور باشد چرا که بخش هایی 
از جامعه وضعیت اقتصادی خوبی ندارند. ما بی اطلاع 
نیستیم و رنج مردم رنج مضاعف ماست. مردم باید به 
کالاهای اساسی با قیمت مناسب دسترسي داشته 
باشند. آنچه در مجلس تصویب شد، زیرساخت های 
کالابرگ وجود نداشت. کالابرگ زیرساخت های فنی 
می خواهد و این کار از چند ماه پیش در دولت شکل 
گرفت. اگر آن وقت ایجاد می شــد راه خوبی بود  تا 
قیمت ها به شهریور1400 در قالب کالابرگ برگردد. 
 از چه زمانی منتظــر خروجی این 

اقدامات باشیم؟
هر روزی که می گذرد شاید برای ما دیر باشد. 

مدیریت بــازار ارز می تواند به ثبات 
اقتصادی کمک کند. از پاییز امسال سیر صعودی 
قیمت ارز را داشــتیم که بر  قیمت کالاها تاثیر 
داشت و در مردم نسبت به آینده نگرانی ایجاد 
می کند. مقامات کشور اشاره کرده اند که دولت 
توفیقاتی در فروش نفــت و درآمدهای فروش 

نفت حتی تا قبل از تحریم ها داشته است. اگر 
می توانیم نفت بفروشــیم و درآمدهای آن هم 
حاصل می شود چرا باید شاهد افزایش قیمت 

ارز باشیم؟
افزایش قیمت ارز دلایل مختلفی دارد ولی مسئله 
انتظارات تورمی پیش آمده اســت. اغتشاشــات، 
کسب وکار و تحصیل را دچار مشــکل کرد و اینها 
علامت های بدی را بــه بازار داد. این مــوارد و این 
علامت ها حتما در قیمت ها تاثیر گذاشــته است. 
دلیلش هم همان نکته ای است که خودتان گفتید. 
دلار تا تیرماه اگرچه نوسانات کمی داشت کنترل 

شد ولی یک مرتبه به این وضع درآمد. 
یعنی معتقدید قیمت گذاری بازار ارز 

تحت شرایط عرضه و تقاضا نیست؟
من به فعالان اقتصادی اطمینان می دهم که ما ذخایر 
خوب و قابل اطمینانی داریــم و اصلا جای نگرانی 
نیست. نکته دوم اینکه کار دادوستد ما در حوزه ارز 
نیمایی است. پول صادرات ما به این سامانه می آید 
و واردکنندگان ما نیز از همین جا استفاده می کنند. 
بالای 90درصد ارز کشور که در امور تجاری استفاده 
می شود از همین ارز است. قیمت گذاری های بازار 
ارز خارج از این سامانه بر ارز نیمایی سایه انداخته 
اســت که به صورت آزاد دارد ردوبدل می شــود. با 
سیاست هایی که بانک مرکزی به صورت گسترده تر 
پیش می برد تلاش می شــود ارز همین ارز نیمایی 
باشد و بازار ارز آزاد هم مدیریت شود تا به ارز نیمایی 

نزدیک شود. 
برخی این نکته را مطرح می کنند که 
عوامل قیمت گذاری بازار آزاد ارز محدود است 
ولی در اقتصاد اثرگذاری زیادي دارد، اگر تعداد 

اینها محدود است چرا مهار نمی شوند؟
همیشه در کشور بازار آزاد ارز بوده است. ما باید به  
قیمتی که قیمت بانک مرکزی اعلام مي کند، تاکید 
کنیم.  من سال گذشــته به این سوال پاسخ دادم و 
گفتم اگرکه می گوییم کشــور دارد اداره می شود و 
حقوق ها پرداخت می شود، از کجا پرداخت می شود؟ 
روزی که در جلسه دولت شرکت کردم هنوز دولت 
ما رای اعتماد از مجلس نگرفته بود و اعضای دولت 
از دولت قبل بودند. بحث دولت این بود که حقوق 
مرداد را از کجا پرداخت کنیم؟ به آنها گفتم شــما 
شاهد باشید ما از کجا داریم شــروع می کنیم. در 
دولت ما پرداخت حقوق ها یک روز به تاخیر نیفتاده 
اســت. رتبه بندی معلمان و معوقات بازنشستگان 
انجام شــد. تعرفه گذاری خدمات پرستاران در این 
دولت انجام شد. افزایش حقوق و دستمزد داشتیم 
و اینها افزایش هزینه هایی است که مجلس بر دولت 

تکلیف کرده است.
 قبــول دارید کــه مــردم، تاثیر 
درآمدهای ارزی یا پرداخت سروقت حقوق ها 

را احساس نمی کنند؟
ســال گذشــته 480هزار میلیارد تومان کسری 
بودجه داشــتیم که از نفت و مالیات پرداخت شد. 
امســال هم تفاوتی بین مصارف و منابع نداشته ایم 
و به نحوی مدیریت شده است که بین آنها تعارضی 
نباشد و بین آنها همخوانی باشد. دولت تلاش کرده 
است تا در ســال1401 با کســری بودجه مواجه 
نباشیم. بودجه ریزی ما اشکالاتی دارد که حضرت 
آقا نیز بحق فرمودند باید در آن تحول ایجاد شود. 
اما دولت در این یک ســال و چند ماه تلاش کرده 

دولتبهدنبالثباتقیمتهاست
نداشتن کسری بودجه  از اقدامات بزرگ دولت است
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تمامتــاشدولتايناســتكهفقر
مطلقوفاصلهطبقاتیراازبينببرد،
ایناقامیکهاشــارهکردیــد،اینها،
شرایطقابلقبولبرایمردمودولت
نیســت.ایــنمشــكاتعلتهایــی
داردکــهتوســطســتادتنظیــمبــازار

شناساییشدهاست

 نگاه ما به حجاب
فرهنگی است نه امنیتی

بحث حجاب و ناآرامی های چند ماه اخیر کشور محل پرسش 
مجری تلویزیون در پایان گفت وگوی دیشب بود. سوال و 

جواب های کوتاه پایان این برنامه را می خوانید.

در بحث مسکن که قول داده بودید 4میلیون 
مسکن در 4سال می ســازید، اخیرا آقای مخبر گفتند 
دولت قرار نیست مسکن بسازد بلکه حمایت می کند که 

مردم بسازند.
اینها یک صحبتی از ایشان و یک صحبت از آقای بذرپاش بود، 
ولی تفاوتی ندارد. دولت نقش مباشر و تسهیلگر را دارد. یکجا 
ما زمین و تسهیلات می دهیم و مي سازیم، جایي تنها زمین 
و تسهیلات مي دهیم. یک بخش هم خود مالکان هستند که 
دولت به آنها تســهیلات می دهد. یک بخش هم پروژه های 
نیمه تمام مسکن در شهرستان های مختلف بود که مردم را 
معطل کرده است. یکی از کارهای دولت تمام کردن پروژه های 
نیمه تمام مسکن در دولت های قبل بوده است. اینها دارد به 
صورت هفتگی آماده و واگذار می شود. اینکه ما می گوییم هر 
سال یک میلیون مســکن نیاز داریم، در قانون جهش تولید 
مسکن، دولت مکلف شده است که یک میلیون مسکن ایجاد 
کند و دولت هم وعده داده کــه این کار را انجام دهد. اگر این 
کار نشود ما شاهد تداوم مشــکلات فعلی خواهیم بود. ما با 
کمک مردم، انبوه ســازان و تعاونی ها در شــهرها و روستاها 
ساخت یک میلیون مسکن را چه به عنوان مباشر چه به عنوان 
تسهیلگر دنبال می کنیم. در شهرهای زیر 20هزار نفر، امکان 
واگذاری زمین وجود دارد ولی در شهرهای پرجمعیت باید 
مجتمع سازی شــود. مثلا در بافت های فرسوده همکاران ما 
اقدام کرده اند. خدا آقای رستم قاسمی را رحمت کند، ایشان 
تلاش کرد و الان هم آقای بذرپاش این موضوع را دارد دنبال 
می کند. ما فکر می کنیم با امکانات دولت در تسهیلات و زمین 

یک میلیون مسکن ساخته شود.
مردم در بحث اینترنت گله مند هســتند که 
چرا سرعت پایین است و چرا دسترسی به پلتفرم ها که 

رزق شان از آنجا بود محدود شده است؟
وعده ما عوض نشــده اســت. مردم ما اهل دانــش و علم و 
کسب وکار هستند و در بستر اینترنت زیست می کنند. این 
محیط هم باید محیط آرامش بخشی باشد و هم دسترسی ها 
باید برقرار باشد. من همیشه به وزیر ارتباطات گفته ام که نباید 
اختلال در اینترنت باشد و اختلال در این امر حتما موجب گله 
ما نیز هست. کاری که در ارتباط با فیبر نوری انجام شده قابل 
تقدیر است. کار شبکه ملی اطلاعات قابل تقدیر است. وزارت 
ارتباطات شبانه روزی کار می کند که ارتباطات برقرار باشد. 
اما برای سکوهای خارجی محدودیت ایجاد شده است؛ قبل 
از اغتشاشات که محدودیت نبود پس چرا ایجاد شد؟ کجای 
دنیا اجازه می دهند بســتر یک پلتفرم خارجی ناامنی ایجاد 
کند؟ الان تنها وزارتخانه مخاطب نیســت بلکه در دبیرخانه 
شورای عالی امنیت ملی این مسئله بررسی شده است که اگر 
این سکوها بخواهند بستر ناامنی باشند نمی شود باز باشند. 
اروپایی ها همانی که برای خودشان می پسندند برای ما هم 
بپسندند. آنها دفتر خدمات رسانی خودشان را در کشور ما فعال 
کنند. دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی اعلام کرد هر پلتفرم 
خارجی که بخواهد در ایران فعالیت کند باید پاسخگو به دولت 
ایران باشــد. تلاش وزارت ارتباطات این است که سکوهای 
داخلی را فعال کند که آنها با تقویت زیرساخت ها فعال شود 
و این کار را کرده اند. پس وعده ما به قوت خودش باقی است. 
معتقدم نباید در اینترنت اختلال ایجاد شود. من صریحا اعلام 
می کنم موافق نیستم کوچک ترین اختلالی در اینترنت ایجاد 
شود. منتهی هر سکویی که خواست در داخل فعال باشد نباید 

ناامنی ایجاد کند.
به اغتشاشــات اشــاره کردید. در آخرین 

گفت وگو درباره تمهید اعتراضات گفتید. چه کردید؟
در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب و به همه مراکز علمی 
اعلام شد اتاق ها و کانون های گفت وگوی علمی داشته باشند. 
بنده هم این آمادگی را دارم. من با دانشجویان و دانش آموزان 
سمپاتی در همین اردوگاه شــهید باهنر صحبت کردم. من 
در اجتماعات تشــکل ها و بازاریان و جوانان صحبت کردم. 
به شوراهای اداری استان ها هم گفتم گفت وگو کنند. آنچه 
مربوط به کشور اســت به وزارت کشــور ابلاغ شده است تا 

کانون های گفت وگو را فعال کنند. 
آنچه منجر به اغتشاشــات شد، حجاب بود. 
به نظر می رســد در شــیوه اجرا همچنان به اجماعی 

نرسیده اید.
حجاب یک ضرورت دین اســت و از طــرف دیگر قانون هم 
هســت. زنان عزیز ما و دختران ما پایبند به حجاب هستند. 
کســانی هم هســتند که ضعف حجاب دارنــد. راهکار این 
قضیه هم فرهنگی و اجتماعی اســت، نه سیاسی و امنیتی. 
دستگاه های فرهنگی در این رابطه مسئولیت دارند. رهبری 
گفتند همان کسانی که ضعف حجاب دارند به دهن بدخواهان 
انقلاب اسلامی زدند. آنچه می خواهم بگویم این است که همه 
مشارکت کنند. قانون مداری مسئله مهمی است که می تواند 

برای کشور امنیت به ارمغان بیاورد. 
 دولت معتقد است حجاب و عفاف ابعاد امنیتی 

دارد یا فرهنگی؟
نگاه فرهنگی و اجتماعی به مسئله باید باشد. باید دستگاه های 

تبلیغاتی، اجتماعی و رسانه  ملی فعال تر شوند.
قرارگاه وزارت کشور چه می شود؟

آن قرارگاه به علت مصوبه 1384 ایجاد شــده اســت. بخش 
اجتماعی قرارگاهی را در وزارت ارشــاد می طلبید که در آن 
بخشنامه گفته ایم قرارگاه اجتماعی باید در وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامي ایجاد شود. 
در حوزه بهداشــت و درمان برخی گله مند 

هزینه ها هستند؟
ما پزشــک خانواده و نظام ارجاع را فعال می کنیم تا هزینه 
بســتری شــدن بیماران از دوش خانواده ها برداشته شود. 
ما باید بیمه های تکمیلــی را فراگیر کنیــم. طبیعتا در هر 
منطقه ای از کشــور وقتی کسي ســروکارش به بیمارستان 
می افتد نباید نگران هزینه هایش باشــد. این کار آغاز شده 
است. کار بخش سلامت آغاز شده است و ظرف چند ماه آینده 
)تا خردادماه1402( طبق گفته وزیر بهداشت، پزشک خانواده 
و نظام ارجاع فعال می شود تا بستری کردن افراد رایگان شود. 

این قابل اجراست.

برجام در انتظار اراده غرب
در شرایطی که طرف های غربی حاضر در مذاکرات 
برجامی می کوشــند جمهوری اسلامی را مقصر 
وضعیت مبهــم کنونی ایــن گفت وگوها معرفی 
کنند، مذاکره کننده ارشد روسیه در وین اعتقاد 
دارد ایران از اراده سیاسی لازم برای احیای برجام 
برخوردار است و این طرف غربی است که دراین 

حوزه اراده ای از خود نشان نمی دهد. 
به گــزارش همشــهری، میخائیــل اولیانوف در 
گفت وگویی با رســانه های روس با اشاره به اینکه 
وضعیت کنونــی برجام را می توان »بن بســت« 
توصیف کرد، اما گفت بــرای اعلام اینکه »برجام 
مرده اســت« زود اســت. طی هفته هــای اخیر 
طرف های غربی در اظهاراتی ضد ونقیض، از یک سو 
اعلام می کنند درحال حاضــر ادامه مذاکرات در 
دستور آنها قرار ندارد و ازسوی دیگر در مصاحبه با 

رسانه ها تأکید می کنند برجام هنوز نمرده  است. 
دراین میان اما اولیانوف با بیان اینکه شانس برای 
احیای برجام همچنان وجود دارد، معتقد اســت 
درصورت وجود اداره لازم در همه طرف ها، تحقق 
این امر به زمان زیادی نیاز نــدارد؛ اراده ای که در 
تهران وجود دارد، امــا طرف های غربی در مرحله 
کنونی اراده سیاســی ندارند. مذاکره کننده ارشد 
روسیه در وین درباره موضع انگلیس در مذاکرات 
برجامی پس از اجرای حکم اعدام علیرضا اکبری، 
به جرم جاسوسی برای دستگاه اطلاعاتی انگلیس 
نیز عنوان کرد که مشارکت یا عدم مشارکت لندن 
در »معامله هسته ای« در شرایط کنونی اهمیتی 

اصولی ندارد.

نقل قول خبر

خبر

سیاست خارجی

دریچه

تهرانبهمذاکراتمسکو-آنکارا-
دمشقمیپیوندد

ســرگئی لاوروف، وزیــر خارجــه روســیه: 
توافــق اولیــه بــر ســر پیوســتن ایــران بــه 
مذاکــرات ســه جانبه روســیه، ترکیــه و 
ســوریه به دســت آمده اســت. روســیه، 
ترکیــه و ایــران کشــورهای ضامــن رونــد 
آســتانه هســتند و طبیعــی اســت کــه 
تماس های آینده درخصوص عادی شدن 
روابط ترکیــه و ســوریه با مشــارکت ایران 

باشد./ ایسنا

ازسرگیریروابطتهران-ریاض؛بهزودی
شهریار حیدری، عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلــس: بازگشــایی ســفارتخانه ها و 
ازسرگیری روابط دیپلماسی در مذاکرات 
میــان ایــران و عربســتان بــه نتایــج نهایی 
رسیده  اســت. نشســت آینده 2 کشور با 
نتیجــه نهایی درایــن زمینه همــراه خواهد 

بود./ خانه ملت

مجرمان،پرچمدارامنیتبینالمللی
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امورخارجه: 
وزیرخارجه نخستین کاربر بمب هسته ای 
درجهــان و نخســت وزیر رژیــم جعلــی 
صهیونیســتی کــه دارای زرادخانــه مخــوف 
و خارج از نظــارت اتمی اســت، در کنارهم 
می ایســتند و نســبت بــه خطــر هســته ای 
شــدن ایران )عضو به ان .پی.تی( هشــدار 
می دهنــد. مضحــک امــا واقعــی اســت؛ 
مجرمان و قانون گریــزان، پرچمدار امنیت 

بین المللی می شوند./ ایرنا

 تدارک ۶0 هزار 
ویژه برنامه دهه فجر 

رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت دهه فجر انقلاب اسلامی از 
برگزاری 60هزار ویژه برنامه ازسوی قشرهای مختلف جامعه، 
ازجمله دانش آموزان، دانشجویان، زنان، بسیجیان و... باهدف 
گرامیداشت چهل وچهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
خبرداد؛ برنامه هایی که بخش قابل توجهی از آنها به صورت 

»سراسری« و »مشترک« اجرا می شود.
به گــزارش همشــهری، ســیدنظام الدین موســوی در 
نشست خبری خود به این نکته هم اشاره کرد که بسیاری از 
این برنامه ها در مراکز فرهنگی، اداره ها، مدارس، دانشگاه ها، 
مساجد، اماکن مذهبی، گلزارهای شهدا، کارخانه ها، اماکن 

تولیدی و صنعتی کشور و... برگزار خواهد شد.
وی برگزاری مراسم بزرگداشــت چهل وچهارمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی در خارج از کشــور را یکی دیگر از 
برنامه های محوری ســال جاری دانســت و گفت: براساس 
گزارش هایی که تاکنون به دســت ما رســیده، در بیش از 
50کشــور جهان که جمهوری اسلامی نمایندگی فرهنگی 
دارد، برنامه های متعدد فرهنگی - هنری اجرا می شــود و 
در هر کشوری که ایران سفارتخانه دارد، مراسم رسمی نیز 

برگزار خواهد شد.
به گفته موســوی، نواختن »زنگ انقــلاب« در 110هزار 
مدرســه کشــور در روز 12بهمن ماه)امروز، چهارشنبه(، 
اجرای برنامه ازسوی حدود 50هزار گروه سرود در سراسر 
کشــور، اجرای نمایش های میدانی و برپایی نمایشگاه های 
دانش آموزی شامل نقاشی و خطاطی در 110هزار مدرسه 
و برگزاری اردوهای راهیان پیشــرفت ازجمله برنامه های 
تدارک دیده  شــده باهدف گرامیداشت ســالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی مردم ایران است.

سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در هشتمین گفت وگوی تلویزیونی 
خود با مردم که به فاصله4ماه از گفت وگوی قبلی برگزار می شــد، 
به سوالات مجری برنامه درباره ناملموس بودن افزایش قیمت نفت 

بر سفره مردم، گرانی برخی اقلام اساســی همچون گوشت قرمز، 
التهابات بازار ارز و محقق نشدن بند قانونی برای بازگشتن قیمت ها به 

شهریور1400 پس از عادلانه سازی یارانه ها و ... پاسخ داد. 
گفت وگویی که مجری تلویزیون با صراحت بیشتر و پافشاری بیشتر 
بر سوالات بخش معیشتی به آن وارد شد. سیدابراهیم رئیسی در این 
گفت وگو از بهبود آمار و ارقام و شــاخص های اقتصاد کلان در مدت 

مسئولیت دولت سیزدهم دفاع کرد. 

ابراهیم فاتحیگفت وگو
روزنامه نگار

تا کســری بودجه نداشته باشــیم. این کار بزرگ 
چگونه انجام شده است؟ رتبه بندی معلمان 36هزار 
میلیارد تومان هزینه داشت. اینکه ما اعلام می کنیم 
ذخایر ارزی مان خوب اســت برای پشتیبانی کار 
اقتصادی اســت. آقا فرمودند ما تقریبا اقتصادمان 
در دهه90 تعطیل بود. ما دولت را وقتی که تحویل 
گرفتیم، رشــد اقتصادی 0.4درصدی داشتیم که 
الان 4.4درصد شده است. رشد اقتصادی ما در پاییز 
بیش از 3درصد بوده است. بیکاری 8.9درصد بود و 
امروز 8.2درصد شده است. 11استان کشور درصد 
بیکاری شان کاهشی شده اســت. اینها نشانه های 

خوبی است. 
در لایحه بودجه امســال رشــد 

8درصدی هدف گذاری کرده بودید؟
ریل گذاری ما در جهت رشد اقتصادی کار درستی 
بوده اســت و هدف گذاری مان 8درصد است. الان 
هم در  بودجه1402 رشــد 8درصدی برنامه ریزي 
کرده ایم. اکنون تراز بخش هاي کشاورزی و معدن 

مثبت شده است. 
وعده اشتغال دولت به کجا رسید؟

طبق آماری کــه وزارت کار داده و مرکز آمار ایران 
هم اعلام کرده است، ما از وعده ایجاد یک میلیون 
شغل در سال عقب نیســتیم. ما می خواهیم دولت 
صادق الوعدی باشــیم. ما تهدیدهــا را می دانیم و 
می دانیم که دشمن از اینکه اقدامات ما باعث خنثی 
شدن تحریم ها شده، عصبانی شده است. آشوب و 
تحریم 2روی یک سکه هســتند. آنها می خواهند 
کشور متوقف شود ولی ما و ملت اراده کرده ایم که 
کشور متوقف نشود. نکات اخیر که رهبری فرمودند 
برای دولت بسیار مسئولیت آور است. ما صحبت های 
ایشان را قابل اجرا می دانیم و سعی می کنیم تحقق 

ببخشیم.
دغدغه ایشان رفاه و معیشت خانوار 
بود. ممکن است کسی بگوید نه کارمند است و نه 
پرستار و نه معلم و از لحاظ معیشتی دچار مشکل 
باشــد. آیا فروش نفت در سفره او نیز مشخص 

خواهد بود؟
آن ارز تبدیل به کالای اساســی می شود. تبدیل به 
هزینه های کشور و رشد تولید می شود. وقتی رشد 
تولید اتفاق افتاد همه از آن اســتفاده می کنند. ما 
قبول داریم همه اقدامات دولــت نباید محدود به 
3تا4میلیون کارمند باشد. ما اگرچه معتقدیم باید 
حواس مان به وضعیت معیشتی کارمندان باشد، اما 
اثر اقدامات دولت باید در سفره مردم هم دیده شود. 
امسال سال تولید است و هرچه دولت تولید را رونق 
دهد به نفع کشور است. اگر ما بتوانیم خط تولید یک 
کارخانه را به 3تا4 خط تولید افزایش دهیم به نفع 
کشور است. افزایش تجارت و صادرات غیرنفتی به 
نفع کشور است. سهم ما در تجارت منطقه بیشتر 
شده است. با سفر به کشورهای منطقه و مذکرات 
صورت گرفته مبادلات تجاری مان 4تا5 برابر افزایش 
یافته اســت. تراز تجاری ما منفی بود و الان مثبت 

شده است. 
به بحث اشتغال اشــاره کردید که 
بخشی از آن در استان ها دنبال می شود. کدام 

بخش در استان ها محقق شده است؟
مسئله فعال سازی واحدهای تولید بسیار مهم است. 
برخی واحدهای تولیدی نیمه فعال و تعطیل است 
و این موضوع همه را رنج می دهــد. ما 3هزار واحد 
تولیدي تعطیل و نیمه فعال را فعال کردیم که البته 
همه دســتگاه ها و مردم کمک کردند. معاون اول 
رئیس جمهور به طور مستقیم این مسئله را دنبال 
می کنند. در بخشی هم  فســادهایی وجود داشت 
که من به مــردم تعهد می دهم، شــرط همکاری 
بنده با مدیران در دولت فسادســتیزی بوده است. 
ما واحدهای تولیدی را فعال کردیم. در دولت، اول 
مسائل استان ها و پروژه های نیمه تمام را شناسایی 

کردیم. 
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وحشت از شایعه 9ریشتری 
زلزلهشنبهشــبخویهرچندخســاراتزیادیبهاین
شهروســاکنانآنواردکرداماآنطورکهاهالیمیگویند
بیشترینخسارتبهروستاهایوار،پسکومنطقهینگجه
درشهرفیرورقواردشدهاســت؛جاییکهبیشترخانهها
آسیبدیدهاندوبسیاریازساکنانآنتصمیمگرفتهاند
خانههایشانراترککردهونزدآشنایانوبستگانشاندر

شهرهایماکو،ارومیهودیگرشهرهابروند.
مرادی،یکیازســاکنانمنطقهینگجهاست.اوواعضای
خانوادهاشدرحــالانتقالاثاثیهخانهشــانبهکامیونی
هستندکهمقابلخانهپارکشدهوقصدرفتنبهماکورا
دارند.ویدرگفتوگوباهمشهریمیگوید:تقریباهمه
ساکنانمنطقهدرحالتخلیهخانههایشانهستند.حتی
خانههاییکهدرزلزلهشنبهشبآسیبجزئیدیدهبودند،
بهخاطرپسلرزههاآسیبشــانبیشترشدودیگرخانهها
امننیست.برخیازخانههاکهدیوارهایشانترکبرداشته
بود،پسازپسلرزههــاریختندوبرایهمینســاکنان

منطقهتصمیمگرفتهانداینجاراتخلیهکنند.
اویکیدیگرازدلایلتصمیمشــانبــرایترکینگجهرا
شــایعهایعنوانمیکندکهزبانبهزبــاندربینمردم
پیچیدهاســت:»زلزله9ریشــتری«.مــرادیمیگوید:
نمیدانممنبعاینخبرکیوکجاســتومنهماززبان
بقیهشــنیدهام.مردممیگویندکههمهاینزمینلرزهها
پیشزمینهیکزمینلرزه9ریشــتریاست.برایهمین
ترســیدهاندومیخواهندخودشــانرابهیکشهرامن

برسانند.
شایعاتیکهمرادیبهآناشارهمیکنداز28دیماهامسال
شروعشد.یعنیپساززلزله5.4ریشتریکهوحشتبه
جانمــردمانداختوالبتهباعثواردآمدنخســارتبه

خانههایزیادیشد.
اوادامهمیدهد:بعضیازمردمیکهاینجا)ینگجه(زندگی
میکنند،ساکنانمنطقهقطورهستند.اسفندسال98بعد
اززلزلهایکهدرقطورآمد،خانههایآنهاآسیبزیادیدید
وپسازآنبهاینجانقلمکانکردند.خیلیهایشــانخانه
کرایهکردندوبرخیهمخانهساختند.کارشانبیشترخرید
وفروشپشمگوسفندیاکارگریبود.پساززلزلهشنبهشب،
آنهاتصمیمگرفتندکهاینجاراهمترکوبهجایدیگری
نقلمکانکنند.آنطورکهشنیدم،همهشانخانههایشانرا

تخلیهکردندوبههمانمنطقهقطوربرگشتهاند.

اوضاع مواد غذایی خوب است
مرادیدربارهکمکهاییکهبهآنهاشــدههممیگوید:از
بسیجسازندگی،شهرداریوجاهایدیگرآمدهاندوبهما
کمکمیکنند.حتیبهمردمیکهقصدتخلیهخانههایشان
رادارندهمکمکمیکنند.وضعیتخانههایاینجاخیلی
بداستوکسیجرأتدرخانهماندنندارد.برایهمیندر
کوچههامدامنیسانوکامیونمیبینیدکهدرحالبارزدن
اثاثیهخانههستندوهرکسیکهآشناییدرشهرهایدیگر
مثلارومیهوماکوداردبهآنجامیرود.بااینحالافرادی

همهستندکهاینجاماندهاندودرچادرزندگیمیکنند.
مرادیادامهمیدهد:حالاکه3روزاززلزلهگذشته،همه
کوچههابازشــدهاند.توزیعموادغذاییبینمردمخوب
است.هرچندداخلشهرمثلروزهایعید،همهمغازهها
تعطیلهستندامانیروهایامدادیبینمردمموادغذایی
توزیعمیکنندوازایننظرمشکلیوجودندارد.خیلیها
همازشهرهایاطرافمیآیندوهرکسیبهاندازهتوانش
کمکمیکند.مثلایکییکنیساننانمیآورد،یکیآب
معدنیوکنسروو...بااینحالچیزیکهخیلیموردنیاز
مردماست،وسایلگرمایشیاست.اینجاشبهادمایهوا
حتیبهپایینترازمنفی5درجههممیرسد.کفچادرها،
زمینیخزدهوسرمایشدیدآنباعثمیشودکهخیلیاز
افرادیکهداخلچادرزندگیمیکننددچاربیماریشوند.
برایهمیننیازبهموکت،نایلونولوازمگرمایشیدارندتا

اینروزهایسختراپشتسربگذارند.

بهگزارشهمشــهری،زلزلهخوی،نیروهایامداد
ونجــاتازســازمانهاوارگانهایمختلــفرابه
میدانآوردهوهمهدستدردستیکدیگربهدنبال
امدادرســانیوبرطرفکردنمشکلاتزلزلهزدگان
هستند.یکیازاینارگانهاارتشاستکهیگانهای
مختلفآنازساعاتاولیهپسازوقوعزمینلرزهدر
مناطقزلزلهزدهحضوردارندوآنطورکهارشدنظامی
ارتشدرشمالغربکشوربههمشهریمیگویداین
حضورتازمانیکهنیازباشــدادامهپیداخواهدکرد.
امیرسرتیپعلیحاجیلو،فرماندهقرارگاهمنطقهای
شمالغربنیرویزمینیارتشجمهوریاسلامیایران
کهفرماندهیارتشدرمنطقهرابرعهدهدارددرباره
تلاشهاینیروهایارتشبرایامدادرسانیبهزلزله
زدگانبههمشهریمیگوید:»ازساعتهایاولیهکه
زلزلهدرخویاتفاقافتادبلافاصلهدرتماسباستاد
مدیریتبحران،استانداروفرماندارازطرفارتشبرای
حضوردرمناطقزلزلهزدهوامدادرسانیاعلامآمادگی
کردیم.قرارگاهامدادونجاتیبهنامامامعصرراهاندازی
شدوبهیگانهایمستقردرمنطقهکهشامل3تیپ
مرند،سلماسوقوشچیهستندآمادهباشدادهشد.«

اعزام گردان بلیات
اودربارهیگانهــایمختلفارتشکــهدرمناطق
زلزلهزدهحضــوردارندمیگویــد:»درهرتیپیک
گردانبهنامگردانبلیاتوجودداردکهبرایحضور
دربحرانهاییمثلسیلوزلزلهو...آموزشدیدهاند.
حدود600نفرازایننیروهاسازماندهیودرنزدیکی
منطقهمستقرشــدند.ازســویدیگربهیکگروه
مهندســینیزآمادهباشدادیموتجهیزاتوادوات
سنگینآنهاشــامل:لودروبولدوزرو...راهیمناطق
زلزلهزدهشدند.درهمینحالبیمارستانهایارتش
درتبریزوارومیهنیزبهحالتآمادهباشدرآمدندو
همزمانیکواحدبیمارستانصحراییکهظرفیت

180تختداردنیزراهیمنطقهشد.«

تخلیه بیمارستان خوی
یکیازاماکنمهمیکهدرزلزلهخویدچارآســیب
جدیشدهبیمارستاناینشهراستکهشمارزیادی
بیماردرآنجابســتریبودندورســیدگیبهوضعیت
اینبیمارانازنخســتیناولویتهابود.امیرحاجیلو
دراینبارهمیگوید:»درزلزلهشنبهشببیمارستان
خویآســیبدیدهونیــازبودکهبیمــارانعادیبه
شهرهایدیگرمنتقلشوند.بههمیندلیل12دستگاه
آمبولانسمجهــزوکادردرمانیبهآنجااعزامشــدو
بیمارانحاضردربیمارســتانخویتخلیهشــدند.
همینطور11بیماردربخشآیســییوبیمارستان

بستریبودندکهآنهانیزبهتبریزمنتقلشدند.«

واگذاری مسئولیت 35روستا به ارتش
اودرادامهمیگوید:»یگانهایبلیاتازهمانساعتهای
اولیهعملیاتامدادونجاتراآغــازکردندوافرادیکه
درآوارگرفتارشــدهبودندرانجــاتدادندوتجهیزات
مهندسینیزواردوراههایمسدودشده،بازگشاییشد.
ازسویدیگریکاتاقعملسیارارتشکهدرآنقابلیت
انجامعملجراحیوجودداردنیزدرمحلمستقرشد.
چندینتیمپزشکیشامل:متخصصجراحیعمومی،
ارتوپد،بیهوشــیو...نیزدرخویمستقرشد.بعدازآن
بودکهحمایتهایسطحکشورنیزآغازشدویکفروند
هواپیماییکصدوسیتجهیزاتوموادغذاییازتهرانبه
منطقهمنتقلکرد.ازآنروزتاکنونارتشدرجلسههای
ستادمدیریتبحرانحضورفعالداردومااعلامکردیم
کهامکاناتارسالشدهبهمنطقهیکدهمامکاناتماست
ودرصورتنیازمیتوانیمامکاناتبیشــتریبهمنطقه
ارسالکنیم.«حالاباگذشــتچندروزازوقوعزلزله،
رسیدگیبهامورشمارزیادیازروستاهابهارتشواگذار
شــدهونیروهایارتشــیحضورفعالیدرامدادرسانی
اینمناطقدارند.فرماندهقرارگاهمنطقهایشمالغرب
ارتشدراینبارهمیگوید:»ارتشمسئولیت35روستای
آسیبدیدهرابرعهدهگرفتهودراینروستاهاچادر،پتو
واقلامغذاییتوزیعکردیموتاکنونغالبمردمامکانات
دریافتکردهاند.هماکنونمــاروزانهدر3وعدهغذایی
8هزاروعدهغذایگرمطبــخوتوزیعمیکنیم.بهطور
روزانههم12هزارقرصنانپختمیشــود.البتهاین
میزانکافینیست.درشهرستانهماقلامغذاییونان
توزیعمیشودووضعیتامدادرسانیشکلبهتریبهخود

گرفتهاست.«

معاینه چادر به چادر زلزله زدگان
آنطورکهامیرحاجیلومیگویدبرایپیشگیریازشیوع
بیماریازروزگذشتهمعاینهچادربهچادردرمناطق
زلزلهزدهتوسطپزشکانارتشآغازشدهاست:»ازروز
دوشنبهبارشبرفشروعشــدهوسرمایشدیدیدر
منطقهحکمفرماستوامکانشــیوعسرماخوردگی
وبیماریهایفصلــیوجوددارد.بههمیــندلیلاز
روزدوشــنبهمعاینهچادربهچادرزلزلهزدگانبرای
شناســاییودرمانبیمارانآغازشدهوهمچنانادامه

دارد.«
درشــرایطکنونیامامهمتریننیاززلزلهزدگانخوی
چیست؟امیرحاجیلودرپاســخبهاینسؤالمیگوید:
»هماکنونمهمتریننیاززلزلهزدگانموادغذاییواقلام
داروییاست.هرچنداینامکاناتهماکنوندرمنطقه
وجوددارداماقطعانیازاستکهمردمنیزکمککنندتا
مشکلاتزلزلهزدگانهرچهسریعتربرطرفشود.شعار
ماهمیشهارتشفدایملتاستوامیدواریمکهدراین

عرصهنیزارتشسربلندباشد.«

امدادرسانی در مناطق آسیب دیده از زلزله خوی بدون وقفه ادامه دارد

گرمای همدلی 
در سرمای خوی

از شنبه شب که زلزله، سرِ ایران )آذربایجان( را به لرزه درآورد، 
قلب ایرانیان در جای جای کشور با یاد زلزله زدگان می تپد و همه 
جویای وضعیت آنها هستند. از همان ساعات اولیه بود که گروه های 
امداد و نجات راهی مناطق زلزله زده شدند و امدادرســانی همچنان ادامه دارد. اما در این چند روز در خوی و 
روستاهای آسیب دیده چه گذشت و گروه های امدادی چگونه توانستند دست در دست یکدیگر با ایجاد همدلی 

از سوز سرمای زلزله خوی بکاهند؟ 

  به گفته مردم 
زلزله زده، وضعیت 

توزیع نان و مواد غذایی 
در مناطق حادثه دیده 

خوب است و علاوه 
بر نیروهای امدادی، 

مردم عادی از شهرهای 
اطراف به کمک 

زلزله زدگان شتافته و 
در بین آنها مواد غذایی 
توزیع می کنند و از این 

نظر مردم در مناطق 
زلزله مشکلی ندارند.

  از روز دوشنبه 
بارش برف شروع 

شده و سرمای 
شدیدی در منطقه 

حکم فرماست 
و امکان شیوع 
سرماخوردگی 
و بیماری های 

فصلی وجود دارد. 
به همین دلیل 
معاینه چادر به 

چادر زلزله زدگان  
از سوی پزشکان 

ارتش برای 
شناسایی و درمان 
بیماران آغاز شده 

و همچنان ادامه 
دارد.

  بسیاری از افراد ساکن مناطق 
زلزله زده کودکان هستند. 

نیروهای امدادی حاضر در این 
مناطق از هیچ کمکی دریغ 

نمی کنند و حتی تلاش می کنند 
با اجرای برنامه هایی، کودکان را 
سرگرم و شرایط روحی مناسبی 

برای آنها فراهم کنند.

  توزیع دارو به زلزله زدگان خوی توسط هلال احمر در حال انجام است.
  پس از سازمان های امدادی، بسیج، ســپاه، ارتش و گروه های جهادی، 

طلاب هم برای کمک به هموطنان خود وارد میدان شدند.
   موکت یکی از مهم ترین نیازهای مردم زلزله زده ای است که در چادر زندگی می کنند. سرمای 

شدید هوا سبب می شود زمین یخ شود. در این شرایط موکت می تواند به کمک آنها بیاید.

وسایل گرمایشی بیشترین نیاز زلزله زدگان
بیشــترین نیاز زلزله زدگان در این روزها، تامین وسیله گرمایشی آنهاست. 
هرچند جمعیت هلال احمر به تامین دستگاه های گرمایشی برای هر چادری 
که برپا کرده، پرداخته است اما با وجود این هنوز زلزله زدگان نیاز به وسایل و 
دستگاه های گرمایشی بیشتری دارند. به گفته یحیی خلیلی، معاون امداد نجات 
جمعیت هلال احمر آذربایجان غربی تاکنون 8600دستگاه وسیله گرمایشی در 
مناطق زلزله زده توزیع شده است. او می گوید: از روز هشتم بهمن ماه که زلزله 
خوی اتفاق افتاد بلافاصله امدادگران هلال احمر استان به حالت آماده باش در 
آمدند. من خودم شخصا از روز اول در مناطق زلزله زده حضور داشتم و تا امروز 

)سه شنبه( که روز چهارم است از هیچ کمکی به هموطنانم دریغ نکرده ام.
او ادامه می دهد: به دنبال وقوع زمین لرزه، پایگاه های امداد و نجات به عنوان 
گروه ارزیاب تشکیل شد و 5پایگاه ارزیاب به منطقه زلزله زده اعزام کردیم تا 
ارزیاب های میدانی را در ســطح منطقه های تحت تأثیر از زلزله انجام دهند. 
علاوه بر این یک شبکه برای دریافت اطلاعات در سطح روستاها فعال کردیم.

به گفته معاون هلال احمر آذربایجان غربی، 4بخش و 72روستا متاثر از این 
حادثه بوده اند. او در ادامه می گوید: بیشترین خسارت مربوط به بخش مرکزی 
خوی و بخش فیرورق است. از ساعتی که زلزله رخ داد و ما با خبر شدیم تاکنون، 
475نفر امدادگر به صورت روزانه و 108دستگاه خودروی هلال احمر در حال 
خدمت رســانی به افراد زلزله زده هســتند. علاوه بر این تیم های تخصصی 
در محل مستقر هستند و در 2شاخه ؛ نخســت ارزیابی و بعد جست و جو و 
امدادرســانی به مردم را به صورت ویژه ادامه می دهند. مهم ترین دغدغه ما 
اســکان زلزله زدگان و توزیع اقلام بود که از همان روز نخست شروع شد و 
بی وقفه ادامه دارد. تاکنون در بخش فیرورق 6اردوگاه و در بخش مرکزی خوی 

40اردوگاه فعال هستند.

خلیلی در ادامه می گوید: توزیع اقلام و برپا کردن چادر برای اســکان زلزله 
زدگان از دغدغه های مهم جمعیت هلال احمر اســت که تاکنون 19هزار و 
200چادر، 8600دستگاه وســیله گرمایشی، 24800بسته غذایی 72ساعته، 
28450پتو، 19850تخته موکت در بحث اقلام و زیستی در بین زلزله زدگان 
توزیع شده است. بیشترین وسیله ای که نیازمند افراد زلزله زده است، وسایل 
گرمایشی است که البته ما به تعداد یعنی به ازای هر چادر یک وسیله گرمایشی 
توزیع کرده ایم و استاندارد است اما به دلیل سردی و برودت هوا، نیاز بیشتر به 

این وسایل احساس می شود.
معاون امداد و نجات استان آذربایجان غربی با بیان اینکه بیش از 60پس لرزه 
تاکنون به وقوع پیوسته که بیشترین آن 4.2ریشتر بوده است، می گوید: رعب 
و وحشت طبیعت زلزله است و بســیاری از مردم از ترس جرأت خوابیدن در 

خانه هایشان را ندارد.

مکث

توزیع 19200چادر در منطقه
محمدحسننامی،رئیسســازمانمدیریتبحران
کشورنیزیکیازنخستینمســئولانیبودکهپس
ازوقوعزلزلهدرخویخودرابهآنجارســاندوازآن
روزتاکنوندرخویحضــوردارد.اودرگفتوگوبا
همشهریدربارهروندامدادرســانیبهزلزلهزدگان
میگوید:»تاعصرسهشنبه35اردوگاهبرایاسکان
زلزلهزدگانخویایجادشــدهاستو19200چادر
بینزلزلهزدگانتوزیعکردهایم.ازسویدیگرتوزیع
جیرههایغذاییگرمدربینزلزلهزدگانآغازشدهو
روزانهحدود10هزاروعدهغذاییدرنهاروشامتوزیع
میشــودکهاینتعدادتاروزچهارشنبهبه20هزار

وعدهغذاییافزایشپیدامیکند.«
اودربــارهنارضایتــیدربرخیمناطــقزلزلهزده
میگوید:»قطعــاامکاناتیکهتاکنونتوزیعشــده
کافینیســتوبایدامکاناتتقویتشود.درمنطقه
همبهچادروهمبهغذااحتیاجداریم.درهمینمدت
13800وسیلهگرمایشیبینزلزلهزدگانتوزیعشده

کهاینمیزانهمبایدتقویتشود.«

سرما و مشکل گرمایش
زلزلهوخسارتهاییکهبهســاکنانمنطقهواردشده
ازیکسووسرمایشدیدازسویدیگرشرایطرابرای
زلزلهزدگاندشوارکردهاست.نامیدربارهشرایطجوی
درخویمیگوید:»سرمایشدیدیمناطقزلزلهزده
رافراگرفتهاستوبایدوســایلگرمایشیبیشتریبه
منطقهفرستادهشود.البتهوضعیتامکاناتدراردوگاهها
خوباستامااغلبمردمحاضرنیستندکهبهاردوگاهها
بیایند.بهخصوصدرمناطقروســتاییمردمترجیح
میدهندکهدرکنارخانههایشانبمانندوازاموالشان
محافظتکنند.همهگروههایامدادیباتمامتواندر
منطقهحضوردارندوامدادرسانیادامهپیداخواهدکرد

امارسیدنبهشرایطمطلوببهزماننیازدارد.«

آغاز آواربرداری پس از ارزیابی
زلزلهشنبهشــب،خویو70روســتایاطرافآنرا
تحتتأثیرقراردادوخسارتهایزیادیبرجاگذاشت.
آنچنانکهبرخیخانههاباوجوداینکههمچنانپابرجا
هســتندامابهدلیلترکهایزیادیکــهدردیوارو

سقفهایآنهاایجادشــدهعملاقابلسکونتنیستند
وارزیابیهابرایتعیینتکلیفخانههایآسیبدیده
همچنانادامهدارد.اسماعیلسالمخویی،رئیسستاد
مدیریتبحرانخویدراینخصوصبههمشــهری
میگوید:»اکیپهایامدادیبهشهرخویو70روستای
خسارتدیدهامدادرسانیکردهاندوشرایطتحتکنترل
است.مســئولانازارگانهایمختلفدرمحلحضور
دارندوتوزیعچادر،وسایلگرمایشیواقلامغذاییکه

بعدازوقوعزلزلهآغازشدهبودهمچنانادامهدارد.«
ویدربارهاینکهازمناطقزلزلهزدهشنیدهمیشودکه
هنوزچادربهبرخیمناطقنرسیدهاستمیگوید:»تا
روزدوشنبهکمبودهاییدراینخصوصوجودداشت
اماازروزسهشــنبهتقریبادرهمهمناطقوبینهمه
خانوادههاچادرتوزیعشدهودراینبارهکمبودیوجود
ندارد.«اودربارهادامهروندامدادرسانیوآغازآواربرداری
نیزمیگوید:»هماکنونتیمهــایارزیابدرمنطقه
حضوردارندوبررسیهادراینخصوصادامهداردکه
بعدازانجاماینبررســیهازمانآواربرداریمشخص

خواهدشد.«
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ماهنامه دیپلمات ]آمریکا[

چین و روسیه؛ فراتر از روابط پوتین  - شی
همگرایی بی ســابقه ای که در ماه های گذشته میان روسیه و 
چین ایجاد شده است شاید با گرم شدن بیش از پیش روابط 
شخصی میان »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه و »شی 
جین پینگ« رئیس جمهور چین، آغاز شده باشد اما به همین 
جا ختم نمی شود و طیف گسترده ای از عوامل را دربرمی گیرد.

فلسطین؛ یک گام تا انتفاضه سوم
تشدید خشونت های رژیم صهیونیستی در کرانه باختری و افزایش قتل عام فلسطینی ها، احتمال خیزش سراسری مردمی 

علیه این رژیم را افزایش داده است

درخواست بولسونارو برای 
روادید گردشگری آمریکا

رئیس جمهور ســابق برزیل بــرای دریافت روادید 
گردشــگری 6ماهه به دولت آمریکا درخواســت 
داده اســت. به گزارش رویتــرز، ژائیر بولســونارو، 
رئیس جمهور ســابق برزیل که 2روز پیش از پایان 
دوره ریاست جمهوری اش و واگذاری قدرت به لولا 
داسیلوا جانشین چپگرای خود به آمریکا رفته بود 
به طور رسمی از دولت آمریکا خواسته است تا با ارائه 
روادید 6ماهه با ادامه حضورش در آمریکا موافقت 
کند. تلاش بولســونارو برای ادامه حضور در آمریکا 
در شــرایطی اســت که اخیرا دادگاه عالی برزیل با 
آغاز تحقیقات درباره او به اتهام تشویق اعتراض های 

ضد دمکراتیک در برزیل موافقت کرده است. 

نقل قول

 خبر

کیوسک

جهان برای صلح اوکراین و روسیه 
باید تلاش کند

لولا داسیلوا، رئیس جمهور برزیل: جهان 
باید انجمنی از کشورها را برای رسیدن به 
توافق صلح میان روسیه و اوکراین شکل 
دهد. بایــد گروهــی از کشــورها را که به 
اندازه کافی قدرتمند هســتند، تشکیل 
دهیم تا با هــر دو طرف پای میــز مذاکره 

بنشینند.)خبرگزاری راشا تودی(

ایران به روند احیای روابط ترکیه-
سوریه می پیوندد

ســرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روســیه: 
به توافق اولیه ای برای پیوستن ایران به روند 
احیای روابط ترکیه و ســوریه با مشــارکت و 
میانجیگری روسیه دست یافته ایم. روسیه 
از تمایل اردوغــان برای عادی ســازی روابط 
با بشار اســد حمایت می کند و آماده است 
تا تلاش هــا در این زمینــه را افزایــش دهد.

)خبرگزاری اسپوتنیک(

آرایش انتخاباتی گاندی در برابر مودی 
رهبر بزرگ ترین حزب اپوزیسیون هند برای تقویت کمپین 

انتخاباتی اش راهپیمایی 3600کیلومتری برگزار کرد

درحالی که یک سال تا انتخابات عمومی در هند باقی است، 
رائول گاندی، رهبر مهم ترین حزب اپوزیسیون با برگزاری 
راهپیمایی، رقابت با »نارندرا مودی«، نخســت وزیر فعلی 
را آغاز کرده اســت. انتخابات عمومی هند قرار اســت ماه 
می 2024 برگزار شود. به گزارش هفته نامه نیولاینز، رائول 
گاندی، رهبر حــزب کنگره ملی که 137ســال از عمر آن 
می گذرد، برای تقویت کمپین انتخاباتــی اش راهپیمایی 
3600کیلومتــری را در منطقه جامو و کشــمیر با حضور 
بی سابقه رهبران احزاب اپوزیســیون به پایان رساند. رائول 
گاندی که از نســل پنجم خانواده نهرو - گاندی است، اعلام 
کرده که ایــن راهپیمایی را برای متحدکــردن هند انجام 

داده است.
پیاده روی سیاسی در هند از اهمیت بسیاری برخوردار است. 
راهپیمایــی ماهاتما گاندی، رهبر ضد اســتعماری هند در 
سال1930 نقطه عطفی در مبارزه او با استعمار انگلیس بود 
و الهام بخش بسیاری از هندی ها در مبارزه با سلطه انگلیس 
شــد. در آن زمان مهاتما گاندی همراه 78نفر از پیروانش 
حدود 400کیلومتر را طی 24روز با پــای پیاده طی کرد. 
گفته شده که در جریان این راهپیمایی بیش از 75هزار نفر 

به او پیوستند.

به گزارش مجله نیولاینز، راهپیمایی های گسترده اغلب به 
سیاستمداران هند کمک کرده است که با توده مردم ارتباط 
برقرار کنند. »چاندرا شکار« سیاستمدار سوسیالیستی که 
در اوایل دهه1990 نخست وزیر هند شد، پیش از انتخابات 
در سال1983 یک راهپیمایی گسترده را در سراسر هند 
آغاز کرده بود. نمونه موفق دیگــر از راهپیمایی انتخاباتی 
در هند، کمپین »راما رائو«، سیاســتمدار و بازیگر هندی 
در سال1983 بود که به پیروزی او در ایالت آندرا پرادش 
منتهی شــد. راهپیمایی اخیر رائول گاندی نیز به افزایش 
چشمگیر محبوبیت او منجر شده؛ با این حال ناظران تأکید 
می کنند که با توجه به محبوبیت فزاینده »نارندرا مودی«، 
نخست وزیر ملی گرای هندو که کمپین گسترده ای را برای 
ابقای خود در پست نخست وزیری به راه انداخته، باید دید 
آیا محبوبیت اخیر گاندی به صندوق های رأی نیز خواهد 

رسید یا خیر.

مخالفت آمریکا با تحویل جنگنده 
اف۱۶ به اوکراین 

پس از آلمان، رئیس جمهور آمریکا نیز احتمال ارسال 
جنگنده های اف16 به اوکراین را رد کرد 

رئیس جمهور آمریکا احتمال ارســال هواپیماهای جنگنده به 
اوکراین را رد کرده اســت. جو بایدن در جمــع خبرنگاران در 
کاخ ســفید اعلام کرده آمریکا برای ارســال جنگنده های نوع 
اف16 به اوکراین برنامه ای ندارد. پیش تر نیز »اولاف شولتز«، 
صدراعظم آلمان، با اعلام اینکه برلین هیچ برنامه ای برای ارسال 
جنگنده به کی یف ندارد هرگونه احتمالــی را در این زمینه رد 

کرده بود.
به گزارش گاردین، پــس از موافقت برخی کشــورهای غربی 
با ارســال تانک های تهاجمی پیشــرفته به اوکراین، ولودیمیر 
زلینســکی، رئیس جمهور این کشور و شــماری از مقام های 
ارشد آن خواســتار دریافت هواپیماهای جنگنده شده  و لابی 
گسترده ای را نیز آغاز کرده بودند که به نظر می رسید بی نتیجه 
مانده اســت. اوکراین هم اکنون از جنگنده های میگ استفاده 
می کند که در دوران اتحاد جماهیر شوروی و پیش از استقلال 
این کشور ساخته شــده اســت. به اعتقاد کارشناسان، نیروی 
هوایی نه چنــدان قدرتمند اوکراین در جریــان 11 ماه جنگ 
با روسیه به شــدت ضعیف شده اســت. این در حالی است که 
کی یف برای حفاظت از زیرســاخت های حیاتی خود در برابر 
حملات هوایی روســیه به تقویت نیروی هوایی خود نیاز دارد. 
بر همین اساس، زلینسکی لابی های گسترده ای را برای خرید 
جنگنده های آمریکایی به ویژه از شــرکت لاکهید مارتین آغاز 
کرده بود. آمریکا پیش تر نیز در ماه های اولیه آغاز جنگ از ارسال 
جنگنده های میگ29 از کشور لهستان به اوکراین جلوگیری 
کرده بود. با این حال موافقت اخیر واشنگتن با ارسال تانک های 
آبرامز، کی  یــف را امیدوار کرده بود که این بــار بتواند موافقت 

آمریکا را برای دریافت جنگنده های اف16 دریافت کند.
برخلاف اظهارات صریح جو بایدن درباره عدم ارسال هواپیماهای 
جنگنده بــه اوکراین، امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانســه، 
احتمال این کار را منتفی ندانســته و گفته به طور اصولی هیچ 
اقدامی در این زمینه ممنوع نیست. چهارشنبه گذشته اولاف 
شولتز، صدراعظم آلمان، پس از ماه ها فشار فزاینده متحدانش 
اعلام کرد که برلین 14تانک لئوپارد2 را در اختیار اوکراین قرار 
خواهد داد. منتقدان ارسال تسلیحات سنگین، مانند تانک های 
تهاجمی به اوکراین هشدار می دهند که آلمان با این کار به یکی 

از طرف های جنگ تبدیل می شود. 

دریچه

جهان نما

افکار عمومی جهان 
عرب علیه اسرائیل

رمزی بارود، پژوهشگر ارشد 
مرکز اسلام و روابط جهانی: 
آرمان فلسطین همچنان موضوع 
محوری در جهان عرب اســت 
و مــردم در کشــورهای عربی 
به طور کلی عادی ســازی  روابط 
با اسرائیل را رد می کنند. مسئله 
نفرت از اسرائیل را نمی توان در 
موضوع اختلاف تاریخی اعراب با 
یهودیان محدود کرد، بلکه اعراب 
به طور کلی به دلیل سیاست های 
اســتعماری و توســعه طلبانه و 
همچنین نژادپرســتی اسرائیل 
نســبت بــه فلســطینی ها و 
پافشــاری در مصادره زمین ها، 
مخالف اسرائیل هســتند. باید 
توجه داشــت که برخلاف اکثر 
آمریکایی ها و غربی ها، عرب ها 
لزوماً دیدگاه های خود را براساس 
برنامه رسانه ها تنظیم نمی کنند، 
بلکه کانال های ارتباطی مردمی 
درون خود جوامع عرب اســت 
که افکارعمومی آنها را شــکل 
می دهد. این کانال های ارتباطی 
می تواند براســاس رسانه های 
اجتماعی جدید یا خطبه امامان 
جماعت در مساجد محل شکل 
گرفته باشد. درواقع مبارزه برای 
فلسطین در اعمال روزمره یک 
زن یا مرد معمولی عرب درونی 

شده است. 

تحلیل

 25 سال پیش، مرد 51ساله فلسطینی به نام خیری علقم، 
وقتی صبح زود در خیابان های بیت المقدس در حال رفتن 
به محل کارش بود، توســط یک شهرک نشین تندروی 
حریدی با ضربات چاقو مورد حمله قرار گرفت و آن قدر 
خون از بدنش رفت که جانش را در محل حادثه از دست 
داد. پس از این حادثه، هیچ گاه اقدام جدی برای شناسایی 
قاتل علقم از سوی مقامات تل آویو صورت نگرفت. هفته 
گذشــته نوه 21ســاله او که هیچ گاه پدربزرگش را هم 
ندیده و البته هم نام پدربزرگش هم بود، با شلیک 9گلوله، 
7شهرک نشین را هنگام خروج از یک کنیسه در قدس 
اشغالی از پای درآورد. در واکنش به این رویداد، کابینه 
تل آویو به ریاســت نتانیاهو وعده واکنش فوری ازجمله 
تخریب خانه عامل حمله را داد و اعلام کرد مجوز حمل 
سلاح برای غیرنظامیان اسرائیلی صادر خواهد شد. حمله 
این جوان فلسطینی به کنیسه، واکنشی به حمله روز قبل 
از آن توسط ارتش اسرائیل به اردوگاه جنین بود که در 
نتیجه آن حداقل 10فلسطینی به شهادت رسیدند. این 
تسلســل واکنش ها حکایت از آن دارد که روند تشدید 
تنش ها و درگیری ها در سرزمین های فلسطینی در حال 
افزایش است؛ روندی که با افزایش ترورهای انجام شده از 

سوی نیروهای اشغالگر آغاز شده است.

راه حل تک دولتی به جای 2دولتی
بخشی از تشدید تنش ها در مناطق مختلف فلسطینی در 
واکنش به آن صورت می گیرد که فلسطینی ها به درستی 
احســاس می کنند که طرف مقابل در تل آویو هیچ گونه 
اعتقادی به حق و حقوق آنها ندارد. این نگاه فلسطینی ها 
از آن روست که کمتر کسی به توافقات 1993اسلو برای 
تشکیل دولت فلسطینی در محدوده کرانه باختری توجه 
می کند و تقریبا همه کابینه های اســرائیلی که پس از 
توافق اسلو قدرت را در دســت گرفته اند، نه تنها اقدامی 
برای برچیدن شــهرک های احداثی در مناطق اشغالی 
کرانه باختری نکرده اند، بلکه فراتر از آن در تمام سال های 
2دهه گذشته شــهرک های جدیدی در کرانه باختری 

احداث کرده اند.
آمارها حکایت از استقرار یک جمعیت نزدیک به 600هزار 
نفری از صهیونیســت ها در کرانه باختری دارد و اراضی 
مورد تصرف این شــهرک ها، همان محدوده ای اســت 
که طبق قطعنامه شــورای امنیت سازمان ملل قرار بود 
قلمروی دولت فلسطینی باشد، اما همه نخست وزیران 
رژیم صهیونیستی با احداث شــهرک های جدید نشان 
دادند که هیچ قصدی برای تخلیه کرانه باختری ندارند. 
درواقع کابینه های مختلف در تل آویو ثابت کرده اند که 
راه حل آنها برای فلسطین یک راه حل تک دولتی یهودی 
اســت و آنها نیز قرار نیســت موجودیت فلسطین را به 

رسمیت بشناسند.
جیمز اســنل، کارشــناس اســترات ژیک در »مؤسسه 
تحقیقات استرات ژیک نیولاین« در واشنگتن معتقد است 
که ســنگ اندازی تل آویو برای تشکیل دولت فلسطین 
طی چند دهه گذشــته باعث شــده تا گروه های مسلح 
مانند حماس و جهاد اسلامی دارای حامیان بیشتری به 
نسبت گذشته در میان فلسطینی ها باشند و حرف این 
گروه های مسلح بیش از تشکیلات خودگردان فلسطین 
خریدار داشته باشــد. این در حالی است که گروه هایی 
مانند حماس و جهاد اسلامی ضمن رد هرگونه مذاکره 
و گفت وگو با تل آویو، آرمــان نهایی خود را آزادی کامل 

فلسطین از اشــغال و حرکت به ســمت عملیات های 
مسلحانه بیشتر توســط فلســطینی ها قرار داده اند؛ از 
همین رو نیز در فضایی که عملیات های مسلحانه حامیان 
بیشتری پیدا کرده، وقوع انتفاضه سوم بیش از گذشته 

محتمل است.
اســتفان دیزلی، یادداشــت نویس دیلی میل با انتشار 
یادداشتی درباره شادی فلسطینی ها پس از عملیات اخیر 
جوان فلسطینی در هدف قرار دادن کنیسه بیت المقدس، 
این واکنش در فلســطین را بارزترین نشــانی می داند 
که شرایط فلســطین بیش از گذشــته به سمت تنش 
حرکت می کند و حتی این افزایش تنش ها، به تنش های 

سلسله وار بعدی منجر خواهد شد.

نشانه های انتفاضه سوم
در عین حال، نه فقط کارشناسان، بلکه منابع داخلی در 
اسرائیل نیز اذعان دارند که وقوع انتفاضه سوم امروز بیش 
از هر زمان دیگری محتمل اســت. ژنرال تامیر هیمن، 
رئیس ســابق ســرویس اطلاعاتی رژیم صهیونیستی 
حدود 3 ماه پیش اعلام کرد که نشانه های آشکاری از آغاز 
انتفاضه سوم فلسطینی ها وجود دارد. اظهارات هیمن در 
رســانه های منطقه مانند المیادین و روسیاالیوم بازتاب 
یافت و او درباره نشــانه های نزدیک بودن انتفاضه سوم 
گفت: »مناطق فلســطینی فراتر از تصور خیلی از مردم 

دچار تنش و خشم است. باید عملیات های فلسطینی ها 
در بیت المقدس را به عنوان نشــانه ها و شــاخص بروز 

احتمالی انفجار سهمگین اوضاع دانست.«
گدعون لوی، خبرنگار و تحلیلگر ارشد در تل آویو نیز طی 
یادداشتی در روزنامه »هاآرتص«، ضمن اعتراف به نتایج 
معکوس یورش ارتش صهیونیســتی به اردوگاه جنین، 
نوشت: »فرماندهان ارتش اسرائیل گفته اند که عملیات 
یورش به اردوگاه جنین برای از بین بردن تروریسم بوده، 
اما تا به اینجا که اوضاع امنیتی بدتر شــده است؛ ضمن 
اینکه امکان حمله به این اردوگاه بدون ارتکاب قتل عام، 
میســر نیســت.« این تحلیلگر در پایان نوشت: »شبح 
انتفاضه سوم همچنان بر بالای سر ما پرسه می زند؛ لذا 
هرگونه عملیات انتقام جویانه از ســوی اسرائیل، قطعا 
موجب برافروخته شدن آتش بیشــتری خواهد شد. در 
عین حال، تصمیمات تل آویو بــرای تحمیل تحریم ها 
و مجازات های جمعی علیه فلســطینی ها به این تنش 
دامن خواهد زد و در را بــرای وقوع یک انفجار بزرگ باز 

می کند.« 
پیش تر نیز هفته نامه ساندی تایمز در گزارشی از وضعیت 
این روزهای فلسطین اشغالی نوشــته بود که همه  چیز 
برای شعله ور شدن انتفاضه سوم مهیاست؛ کابینه ای که 
تندروترین وزرا را در خود جای داده و جوانان فلسطینی 

که چیزی برای از دست دادن ندارند.
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فلسطین؛ آرمان مردمی در کشورهای عربی
براساس نظرسنجی انجام شده از سوی »مرکز تحقیقاتی عربی« در واشنگتن، 76درصد از مردم در کشورهای عربی 

معتقدند که مسئله فلسطین همچنان آرمان جهان عرب است و به همه اعراب مربوط می شود و نه فقط فلسطینی ها. 
اعراب در اردن، الجزایر و موریتانی بیشترین میزان همدلی با مسئله فلسطین را دارند.
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گرینویچ

»مادر مرواريد«  در آسمان 

ابرها، هميشه آن توده های آشــنایی که در آسمان 
می بينيم نيســتند و گاهی، همچون یک جواهر در 
آسمان می درخشند و چنان زیبا هستند که دیدن 
آنها می تواند تجربه ای بی نظير در زندگی ما باشــد. 
اخيرا در اسکاتلند، ظاهر شدن یک تکه ابر بی نظير 
و خوش رنگ و نادر، مردم را غافلگيــر کرده و البته 
اینترنت را ترکانده است. این مدل ابر که نام علمي اش 
ناکرئوس است، فقط در عرض های بالایی کره زمين 
شــکل می گيرد و بيشــتر به نام »مــادر مروارید« 
شناخته می شود. این ابر، در شرایط بسيار خاصی در 
ارتفاع های بسيار بالا شکل می گيرد و تنها در سرمای 
بسيار سخت امکان شکل گيری آن وجود دارد. رنگ 
عجيب آنها هم به خاطر بازتاب نور در لایه نازک روغن 
روی ابر است. این ابرها، معمولا در کشورهای شمالی 
اروپا دیده می شوند و شکل گيری آنها در اسکاتلند، 

مردم و هواشناسان را غافلگير کرده است.

عاقبت عجیب قايم باشک
 

بازی قایم باشک، که البته بچه ها بيشتر به عنوان قایم موشک 
آن را می شناسند، تفریحی برای خندیدن و خوش گذراندن 
بود. اما همين بازی، اگر آدم در جاهای نامناسبی برگزارش 
کند، می تواند سرانجامی عجيب و باورنکردنی داشته باشد. 
یک پسر بنگلادشي به این بلا دچار شده و 6 روز بعد از آنکه 
قایم شد، در یک کشور دیگر پيدا شده است. این پسر 15ساله 
که رســانه ها فقط نام کوچک او )فهيم( را فاش کرده اند، با 
دوستانش در بندر چيتاگونا قایم باشک بازی می کرده اما بعد 
از مدتی، چنان ناپدید شد که دوستانش نتوانستند او را پيدا 
کنند. مسئله اینجا بود که او برای پيدا کردن بهترین نقطه 
برای قایم شــدن، وارد یک کانتينر می شود اما از بدشانسی 
محض او،  در کانتينر بسته می شود. تلاش های او بی نتيجه 
می ماند و از خستگی خوابش می برد. اوضاع بدتر هم می شود 
و این کانتينر، بار یک کشتی به مقصد مالزی می شود. 6 روز 
بعد که کانتينر خالی می شــود، مقامات بندر حضور او را به 
پليس اعلام می کنند. پليس گفته است که وقتی این پسر را 
پيدا کرده، بسيار کم جان و خســته بوده و تب داشته است. 
رســانه های مالزی گفته اند اوضاع او چنان وخيم بوده که 
بلافاصله به بيمارستان منتقل شده است. او باور نمی کرده که 

به خاطر یک بازی ساده، سر از مالزی درآورده است.

300 هزار دلار بادآورده

 
از قدیم می گویند که پول، پول می آورد. برای یک زن همين 
اتفاق افتاده اما اولا اینکه چنــدان پول خرج نکرده و دوما 
اینکه تازه همان پول را مفت به دست آورده است. این زن، با 
یک بليت 5دلاری در بخت آزمایی شرکت کرده و 300هزار 
دلار برنده شده است. او در جشن سال نو، یکی از کوپن های 
رایگان شرکت در بخت آزمایی را در یک فروشگاه دید و آن 
را برداشت. البته خودش گفته که فکرش را هم نمی کرده 
بليتش برنده شود و حتی وقتی متوجه شده برنده شده، باور 
نمی کرده چنين اتفاقی افتاده باشد. او گفته بارها شماره ها 
را نگاه کرده و بعد از چند ده بار چک کردن ارقام، بالاخره 
به خانواده و دوستانش زنگ زده و به آنها گفته برنده شده 
است. او گفته که می خواهد با این پول کمی از بد هی هایش 
را بدهد، یک ســفر با آن برود و هرچه که ماند را پس انداز 

کند.

حافظ

فاش می گويم و از گفته خود دلشادم
بنده عشقم و از هر دو جهان آزادم

در فضایــل نقاش گفته انــد که او 
چيزی را از خود به یادگار می گذارد. 
تابلوهایش پــس از او زنده می مانند و خاطــره اش را جاودانه 
می کنند. در پاســخ می گویيم که آهنگســازان نيــز اپراها و 
قطعه هایی از خود به جا می گذارند. اما موسيقی تابع مُد است، 
حال آنکه نقاشی چنين نيست. چه بسيار قطعاتی که نياکان 
ما را متاثر می ساختند، اما موسيقی، دوستان امروز را به خنده 
می اندازند. قطعاتی از این دست را در دل اپراهای خنده آور جای 
می دهند تا نوه های همان کسانی را بخندانند که در گذشته با 

شنيدن این قطعات می گریستند.

می دونم حالا مجبورم چه کار کنم. 
باید به نفس کشــيدن ادامه بدم. 
 چون فردا خورشــيد طلوع خواهد کرد و کــی می دونه که 

جزر و مد چی رو با خودش خواهد آورد.

اگزویه دومستر

رابرت زمکیس

سفر به دور اتاقم

دیالوگ

بوک  مارک

دورافتاده

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

روزهای صفر کرونايی
احتمــالا در یکــی دو هفتــه اخيــر 
دوباره رفته اید ســراغ ماسک ها و مواد 
ضدعفونی کننــده بــرای جلوگيری از 
مبتلا شدن به ســویه جدید کرونا. اما 
خبر خوب این است که به خاطر همين 
رعایت کردن هــا و اجرای پروتکل های 
بهداشتی و به همت مسئولان وزارت بهداشت، خوشبختانه هنوز 
سویه جدید نتوانســته آمار مبتلایان و به ویژه فوتی های کرونا را 
بالا ببرد و برعکــس، تعداد روزهای صفــر کرونایی در چند وقت 
اخير زیادتر هم شده است. نمونه اش همين روز گذشته که مرکز 
روابط عمومی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام 
کرد هيچ یک از بيماران کووید-19 در کشور جان خود را از دست 
نداده اند و یک روز دیگر بدون فوتی کرونایی برای کشورمان ثبت 
شده است. البته که نقش واکسيناسيون در این ماجرا خيلی پررنگ 
است و خوشبختانه تا دلتان بخواهد واکسن توليد داخل داریم که 
توانسته اند ایمنی خوبی ایجاد کنند. آنطور که از آمارها برمی آید، تا 
حالا 65ميليون و190 1731نفر دوز اول، 58ميليون و585 هزار و 
6 نفر دوز دوم و 31ميليون و601 هزار و 926 نفر، دوز سوم و بالاتر، 
واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 
در کشــور به 155ميليون و377 هزار و 663 دوز رســيده است. 
هيچ شهرســتانی هم در وضعيت قرمز قرار ندارد و تنها 4شهر در 
وضعيت نارنجی، 102شهر در وضعيت زرد و 342شهر کشور نيز 

در وضعيت آبی قرار دارند.

پنجشنبه های جبرانی
آلودگی هوای تهران امســال روزهای 
زیــادی را تعطيل کرد و چــاره ای هم 
به جز تعطيلی وجود نداشــت. اما این 
تعطيلی هــای گاه و بيگاه مــدارس، با 
اینکه برای بچه ها کمی فراغت به ارمغان 
آورده، باعث شــده والدین نگران افت 
تحصيلی بچه ها شــوند. به همين دليل هم مسئولان فکر کردند 
حالا که دانش آموزان تعطيلات زمســتانی را به اقتضای شرایط 
تجربه کردند، بد نيست کمی از تعطيلی آخر هفته هایشان بزنند 
تا در تحصيل شان مشکلی ایجاد نشود. طرح مسئولان آموزش و 
پرورش این است که عقب ماندگی های تحصيلی این دانش آموزان 
با استفاده از ظرفيت پنجشــنبه ها جبران می شود. به این ترتيب 
که قرار اســت برای بچه ها به ویژه دانش آموزان ابتدایی روزهای 
پنجشنبه کلاس جبرانی بگذارند. البته این را هم بگویيم که این 
کلاس ها برای همه نيســت و به طور کلی برگزاری کلاس در روز 
پنجشنبه به تشخيص شورای مدرسه است که اگر شورای مدرسه 
تشخيص داد که تعداد بســياری از دانش آموزان در کلاس های 
درس به آموزش نياز دارند از ظرفيت پنجشنبه ها هم استفاده شود. 
ضمن اینکه معلمان هم به این شورا گزارش می دهند که چه تعداد 
از دانش آموزان در یادگيری با مشکل مواجه اند تا برای همان تعداد 

کلاس برگزار شود.

مسکن سازی  در محدوده شهرها
طرح نهضت ملی مسکن به همت مسئولان 
شهرسازی به ســرعت در حال پيشرفت 
اســت و بعد از خبر خوبی که در راستای 
ســاخت واحدهای ویلایــی و یک طبقه 
شــنيدیم، حالا معاون املاک و حقوقی 
ســازمان ملی زمين و مســکن از تامين 
23هزارو800هکتــار زمين در داخل محدوده شــهرها برای نهضت 
 ملی مسکن خبر داده اســت. همانطور که می دانيد زمين های درنظر
گرفته شده برای ساخت مســکن های ملی، اغلب در اطراف شهرهای 
بزرگ اســت و دليلش هم این اســت که معمولا داخل محدوده های 
شهری، برای ساخت پروژه های بزرگی مثل همين نهضت ملی مسکن، 
زمين کم پيدا می شود. اما حالا این مسئول خبر داده که زمين مورد نياز 
برای حدود یک ميليون و400هزار واحد مسکونی در داخل محدوده 
شهرها تأمين شــده که معادل 23هزار و800هکتار است. البته این را 
هم بگویيم که زمين هایی که در راســتای قانون جهش توليد مسکن 
پيش بينی شــده یا باید الحاق شــود، یا تعيير کاربری پيدا کند، یا از 
دستگاه های دولتی گرفته شود یا با مالکين بخش خصوصی و نيروهای 
مسلح توافق شود. آنطور که معاون املاک و حقوقی سازمان ملی زمين 
و مسکن گفته، طبق ماده 10 قانون جهش توليد مسکن مبنی بر اخذ 
اراضی مازاد دستگاه های دولتی، 10هزار هکتار زمين شناسایی شده 
و اسناد 4200هکتار آن منتقل شده است. از این ميزان 2300هکتار 
نيز از دستور کار خارج شده و حدود 3هزار هکتار باقی مانده که در حال 
پيگيری برای اخذ و انتقال سند است که این اراضی برای توسعه آتی 

شهرها به تناسب رشد جمعيت استفاده خواهد شد.

مرگی که سرشار از زندگی بود 
اهدای اعضای بدن یک دختر کوچک در هند، این سنت 
را در دوميــن کشــور پرجمعيت دنيا زنده کرده اســت. 
رولی پاراجاپتا، سال گذشــته در یک تيراندازی مرموز که 
هنوز معمایش حل نشده، درحالی که در خانه اش خوابيده 
بود درگذشت. یک تير احتمالا سرگردان، وارد خانه آنها شد 
و به سر این طفل معصوم 6ساله اصابت کرد. قتل دلخراش 
او، مردم هند را شوکه کرد اما حالا بعد از یک سال، رولی، به 

نماد زندگی بخشيدن در هند تبدیل شده است.
وقتی که والدین این دختر زیبا، در بيمارستان متوجه شدند 
که او دیگر از دست رفته، برای نخستين بار در زندگی شان 
با یک مسئله که به آنها پيشــنهاد شده بود مواجه شدند: 
احيای اعضای بــدن رولی. یک جراح کــه در این زمينه 
فعاليت می کرد، در بيمارستان این پيشنهاد را به والدین 
رولی داد و پدر او هم، بالاخره بعد از یک شبانه روز کلنجار 
رفتن، با این کار موافقت کرد. بلافاصله 2کليه رولی به یک 
نوجوان 14ساله پيوند زده شــد و این نوجوان به زندگی 
بازگشت. این پسر جوان، 6سال در صف دریافت کليه بود. 
کبد رولی هم به یک پسر 6ساله پيوند زده شد. دریچه های 
قلب او، به 2 کودک یک و 4ســاله داده شــد و قرنيه های 
این دختر معصوم هم بينایی را به 2 انسان 35 و 71ساله 
بخشيد. این پيوندها، مثل بمب در هند صدا کرد و کشوری 
را که با مســئله اهدای عضو بيگانه اســت، با یک پدیده 
حيات بخش آشنا کرد. در هند، هر 3دقيقه یک نفر به خاطر 
جراحت های سنگين سر فوت می کند و می توان اعضای 
بدن این افــراد را به دیگران هدیه کرد. بــا این حال، رقم 
اهدای عضو در کشور 1.4ميليارد نفری هند، از نظر آماری 
صفر است و سالانه حدود 800نفر بيشتر نيست. اما داستان 
رولی، اوضاع را تغيير داده است و در طول 10ماه، در دهلی 
نو به اندازه 5سال اهدای عضو ثبت شده است. در سراسر 
هند هم، اهدای عضو در یک سال گذشته، بيشتر از هر سال 
دیگری در تاریخ این کشور بوده است. دکتر دیپاک گوپتا، 
جراحی که پدر رولی را متقاعد کرده بود تا با اهدای بدن 
او موافقت کند، گفته که اهدای اعضای این دختر معصوم، 
باعث شده تا نقطه عطفی در این زمينه در هند ایجاد شود 
و پيش بينی کرده که روند اهدای عضو 
در این کشــور، به زودی اوج خواهد 
گرفت و افراد زیادی دوباره از مرگ 

به زندگی بازخواهند گشت.

شــرکت  یــک 
استارت آپی در هلند، 
به فناوری جالب و خاصی برای جمع آوری 
ریزپلاستيک ها از ســطح آب ها موسوم به 
»سد حبابی« دســت پيدا کرده است. این 
فناوری که توانســته در سطح گسترده ای 
آلودگی موجود در آب های کشــور هلند را 
کنترل کند، قرار است در دیگر نقاط اروپا نيز 

مورد استفاده قرار گيرد.
ســد بزرگ حباب یــا GBB، درواقع لوله 
سوراخ شده ای اســت که در بستر رودخانه 
قرار گرفته و با ایجاد حباب، ریزپلاستيک ها 
و دیگر آلاینده های ميکرونی را جمع آوری 
 Lo- fi می کنــد. در ایــن روش که بــه آن
می گویند، ذرات پلاســتيکی به اندازه یک 
ميلی متر و کوچک تر از آن را به هم چسبانده 
و مانع از پخش آنها می شــود. علاوه براین 
پيش از رســيدن این ریزآلاینده ها به دریا، 
حدود 86درصد از آنها ردیابی و جمع آوری 
می شوند. براســاس آمارها، هر سال بيش 
از 8ميليون تن پلاســتيک در اقيانوس ها 
سرریز می شوند که منشــأ 60تا 80درصد 

این آلاینده ها، رودخانه ها هستند.
ایده جمع آوری ریزپلاستيک ها به این شيوه، 
در سال 2019ميلادی پایه گذاری شد. به این 
ترتيب که پلاســتيک ها را در عرض و عمق 
رودخانه جمع آوری کرده و به یک سيستم 
آبریز هدایت کرده و ســپس فشرده شده و 
جمع آوری می شوند. اما تابستان سال گذشته 
ميــلادی )2022(، نخســتين مانع حبابی 
 Qude Rijn در دهانــه رودخانــه ،GBB 
)رودخانه راین قدیم( در Katwijk به صورت 
آزمایشی نصب شــد و تا حد زیادی نگرانی 
بابت آلاینده هــای پلاســتيکی جاری در 

رودخانه راین در این منطقه برطرف شد. 

شهر خوب

مهتاب خسروشاهی

فرمول جدید جمع آوری پلاستیک 

احتمالا آقــای اليور لوکاس 
-دانشمندی از شهر بيرمنگام 
انگليس-وقتی بوق را در سال1910 ميلادی اختراع و 
به جهان معرفی کرد تا تردد خودروها را به عابران پياده 
هشدار بدهد، هيچ وقت فکرش را هم نمی کرد این وسيله 

پر سر و صدا کاربردهای دیگری هم در شهر پيدا کند.
تصور کنيد در یکی از خيابان های شــلوغ شــهر، چند 
دقيقه ای را پشــت یک چهارراه، دور ميدان یا پشــت 
چراغ قرمز بایستيم و با سبز شــدن چراغ چند ثانيه ای 
طول بکشــد تا حرکت کنيم، آن وقت است که صدای 
تک بوق های ماشــين ها و موتورها بلند می شود، با این 
تصور که صدای بوق می تواند معجزه کند و راه را باز کند! 
گاهی هم ته مانده وداع با ميهمانان به کوچه کشــيده 
می شود و از سر سپاسگزاری و جبران لطف، بوق ممتدی 
به جای دســت تکان دادن در نيمه شب تاریک نواخته 
می شود. بعضی مواقع هم نتيجه تنبلی بچه مدرسه ای 
همســایه و حاضر نشــدن به موقع او مقابل منزل، این 
می شود که راننده سرویس به جای پياده شدن از خودرو و 
استفاده از زنگ خانه، با اعصاب و روان آنها که سحرخيزی 
لزوم حرفه و زندگی شان نيست، بازی می کند. رانندگان 
تاکسی هم برای ســوار کردن مســافران بوق می زنند 
بی آنکه توجهی به این قانون داشته باشند که این وسيله 
در خودروها برای استفاده در مواقع ضروری تعبيه شده و 

استفاده نابجا از آن برخلاف مقررات است.
در گذشــته نه چندان دور عبارت آشــنای »لطفا بوق 
نزنيد« بيشــتر روی تابلوهایی که مقابل مراکز درمانی 
نصب بودند، نوشته می شد و آنقدر مورد احترام رانندگان 
بود که برای رعایت کــردن آن نياز به توصيه و تبليغات 
نبود. حالا امــا ایجاد آلودگی صوتی بــا بوق، چه مقابل 

مراکز درمانی، چه در پشــت چراغ هــای راهنمایی و 
چه توی کوچه های خلــوت و ســاکت، تبدیل به یک 
عادت برای برخی از رانندگان شــده است. این درحالی 
اســت که بوق زدن بجا و درســت می تواند از بروز یک 
تصادف یا حادثه ناگوار جلوگيــری کند. البته قانون به 
صراحت وضعيت آنهایی را که از بوق درســت استفاده 
نمی کنند روشــن کرده و برای رانندگانی که بی جا بوق 
می زنند و باعث آزار مردم می شوند، جریمه تعيين کرده 
است. بسياری از کارشناسان فرهنگی هم معتقدند که 
تغيير رفتارهای نادرســت در رانندگی با فرهنگسازی  
و معرفی الگوهای مناســب امکان پذیر است و اینگونه 
رفتارســازی ها در کنار به کارگيــری جرایم رانندگی 

می تواند در درازمدت تأثير خوشایندی داشته باشد.
حالا که صحبت از فرهنگسازی شد، خوب است از یکی 
از مناطق کشــورمان که در این زمينه می تواند الگوی 
مناسبی باشد صحبت کنيم. جزیره کيش تنها به خاطر 
اماکن زیبا، ساحل رؤیایی و معابر خلوتش معروف نيست 
بلکه فرهنگ شهرنشينی حاکم بر این جزیره هم توانسته 
آن را از سایر مناطق پرجمعيت کشورمان متمایز کند. در 
این جزیره با پدیده ای به نام ترافيک مواجه نمی شوید، 
همه به قوانين راهنمایی و رانندگی و حقوق عابران پياده 
به شدت پایبندند و از آن تخطی نمی کنند. نکته جالب 
اینکه طبق یک قانون نانوشــته، بوق زدن در همه جای 
شهر ممنوع اســت، به طوری که همه رانندگان ساکن 
کيش ســعی می کنند به هيچ وجه از بوق خودرویشان 
اســتفاده نکنند. اگر خودرویی در کيش بوق بزند، همه 
بلافاصله متوجه می شوند که سرنشين های آن اهل کيش 
نيستند و جزو توریست هایی  هستند که برای چند روزی 

مقيم جزیره شده اند.

فرهنگ  خوب

فاطمه عباسی

نزن بابا!

وقتی امام به پاريس رســید، نیمه ماه نخســت 
پايیز بود و وقتی به تهران برگشت، درست نیمه 
زمســتان، و آن 115روز اقامت در نوفل لوشاتو 
Neauphle-le-Château( يعنــی از  (
يکشنبه، 1۶مهر تا چهارشــنبه، 11بهمن1357 
در سراسر آن 15سال مبارزه، جور ديگری بود و 
حال ديگری داشت. گويی 27کیلومتری پايتخت 
فرانســه، مرکز جهان بود. اما در اين مرکزيت، 
فارغ از انقلابیون که خود را به پاريس رســانده 
بودند تا آزادانه تر از نجف، رهبر خود را ببینند و 
برای پیروزی بپويند و بکوشند، اهالی آن دهکده 
احوال متفاوتی را تجربه می کردند و میزبان کسی 
بودند که نقطه پرگار تمام تحولات سیاسی جهان 
آن روز شــده بود؛ چنان که وقتی هنگام عزيمت 
به وطن فرارسید، 2شب پیش از پرواز، به نقل از 

هادی غفاری »مردم نوفل لوشاتو با دسته گل های 
ايرانی... به خدمت امام آمده بودند... آن شب مردم 
مسیحی نزد امام، حال عجیبی داشتند، همه گريه 

می کردند.«
 ،)Michel Setboun( و اين قاب میشل ستبون
عکاس فرانسوی از گفت وگوی امام، زير آن درخت 
سیب معروف، با اعضای انجمن اسلامی دانشجويان 
خارج از کشــور در روز جمعه، 19آبان1357، در 
روز عرفه، با حضور تعدادی از چهره های انقلابی 
همچون سیدعلی اکبر محتشــمی پور و هادی 
غفاری )نشسته از راست( و سیدصادق طباطبايی 
و اسماعیل فردوسی پور )ايستاده از چپ(، نشان و 
نشانه ای است از همان مرکزيت و جاذبه که اگرچه 
اول بار با افتادن سیب عیان شد، اما حالا اين درخت 

سیب بود که جاذبِ جهان شده بود.
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ایده  خوب

جاذبِ جهان
قابِ انقلاب

قاب هــای انقلاب بســیارند و بی شــمار؛ 
عکس هايی که خاطره ساخته اند و در خاطر 
همه،  جا خوش کرده اند و حالا می شود با همه شان خاطره بازی کرد 
و رفت به آن روزها؛ تصاوير ثبت شده عکاسان ايرانی و خارجی که 
برخی شان آنقدر در همه اين 4دهه، دست به دست چرخیده که بعضا 
نام خالق شان گم و فراموش شده است. و ما، در چهل وچهارمین فجر 
آن پیروزی، چندتايی از شناسنامه دارهايشان را برگزيده ايم؛ آنهايی 
که دست کم می دانیم آفريننده هايشــان چه کسانی هستند؛ تا به 
قدر وسع بکوشیم و سری بگردانیم در لابه لای خاطرات انقلابِ قرن.

حمیدرضا محمدی



خبرهای کوتاه

77

     چهارشنبه     12 بهمن  1401        10 رجب  1444         سال سی ویکم               شـماره  8705

امروز همه روسری سر 
می کنند!

سازمان روز جهانی حجاب با انتشار بیانیه ای از 
زنان جهان خواست امروز برای همبستگی با 

زنان مسلمان و مبارزه علیه تبعیض، حجاب را 
تجربه کنند

امروز به مناســبت روز جهانی حجاب، زنان با هر 
پیشینه ای به حجاب دعوت شدند تا همبستگی 
جامعه جهانی در مبارزه با حجاب هراســی ایجاد 
شود. اول فوریه در حالی روز جهانی حجاب نامیده 
شــده که نظمه خان، بانوی مســلمان آمریکایی 
بنگلادشی و پایه گذار روز جهانی حجاب، فکرش را 
هم نمی کرد که این روز اکنون در حدود 200کشور 
 WorldHijabDay جهان گرامی داشته و هشتگ
هم ترند شود. او آن زمان در واکنش به تبعیض ها 
و اهانت هایی که به واســطه حجابش متحمل آن 
می شد و پس از واکنش های اسلام هراسانه ناشی 
از رویداد ۱۱ســپتامبر، تصمیم به پایه گذاری روز 
حجاب با هدف آموزش مردم و افزایش آگاهی در 
مورد اینکه چرا بسیاری از زنان مسلمان حجاب را 
انتخاب می کنند، گرفت تا در یک روز خاص زنان 
دنیا را به پوشیدن و تجربه حجاب تشویق کند. روزی 
که به تدریج در بسیاری از کشورهای دنیا به رسمیت 

شناخته شده است.

روزی که به رسمیت شناخته شد
مجلس سنای ایالت میشیگان آمریکا سال گذشته 
لایحه به رسمیت شــناختن اول فوریه به عنوان 
روز جهانی حجاب را تصویب و اعــلام کرد: امروز 
روزی اســت که میلیون ها زن مســلمانی را که 
حجاب را انتخاب کرده اند، به رسمیت می شناسیم. 
روز جهانی حجــاب فراخوانی اســت برای درک 
جهانی از اعتقادات و اعمال اسلامی و ایجاد پیوند 
اجتماعی قوی تر در جامعه ما. امــا دنیای غرب با 
وجود به رسمیت شناختن چنین روزی، اقدامات 
مقابله ای با آن را هم در دســتور کار دارد. حوادث 
اخیر در ایران، پس از فوت مهسا امینی هم به یکی 
از فرصت جویی ها برای ایجاد انزوای جهانی ایرانی 
با اهرم حجاب هراســی بدل شد. تا جایی که رهبر 
معظم انقلاب به تلاش غربی ها علیه ایران به بهانه 
حجاب اشاره کرده و فرمودند: »غربی ها همان هایی 
هستند که اگر می توانستند آب را به روی ملت ایران 
ببندند، می بســتند، همانطور که داروی کودکان 
پروانه ای را تحریم کرده انــد و اجازه نمی دهند به 
این کودکان دارو برسد؛ حالا غربی ها واقعاً دلسوز 
زن ایرانی هســتند؟ حقیقت قضیه این است که 
زنِ با شرف و با استعداد ایرانی یکی از بزرگ ترین 
و مهم ترین ضربه ها را به ادعاها و دروغ های تمدن 
غربی زده است و آنها از این موضوع به شدت عصبانی 
هستند. زن ایرانی توانسته است با حجاب و چادر به 
موفقیت های بزرگ دست یابد.« حالا در یازدهمین 
 )WHD( سالروز هم ســازمان روز جهانی حجاب
اعلام کرده اول فوریه202۳ می تواند به روزی برای 
یادآوری تبدیل شود و از زنان همه قومیت ها و ادیان 
در سراسر جهان دعوت می شود تا در همبستگی با 
زنان مسلمانی که تبعیض را تجربه می کنند، حجاب 

داشته باشند.

کمپین روسری پوشیدن همه زنان
 WHD فهرست بلندبالایی از سفیران از کشورهای 
آرژانتین، ایالات متحده، کانادا، انگلیس، استرالیا، 
غنا، عراق، اتیوپی، اسپانیا و... دارد که بخشی جدایی 
ناپذیر از این ســازمان در مبــارزه با تبعیض علیه 
زنان در حجاب هستند. امسال هم این سازمان با 
همراهی سفیرانش در کشورهای مختلف با انتشار 
بیانیه ای از زنان در سراســر جهــان، صرف نظر از 
پیشینه مذهبی خود، خواسته اســت تا در تاریخ 
اول فوریه، حجاب اسلامی به ســر کنند و با زنان 
مسلمانی که تبعیض را تجربه می کنند، همدلی 
داشته باشــند و برای از بین بردن حجاب هراسی 
شرکت کنند: »در برخی از کشورها زنان مسلمان 
مجبور به برداشــتن حجاب می شوند درحالی که 
برخی کشورها قوانینی را تصویب می کنند که زنان 
محجبه را از مشارکت در جامعه منع می کنند. این 
سازمان از طریق آگاهی و آموزش با تبعیض علیه 
زنان مسلمان مبارزه می کند. با حمایت شما، زنان 
و دختران مسلمانی که حجاب را انتخاب می کنند، 
می توانند بدون ترس، ارعاب یا تردید، حجاب خود 
را داشته باشــند.« با وجود به رسمیت شناختن 
حجاب در حدود 200کشور جهان اما دنیای غرب 
از فراگیری اســلام و حجاب در کشورهای غربی 
هراس دارد و در برخی کشورها حتی قانون پوشش 
حجاب در اماکن رسمی ازجمله مؤسسات، ادارات 
دولتی و مراکز آموزشی ممنوع هم شده؛ روسیه، 
اتریش، کانادا، فرانســه، هند، قزاقستان، کوزوو، 
قرقیزستان، ازبکستان و... پوشش حجاب روسری 
را طی سال های اخیر ممنوع کرده اند. از سوی دیگر 
فعالیت های اسلام هراسانه و اسلام گریزانه هم در 
برابر روز جهانی حجاب هم شکل گرفته است. در 
مقابل پویش های WorldHijabDay )روز جهانی 
حجاب( و DressedNotOppressed )لباس 
NoHijab�پوشیده نه سرکوب شده( پویش های 

Day )نه به حجاب( و FreeFromHijab )رهایی 
از حجاب( راه اندازی شده و بودجه های کلانی برای 
آنها صرف می شود. چیزی شبیه کاری که قطری ها 
در مسابقات جام جهانی فوتبال انجام دادند و برای 
تبلیغ اسلام و حجاب با اســتفاده از روسری های 
رنگارنگ، گردشگرانی را که برای تماشای مسابقات 
جام جهانی فوتبال2022 به قطــر آمده بودند به 
استفاده از حجاب دعوت می کردند و از آنها عکس 
یادگاری می گرفتند. ســال گذشــته در دهمین 
سالروز این مناسبت هم هزاران زن در سراسر جهان 
با ارسال عکس های سلفی در رسانه های اجتماعی 
با هشتگ #DressedNotOppressed شرکت 
کردند و عکس هایشــان را در فضــای مجازی به 

اشتراک گذاشتند.

مناسبت

تصمیم کبری برای کلاس جبرانی
ایده هایی که برای جبران عقب افتادگی تحصیلی به واسطه تعطیلی های فراوان مدارس مطرح شده

بعد از تعطیلی 26ماهه مدارس در پی شیوع 
کرونا، درحالی کــه انتظار می رفت ســال 
تحصیلی جاری دیگر خبری از تعطیلی های 
مکرر مدارس نباشد و دانش آموزان با حضور 
در فضای مدرســه درس بخوانند، متأسفانه 
این بار چالش آلودگی هــوا مدارس خیلی از 
شهرهای کشور به خصوص تهران را به تعطیلی 
کشاند. این تعطیلی  های نابهنگام باعث شد تا 
موضوع تعطیلی مدارس و جبران عقب افتادگی 
تحصیلی دانش آموزان به عنوان یک چالش 
اساســی در حوزه آموزش وپرورش مطرح 
شده و اظهارنظرات پیرامون آن شکل بگیرد. 
بالاخره بعد از بررسی های فراوان، اعلام شد 
شــاخص آلودگی زیر 200 نمی تواند مدارس 
را به تعطیلی بکشــاند و کلاس ها به صورت 
حضوری برگزار می شود. حالا نوبتی هم باشد 
نوبت تعیین تکلیف جبران عقب افتادگی های 
تحصیلی دانش آموزانی اســت که به اعتقاد 
کارشناسان به خاطر غیرحضوری شدن مدارس 
و آنلاین بودن کلاس ها، آموخته هایشــان از 
کیفیت قابل قبولی برخوردار نیست و باید برای 
جبران ایــن عقب افتادگی ها حتما دوره های 

آموزشی جبرانی برگزار شود.

افت علمی و روابط اجتماعی دانش آموزان
اسماعیل حســینی پناه، از کارشناسان آموزشی 
معتقد است: »تعطیلی مدارس، هم باعث افت کیفی 
آموخته های دانش آموزان شــده است و هم افت 
روابط اجتماعی شان. ما به همان اندازه که نیاز داریم 
طرح جبران عقب افتادگی تحصیلی را دنبال کنیم، 
نباید سلامت روح و روان بچه ها را هم فراموش کنیم 
و باید به فکر برنامه ای برای آن باشــیم.« او تأکید 
می کند: »نقایص و کاستی های آموزش در فضای 
مجازی و نگرانی از کفایت دسترسی ها به ابزارهای 
کارآمد در تحقق اهداف این الگوی آموزشی، به ویژه 
در مناطق کمتر برخوردار، فاصله آموزشی و افت 
تحصیلی )آشکار و پنهان( ایجاد کرده است.« به 
اعتقاد این کارشناس آموزشی، مدارس می توانند 

به جای پنجشــنبه و جمعــه در نوبت های عصر 
دوره های جبرانی را برگزار کنند.

اجرای فاز اول طرح در تابستان
البته قبل از اینکه موضوع تعطیلات مدارس در پاییز 
و زمستان امسال مطرح شود، اجرای طرح تثبیت و 
جبران یادگیری دانش آموزان تابستان سال گذشته 
برای دانش آموزان برگزار شد و علاقه مندان بعد از 
ثبت نام و شرکت در این دوره ها توانستند از مزایای 
آن بهره مند شوند. به گفته معاون آموزش متوسطه 
وزارت آموزش وپرورش، »طرح تعمیق و تثبیت 
یادگیری و جبران افــت تحصیلی دانش آموزان« 
در راستای توسعه عدالت آموزشــی و تربیتی و 
با هدف بهبود و تکمیل فراینــد آموزش، جبران 
نارسایی ها و کاستی های آموزشی و تعمیق یادگیری 
دانش آموزان دوره های ابتدایی، اول متوسطه و دوم 
متوســطه )نظری، فنی وحرفه ای و کاردانش( در 
تابستان۱40۱ اجرا شــد. محمدمهدی کاظمی 
می گوید: »اولویت اجرای طرح به تشخیص کارگروه 
تخصصی آموزشی و پرورشی اســتان، مدارس و 
مناطق کمتر برخوردار، مرزی و حاشــیه شهرها 
و مدارس روستایی، عشایری و شبانه روزی بود و 
این طرح 2گروه از دانش آموزان را تحت پوشــش 
آموزش های جبرانی و تقویتی قرار می داد؛ گروه 
اول شامل دانش آموزانی بود که براساس ضوابط 
موجود در آیین نامه های آموزشــی و ارزشیابی، 
نتوانسته بودند حدنصاب قبولی را در خرداد۱40۱ 
کسب کنند و گروه دوم شامل دانش آموزانی بود که 
با وجود کسب حدنصاب قبولی در دروس، براساس 
تحلیل نتایج ارزشیابی پایانی)خرداد۱40۱( از سوی 

شورای مدرسه، نیازمند شــرکت در کلاس های 
جبرانی و تقویتی تشخیص داده شده بودند. بعد 
از تأیید شورای عالی آموزش وپرورش درصورتی 
که نمرات ارزشــیابی دانش آموزان گروه دوم در 
شهریورماه، بیشتر از نمرات خرداد بود، این نمرات 

جایگزین نمرات خردادماه شد.

غافلگیری در زمستان
درســت اســت خیلی ها گمــان می کردند این 
طرح فقط در تابســتان نیاز به اجرا داشته باشد 
و کسی انتظار نداشــت اجرای فاز دومش قبل از 
تابستان۱402 ضروری شــود، اما حالا که بحث 
دوباره تعطیلی های مدارس و افت کیفیت تحصیلی 
دانش آموزان مطرح شــده اجرای فاز دوم طرح 
تثبیت و جبران یادگیری هم به صورت جدی از 
سوی مسئولان آموزش وپرورش مطرح شده است؛ 
تا جایی که حتی معاون وزیــر آموزش و پرورش 
می گوید برگــزاری این دوره ها بــه حدی لازم و 
ضروری اســت که باید از تمام ظرفیت معلمان، 
علاقه مندان به آموزش و گروه های جهادی در این 
مسیر کمک گرفت. او ادامه می دهد: »درست است 
آلودگی هوا صرفا در ۵یا۶کلانشهر کشور اتفاق افتاد 
و در سایر مدارس آموزش به صورت حضوری تداوم 
داشــت، اما برای جبران یادگیری دانش آموزان 
با وجــود فراگیر نبودنش، مــدارس می توانند با 
اســتفاده از ظرفیت های موجود، مشارکت اولیا، 
اعتبارات دولتی و گروه های جهادی برای برگزاری 
کلاس هــای جبرانی اقدام کننــد.« معاون وزیر 
آموزش وپرورش، معتقد است تعطیلی های اخیر 
به بهانه آلودگی هوا خســارت زیــادی به حوزه 

آموزش وپرورش زده: »گرچه براساس شاخص های 
جهانی و پژوهش هایی که در این راستا انجام شده، 
شاخص خاصی در کشورها برای تعطیلی مدارس 
به دلیل آلودگی هوا رایج نیست، اما در کشورهایی 
هم که شــاخص دارند، عدد شاخص آلودگی هوا 
متفاوت است. برخی از کشورها دوره متوسطه را 
با شاخص آلودگی بالای ۳00 و دوره ابتدایی را با 
شاخص آلودگی 200 تعطیل می کنند. با بررسی 
یک ســایت بین المللی که نشان دهنده وضعیت 
آلودگی هوا در کشورهاست، متوجه شدیم بسیاری 
از کشورهای آسیای شــرقی و اروپایی آلودگی 
هوا با شــاخص بالای240 را داشته اند و مدارس 
هیچ کدام آنها تعطیل نشده است که این موضوع 
باید مورد بررسی و کارشناسی دقیق قرار گیرد.« 
عضو شــورای عالی آموزش وپرورش همچنین 
اضافه می کند: »سلامت دانش آموزان در اولویت 
تصمیم گیری در آموزش وپرورش است، اما آموزش 
و رشد اجتماعی دانش آموزان هم اهمیت دارد و 
باید بدان پرداخته شود. تأکید آموزش و پرورش 
بر این است تا زمانی که به سلامت دانش آموزان 
لطمه ای وارد نشده، آموزش غیرحضوری نشود و 
اگر در شرایط ویژه ای آموزش غیرحضوری شد، 
برنامه ریزی جهت جبران آن در دستور کار قرار 

خواهد گرفت.«

شورای مدرسه تصمیم گیر است
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش هم 
با اشاره به طرح تعمیق و تثبیت یادگیری و جبران 
افت تحصیلی می گوید: »بعد از بازگشایی مدارس 
ما با مشــکلی مواجه بودیم. تعطیلی مدارس در 

دوران کرونا تمام ساختار مدرسه را مختل کرده 
و بازگشایی کار بسیار بزرگی بود. باید دوباره فضا، 
تجهیزات، نیروی انسانی و حتی خانواده ها پای کار 
باشــند، اعتماد کنند و بچه هایشان را به مدرسه 
بفرستند. این واقعا به انرژی زیادی نیاز داشت که 
ما بتوانیم ثبت نام دانش آموزان دوره ابتدایی را که 
نزدیک به 9میلیون نفر هستند مدیریت کنیم. بعد 
از بازگشایی مدارس بلافاصله به بهانه های مختلف 
مدارس و کلاس هــای درس حضوری تعطیلی 
شدند، چه به بهانه آلودگی هوا و چه سرما و برودت 
هوا. گرچه کلاس ها در فضای مجازی شاد دنبال 
شــد، اما خیلی ها معتقدند که آموزش بچه ها در 
این شــرایط با نتایج مطلوبی همراه نیست. بعد 
از این تصمیم، اجرای طــرح جبران و تثبیت در 
روزهای آخر هفته مطرح شد. برگزاری این طرح 
برای جبران عقب ماندگی تحصیلی دانش آموزان 
دوره ابتدایی در روزهای پنجشنبه به عنوان یکی 
از اولویت های وزارت آموزش وپرورش در شهرهای 
مختلف کشور به خصوص تهران است. اما چگونگی 
برگزاری این کلاس ها تصمیمی است که توسط 
شورای مدرسه اخذ می شــود.« او با بیان اینکه 
در روزهایی که آموزش غیرحضوری و به صورت 
مجازی بود، روزانه ۱2میلیون دانش آموز در شبکه 
شاد حاضر بودند و روزانه حدود 400میلیون پیام 
صوتی و ۷0میلیون فایل در این ســامانه جابه جا 
شــده، می گوید: »معلمانــی را داریم که مدعی 
هســتند در همان فضای مجازی وقت و انرژی 
بسیاری گذاشــته اند و دانش آموزان شان کاملا 
مسلط هستند و مشــکلی ندارند؛ لذا اجرای این 
برنامه به تشخیص شــورای مدرسه است و معلم 
اســت که ارزیابی می کند بچه ها دچار مشــکل 

هستند و باید جبران شود یا نیازی نیست.« 
حالا در شرایطی موضوع برگزاری دوره های جبرانی 
و تثبیــت یادگیری در مدارس مطرح شــده که 
آموزش وپرورش مســئولیت برگزاری کلاس ها 
را به شــورای مدارس واگذار کرده است؛ به خاطر 
همین خانواده ها معتقدند در این شرایط که قرار 
است اجرای چنین طرح مهمی تنها کمک حال 
دانش آموزان برای جبران عقب افتادگی ها باشد، 

اگر الزامی برای مدارس تعریف 
نشــود، نمی توان انتظار نتیجه 

مطلوبی را از آن داشت.

معاون پرستاری وزارت بهداشت گفت: تصور برخی مردم این 
است که پرســتاران، دریافتی، حقوق و مزایای بالایی دارند؛ 
درحالی که بسیاری از مطالبات، محقق نشده و تصویر اشتباهی 
نیز در ذهن مردم ایجاد شده اســت. دکتر عباس عبادی در 
مراسم اجلاسیه مشترک اعضای شورای عالی نظام پرستاری 
و روسای هیأت مدیره سراسر کشــور افزود: مشارکت دادن 
مردم و گروه های صنفی و حرفه ای در اداره کشــور یک اتفاق 

مثبت است و توسعه سازمان های مردم نهاد و NGO ها یکی 
از دستاوردهای نظام جمهوری اسلامی است و سازمان نظام 
پرستاری یکی از همین سازمان هاســت که بازوی مشورتی 
وزارت بهداشت اســت و بســیاری از اتفاقات مثبت که برای 
کشور روی می دهد در گرو فعالیت این سازمان هاست. معاون 
پرستاری وزارت بهداشــت تصریح کرد: باید توجه داشت که 
مراقبت های پرستاری برای پاسخ به نیاز بیماران شکل گرفته 

است؛ بنابراین هر صحبتی که می کنیم باید مبتنی بر تأمین 
نیاز مردم باشد؛ مردم اســتحقاق دارند که مراقبت سلامت و 
پرســتاری باکیفیت دریافت کنند؛ درحالی که مردم به دلیل 
مشکلات حوزه پرستاری این خدمات را با کیفیت بسیار بالا 
دریافت نمی کنند و متضرر می شــوند. او با ذکر مثالی ادامه 
داد:  اگرچه یک بخش بیمارستانی ممکن است با تعداد کمی 
پرستار نیز اداره شود، اما باید توجه داشت که تعداد نیروهای 

انسانی باید افزایش یابد؛ زیرا برخوردار نبودن از استانداردهای 
پرستاری به کیفیت ارائه خدمات صدمه وارد می کند.

عبادی افزود: اگر امروز با افتخار درباره مطالبات پرســتاری 
صحبت می کنیم به دلیل رفتار مناسب و مدنی است که سازمان 
نظام پرستاری در راســتای تحقق مطالبات پرستاران داشته 
است؛ حضور سازمان نظام پرســتاری در ارکان قانونگذاری 

می تواند بسیار کمک کننده باشد. / ایسنا

مردم فکر می کنند پرستاران حقوق بالایی دارند

فاطمه عسگری نیاگزارش
روزنامه نگار

محیط زیست دیگر رایگان نیستپس لرزه  تلگرامی برای تخلیه شهر
شایعه های فضای مجازی از قدرت زلزله هم بیشتر بوده و مردم از 

ترس زلزله شدیدتر، از شهر خارج شده اند
آغاز ارزش گذاری محیط زیست برای ارزیابی خسارات 

مالی تخریب آن
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آغاز سال تحصیلی براساس اقلیم

وزیر آموزش و پرورش درخصوص طرح وزارت آموزش و پرورش برای مکث
جبران یادگیری دانش آموزان، می گوید: »بــرای جبران یادگیری ها 
روشی باید برای دانش آموزان تهیه کنیم که هنوز نتیجه اش به جمع بندی 
نرسیده است.« یوسف نوری با بیان اینکه مدرسه مجازی یکی از راه های 
وزارت آموزش و پرورش برای جبران کسر یادگیری است، ادامه می دهد: 
»مدرسه مجازی پس از ثبت مجوزهای لازم می تواند فعال شود. در این 
بخش محدودیت هایی داریم؛ برای مثال تقویم زمانی آموزش یکی از این 
محدودیت هاست که از اول مهر تا پایان شهریور است. به هر حال همه 
دانش آموزان نمی توانند در تابستان در مدارس حضور داشته باشند؛ 
همان اقدامی که در تابستان سال گذشــته انجام دادیم و مشابه این 
روش ها در حال بررسی است تا برای ابتدای سال آینده تحصیلی یک 

برنامه به صورت کامل معرفی شود.« نوری با اشاره به سامانه برپا می گوید: 
»خیرین و گروه های جهادی هم در سامانه ای به نام سامانه برپا حضور 
دارند که می تواند جزئی از این برنامه جبران یادگیری دانش آموزان باشد. 
دایر شدن کلاس در روزهای پنجشنبه یا تعطیلات نوروز هم مطرح است. 
تعطیلی روزهای عید نوروز بار فرهنگی دارد و نمی توان مدارس را تعطیل 
نکرد، اما باید به گونه ای باشد که زمینه های فرهنگی را هم رعایت کنیم.« 
او درخصوص تغییر زمان سال تحصیلی نیز می گوید: »طرحی را مجلس 
آورد و ما در شورای انقلاب فرهنگی نظر نهایی را دادیم. در این طرح زمان 
آموزش و سال تحصیلی براساس ساعات مناطق مختلف تنظیم می شود تا 
دیگر محدودیت مهر تا شهریور را نداشته باشیم و در اقلیم های متفاوت، 

زمان سال تحصیلی متفاوت می شود.«

آنتی بیوتیک در صدر 
تولیدات دارویی سها

عســگری،  علیرضــا 
ســازمان  مدیرعامــل 
تدارکات پزشکی جمعیت 
هلال احمر: خطوط تولید 
داروی هلال احمر به صورت 
شبانه روزی فعال است تا 
نیاز کشور را در حوزه دارو 
برطــرف کنــد. در هفته 
یک  بهمن ماه  ابتدایــی 
میلیــون و 480هزار عدد 
ســیتریزین و 2میلیون و 
482هزار عدد آسیفن در 
قالب کپسول تولید شده 
است. همچنین در این بازه 
زمانی، با توجهَ به نیاز فصلی 
کشور و شیوع آنفلوآنزا، 
395هزار بطری ایبوپروفن، 
396هزار عدد کیتوتیفن و 
472هزار عدد فینوپروست 
5میلی گــرم در مجموعه 
سهاهلال تولید شده است.

ثبت نام ۷ هزار 
مددجوی بهزیستی در 
سامانه افراد جویای کار

صافــی،  سیدحســن 
رئیس دبیرخانه اشــتغال 
و کارآفرینــی ســازمان 
بهزیستی کشور: سامانه 
ثبت نام افراد بیکار و جویای 
کار تحت پوشش بهزیستی 
در حالی از روز شــنبه )8 
بهمن ماه( راه اندازی شده 
اســت که طی 48ساعت، 
بیش از 7هــزار مددجوی 
تحت پوشش در این سامانه 
ثبت نام کرده اند. این بانک 
نخستین  برای  اطلاعاتی 
بار به صورت خوداظهاری 
تدارک دیده شــده است. 
هرچنــد کــه آمارهایی 
در این زمینه از اســتان ها 
وجود داشــته اســت. 
سازوکار سازمان بهزیستی 
برای افراد دارای مهارت و 
فاقد شغل ایجاد اشتغال 
متناسب با شرایط قانون 

کار است.

ماجرای واردات خودرو 
به نام جانبازان

طاهر موهبتــی، معاون 
و  مدیریــت  توســعه، 
برنامه ریزی بنیاد شــهید 
و امــور ایثارگران: بودجه 
71هزار میلیــاردی بنیاد 
شهید برای ســال 1402 
حــدود 50درصد افزایش 
یافت ولی هنــوز درباره 
مســئله درمان نگرانیم و 
1800میلیارد تومان دیگر 
نیاز داریم ولی به طور کلی 
به نظر می رسد در بنیاد برای 
سال آینده مشکل کمتری 
خواهیم داشــت. در مورد 
واردات خودرو موضوعی 
به نام جانبــازان نداریم 
ولی در لایحه بودجه 1402 
به جانبازان اجازه واردات 
خودرو داده شده که منوط 

به تصویب مجلس است.

۱۳ درصد مرگ ومیر در 
کشور ناشی از مصرف 

سیگار است
بهرام عین اللهــی، وزیر 
بهداشــت: متأســفانه 
13درصد مرگ ومیر ما ناشی 
از سیگار است و امیدواریم 
امسال نمایندگان مجلس 
مالیات بر ســیگار را وضع 
کنند چرا که وقتی سیگار 
گران شود میل به سیگار 
کشــیدن کم می شود و ما 
امیدواریم در این شاخص 
بتوانیم رتبه برتر را کسب 

کنیم.
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شایعه های فضای مجازی از قدرت زلزله هم بیشتر بوده 
و مردم از ترس زلزله شدیدتر، از شهر خارج شده اند

پس لرزه  تلگرامی 
برای تخلیه شهر

امید عظیمیگزارش
خبرنگار همشهری، خوی

 نیاز زلزله زدگان خوی
به پتو و وسایل گرمایشی

با گذشت 4روز از ســومین زلزله 
قدرتمند خــوی در ماه های اخیر 
)زلزله 5.9ریشتری شنبه 8بهمن( 
اوضاع هنوز در شــهر و روســتاها 
عادی نشده است. آنهایی که نگران 
شایعه ها و زلزله های بعدی بودند، 
شــهر را ترک کرده انــد و خوی و 
فیرورق تقریبا خلوت اســت، اما آنهایی که مانده اند مشکلات و 
گلایه هایی دارند. مشاهده های میدانی خبرنگار همشهری نشان 
می دهد که در محدوده شهرها به ویژه در شهر فیرورق و شهرک 
ولیعصر)عج( با وجود برپایی چادر و کمپ های اســکان، خبری 
از امکانات رفاهی نیست و بیشترین نیاز مربوط به پتو و وسایل 
گرمایشی است. به گزارش همشهری، اهالی از قطع و وصلی برق 
به صورت مکرر و به ویژه در شب ها خبر می دهند و تأکید می کنند، 
در کمپی که در شهرک ولیعصر)عج( زده شده، برق یک ساعت 
وصل و یک ساعت قطع است. 90درصد مغازه ها در شهرها بسته 
است و مردم دسترسی چندانی به امکانات بهداشتی ندارند، اما 
امکانات بهداشتی در امدادرسانی ها، کمتر مورد توجه قرار گرفته 
است. دستگاه های گرمایشی که در زلزله 28دی در میان مردم 
توزیع شده هم، به صورت امانتی بوده و حالا پس گرفته شده است 
و به همین دلیل، مهم ترین نیاز اهالی بیشتر چادر امدادی، پتو و 
وسایل گرمایشی است. غذای گرم هم به دلیل توزیع نامناسب، 
به صورت سرد به دست اهالی می رسد. اهالی گلایه دیگری هم 
دارند و آن، اعلام کمک هایی مثل وسایل گرمایشی در اخبار است؛ 
درحالی که بسیاری از زلزله زدگان، این وسایل را دریافت نکرده اند. 
بازدیدهای میدانی خبرنگار همشــهری از روستاهای شعبانلو، 
قرق پسک، پنداوار، بدلان وار و مسیر زرآباد شهرستان خوی نیز 
حاکی از گلایه های روستاییان، درباره کمبود اقلامی چون چکمه 
پلاستیکی، نایلون ضخیم، غذای گرم و بخاری برقی است. چادر 
به اهالی این روستاها رسیده اما آنها طی 5روز گذشته، هیچ غذای 
گرمی نخورده اند. علاوه بر این، احشــام هم در سرما و زیر برف 
مانده اند و احتمال تلف شدن آنها وجود دارد. یکی از اهالی روستای 
شعبانلو در این باره به همشهری می گوید: چادر به اندازه کافی 
توزیع شده است، اما همین چادرها، روی زمین خیس از باران و 
برف برپا شده و یک نایلون ضخیم برای پوشش حفاظت آن از برف 
نداریم. یکی دیگر از اهالی هم که طویله  خانه اش تخریب شده، 
توضیح می دهد که دام ها به دلیل ترس از زلزله دیگر داخل طویله 
نمی روند و در ســرما مانده اند. او درخواست می کند امدادگران 
فکری برای برپایی سوله هایی برای نگهداری دام ها بکنند؛ چون 

تلف شدن آنها به معنای خسارت زیاد به روستاییان است.
    

آن طور که بررسی ها نشان می دهد، در شهرهای شهرستان خوی، 
بیشترین مشکل امروز مردم، شایعه ها درباره پیش بینی زلزله قوی تر 
است؛ ضمن اینکه نارضایتی از توزیع اقلام امدادی در اغلب مناطق، 

به چشم می خورد.

مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
آذربایجــان غربــی، از مشــخص شــدن 
آمــار اولیه خســارت های ناشــی از زلزله 
در خــوی خبــر داد و گفــت: بــر ایــن 
اســاس، زلزله به 3050واحد مســکونی 
گــزارش  بــه  اســت.  زده  خســارت 
ایرنــا، جعفــر برزگــر بــا اشــاره بــه نتیجه 
ارزیابی های اولیه صورت  گرفته از سوی 
کارشناســان فنــی بنیاد مســکن افزود: 
این تعداد واحد مســکونی در این زلزله 

بین ۲0 تا ۸0 درصد خسارت دیده اند.

3050
واحد مسکونی

مدیرکل بنیــاد شــهید و امــور ایثارگران 
آذربایجــان غـربــــی گـــفت: طبـــــــــــق 
ارزیابی هــای اولیــه منــازل ۴۴0 خانــوار 
تحــت پوشــش بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگــران در زلزله هــای اخیــر خوی که 
از مهرماه شــروع شــده و تاکنون ادامه 
دارد، آســیب دیــده اســت. به گــزارش 
ایرنــا، داوود میرزایــی افــزود: طبــق 
گزارش هــای اولیــه ارائه شــده، تاکنون 
تحــت  5خانــوار،  مســکونی  منــزل 
پوشــش بنیــاد شــهید و امــور ایثارگران 

به طور کامل تخریب شده است.

440
خانوار

عدد خبر

خبر کوتاه

گزارش روز

مردم به شایعات توجه نکنند
رئیس پلیس فتای آذربایجان غربــی با بیان اینکه مردم 
درباره زمین لرزه خوی به شایعات توجه نکنند، به همشهری 
می گوید: پس از وقوع زلزله اخیــر در خوی، برخی افراد 
ســودجو با اهداف مختلفی ازجمله جذب کاربر، اقدام به 
انتشار اخبار کذب و شایعه در فضای مجازی درباره زلزله 
کرده اند. سرهنگ اکبر نصرتی می افزاید: پلیس با عاملان 
انتشار اخبار کذب و شایعات بی اساس که به تشویش اذهان 
عمومی منجر می شــود، برابر قانون برخورد خواهد کرد. 
وی تأکید می کند این شایعه ها مصداق ایجاد ناامنی روانی 
است و هر کانال یا گروهی که در فضای مجازی به این کار 
اقدام کند، پس از بررسی از سوی فتا مورد پیگرد قانونی 

قرار خواهد گرفت.

مکث

ترس، اضطراب و به دنبال آن، خشــم؛ حال ایــن روزهای مردم 
زلزله زده خوی با همین واژه ها توصیف می شــود. دلیل اصلی این 
حال اما بیشــتر از اینکه زلزله 5.9ریشتری، تخریب خانه  و سرما 
باشد، ریشه در یک شایعه دارد؛ شایعه  رخ دادن یک زلزله شدیدتر 
در آینده نزدیک که پس از زلزله 28دی در خیابان های شهر پرسه 

می زند و دلهره را به جان و دل مردم انداخته است.

  فرار مردم از شهر
گسل »خوی ـ سیه چشمه« که در سال های 
اخیر هم موجب زمین لرزه های بسیاری شده 
بود، برای سومین بار در روزهای سرد امسال 
زیر پای اهالی خوی لغزیــد. بیش از 3 ماه از 
زلزله 5.4ریشتری 13مهر و 2هفته از زلزله 
5.4ریشتری 28دی گذشــته؛ زلزله ای که 
موجب تخریب خانه هــای زیادی در بخش 
قطور و شهر همسایه یعنی فیرورق شد، اما 
همه ماجرا این نبود. شــایعه  رخ دادن زلزله 
شدیدتر در ســاعات و روزهای آینده پس از 
زلزله  28دی  موجب شــد با وقوع زلزله در 
شامگاه شــنبه، 8بهمن، مردم مستاصل در 
خیابان ها شــب را به صبح برسانند. گرچه 
این ترس بعد از هر زلزله شــدیدی طبیعی 
است، اما آنچه ماجرای خود را متفاوت کرده، 
فرار مردم از شهر اســت. مردم خوی بعد از 
زلزله شب را در خیابان صبح کردند، پس از 
سپیده دم، مقابل ایستگاه های بنزین و گاز در 
صفوف دو ردیفه  کیلومتری ایستادند، باک 
خودرویشان را پر کردند و راهی خروجی های 
شهر شــدند. حالا و در این چند روز اخیر، 
جاده های خوی به سمت سلماس، ارومیه، 
تبریز، مرند، چایپاره و ماکو پرترافیک ترین 
ایام خود را ســپری می کنــد و خودروهای 
تکمیل ظرفیت با پلاک خــوی بیش از هر 

پلاک دیگری در مسیر دیده می شوند.

  بیرون رفتن از خوی 
چنان افزایش یافته که در 

شهرهای مقصد مکان هایي 
برای پذیرایی از زلزله زدگان 
آماده شده است. در ارومیه 

8 مسجد و حسینیه  برای 
اسکان و خدمات دهی به 
زلزله زدگان خوی تعیین 

شده است. همچنین 2هتل 
ارومیه نیز با تخفیف های 

۷5درصدی، پذیرای 
زلزله زدگان خوی شده اند. 
علاوه بر این اهالی ارومیه، 
خانه باغ های خود را هم در 

اختیار زلزله زدگان قرار 
داده اند.

  قوی تر از زلزله 
اما منبع این شایعات کجاســت؟ یک کانال تلگرامی که در بخش بیوگرافی خود نوشته است: 
»اطلاعات این کانال با اســتفاده از دریافت های ماهواره ای و با اســتفاده از محاسبات ریاضی و 
تغییرات تکتونیکی زمین پیش بینی می شــود.« هر لحظه بر تعداد اعضــای این کانال افزوده 
می شود تا جایی که در لحظه درج این گزارش، 53هزارو400نفر عضو آن شده اند. مشاهده های 
میدانی خبرنگار همشهری نشان می دهد شایعه های این کانال از قدرت زلزله هم بیشتر بوده و 
چنان مردم شهر را درگیر خود کرده که فرار را بر قرار ترجیح داده اند. جوادی یکی از اهالی خوی 
در گفت وگو با همشهری با تأیید شایعه  رخ دادن زلزله در بین مردم می گوید: این شایعات تا جایی 
پیش رفته که مردم تقریبا مطمئن هستند بین روزهای 18 و 21 بهمن زلزله ای بیشتر از ۷ریشتر 
خواهد آمد. او نمی داند باید به این شایعه ها و حرف و حدیث ها اعتماد کند یا نه، اما مانند بیشتر 
اهالی روستا، خانواده اش را راهی ارومیه کرده است. جوادی معتقد است بیشتر از خود زلزله، این 

حرف و حدیث هاست که مردم را دچار ترس و اضطراب کرده است.

  افکار پریشان زلزله زدگان
گرچه شایعه های کانال تلگرامی در شهر دهان به دهان در حال چرخیدن 
است، اما کار فراتر از این حرف ها پیش رفته. مردم برای عضویت در گروه 
اختصاصی حق اشــتراک یک ماهه تا یک ســاله خریداری می کنند تا از 
آخرین پیش بینی ها مطلع شوند. فرهادی، یکی دیگر از اهالی خوی با بیان 
اینکه خانواده اش شــهر را ترک کرده و به چالدران رفته اند، به همشهری 
می گوید: پس از رساندن خانواده ام به چالدران، برای برداشتن وسایل به 
خوی بازگشتم، اما خودرویی پیدا نکردم که داخل شهر تردد کنم. یکی از 
امدادگران حاضر در خوی هم در گفت وگو با همشهری با اعلام اینکه شرایط 
عجیبی بر این شهرستان حاکم اســت، اظهار می کند: من تاکنون چنین 
جوی را ندیده بودم. شــایعات چنان نفوذی در بین مردم پیدا کرده است 
که کم کم من هم باور کرده ام. او با بیان اینکه افکار مردم به شدت پریشان 
است و ترجیح می دهند شهر را تخلیه کنند، می گوید: وقتی شب در حال 

بازگشت به ارومیه بودم، به قدری خودرو در مسیر بود که انگار روز است.

 توزیع ۴۰ هزار لیتر نفت سفید
 در خوی

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ارومیه گفت: 
با هدف کمک به زلزله زدگان شهرســتان خوی، شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه ارومیه طی حرکتی جهادی و 
خودجوش با همکاری یک شرکت در ارومیه، 2محموله سیلندر 
گاز مایع )هزار عدد( جهت استفاده این عزیزان به مناطق آسیب 

دیده ارسال می شود.
به گزارش فارس، احمد مجرد با اشاره به توزیع بالغ بر 40 هزار 
لیتر نفت ســفید رایگان در گالن های 20 و 40 لیتری، از زمان 
وقوع نخســتین زمین لرزه خوی تا به امروز، توسط جمعی از 
کارکنان نیکوکار شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
ارومیه در بین خانوارهای ساکن در کمپ ها و چادرها افزود: امید 
است با ارسال این محموله سیلندرهای کپسول گاز مایع، بتوانیم 

گرما بخش دل های مردم زلزله زده شهرستان خوی باشیم.
به گفته وی، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ارومیه 
به جهت حمایت از زلزله زدگان شهرستان خوی، کمپینی در 
راستای کمک به آسیب دیدگان با هشتگ )یک پتو-یک انسان( 

در بین کارکنان ایجاد کرده است.

آذزبایجان غربی

فیلم گزارش را  با 
اسکن این کد ببینید.



چهارشنبه 12 بهمن 121401
 شماره  8705

محیط زیست دیگر رایگان نیست
آغاز ارزش گذاری محیط زیست برای ارزیابی خسارات مالی تخریب آن

آلاگل و آجی گل به طور کامل 
خشکیدند

۲ تالاب بین المللی آجی گل و آلاگل شهرستان گنبدکاووس در 
استان گلستان به سبب کم بارشی سال آبی قبل و جدید و تخصیص 
نیافتن حقابه آنها از محل رودخانه اترک و سد شیرین دره به طور 

کامل خشک شدند.
به  گزارش ایرنا، احمد احمدی در جلسه کارگروه مدیریت بحران 
گنبدکاووس افزود: هم اکنون فقط تالاب بین المللی آلماگل این 
شهرستان مقداری آب دارد که آن هم درصورت تداوم کم بارشی و 
تخصیص نیافتن حقابه در روزهای آینده خشک خواهد شد. امسال 
در 3جلسه کمیته مدیریت بحران گنبدکاووس به اهمیت تالاب ها و 
ضرورت لایروبی کانال های هدایت آب به آنها و اختصاص حقابه به 

این پهنه های آبی تأکید شد اما از حقابه خبری نشد.
احمدی ادامه داد: تداوم کم بارشی در سال آبی جدید هم به روند 
خشک شــدن 3تالاب بین المللی گنبدکاووس سرعت بخشید و 

اکنون ۲ تالاب خشک شده اند.
تالاب های بین المللی »آلاگل، آجــی گل و آلماگل« همزمان با 
برگزاری نخستین نشست پژوهشگران سازمان جهانی حفاظت از 
طبیعت در سال۱3۵۰ که در »رامسر« و با هدف صیانت از تالاب ها 
و حمایت بهتر از زیســتمندانی که در این پهنه های آبی طبیعی 
زیست می کنند، تحت عنوان »کنوانســیون رامسر« به ثبت این 

سازمان جهانی رسیدند.
این سه تالاب بین المللی که در بخش »داشلی برون« شهرستان 
گنبدکاووس نزدیک به مرز ایران و ترکمنستان و در فاصله نزدیکی 
نسبت به هم واقع شدند، در مجموع افزون بر 3هزار هکتار مساحت 
دارند که بزرگ ترین آنها آلاگل با ۲۵۰۰هکتار، سپس آجی گل با 

3۲۰هکتار و در نهایت آلماگل با ۲۰۷هکتار است.
حداقل حجم آب تالاب های بین المللی گنبدکاووس با عمق ۲ تا 4 
متر و در شرایط عادی و بارش های مناسب بین ۸۰ تا ۸۵ میلیون 
مترمکعب است اما به سبب کم بارشی و خشکسالی در چند سال 

اخیر با بحران کم آبی مواجه شده اند.
رئیس اداره هواشناســی گنبدکاووس هم در این جلسه گفت: از 
ابتدای سال آبی جاری یعنی از اول مهر تاکنون مجموع بارش ها 
در این شهرستان ۹۰میلی متر بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل 4۱درصد و نسبت به دوره بلندمدت ۲۵ساله ۵۰درصد کاهش 
داشته است. منصور فرشاد افزود: درســال آبی جاری در مناطق 
شمالی گنبدکاووس نیز درمجموع ۶۱میلی متر باران داشیم که 
در مقایسه با مدت مشابه ســال قبل ۱۵درصد و نسبت به دوره 

بلندمدت 3۹درصد کاهش داشته است.
وی با بیان اینکه گنبدکاووس از جهت بارش های امسال و شاخص 
خشکسالی بین خفیف تا شدید واقع شــده است، بیان داشت: تا 
نیمه بهمن ماه جاری بارش خوبی نخواهیم داشت اما در نیمه دوم 
این ماه و در اسفندماه امسال بارش ها نرمال خواهد بود. دمای هوا 
در گنبدکاووس تا جمعه هفته جاری به تدریج افزایش یافته و بین 

۱3 تا ۲۰ درجه  بالای صفر خواهد رسید.

 بــرف در کوهرنــگ باریــده اســت. 
ســازمان هواشناســی اعــام کــرد: در 
روزهــای اخیر همچنــان بارش بــرف در 
کوهرنگ ادامــه دارد که تا صبــح دیروز 
میــزان بــارش بــرف تــازه اندازه گیــری 
شــده در ایســتگاه هواشناســی ایــن 
شهر به ۵۸ســانتی متر رسید و مجموع 
ارتفاع برف موجود را به ۱۳۰ســانتی متر 

افزایش داد.

130
سانتیمتر

 خانــواده می تواننــد برای کاشــت نهال 
با نــام »طــرح کاشــت نهــال خانــواده« 
به ســازمان منابع طبیعی کمک کنند. 
یوســف نوری، وزیــر آمــوزش و پرورش 
گفــت: یــک معلــم بازنشســته بیــش 
از یــک میلیــون اصلــه بلــوط کاشــته 
اســت و مــا حــدود یــک میلیــون معلم 
کــه  داریــم  کشــور  در  بازنشســته 
می توانیــم از ظرفیت هــای ایــن افــراد 
برای مشارکت در کاشــت یک میلیارد 

درخت استفاده کنیم.

24
میلیون

 پرونده ثبت جهانی »هگمتانه و 
همدان« تحویل یونسکو شد

علــی دارابــی، معــاون میراث فرهنگــی: 
پرونــده ثبت جهانــی »هگمتانــه و مرکــز 
تاریخی همدان« تحویل یونســکو شــد. 
این پرونده گستره ای از محوطه باستانی 
هگمتانــه، میــدان مرکــزی شــهر، بــازار 
تاریخــی همــدان، آرامــگاه بوعلی ســینا 
و خیابان هــای تاریخــی ایــن محــدوده را 
شامل می شــود. امیدواریم ثبت جهانی 

این پرونده محقق شود.

 برخورد دادگستری مازندران با 
معدن تخریب کننده منابع طبیعی 

اکبــری،  محمدصــادق  حجت الاســام 
رئیس کل دادگســتری مازندران: متأسفانه 
در منطقــه کیاســر، برداشــت غیراصولــی 
یک معدن، موجــب تخریب منابــع طبیعی 
و قطــع و آســیب بــه درختــان ارُس منطقــه 
کوهســتانی شــد. تجاوز بــه منابــع طبیعی و 
قطع درختان، تجــاوز به حقوق عامه اســت 

و دستگاه قضایی پیگیری های لازم را دارد.

خبر روز 

عدد خبر

نقل قول خبر

   گامی برای شناخت و حفاظت از سرزمین
نورالله مرادی، سرپرســت معاونت آموزش ســازمان حفاظت 
محیط زیست: یکی از کارهای مهمی که مبتنی بر اسناد بالادستی 
ازجمله سیاســت های ابلاغی رهبری در حوزه محیط زیست، سند 
آمایش ســرزمین، بیانیه گام دوم انقلاب و سند توسعه باید انجام 
می شد، ارزشگذاری اقتصادی محیط زیست بود. شناخت سرزمین 
و تحلیل وضعیت، تهیه نقشه، ارزشــگذاری خدمات اکوسیستم 
و مدل سازی خدمات اکوسیســتم از اهداف اصلی این طرح بوده 
است. اهداف فرعی این طرح نیز شــامل جمع آوری اطلاعات پایه، 
مدل سازی خدمات اکوسیستم، نگهداشت خاک، ذخیره کربن، تولید 
آب، خدمات زیبایی شناختی و... می شود. این برنامه ها در 5 استان 
کردستان، لرستان، کرمان، خراسان جنوبی و قزوین شروع شده است 
که شامل ۳۰درصد مساحت کشور می شود. امیدوارم اصلاح بینش 
و نگرش در زمینه سیاســتگذاران و مدیران به وجود آید همچنین 
ارزش اقتصادی محیط زیست در نظام برنامه ریزی کشور تدوین شود.

   استخراج هزینه  تخریب محیط زیست
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: درخصوص 
۴۱۱پروژه فاقد مجوز زیست محیطی نیز غربالگری کرده ایم و بررسی 
این طرح ها انجام شده اما با وجود این به ما می گویند که سازمان در 
بحث مجوزها پاسخگو نیســت. باید از سیر قهقرایی محیط زیست 
کشور جلوگیری کنیم. لفظ بی معنای »محیط ایست« توسط کسانی 
که درکی از محیط زیست ندارند مطرح شده و چماقی است که بر سر 
محیط زیست کشور می خورد. باید در بعد خسارات و هزینه های ایجاد 
آلایندگی و تخریب، اعداد و ارقامی را مشخص کنیم. یکی از آرزوهای 
بنده این بود که ارزشگذاری محیط زیست کشور انجام شود و براساس 
داشــته هایمان تصمیم بگیریم. امروز انسان درخصوص تصرف در 
محیط زیست جهان طغیان کرده و خداوند نتیجه اعمال خودمان را 
به ما می چشاند. اگر توان اکوسیستم را نقشه سازی کنیم می توانیم به 
سمت توسعه برویم و توسعه نباید پشت در معطل بماند؛ به این شرط 

که در چارچوب محیط زیست باشد.

   پایان تلقی اشتباه از  رایگان بودن طبیعت
محمد الموتی، دبیر شبکه های مردم نهاد محیط زیست و منابع 
طبیعی کشــور: آوردن هزینه های مربوط به تخریب سرزمین 
در پروژه های عمدتا عمرانی، باعث ایجــاد ابتکار و خلاقیت در 
سیاستگذار و مجریان خواهد شد. اساسا نه فقط به خاطر مسائل 
مالی که تلقی »مجانی« داشتن از منابع طبیعی باعث تنبلی ذهن 
متولیان و مجریان شده اســت. هیچ وقت روی آنها فشاری برای 
توسعه مبتکرانه، مبتنی بر زیست بوم منطقه ما وجود نداشته است. 
آنچه در محیط زیست کشــور می بینیم محصول چنین نگرشی 
است.  به طور مثال اگر سیاستگذاران ما می دانستند که ۴۰درصد از 
آب تجدید پذیر کشور از جنگل های زاگرس تولید می شود آن وقت 
هر دانه درخت بلوط که تبدیل به زغال قلیان ها می شود و به دوش 
بیت المال هزینه تحمیل می کند، برایش ارزشی متفاوت داشت. 
تفکر رایگان بودن طبیعت فقط مربوط به بخش دولتی نیست. در 

فرهنگسازی برای شهروند ایرانی نیز دچار نقصانیم.

ارزش ریالی یک درخت، چشــمه ای نحیف در 
منطقه ای بکر که آبشــخور گله کل وبز ها شده 
اســت، غاری در دل زاگرس، رودی که بخشی 
از هویت ملی است، تالابی محلی در روستایی 

دورافتــاده و زمینی لم یــزرع در دل کویر که 
زیستگاه آخرین یوزهای آسیایی شده، چقدر 
است؟ عبور یک جاده، ســاخت سد، برداشت 
مواد معدنی از کوهســتانی بکر، گازوئیلی که 
در رفت وآمــد کامیون های حامل پســماند 
صرفه جویی می شــود و... چقدر ارزشمندتر و 

ضروری تر از بوم سازگان طبیعت کشور است؟ 
تا زمانی که مشخص نشود قیمت یک اصله بلوط 

که با رشد یک  سانتی متر در سال به 2۰۰سالگی 
رسیده اســت، قیمت زنده بودن هر هکتار از 
تالاب انزلی برای زیستمندان منتفع از وجود آن، 
زاینده رودی که بخشی از هویت اصفهانی ها شده 
و... چقدر است، چیزهایی که با ساخت یک سد 
غیرضروری، جاده ای که فقط نیم ساعت راه های 
معمول را کوتاه می کند و یا معدنی که زیستگاه 
حیات وحش را برای همیشــه از بین می برد، 

مشخص نخواهد شــد. »ارزشگذاری خدمات 
بوم سازگان« کاری است که حالا سازمان حفاظت 
محیط زیست برای ۳۰درصد از کشور انجام داده 
و قرار است تا پایان دولت سیزدهم تمام کشور 
تحت پوشــش این طرح قرار گیرد و پس از آن 
دیگر هیچ برنامه ای بدون محاسبه »ارزشگذاری 
خدمات بوم ســازگان« یا همان »ارزشگذاری 

اقتصادی تخریب سرزمین« بودجه نگیرد.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار
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»در آغــوش درخت« به عنوان 
نخستین فیلم شما، مضمون خانوادگی 
- اجتماعی دارد. از پروســه تولید فیلم 

بگویید.
»در آغوش درخت« یک فیلم ملودرام اجتماعی 
اســت که با مضمــون خانــواده و چالش های 
پیش روی آنها ســاخته شده اســت. در شروع 
کار و زمانی که قرار بــود کار را برای تولید آغاز 
کنیم، برنامه ریزی هایی کرده بودیم و با حمایت 
سجاد نصراللهی و تهیه کننده این کار، توانستیم 
پروژه »در آغوش درخــت« را به مرحله تولید 
برسانیم. در این مسیر مراحل سختی را پشت 
سر گذاشــتیم که ذاتا برای ســاخت فیلم اول 
همیشه این سختی ها وجود داشته و دارد و این 

امر طبیعی است که باید گذرانده شود.
قصه »در آغوش درخت« چگونه 

شکل گرفت؟
ایده ساخت این فیلم نیز از آنجایی شکل گرفت 
که خانواده های جوان در کشور، هنگام شروع 
زندگی خود دچار چالش هایی می شــوند که 
احتمــال دارد ضربه ای به آنها و زندگی شــان 
وارد کند و باعث می شــود یادشــان برود چه 
چیز ارزشمندی را از دست می دهند. ایده این 
کار را من از زیست خانواده هایی که در اطرافم 
می دیدم یا می شــنیدم، گرفتم و اگر بخواهم 
خلاصه بگویم این فیلم، فروپاشی یک خانواده با 

دلایلی ساده و نتیجه ای سخت است.
ماجرای این فیلم در آذربایجان 

می گذرد. با وجود توجه شما به این خطه 
و اینکه بیشتر فیلم ها در پایتخت تولید 
می شوند، آیا می توان به فیلم »در آغوش 

درخت« عنوان سینمای بومی داد؟
اگــر بخواهــم به طور دقیــق توضیــح دهم، 
در این فیلــم از برخی فاکتور هــای بومی هم 
اســتفاده شــده، ولی نمی توان ایــن فیلم را 
به طور کامــل یک فیلم بومی صرف دانســت، 
 بلکــه یکــی از شــاخصه های آن فراتهرانی

بودنش است.
در معرفی فیلم عنوان شده »در 
آغوش درخت« یک فیلم شاعرانه  است. 

کمی بیشتر برایمان توضیح دهید.
شاخصه های فیلم های شــاعرانه در این فیلم 
لحاظ شده است و هم از لحاظ فرم و هم از لحاظ 
محتوا می توان »در آغــوش درخت« را یک اثر 
شــاعرانه نامگذاری کرد. خودم به سبب علاقه 
زیادی که به سینمای مینیمال دارم این فیلم 

را ساختم.
 از انتخاب بازیگران بفرمایید. 
بیشــتر کارگردانان در تجربــه اول بنا 
بر توصیه تهیه کننده ســراغ بازیگران 
شناخته شده می روند تا تماشاگر خود را 
داشته باشند یا در گیشه موفق شوند. شما 
سراغ بازیگران تئاتر رفتید، چرا ترجیح 

ندادید از بازیگران چهره استفاده کنید؟
موضوعی کــه به نظرم ســینما را هم اکنون از 

محتوا دور کرده، هم به سبب وضعیت اقتصادی 
و فروش فیلم ها و هــم دیگر عواملی که دخیل 
است، اتکا به چند بازیگر خاص است. در بیشتر 
موارد تلاش شده که گیشه را در دست داشته 
باشیم، ولی مشکلی که وجود دارد این است که 
بعد از گذشت چند  وقت، ما در این چهره ها دچار 
تکرار می شویم؛ تکراری که به نفع سینما نیست. 
نمی توان منکر این قضیه شد که بازیگران چهره 
در موفقیت فیلم ها نقش زیادی دارند و بسیار 
ارزشمندند و جان سینما را حفظ کردند، ولی 
ما در راســتای معرفی بازیگران خلاق و جدید 
به سینما هم مسئولیم. سینما نیاز به بازیگران 

جدید، توانا و خــلاق دارد و بایــد این چرخه 
حفظ شود.

در کارنامه کاری شما همکاری 
با کارگردانان شناخته شده دیده می شود 
و این قابل توجه است. شما در جشنواره 
امسال به عنوان کارگردان فیلم اول حضور 

دارید. این حضور را چطور می بینید؟
حضور این تعــداد فکر جدید و دیــدگاه تازه 
می توانــد جذاب باشــد و جریانی تــازه را در 
ســینمای ایران به راه بیندازد. من احســاس 
می کنم جشنواره خوبی آغاز می شود. فیلم های 
خوب مانند گل هــای کمیاب از میان صخره ها 
رشــد می کنند؛ هر چند برخی شرایط ازجمله 
شــرایط اقتصادی و اجتماعی تولید فیلم ها را 
سخت کرده است، به طور حتم اتفاقات هم در 
پروســه تولید و اکران و به طور کل در ســینما 
تأثیرات خود را داشت، ولی شاید همین موضوع 
دلیلی باشد تا شاهد آثاری خاص از فیلمسازان 

جدید در جشنواره امسال باشیم.
جشنواره تا چه اندازه می تواند 
یک تجربه در فیلمسازی شما به حساب 

بیاید؟
تجربه فیلمساز بیشــتر از زیست و تجربیاتش 
قبل از تولید اثر شکل می گیرد و بخشی از آن نیز 
هنگام تولید اثر برای استفاده در سایر آثارش، 
ولی قطعا دیدن فیلم ها و واکنش مخاطبان   به 

این فیلم ها هم یک تجربه گرانقدر است.
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سینما نیمکت
فیلم اولی های فجر 
امسال را بشناسید

وسوسه تماشا
باتجربه هایی که 

به جشنواره چهل و یکم آمدند

جای خالی مجلس در یک جدال
 نبود قوانین شفاف با ضمانت اجرایی ساترا

و پلتفرم ها را مقابل هم قرار داده است

پیام وزیر ارشاد به 
جشنواره  فیلم فجر

 

وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در پیامی در آستانه 
آغاز چهل ویکمین جشنواره 
بین المللــی فیلــم فجر با 
تأکید بر اینکه ســینمای 
ایران در مســیر تجربه ها و 
آزمون و خطاهای بســیار 
اینک با سیاست های کلان 
فرهنگــی هنری کشــور 
همسو شده اســت، آن را 
جلوه ای از پاسداشت گوهر 
آزاداندیشــی، حفظ تنوع، 
جلوه گاهی از ایجاد امید در 
دل مردم و نمایش اسوه ها و 
قهرمانان ملی در عرصه های 

مختلف دانست.
به گزارش همشهری، در پیام 
محمدمهدی اسماعیلی آمده 
است: »با شما اهالی فرهنگ 
و هنر و علاقه مندان پرشمار 
سینمای ایران که سرمایه 
اجتماعی بی بدیلی هستید، 
پیمان بسته بودیم تا به عنوان 
خادمان فرهنگ و هنر و در 
ســال هایی که بار سنگین 
مسئولیت را بر دوش داریم، 
نهایت تلاش خــود را برای 
بســط عادلانه فرصت های 
فرهنگی و گفتمان معنوی 
و اخلاقی منبعث از انقلاب 
اســلامی در متن تولیدات 
سینمای ایران به کار گیریم. 
اینــک مفتخریــم که در 
جشنواره چهل ویکم فیلم 
فجر به همت بلند سینماگران 
باورمند به ارزش های انسانی 
و آرمان هــای اســلامی، 
گلچینی از تولیدات سینمای 
ایــران، در معــرض نگاه و 
قضاوت مــردم قرار گرفته 
اســت تا آنها را در روایت 
هنرمندانه خود از قصه هایی 
پرشور و حکایت هایی دیدنی 
و شنیدنی سهیم و شریک 

سازند.«
در ادامــه این پیــام آمده 
است: »ســینمای ایران در 
مســیر تجربه ها و آزمون 
و خطاهای بســیار، اینک 
همسو با سیاست های کلان 
کشــور،  هنری  فرهنگی 
ضمــن پاسداشــت گوهر 
آزاداندیشی و حفظ تنوع به 
جلوه گاهی از ایجاد امید در 
دل مردم، نمایش اسوه ها و 
قهرمانان ملی در عرصه های 

مختلف تبدیل شده است.
در روزهای پرفراز و نشیب 
سینمای ایران، در گوشه و 
کنار کشور صدها فیلم بلند، 
کوتاه و مستند تولید شد تا 
سینماگران ایرانی شاهدی 
صادق بــرای زمانه خویش 
مســئولیت های  و  باشند 
اجتماعی خود را از یاد نبرند. 
برگزاری جشنواره های فیلم 
کوتاه و مستند و اینک فجر 
در ابعاد ملی و بین المللی گواه 
ظرفیت ســترگ سینمای 
ایران برای همراهی با مردم 
است. در آغاز بهار سینمای 
ایران، بخشی از این کارنامه 
به پیشگاه ملت شریف ایران 
در ضیافت نــور و صدا و به 
وسعت ایران بزرگ تقدیم 
می شود تا توانایی های هنری 
فرزندان این سرزمین، سبب 
تابش نور امیــد و دلگرمی 
در آنها شــود. با تجدیدنظر 
صــورت گرفتــه، بخش 
بین الملل جشنواره فیلم فجر 
مجدداً در کنار بخش ملی آن 
قرار گرفت تا جذابیت های 
جشــنواره دوچندان شود 
و امکانــی برای مقایســه 
توانمنــدی ســینماگران 
ایرانی بــا همتایان خارجی 
فراهم شود و زمینه تعامل 
ســینمای ایران با سینمای 

دیگر کشورها فراهم شود.«
وزیر همچنین از ادغام بخش 
ملی و بین المللی گفته است: 
»ادغام 2 بخش مجزا شــده 
جشنواره فیلم فجر معنایی 
جز این ندارد که بخش های 
ملی و جهانی جشنواره از این 
پس همانند 2 بال قدرتمند 
می توانند شعاع پیام ها و 
اندیشــه پنهان و پیدای 
فیلمسازان را به واسطه 
فیلم های منتخب وسعت 
ادوار  دهند.هماننــد 
گذشته کاروان جشنواره 
چهل ویکم از مراکز همه 
اســتان های کشور عبور 
خواهد کرد تــا از ارمغان 
سینمای ایران و تازه های آن 
با حضور و مشارکت همدلانه 
مردم رونمایی شــود و موج 
شورانگیز و مهیج جشنواره 
بــه ســینماهای پایتخت 
محدود نشود. مردم شریف و 
هنرمندان عزیز ایران، مقدم 
شما را در جشنواره فیلم فجر 
که همانا جشن بزرگداشت 
پیروزی انقلاب اســلامی 
و ایام الله دهه فجر اســت، 

صمیمانه گرامی می دارم.« 

ی سیمرغ
سودا

ایستگاه ۴۱ 
قطاری کــه در ۱۲بهمــن۱۳۶۱ حرکتش را 
آغاز کرد، حالا به ایســتگاه چهل و یکم رسیده 
است؛ جشنواره ای که روزگاری  آینه تمام نمای 
سینمای ایران بود و بعدها به ویترین این سینما 
تبدیل شد؛ مهم ترین ســالانه سینمای ایران 
و از معدود آیین های بازمانده از جشــن های 
پیروزی انقلاب در دهه۶۰ که همچنان برقرار 
مانده اســت؛ جشــنواره ای با فراز و نشیب ها 
و داســتان های بســیار که تاریخش به نوعی 
مترادف با تاریخ ســینمای پس از انقلاب نیز 
هست )دستکم در ۱۶دوره اول که همه فیلم ها 
ملزم به حضور در جشــنواره بودند، این حکم 
کاملا صادق بــود( . جشــنواره ای که به مدت 
۱۰ روز ســینمای ایران را تیتر یک رســانه ها 
می کند. همه رسانه هایی که در طول سال اخبار 
سیاســت، اقتصاد و اجتماع را در اولویت قرار 
می دهند، به بهمن که می رسیم سینمای ایران 
و جشنواره فیلم اش را در اولویت قرار می دهند؛ 
جشنواره ای که آن را با صف های طولانی به یاد 
می آوریم. اصطلاح »تماشاگر جشنواره ای« هم 
از دل همین صف هــا و واکنش ها بیرون آمد. 
تماشــاگری که جدی تر و پیگیر تر از مخاطب 
عادی سینما ســت و اهل دنبال کردن اخبار و 

خواندن نقد فیلم و مطلب سینمایی است. 
جشنواره فیلم فجر معمولا این گروه را مخاطب 
هدف خود می داند؛ مخاطبی که اغلب جوان 
اســت و عموما تحصیل کرده. جشــنواره ای 
که تاریخــش می گوید میانه ای با ســینمای 
عامه پســند ندارد، چنیــن مخاطبی را هدف 
قرار می دهد. کمدی پر امید گیشــه و ملودرام 
پر ستاره راهشــان به فیلم فجر نمی خورد که 
هیچ، حضورشان درجشنواره ممکن است به 

زیان شان هم تمام شود. 
فســتیوال در همه جای دنیا بیشــتر ویترین 
است تا گیشــه؛ چنان که در همه جا نهادهای 
دولتی و عمومی نقش حامی مالی جشنواره ها 
را بازی می کنند. جشــنواره هایی که دیرپا تا 
نوظهور اســتراتژی دارند و با هــدف و برنامه 
مشــخص و معینی برگزار می شــوند. چنین 
اســتراتژی ای را به ســختی می توان در مورد 
فیلم فجر ســراغ گرفت و علتش تغییر لحن و 
رویکرد جشنواره در گذر زمان است؛ اتفاقی که 
محصول تغییر دولت ها ست که هر کابینه ای 
وزیر ارشــادی دارد و هر وزیر ارشادی رئیس 
سازمان سینمایی ای. در طول ۴ دهه مفهومی 
به نام سیاســت های ســینمایی شکل گرفته 
که مولفــش وزارت ارشــاد و محل تجلی اش 
جشنواره فیلم فجر است. با این مقدمه می توان 
گفت جشنواره چهل و یکم مهم ترین محل برای 
ارزیابی کارنامه سینمایی دولت سیزدهم است.

جشــنواره ای که ســال گذشــته خزاعی و 
همکارانش فقط برگزار کننده اش بودند و اغلب 
فیلم ها در دولت قبلی تولید شده بودند. امسال 
اما صفر تا صد جشــنواره را باید به نام دولت 
مستقر نوشت. جشــنواره چهل و یکم ویژگی 
های منحصر به فردی دارد کــه یکی از آن ها 

حضور پر تعداد جوان هاست. 
جشنواره ای خاص و منحصر به فرد که شاید 
مطلعی بر فصلی تازه باشد . لکوموتیو به ایستگاه 

چهل و یکم رسیده و مسافران منتظرند.

سعید مروتیسرآغاز
روزنامه نگار سینما پس 

از سال ها با 
سیاست های کلان 

 فرهنگی همسو 
شده است

 خبر

نوستالژی های جشنواره 
فیلم فجر در موزه سینما

نمایشگاهی از نوســتالژی های جشنواره فیلم 
فجر در موزه سینمای ایران، برپا می شود.

به گزارش همشهری، همزمان با برگزاری چهل 
و یکمین دوره جشنواره فیلم فجر، نمایشگاه 
نوســتالژی فیلم فجر در سالن سینماتوگراف 

موزه سینمای ایران برگزار می شود. 
علاقه مندان می توانند از ۱۲ تــا ۲۲ بهمن از 
ساعت ۱۵ تا ۲۲ از این نمایشگاه در موزه سینما 

به صورت رایگان بازدید کنند.

منتقدان »هفت« 
مشخص شدند

تهیه کننده سری جدید برنامه »هفت« که با 
اجرای بهروز افخمی از شــبکه نمایش پخش 
می شــود، از امیر قــادری و میــلاد دخانچی 

به عنوان منتقدان این فصل از برنامه یاد کرد.
محمد تنکابنی تهیه کننده »هفت« با اشاره به 
این برنامه ســینمایی که   همزمان با جشنواره 
فیلم فجر از آنتن شبکه نمایش پخش می شود 
درباره منتقــدان برنامه به مهــر گفت: ما در 
برنامه های سینمایی پیش از این هم، این بحث 
را داشتیم که ترکیبی داشته باشیم که منتقدی 
از منظر ســنت نقدنویسی ســینمایی به نقد 
فیلم ها بپردازد و منتقــد دیگری هم از منظر 
بینارشته ای و مطالعات فرهنگی آثار را تحلیل 
کند که با مدیریت بهــروز افخمی هم به نظرم 

جذاب خواهد شد.  

یک فیلم شاعرانه
کارگردان »در آغوش درخت« از حضور نخستین فیلمش در جشنواره ۴۱ می گوید

جعفری جوزانی روی نیمکت ذخیره ها 

نام بابک لطفی خواجه پاشا در تیتراژ برخی از 
فیلم های سینمایی دیده می شود؛ هنرمندی که 
هم در مقام بازیگر با کارگردانان شناخته شده 
کار کرده و هم دستیار کارگردان در این سال ها بوده که شاخص ترین آن دستیار کارگردان فیلم 
»محمدرسول الله)ص(« به کارگردانی مجید مجیدی بوده است. خواجه پاشا در فیلم هایی چون 
»خورشید« و »قصرشیرین« به عنوان بازیگر حضور داشته و حالا در جشنواره چهل ویکم فیلم فجر 
با فیلم »در آغوش درخت« به عنوان فیلمساز فیلم اولی حضور دارد؛ جشنواره ای که کارگردانان 
فیلم اولی بیشترین سهم را در رقابت برای دریافت ســیمرغ دارند. این کارگردان 41ساله، »در 
آغوش درخت« را در آذربایجان غربی ساخته، داستان زندگی آدم هایی که در مقطعی دچار مشکل 
می شوند و این مشکلات زندگی آنها را تحت الشعاع قرار می دهد. خواجه پاشا می گوید نخستین 
فیلمش، فیلمی شاعرانه است و خودش علاقه خاصی به سینمای مینیمال دارد؛ فیلمی که امیدوار 

است بتواند اکران قابل قبولی را در جشنواره 41داشته باشد.

فهیمه پناه آذرگفت وگو
روزنامه نگار

به جز 24فیلم بخش مسابقه سینمای ایران، 

هیأت انتخاب 4فیلم هــم به عنوان رزرو گزارش
برگزیده اســت. فیلم هایی که درباره شان 
گفته شــده اگر به موقع آماده نمایش شــوند در فجر 
چهل ویکم به نمایــش درمی آیند. نکتــه جالب توجه 
فیلم های بخش رزرو ناشــناخته بودن اغلب آنهاست. از 
4فیلم بخش رزرو، ۳فیلم نخستین ساخته سازندگانشان 
هستند؛ فیلم هایی که اطلاعات چندانی هم درباره شان 
وجود ندارد. جست وجوی خبرها درباره فیلم »اخت الرضا« 
به عنوان یکی از آثار پذیرفته شــده در جشنواره نشان 
می دهد که این اثر، تله فیلمی محصول صداوسیمای قم 
است. فیلمی به کارگردانی مجتبی طباطبایی که روایتگر 
بخشــی از زندگی حضرت معصومه سلام الله علیهاست. 
به گفته مجتبی طباطبایی این فیلم محصولی مشترک از 
آستان حضرت معصومه سلام الله علیها و عتبه حسینی)ع( 
است و به گفته کارگردانش قرار است به زبان های عربی و 
انگلیسی هم دوبله شود. »جان جانان« دیگر فیلم حاضر در 
بخش رزرو اســت. فیلمی به کارگردانی شــادی آفرین  
 اللهیاری که دختر حبیب  اللهیاری تهیه کننده و مدیر تولید 
اســت. حبیب  اللهیاری، تهیه کننده فیلم جان جانان نیز 
هست. »4۸ســاعت« به کارگردانی ابوذر حیدری نیز در 
همین بخش حضور دارد که اگر به موقع آماده نمایش شود 

در جشنواره چهل ویکم فجر به نمایش درمی آید.

مسعود جعفری جوزانی یکی از چهره های شاخص سینمای ایران در دهه۶۰ 
است که همچنان در عرصه فیلمسازی حضور دارد. »جاده های سرد« نخستین 
فیلم بلند سینمایی جوزانی یکی از آثار شاخص جریانی است که بعدها از آن 
به عنوان سینمای نوین ایران یاد شد. جوزانی با »شیرسنگی« یک وسترن بومی 
ساخت؛ فیلمی که شاید بهترین اثر سازنده اش باشد. »در مسیر تندباد« کار 
بعدی جوزانی به نوعی تکمیل بخش شیرسنگی بود. در مسیر تندباد جایزه 
بهترین فیلم هفتمین جشــنواره فیلم فجر را دریافت کرد. جعفری جوزانی 
دهه7۰ را با تهیه کنندگی فیلم های »ناصرالدین شاه آکتورسینما« و »سایه 

خیال« آغاز کرد و کنارش فیلم »یک مرد، یک خرس« 
را هم به عنوان کارگردان جلوی دوربین برد. در سال های 
بعد جوزانی کم کار شــد و در دهه۸۰ سال های زیادی 
را صرف سریال تاریخی »در چشــم باد« کرد؛ سریالی 
که یکی از فاخر ترین مجموعه های تلویزیونی همه این 
سال هاست. بازگشت به سینما در دهه۹۰ و ساخت کمدی 
»ایران برگر« و فیلم اجتماعی »پشــت دیوار ســکوت«، 
ازجمله فعالیت های به ثمر نشسته این سینماگر قدیمی 
بود . اگر شرایط فراهم باشد، می شود درام تاریخی بهشت 

تبهکاران را در جشنواره امسال تماشا کرد. 

همچنین مسعود جعفری جوزانی نه تنها شــاخص ترین فیلمساز حاضر 
در بخش رزرو اســت، حتی   یکی از مهم ترین های فجــر چهل ویکم نام 
گرفته اســت. فیلم مســعود جعفری جوزانی ماجرایی تاریخی دارد. این 
فیلم به بخشی از وقایع ملی شدن صنعت نفت می پردازد. داستان بهشت 
تبهکاران در سال۱۳۲۹ روایت می شود؛ سالی که احمد دهقان نماینده 
مجلس، روزنامه نگار و مدیر تئاتر »نصر« توسط حسن جعفری در خیابان 
لاله زار تهران به قتل می رسد. بهشت تبهکاران یکی از پروژه هایی است که 
جوزانی از سال ها پیش در تلاش برای ساختش بود. این فیلم از سال۹۹ 
به پیش تولید رسید و بخشی از دکورهایش در شهرک غزالی ساخته شد. 

بهشت تبهکاران پس از طی کردن مرحله طولانی پیش تولید، سرانجام 
امســال مقابل دوربین رفت. جعفری جوزانی در این فیلم ســینمایی از 
بازیگران متعددی استفاده کرده است که ازجمله این بازیگران می توان 

به امیرحســین آرمان و رضا یزدانی اشــاره کرد که نقش اصلی 
مرد در این پروژه را بــازی می کنند.لادن مســتوفی نیز در 

این پروژه ســینمایی جعفری جوزانی را همراهی می کند. 
تهیه کنندگی این فیلم را فتح الله جعفری جوزانی برعهده 
داشته و ســرمایه گذار این پروژه بنیاد سینمایی فارابی 
اســت. فیلمی که هنوز مراحل فنی اش تمام نشده و به 
همین دلیل از حضور در فهرست آثار مسابقه بازمانده و 

در بخش رزرو حاضر است.

  جوزانی و »بهشت تبهکاران« 

  بازمانده از سینمای دهه۶۰  



امسال 2 فيلمساز زن هم در ميان فيلم اولي ها حضور دارند. 
در سال 1400، منير قيدي »دسته دختران« را به جشنواره 
آورده بود و در سال 1399 نرگس آبيار با »ابلق«، آيدا پناهنده 
با »تي تــي« و فرنوش صمدي با »خط فرضــي« به عنوان 

كارگردانان زن در جشنواره حاضر بودند.

هادي محمديان كه ساخت انيميشن موفق »فيلشاه« 
)1396( را در كارنامه دارد، امسال با »بچه زرنگ« در 
جشنواره حاضر اســت. جز محمديان، بهنود نكويي 
و محمدجواد جنتي نيز در كارگرداني اين انيميشــن 
مشاركت داشــته اند. بايد ديد حاصل كار اين سه نفر 

چقدر مورد توجه قرار مي گيرد.

زنان فيلمساز

تنها انيميشن جشنواره

سینما نیمکت
فیلم اولی های فجر امسال را بشناسید

فيلم اولی ها تازه دارند درس مشــق و ســينما می كنند؛ البته ايــن به هيچ وجه به معنای 
ناآشنايی شان با قواعد سينما يا ناپختگی شــان  در به كارگيری اين قواعد نيست. تجربه 
نشان داده كه فيلم اولی ها گاه حسابی همه را غافلگير می كنند. مثال حی و حاضرش سعيد 
روستايی است كه با فيلم »ابدويک روز«)1394( در ســی وچهارمين جشنواره فيلم فجر 
حسابی گردوخاک كرد و حتی در پی موفقيت فيلمش در جشنواره و اكران عمومی، چرخه فيلم های اجتماعی با تمركز 
بر طبقات فرودست راه افتاد كه هنوز هم برخی فيلم ها می كوشند جايی در دل اين چرخه بيابند و سهمی از موفقيت آن 
را به نام خودشان سند بزنند. در ميان فيلم  اولی های امسال اگر قرار باشد فيلمی را به شما پيشنهاد دهيم، »استاد«، »بعد 
از رفتن«، »جنگل پرتقال« و »كت چرمی« را از ما داشته باشيد تا شايد بعدا اسمی به اينها اضافه شود. گاه در ميان ساير 
عوامل فيلم اولی ها هم استعدادهايی ديده می شوند كه جشــنواره سكوی پرتاب شان می شود. فعلا از فيلم اولی ها چيز 
بيشتری جز خلاصه داستان و كارگردان، تهيه كننده و چند بازيگر اصلی شان نمی دانيم. در طول جشنواره از اين فيلم ها 

بيشتر خواهيم نوشت.

گزارش
گروه فرهنگ

 اتاقک گلی

كارگردان: محمد عسگری   تهيه كننده: داوود 
صبوری    بازيگران: تورج الوند، آناهیتا افشــار، 
فریدون حامدی، تینو صالحی، هادی شیخ الاسلامی  
  خلاصه داســتان: در مردادماه ســال۱۳۶۷ 

عاشقانه ای میان جنگ رخ می دهد و...

 جنگل پرتقال

كارگردان: آرمان خوانســاریان    تهيه كننده: 
رسول صدرعاملی  بازيگران: میرسعید مولویان، 

سارا بهرامی   خلاصه داستان: سهراب بهاریان 
نمایشــنامه نویس ناموفقی است که به تازگی معلم 
دبیرستان شده است. دانش آموزان و مدیر مدرسه 
رضایتی از شــیوه برخورد او هنگام آموزش ندارند. 
او در ســفری با تصویری از گذشــته خود مواجه 

می شود...

  در آغوش درخت

كارگردان: بابک خواجه پاشا   تهيه كنندگان: 
للهــی   محمدرضــا مصبــاح و ســجاد نصرا
   بازيگران: جــواد قامتی، مــارال بنی آدم، 
 روح الله زمانــی، رایــان لطفــی، اهــورا لطفی  
  خلاصه داستان: بحران پیچیده زندگی کیمیا 
و فرید که ۱2سال از ازدواج شان می گذرد، جهان 
زیبای فرزندان شــان را به هم می ریزد. کودکانی 
که هیچ چیز جز سادگی و مهربانی را در زندگی 

نمی شناسند...

استاد

كارگردان: سیدعماد حســینی   تهيه كننده: 
بهروز افخمی  بازيگران: حسن معجونی، هدیه 
حسینی نژاد، ســجاد بابایی    خلاصه داستان: 
گلنوش حدادی، دختری 2۴ســاله و دانشــجوی 
رشته معماری است که قصد دارد برای دانشگاهی 

در اتریش اپلای کند...

بعد از رفتن

كارگردان: رضا نجاتــی   تهيه كننده: محمود 

بابایی  بازيگران: صابر ابر، ســارا بهرامی، پوریا 
رحیمی ســام، پانته آ پناهی ها، بهرام شاه محمدلو، 
احترام برومند   خلاصه داســتان: آرش بعد از 
مدت ها دوری به زادگاهــش بازمی گردد و به دنبال 

گمشده اش است..

 روايت ناتمام سيما

كارگردان: علیرضا صمدی    تهيه كننده: مجید 
رضابالا  بازيگران: حامد کمیلی، آزاده صمدی، 
غزل شاکری، مهران احمدی، مسعود کرامتی، مریم 
سعادت   خلاصه داســتان: دکترآرش سمین 
زندگی موفقی دارد که خبــری در فضای مجازی، 

شرایط خانوادگی او را دستخوش تغییر می کند...

كت چرمی

كارگردان: حسین میرزامحمدی    تهيه كننده: 
کامران حجازی   بازيگران: جــواد عزتی، صابر 
 ابر، گلاره عباسی، پانته آ پناهی ها، ستاره پسیانی، 
عباس جمشــیدی فر، مائــده طهماســبی،  رؤیا 
تیموریان، ســیامک احصایی   خلاصه داستان: 
عیسی فرهمند، کارمند یک سازمان برای بررسی 

تخلفات مالی یک مرکز مأمور می شود...

 كاپيتان

كارگردان: محمــد حمــزه ای    تهيه كننده: 

سیدصابر امامی     بازيگران: پژمان بازغی، پانته آ 
پناهی هــا    خلاصه داستان: در بخش کودکان 
بیمارســتان اطفال، پســر بچه ای به نام عیسی که 
رؤیای فوتبالیســت شــدن دارد، قصد دارد قبل از 
آخرین عمل سنگین علی، دور از چشم پزشکان و 

پرستاران به رؤیای خود دست یابد.

 های پاور

كارگردان: هادی محمدپــور    تهيه كنندگان: 
مهدی عظیمی و اباذر جوکار    بازيگران: اتابک 
نادری، فرزاد حســنی، علیــرام نورایی، ســپیده 
خداوردی، مهرداد ضیایی    خلاصه داســتان: 
داســتان نقش پدافند هوایی ارتــش در عملیات 

والفجر8 و طرح ابتکاری شهیدمنصور ستاری.

 هفت بهارنارنج

كارگردان: فرشاد گل ســفیدی   تهيه كننده: 
محمد کمالی پور  بازيگران: علی نصیریان، لادن 
مستوفی، ســارا رســول زاده، فرهاد آئیش، هومن 
حاجی عبداللهــی   خلاصه داستان: قصه عشق 

اساطیری شمس و طلعت...

سودای سیمرغ

پویا نمایی

 آه سرد
 كارگــردان: ناهیــد عزیزی صدیــق  تهيه كننــده: 
 ســیدرضا محقــق    بازيگران: علــی باقری، ایمــان صدیق 
 خلاصه داستان: فرزند در پی کینه شخصی خود به دنبال انتقام...

سرهنگ ثريا
 كارگــردان: لیلــی عــاج  تهيه كننده: جلیل شــعبانی 
 بازيگران: ژاله صامتی، وحید آقاپور، حمیدرضا محمدی، دیبا 

زاهدی   خلاصه داستان: این راه با گریه باز نمی شه!...

بچه زرنگ
 كارگردانــان: هــادی محمدیــان، بهنــود نکویی، 
 محمدجــواد جنتــی  تهيه كننــده: حامــد جعفری

 خلاصه داستان:»محسن 
پســربچه ای اســت که 
عاشــق ابرقهرمان های 
فیلم هاست و همیشه 
تــلاش می کند تــا با 

وســایل ابرقهرمانی اش 
به هرکــس و هر چیزی 

کمک کند. اما ...

چهارشنبه ۱2 بهمن 14۱۴0۱
 شماره  8۷05



فيلم دومي ها يك بار فيلمسازي را آزموده اند و قدري با تجربه 
شده اند، ولي همچنان در ابتداي راه هستند و اميدوارند كه 
با درس هايي كه از فيلم نخست شــان گرفته اند بتوانند به 
موفقيت بيشتري در فيلم دوم شــان برسند. 3 فيلم دومي 

جشنواره را در ادامه معرفي كرده ايم. 

دومي ها وسوسه تماشا
باتجربه هایی که به جشنواره چهل و یکم آمدند

باتجربه های جشــنواره فيلم فجر چهل و يکم را می توان به 2 دسته 
تقســيم كرد؛ گروهی كه كارهای متأخرشان چنگی به دل نزده و در 
زمره كارگردانان كنجکاوی برانگيز نيستند و گروهی كه برای تماشای 
اثر تازه شان رغبتی وجود دارد. 11فيلم را كارگردانانی ساخته اند كه 

فيلم اولی نيستند و از كيومرث پوراحمد تا محمدعلی باشه آهنگر  در اين فهرست حضور دارند.

گزارش
گروه فرهنگ

سودای سیمرغ

 آنها مرا دوست داشتند
  كارگردان و تهيه كننده: محمدرضا رحمانی

  بازيگران: امیرحسین آرمان، مهسا اسماعیلی، شهرام قائدی، 
نسیم ادبی، علی صالحی، امیر جعفری و لیلا بلوکات

  خلاصه داســتان: یک زوج به دلیل بیماری فرزندشــان با 
چالشی مواجه می شوند ...

»زیباترین رؤیا« )1395( جدیدترین فیلم محمدرضا رحمانی 
است که تابستان امسال، بدون اینکه در سینماها اکران شود، وارد 
شبکه نمایش خانگی شد. گفته می شد که »زیباترین رؤیا« چند 
سالی امکان نمایش نداشــته، اما زمانی که این فیلم سرانجام در 
دسترس قرار گرفت، کسی کنجکاو نبود ببیند داستان این فیلم 
چه بوده که چند سال پشت خط اکران مانده بود. رحمانی کارش 
را از سال1385 با ساخت فیلم »ستایش« در سینما شروع کرده 
و هنوز که هنوز است، دومین فیلمش یعنی »دلخون« )1387( 
با بازی حامد بهداد شناخته شده ترین کار اوست. کارهای بعدی 
رحمانــی، »گاهــی« )1394( و »پریســا« )1396(، هم مورد 
توجه قرار نگرفتند و نام رحمانی با ناکامی گره خورد. ســینمای 
اجتماعی، سینمای مورد علاقه رحمانی است و فیلم جدیدش را 

هم در همین فضا ساخته است.

پرونده باز است
  كارگردان: کیومرث پوراحمد
  تهيه كننده: علی قائم مقامی

  بازيگران: پژمــان بازغی، محمدرضا غفاری، نســیم ادبی، 
حسین پاکدل، سام قریبیان و مه لقا باقری

  خلاصه داستان: فرهاد، نوجوان 15ساله ناخواسته مرتکب 
قتل می شود ...

مجموعــه تلویزیونــی »قصه هــای مجید« )1369( ســاخته 
کیومرث پوراحمــد یکــی از به یادماندنی ترین ســریال ها در 
بازگویی داســتان های نوجوانی کتابخوان به نام مجید است که 
با مادربزرگش زندگی می کند و برای رســیدن به خواســته ها و 
آرزوهایش گاه راه هایی نامعمول را انتخاب می کند. در کنار این 
ســریال و چند فیلمی که پوراحمد براساس »قصه های مجیدِ« 

هوشنگ مرادی کرمانی ساخته، فیلم های »شب یلدا« )1380(، 
»اتوبوس شب« )1385( و حتی »خواهران غریب« )1374( از 
جمله آثار موفق پوراحمد هســتند، اما چند ســالی می شود که 
پوراحمد در مســیر ناکامی گام برمی دارد و تقریبا هیچ کدام از 
ساخته های یک دهه اخیرش با استقبال مواجه نشده است. حالا 
باید دید از »پرونده باز است« - که براساس پرونده واقعی بهنود 

شجاعی ساخته شده - چطور استقبال می شود.

سينما متروپل
  كارگردان: محمدعلی باشه آهنگر

تهيه كننده: سیدحامد حسینی
  بازيگران: مجتبــی پیرزاده، رضا کیانیــان، هومن برق نورد، 

مهتاب نصیرپور و پریوش نظریه
خلاصه داستان: ماجرای راه انــدازی سینمای متروکه متروپل 

آبادان در دل جنگ و محاصره شهر ...
محمدعلی باشــه آهنگر، فیلمســاز دفاع  مقدس است و معمولا 
فیلم هایش در جشــنواره فیلم فجر مورد توجه قرار می گیرد. او 
در »فرزند خاک« )1386( ســراغ موضوع تفحص پیکر شهدا در 
کردســتان عراق رفت، در »بیداری رؤیاها« )1388( به تبعات 
جنگ بر زندگی نســل های بعد پرداخــت، در »ملکه« )1390( 
عینیت و ذهنیت را به هم آمیخت تــا مفهوم مرگ و زندگی را به 
چالش بکشد و در »سرو زیر آب« )1396( موضوع شهدای گمنام 
اقلیت مذهبی را دســتمایه کار قرار داد. تقریبــا همه فیلم های 
باشه آهنگر را می توان نوعی سفر درنظر گرفت که شخصیت هایش 
در پایان به نگاه جدیدی می رسند. »سینما متروپل« هم تجربه 

دیگری از باشه آهنگر در ژانر دفاع  مقدس است.

شماره 1۰
  كارگردان: حمید زرگرنژاد

  تهيه كننده: ابراهیم اصغری
  بازيگران: مجید صالحی، حســام منظور، سیامک صفری، 

مهدی زمین پرداز، بهرنگ علوی و احمد کاوری
  خلاصه داستان: مردی که در آخرین ماه های جنگ تحمیلی 

به اســارت نیروهای عراقی درآمــده، وارد اردوگاهی مخوف در 
نزدیکی های مرز می شود ...

این طور که از خلاصه داستان فیلم مشخص است، حمید زرگرنژاد 
در چهارمین فیلمش باز سراغ داستانی از سال های جنگ رفته 
است. پیش تر، در دومین فیلمش، »ماهورا« )1395(، او داستانی 
عاشقانه را در بســتر جنگ به تصویر کشــیده بود که تجربه ای 
موفقیت آمیز نبود و با تماشــاگر ارتباط برقرار نکرد. امسال هم 
»برای مرجان« که سومین ساخته زرگرنژاد است، اکران شد که 
تنها در حدود 125میلیون تومان در گیشــه فروخت و نتوانست 
نظر سینماروها را جلب کند. زرگرنژاد تمایل به سینمای داستانگو 
و حادثه محور دارد، اما فعلا در فیلم هایی که ســاخته نتوانسته 
موفقیتی در این زمینه به دســت آورد. باید دید آیا او بالاخره با 

جدیدترین فیلمش توفیقی در سینما به دست می آورد یا نه.

عطرآلود
  كارگردان: هادی مقدم دوست
  تهيه كننده: یوسف منصوری

  بازيگران: مصطفی زمانی، هدی زین العابدین، کورش تهامی 
و همایون ارشادی

  خلاصه داستان: فهم و درک فرصت کوتاه زندگی، علی را که 
استعداد خوبی در عطرسازی دارد و در آستانه پدر شدن است، 
با چالش های جدیدی مواجه می کند؛ او در همین فرصت کوتاه 

باید تمام کارهای باقیمانده اش را به سرانجام برساند ...
هادی مقدم دوست را بیشــتر به عنوان فیلمنامه نویس، همکار 
حمید نعمــت الله در فیلم های »بی پولــی« )1386(، »آرایش 
غلیظ« )1392( و »شــعله ور« )1395( و ســریال تلویزیونی 
این کارگردان یعنی »وضعیت ســفید« )1390( می شناسند. 
مقدم دوســت بار اول در ســال 1389، در فیلم ســه اپیزودی 
»ملاقات«، در اپیزود »چســب زخــم« طعــم کارگردانی را 
چشید. بعد در ســال 1391نخســتین فیلم انفرادی اش، »سر 
به  مهر« را با موضوع نماز ساخت که با وجود اینکه ویژگی های 
فیلمی تلویزیونی را داشــت، به مذاق برخی سینمایی نویسان و 
دست اندرکاران جشنواره ســی ویکم فجر خوش آمد. در سال 
1394، بــاز هم در تجربه ای مشــترک، مقدم دوســت یکی از 
4کارگردان فیلم اپیزودی »هیهات« بود که درونمایه ای مذهبی 
و مرتبط با عاشورا داشت. مقدم دوست را می توان از علاقه مندان 
به سینمای معناگرا دانســت که زمانی بنیاد سینمایی فارابی، 
متولی این نوع فیلم ها شــناخته می شــد. احتمالا فیلم جدید 

مقدم دوست هم تجربه ای در این نوع سینماست.

غريب
  كارگردان: محمدحسین لطیفی

  تهيه كننده: حامد عنقا
  بازيگران: بابــک حمیدیان، مهــران احمــدی، پردیس 

پورعابدینی، رحیم نوروزی، فرهاد قائمیان و جعفر دهقان
  خلاصه داستان: »غریب« شمایلی است از وقایع کردستان 
در سال های 58 و 59 که آغاز مسیری برای تبدیل شهید محمد 

بروجردی به مسیح کردستان شد ...
برای متولیان و دوستداران ســینمای دفاع مقدس، »روز سوم« 
)1385( ساخته محمدحسین لطیفی یکی از بهترین فیلم های 

این ژانر است و میزان توجهی که به این فیلم در بیست و پنجمین 
جشــنواره فیلم فجر با اهدای 3 جایزه بهتریــن فیلم، بهترین 
کارگردانی و بهترین بازیگر نقش اول زن شــد، جایگاه آن را در 
سینمای دفاع  مقدس نشــان می دهد، اما عجیب است که بعد 
از این فیلم لطیفی دیگر سراغ ســاخت فیلم های دفاع  مقدس با 
پروداکشن بزرگ نرفت و ترجیح داد در ژانرهای دیگر کار کند. 
فیلم آخر لطیفی، »مرد نقره ای« )1398(، فیلمی استراتژیک بود 
که نه داستان گیرایی داشت و نه پرداختی حرفه ای. در واقع، چند 
فیلم آخر لطیفی در سینما کلا موفق نبودند، اما او حالا با داستان 
یکی از ســرداران بزرگ جنگ ایران برگشــته و دوستدارانش 
امیدوارند که او بار دیگر خاطرات خوش »روز سوم« را برای آنها 

تداعی کند.

 گُل های باواردِه
  كارگردان: مهرداد خوشبخت

  تهيه كننده: سعید سعدی
  بازيگران: بانیپال شومون، امیررضا دلاوری و نادر سلیمانی

  خلاصه داستان: در سال1359 همزمان با جنگ تحمیلی، 
تعدادی از مهندسین پالایشــگاه نفت آبادان در تلاش هستند 
با امکانــات و تجهیزاتی کــه در داخــل انبارهای آن اســت، 

پالایشگاه های دیگر را ترمیم کنند ...
فیلم پیشین مهرداد خوشــبخت، »آبادان یازده 60« )1398(، 
روایت تلاش گروهی از کارکنان رادیو نفت آبادان برای حفظ این 
ایســتگاه رادیویی در زمان جنگ و مخابره اخبار بود. حالا به نظر 
می رسد این شیوه داستان گویی که بر قهرمانی منفرد تکیه ندارد 
و درام را بده بستان گروهی از شخصیت ها پیش می برد، در فیلم 
جدید خوشبخت باز مورد آزمایش قرار گرفته است. »تک تیرانداز« 
)1399( دیگر تجربه خوشبخت در سینمای دفاع  مقدس بود که 
اول در تلویزیون به نمایش درآمد و بعد اکران محدودی در سینما 
داشت. همچنین، این کارگردان ســینما در فیلم »به وقت شام« 
)1396، ابراهیم حاتمی کیا( به عنوان کارگردان دوم، سرپرست 
و ناظر پس تولید حضور داشــته اســت. بعید است که »گُل های 

باواردِه« هم برای گیشه ساخته شده باشد.

وابل
  كارگردان: تورج اصلانی

  تهيه كننده: سپهر سیفی
  بازيگران: آزاده زارعی، نوید پورفرج، فرید سجادحســینی و 

رامین راستاد
  خلاصه داستان: اهالی یک روســتا، بعد از سیل، بی خانمان 
شــده اند و به طور موقت در یک ایســتگاه متروک قطار زندگی 

می کنند، اما اتفاقی مسیر حوادث را تغییر می دهد ...
تورج اصلانی با اینکه تاکنون 2 فیلــم »حمال طلا« )1397( و 
»جینگو« )1392( را ســاخته، ولی عمده شــهرتش به واسطه 
فیلم های متعددی اســت که فیلمبرداری کرده اســت. 2 فیلم 
اصلانی آنچنان که باید و شــاید  مورد توجه قرار نگرفت؛ حتی 
با اینکه سازندگان شان روی »مســتقل« بودن آنها تأکید بسیار 
داشــتند. با اینکه بسیار مشکل است، اما شــاید »وابل« این بار 
بتواند برای اصلانی، در مقام کارگردان مستقل، اعتباری دست 

و پا کند.

امروز رقابت فیلمسازان برای سیمرغ 41آغاز شده است. جشنواره  ای که 
با حضور 24 فیلم بلند سینمایی قرار است بار دیگر،  شور سینمایی را 
به سالن های سطح کشور، به ویژه مرکز همایش های برج میلاد تهران 
به عنوان خانه جشنواره و پردیس سینمایی ملت به عنوان خانه اصحاب 
رســانه، تزریق کند. در این بین، یک نکته بسیار مهم در بین فیلم های 
این دوره از جشــنواره و کارگردان های آنها قابل ملاحظه  است، آن هم 
حضور پررنگ کارگردان هایی که ســینما را به عنوان هنرجوی انجمن 
ســینمای جوانان ایران و یا با تولید فیلم کوتاه در انجمن ســینمای 
جوانان ایران آغاز کرده اند و به نوعی کارگردان هایی هستند که انجمن 
سینمای جوانان ایران طی 3دهه گذشــته به سینمای کشور معرفی 
کرده است. چهل ویکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر از بین 24 فیلم 
راه یافته به بخش رقابتی، شــاهد حضور 11 کارگردان است که دانش 
 آموخته انجمن ســینمای جوانان ایران هســتند و یا با کمک انجمن، 

فیلم کوتاه شان را تولید کرده  اند.

فيلم ها قضاوت شوند، نه آدم ها
فرشاد گل سفیدی، کارگردان »هفت بهارنارنج« می گوید:» در جشنواره 
فیلم فجر، قرار اســت فیلم ها را قضاوت کنیم، نه آدم هایی که پشت این 
فیلم ها هستند.« این کارگردان در گفت وگویی که با سایت خبری صبا 
داشت، توضیح می دهد:» حضور در جشنواره امسال، برای من محک زدن 
نخستین فیلم بلند سینمایی ام دارای اهمیت است. من فقط به فیلم فکر 
می کنم و به نظرم جشنواره جایی است که ما قرار است فیلم  ها را ببینیم و 
درباره شان صحبت کنیم.« این فیلمبردار و کارگردان توضیح می دهد:» در 
واقع ما قرار است فیلم ها را قضاوت کنیم نه آدم هایی که پشت این فیلم ها 
هســتند.در هرحال، از نگاه من هر فردی نظــرش برای خودش محترم 
است.« این کارگردان در آستانه آغاز چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر، 
می گوید: »امیدوارم امسال شاهد رقابت خوبی در جشنواره باشیم و هر 

فیلمی در هر جایگاهی که لیاقتش است، قرار بگیرد.« 

سينما جوانی ها در فجر 41

 هوک
 كارگردان: حســین ریگی    تهيه كننده: علی آشــتیانی پور  
 بازيگران: امیر جعفری،  رؤیا تیموریان، امیرمهدی ژوله و علی 
اوسیوند    خلاصه داستان: شــیروک پسربچه ای که سودای 

قهرمانی دارد، به توصیه برادرش وارد ورزش بوکس می شود ...
»لیپار« )1399(، نخستین فیلم حسین ریگی که هنوز هم اکران 
عمومی نشده، فیلمی در ژانر کودک و نوجوان بود. فیلم دومش هم 
در همین ژانر است. معمولا فیلم های کودک و نوجوان در جشنواره 
فجر چندان ســر و صدا نمی کنند، ولی شــاید امسال »هوک« 

سنت شکنی کند.

 يادگار جنوب
   كارگردانــان: پــدرام پورامیــری، حســین دومــاری
   تهيه كننده: مجتبی رشوند  بازيگران: وحید رهبانی، الناز 
شاکردوست، پژمان جمشیدی، مسعود کرامتی، سحر دولتشاهی 

و صابر ابر   خلاصه داستان: باید عبور کرد ...
فیلم اول پورامیــری و دوماری، »جــان دار« )1397(، هم مثل 
»یادگار جنــوب« فیلمی پربازیگر بــود و آنهایی کــه از دیدن 
»جان دار« رضایت داشــتند، معتقد بودند که این دو کارگردان 
جوان توانســته بودند از بازیگرانی مثل فاطمه معتمدآریا، جواد 
عزتی، حامد بهداد، باران کوثری، مسعود کرامتی و علی شادمان 
بازی های خوبــی بگیرند. فیلم دوم این دو هم پر بازیگر اســت و 
احتمالا یکی از جذاب ترین فیلم هایی جشنواره امسال برای عامه 

تماشاگران خواهد بود.

چرا گريه نمی كنی؟
  كارگردان: علیرضا معتمدی   تهيه كننده: سیدرضا محقق

  بازيگران: علیرضا معتمدی، فرشــته حسینی، باران کوثری، 
هانیه توسلی، علی مصفا، مانی حقیقی، لیندا کیانی، نهال دشتی و 
امیرحسین فتحی  خلاصه داستان: علیرضا بعد از فوت برادرش 
نمی تواند گریه کند. دوستانش با پیشــنهاد راه های مختلف از او 

می خواهند که گریه کند ...
اگر کسی به دنبال فیلمی متفاوت در جشنواره امسال باشد، »چرا 
گریه نمی کنی؟« بهترین گزینه موجود است. علیرضا معتمدی که 
زمانی نقد فیلم هم می نوشت، در فیلم اولش، »رضا« )1396(، با 
روایتی مدرنیستی، ملال روزمره و سردرگمی های مردی به نام رضا 
را که به تازگی از همسرش جداشده نشان داد. احتمالا فیلم دوم او 

هم حال و هوایی مشابه با ساخته نخستش دارد.
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گپ

چرا خواسته ۱۰ساله رهبر انقلاب 
عملی نشده است؟ 

محمدصادق کوشکی  در گفت وگو با همشهری آنلاین

اختلاف ریشه دار پلتفرم های 
پخش آنلاین به ویژه »فیلیمو« 
با صداو سیما بالا گرفته است؛ 
تا جایی که پیمــان جبلی، 
رئیس صداوســیما در نامه 
به رئیس جمهوری خواســتار 
برخورد با این پلتفرم شــده است؛ موضوعی که تبدیل 
به بحث های پردامنه ای در افکار عمومی و شــبکه های 
اجتماعی پیرامون چگونگی فعالیت  فضای مجازی و خلأ 

قانونی در این حوزه شده است.
محمدصادق کوشکی، استاد دانشــگاه در گفت وگو با 
همشهری آنلاین به سؤالات و ابهامات در این حوزه پاسخ 
داد. او می گوید: درباره فضای مجازی به شدت خلأ قانون 
داریم و متولی رسمی و حاکمیتی حس نمی شود. در ادامه 

مشروح گفت وگو با این استاد دانشگاه را می خوانید.

 فضای مجازی امروز در معرض چه آسیب هایی 
قرار دارد و چه خلأها و فقدان هایی در این حوزه احساس 

می شود؟ 
منطقی این اســت که وقتی پدیده ای وارد جامعه می شود، 
برای اینکه در راســتای منافع جامعه باشــد و باعث آسیب 
نشود، باید آن پدیده در حصار قانون قرار بگیرد و به وسیله 
قانون مهار شود. قانون سدی اســت که سیلاب پدیده های 
نوین را پشت خود مهار می کند تا سیلاب ها به جای تخریب 

به سود جامعه شود.
فضای مجازی یعنی هر آنچه بر بستر اینترنت می گذرد؛ از 
سایت ها و پایگاه های داده ها تا پیام رســان ها و شبکه های 
اجتماعی که در قالب های مختلف مثل ســیلاب و تندآب 
بهاری شدید وارد کشــور ما شد. در بســیاری از نقاط دنیا 
این سیلاب با سد قانون مهار شــد و از آن در راستای منافع 
و امنیت ملی بهره گرفتند. اتفاقا هر چــه این جوامع نقش 
پررنگ تری در ابداع و تولید در این حوزه داشــتند، قوانین 
سختگیرانه تری هم وضع کردند. امروز اتحادیه اروپا مجموعه 
قوانینی در حوزه فضای مجازی به معنای کلان دارد که بسیار 
سختگیرانه، دقیق و ریز است؛ چراکه این اتحادیه به عنوان 
سازندگان این فضا می داند که اگر آن را به وسیله قانون مهار 
نکند، چقدر می تواند مخرب و مشکل ساز باشد. در کشور ما 

اما هیچ مهار قانونی برای اداره این پدیده وجود ندارد.

به نظرتان این وضعیت در ایران چگونه است؟
 حکمرانی ما در موضوعات مشخصی اعمال می شود. اینکه 
فردی بخواهد نشریه ای منتشــر کند در تمام مراحل قانون 
مشخص اســت؛ حتی درباره تخلفات و مجازات نشریه نیز 
قوانین دقیقی درنظر گرفته شده است. البته ممکن است از 
این قوانین ارزیابی های مختلفی شود، اما دقیقا مشخص است 
که به طور مثال مرجع قانونی نشــریه کدام دستگاه و کدام 
اداره اســت، اما درباره فضای مجازی این گونه نیست. نوعی 
آشفتگی و پراکندگی وجود دارد و خلأ وجود مرجع قانونی 

مقتدر دیده می شود.
اگر کسی کتاب و نشریه ای را بدون مجوز منتشر کند، دقیقا 
مشخص اســت که تحت چه فرایندی و با چه قوانینی با آن 
برخورد می شود، اما درباره فضای مجازی به شدت خلأ قانون 

داریم و متولی رسمی و حاکمیتی حس نمی شود.

نقش مرکز ملی فضای مجازی و شورای عالی 
فضای مجازی در این بین چیست؟

شــورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی فضای مجازی 
متولی راهبردها هستند. شــورای عالی انقلاب فرهنگی در 
موضوع محتوا ورود می کند و شــورای عالی فضای مجازی 
به بخش های فنی مســئله می پردازد. به طور کلی نیز  شأن 
این دو شورا راهبردها و مسیرهای کلان است. امروز مشکل 
اینجاست که فضای مجازی موجود در کشور بحران شدید 
محتوا دارد. محتوایی که در این فضا تولید می شــود، تابع 
قوانین جمهوری اسلامی نیســت. تولید و انتشار محتوا در 
این عرصه به شدت دچار ضعف قانون است و در نتیجه فضای 
مجازی تبدیل به عرصه ای برای قانون شکنی، سودجودیی، 
آسیب زدن به منافع عمومی و آسیب زدن به منافع ملی شده 
است. در چنین شــرایطی اقلیتی محدود با استفاده از این 
خلأ قانونی و حکمرانی و قانون، دیکتاتوری مجازی به وجود 

آوردند؛ چراکه ما در این فضا فقدان حکمرانی داریم.
توجه کنید اگر خودرویی چراغی را رد کند، دقیقا مشخص 
است که چگونه جریمه می شــود و اگر جریمه  را پرداخت 
نکند، چه اتفاقی رخ خواهد داد. راننده هیچ گریزی از مجازات 
تخلف خود ندارد و همه مســیرها برای او بسته است، اما در 
عرصه فضای مجازی حکمرانی مفقود است و متولی اصلی 
این پدیده مشخص نیست؛ به طور مثال شورای عالی فضای 
مجازی می گوید این بخش به وزارت ارشاد و آن قسمت به 
صداوسیما مربوط است. اما نکته اینجاست که اینها ابزارهای 
لازم اعمال قانون ندارند؛ یعنی صداوسیما می گوید شرکتی 
در فضای مجازی رســما گردن کشــی و خلاف قانون عمل 
می کند، اما من ابزاری برای جلوگیری از این شرکت ندارم. 
نتیجه این می شود که صداوســیما به رئیس جمهوری نامه 
می زند که شما از طریق وزارت ارتباطات جلوی این موجود 

قانون شکن را بگیرید.
مثال دیگــری می زنم. فرض کنید شــرکتی بــدون اخذ 
مجوزهای لازم در حال فروش کالای غیراستانداری است. 
دقیقا مشخص است که کدام دســتگاه می تواند با این فرد 
برخورد کند و همه عواقب آن روشن است، اما اکنون شرکتی 
مرتــب در فضای مجازی قانون شــکنی می کنــد و مرجع 
رســیدگی نیز دائم به او اخطار می دهد و از قانون شکنی او 
باخبر است، اما شرکت قانون شــکن می گوید من به اخطار 
تو بی توجهم و هر کاری که می خواهی انجام بده!. این به آن 
معناست که فضای مجازی ما عملا غرب وحشی شده است. 
در این غرب وحشی حاکمیت مفقود است و بدون حاکمیت 

بی نظمی رخ می دهد و در بی نظمی همه ضرر می کنند.

در ارتباط با پخش سریال »سقوط« که 
ظاهرا ساترا معتقد اســت غیرقانونی است، چه 
خلأهای قانونی ای وجود دارد که بدون مجوز ساترا 

این سریال پخش شده است؟
ما 3مجوز صادر می کنیم؛ یک مجوز برای سکوســت؛ 
یعنی سکویی که می خواهد در فضای مجازی فعالیت 
کند و باید مجوز بگیــرد. با مراجعه بــه درگاه صدور 
مجوزها مشاهده می کنیم که ساترا 5 نوع مجوز صادر 
می کند. سکوهای نمایشی، آموزشی، آوا و نوا، خبری و 
اطلاع رسانی و رسانه های کاربر محور. این 5 نوع مجوز 
در حوزه صدور مجوز سکو صادر می شود. یک نوع مجوز 
هم برای تولید سریال است و یک مجوز هم برای انتشار 
سریال. یعنی اثری که می خواهد تولید و منتشر شود باید 

این مجوزها را دریافت کند.
پاسخ این پرســش را هم بدهید که چه 
خلأهای قانونی ای وجود دارد که بدون مجوز ساترا 

سریالی مانند »سقوط« پخش می شود؟ 
ساترا نهاد تنظیم گر است. ما در ساترا یک شورای مجوز 
تولید داریم. در حوزه مجوز انتشار هم یک شورای صدور 
مجوز انتشار داریم. طبعا به سکو ابلاغ می شود که این اثر 
اگر مجوز تولید نگیرد باید پیگیری های لازم انجام شود 
تا بدانند ایراد ساترا چیست. معمولا ایرادها را ما اعلام 
می کنیم. در مکاتباتی که در رسانه ها منتشر شد و ساترا 
با فیلیمو درباره سریال »بی گناه« و »آکتور« انجام داده 
بود، مشــخص بود که نوع ادبیات ساترا تعاملی است و 
ایرادهایی که بر این دو مجموعه وارد بود به خوبی تبیین 
شد. اگر یک  سریال می خواهد تولید شود باید ایرادهایی 
که مدنظر ساتراســت و نمونه اش را هم عرض کردم و 
روزنامه کیهان هم بخشی از نامه های ما را منتشر کرده و 
خبرگزاری تسنیم هم نامه هایی که ما به پلتفرم فیلیمو 
راجع به ســریال »بی گناه« و »آکتور« نوشته بودیم، 

انتشار داد، گویای ابعاد موضوع است.

هم اکنون مشکل ساترا چیست؟
هم اکنون ما مشکل خاصی نداریم. همه سکوها از قانون 
تمکین می کنند و همه سریال هایی که اکنون در نمایش 
خانگی نمایش داده می شوند مجوزهای لازم را از ساترا 
گرفته اند و فقط فیلیمو اســت که تمکین نمی کند. ما 
337سکو داریم که از ساترا مجوز گرفته اند. از میان این 
337سکو 147سکو مرتبط با آثار نمایشی است. از این 
میان 146سکو از قانون تمکین می کنند و برای آثارشان 
مجوز لازم را می گیرند. یک مورد که قبلا اطلاع رسانی 
شــده بود برنامه »پدرخوانده« مربوط به فیلم نت بود 
که آقای سرتیپی به ســاترا مراجعه   و برای مشکلاتی 
که وجود داشت اقدام کرد. شــاید خواننده شما بگوید 
چند وقت پیش اعلام شد که پدرخوانده مجوز لازم را 
ندارد اما باید همین جا توضیح بدهم که ایشان مراجعه 
کردند و نسبت به اصلاح همت گماردند و مجوز لازم را 

دریافت کردند.
به فیلیمو اشاره کردید. بعضی معتقدند 
که خارج کردن فیلیمو از نمایــش خانگی باعث 
افزایش مخاطبان نسبت به برنامه های ماهواره ای 
می شود. به عنوان دست اندرکار نسبت به این انتقاد 

چه پاسخی دارید؟
وظیفه قانونی ساترا این است که »تنظیم گری« را انجام 
دهد و طبعا اگــر فیلیمو از قانون تمکیــن کند و بابت 
سریال هایی که می خواهد تولید و پخش کند، مجوزهای 
لازم را دریافت کند و  مانند آن 146سکوی دیگر حوزه 
نمایشی تمکین لازم را نســبت به قوانین داشته باشد، 
این مشــکلات به وجود نمی آید. چرا ما از این زاویه به 
موضوع نگاه نمی کنیم؟ آیا ساترا مقصر است یا کسی که 

از قوانین تمکین نمی کند؟
به تنظیم گری ســاترا اشــاره کردید. 
مسئولیت شما هم در ساترا مرتبط با همین موضوع 
است. برخی معتقدند ساترا هنوز با سینماگران وارد 

تعامل نشده و بیشتر با برخورد سلبی جایگاه خودش 
را در نمایش خانگی حفظ کرده است.

چنین نیســت. در 6 ماه اخیر 40سریال به شرط انجام 
استعلام های لازم از ســاترا، برای تولید مجوز دریافت 
کردند و اشخاصی مجوز دریافت کردند که 40طرح برای 
تولید سریال گرفتند و در جلســات ما حضور داشتند. 
همینطور تعامــل با تهیه کنندگان و مدیران ســکوها 
وجود دارد. سکوهایی که داریم هم مدیرانشان با ساترا 
در تعاملند و هــم تهیه کنندگان ســریال ها. به عنوان 
نمونه حدود یک مــاه و چند هفته پیــش برنامه ای را 
تدارک دیده ایم که مدیران دارای مجوز از سوی ساترا 
دعوت می شوند و در کنار مدیران ساترا حضور می یابند. 
گفت وگوهایی که انجام می شود اگر چالش هایی وجود 
داشته باشد، نســبت به رفع آن چالش ها بحث خواهد 
شــد. ضمن این گفت وگوها اگر مطالباتــی از ما دارند 
نسبت به آن مطالبات پاسخ خواهیم داد و اگر ما نکاتی 
داشته باشیم به آنها توضیح خواهیم داد. علاوه بر آن ما از 
نهادهای مرتبط با حوزه مأموریت  فعالیتی سکو ها دعوت 
می کنیم که تفاهمنامه هایی داشته باشند تا کسب وکار 

مسئول سکو رونق بگیرد.
منتقدان ساترا معتقدند که ساترا به عنوان 
بخشی از سازمان صداوسیما بی طرف نیست و در 
اعمال قانون طرف صداوسیما را می گیرد. نظر شما 

نسبت به این انتقاد چیست؟
صداوسیما در کشور ما یک نهاد عمومی است و دعوایی 
با بخش خصوصی ندارد. اگر صداوســیما مانند برخی 
از کشــورها یک بخش خصوصی بود، این تلقی رقابت 
می توانست درست باشد. اما صداوسیما در کشور ما یک 
نهاد عمومی است و رقابتی با پلتفرم ها ندارد. آقای جبلی، 
رئیس سازمان صداوسیما هم اعلام کردند که سازمان 
صداوســیما خودش را حامی و ناظر پلتفرم ها می داند. 
واقعا هم ما این را می بینیم. محتوای  این فریمی که امروز 
صداوسیما به پلتفرم ها ارائه می دهد، هیچ نهاد دیگری 
نمی تواند انجام دهد. محتوای نمایشی ای که صداوسیما 
در اختیار پلتفرم ها قرار می دهد، در محتوایی که توسط 
صداوسیما تهیه شده، در اختیار پلتفرم ها قرار می گیرد 
تا برنامه های مختلف پخش شــوند و هیچ نهاد دیگری 
نمی تواند این کار را انجام دهد. این محتوا متعلق به نهاد 
صداوسیماست. نسبت به این محتوا هم استقبال شده. 
باید همین جا بگویم که هفته گذشته مدیر سکوی اپیزود 

مهمان ما بود، و ایشان اذعان می کرد که این محتوایی که 
به ما می دهید محتوای خوبی است و مخاطب استقبال 
می کند. ایشان از این نوع حمایت رضایت داشت. یعنی 
فیدبک هایی که از تعاملات داریم بدین شــکل است. 
یک نکته مهم دیگر این است که بازخوردهای مثبتی 
می گیریم که همه اش در ســاترا و نشست های ما هم 
نیســت. بالاخره تولید کنندگان آثار، تهیه کنندگان و 
دست اندرکاران آثار گفت وگوهایی با رسانه ها داشته اند و 
آن رویکرد تعاملی ساترا را خودشان تبیین می کنند. اما 
این بخش مثبت کمتر توسط رسانه ها بازنشر می شود. 
یک تهیه کننده با رسانه و خبرگزاری صحبت می کند و 
آن تعامل مثبت را توضیح می دهد و رسانه های دیگر آن 
را کمتر بازنشر می دهند اما یک جای دیگر که انتقادی 
وجود دارد به شدت بازنشر داده می شود. تأکید مي کنم 
که بازتاب با بازنشــر فرق دارد. همین که یک رســانه 
مصاحبه می کند بازتاب انجام می شــود اما آن بازنشر 
که رسانه های دیگر به نقل از آن رسانه آن خبر را بازنشر 
کنند و خبر در فضای مجازی به اصطلاح وایرال شــود، 
بازنشر مثبت کمتری اتفاق می افتد. درحالی که ما طی 
همین مدت بازتاب های متعدد مثبتی داشــته ایم. هم 
مدیران پلتفرم ها در گفت وگو با رســانه ها بازتاب های 
مثبتی داشــته اند که ما در رصدهایمان دیده ایم و هم 
تهیه کنندگان سریال های نمایشــی بازخورد مثبتی 

ارائه داده اند.
عرایضم به طور مشخص درباره سریال »سقوط« نیست. 
به هر حال سقوط را نباید جدا از مسائل قبلی دانست. 
در همان نامه ای که آقای جبلی به رئیس جمهور نوشته 
بودند، این مسئله ذکر شده بود که در گذشته تخلفاتی 
وجود داشــته و صداوســیما با مکاتبه ای که داشته از 
ریاست محترم جمهوری خواسته که وقتی همه نسبت 
به قانون تمکین می کنند و یــک پلتفرم آن تمکین را 
ندارد، آنجا تدبیری شود. تا به امروز ما روند اصلاحی را 
پیگیری کرده ایم. مکاتبات متعددی که ساترا با فیلیمو 
داشته تعاملی بوده. جلســه ای با دادستانی کل کشور 
داشتیم و در آن جلسه هم با رویکرد اصلاحی تصمیماتی 
گرفته شد که فیلیمو حتما برای اخذ مجوز از ساترا اقدام 
کند. همانجا اعلام شــد که اگر فیلیمو نسبت به اینکه 
فلان اثر مجوز نگرفته و اعتراض دارد، این اعتراض نباید 
منجر به آن شود که آن اثر منتشر شود. بلکه قرار بر این 
شد که مشاور دادســتان کل کشور در جلسات شورای 

انتشار ما شرکت کند و در همان جلسه اعتراض بررسی 
و جمع بندی شود. روال های مختلفی برای این موضوع 
تبیین شــده و نامه اخیر رئیس ســازمان صداوسیما 
به رئیس جمهور به دلیل آن اســت کــه واقعا آن نقش 
تنظیم گری که به ســازمان صداوسیما محول شده، به 

خوبی ایفا شود.
پشتوانه حقوقی فعالیت ساترا چیست؟

توسط معاونت حقوقی ریاســت جمهوری جمع آوری 
شــده اســت. قبلا آن اســناد و قوانین مربوطه وجود 
داشــته اما امســال یک کار خوبی که معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری انجام داد این بود که مدیر بالادستی 
قوانین را تجمیع کرد و به ما ابلاغ شــد. مــا هم آن را 
رسانه ای کردیم و هم اکنون هم حاضریم آن نامه را در 

اختیار رسانه ها و شما قرار دهیم.
بحث حمایتی زیاد داریم. شما فقط این 3 پلتفرم معروف 
را درنظر نگیرید. ما غیراز این پلتفرم، سکوهای دیگری 
داریم که فرضا به دوره های آموزشی ما نیاز پیدا می کنند. 
ما برای مدیران پلتفرم ها دوره آموزشی داریم. در دوره 
محتوایی هم دوره آموزشی داریم. شورای تولید و انتشار 
ما بسیاری مواقع وقتی پلتفرمی درخواستی برای مجوز 
نشر دارد یا یک نویسنده و تهیه کننده برای تولید یک 
اثر مجوز می خواهد،   به آنها مشورت می دهد که چطور 
ضمن حفظ جذابیت اثر، اســناد و قوانین بالادستی را 
رعایت کند. قبلا درباره ســریال ســقوط گفتم که اگر 
فیلیمو یک هفته صبر می کرد کار بدین شکل پیچیده 
نمی شد. یکی از مســائل و پیچیدگی هایی که درباره 
سریال سقوط پیش آمد این بود که ســاترا به فیلیمو 
در یک جلســه اعلام کرد که سریال ســقوط منتشر 
نشود. پنجشــنبه فیلیمو آن را منتشر کرد. آقای اصغر 
پورمحمدی، رئیس شورای انتشار و مجوز ما همان زمان 
به تهیه کننده اعلام کرد که سریال می تواند اصلاح شود. 
اگر فیلیمو در انتشار سریال تعجیل نمی کرد و اصلاحات 
را همان زمان پیگیــری می کرد، کار تــا بدین اندازه 
پیچیده نمی شد. منتها فیلیمو تعجیل کرد. درحالی که 
پلتفرم های دیگر به طور مثال در پخش »شبکه مخفی 
زنان« نماوا آن را نگه داشت تا زمانی که ساترا اصلاحاتش 
را اعلام کرد و نماوا اگــر بتواند اصلاحات را اعمال کند، 
آن را پخش خواهــد کرد. می خواهــم بگویم که همه 
147پلتفرم نمایشــی مانند فیلم ناب، گت فیلم و... از 

قانون تمکین می کنند. 
 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

همه آن چیزهایی که می خواهید درباره تنش 
بین ساترا و فیلیمو  بدانید

محمدصادق افراســیابی، معاون امور کاربران و تنظیم گری ســاترا 
می گوید: »ما به هیچ عنوان نمی خواهیم فیلیمو نابود شود اما زمانی 
که از میان ۱47پلتفرم نمایشــی تنها یک پلتفــرم از قانون تمکین 
نمی کند، رئیس صداوسیما ناچار است با رئیس جمهور نامه نگاری کند.« 
 محمدصادق افراسیابی می گوید: »اگر مسئولان پلتفرم »فیلیمو« عجله نمی کردند چه بسا اصلاحات سریال 
»سقوط« انجام می شد و بلامانع این سریال پخش می شد. چنانچه دیگر تهیه کنندگان و سکوها از قانون تمکین 
می کنند. ما چهارشنبه چند هفته پیش به فیلمو گفتیم که »سقوط« نیاز به اصلاح دارد اما آنها پنجشنبه آن را 

پخش کردند. اگر آنها دست به اصلاح می زدند موضوع تا بدین حد پیچیده نمی شد. 

فرشاد شیرزادی گفت وگو
روزنامه نگار

 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

تنش میان ساترا و فیلیمو  به نفع جامعه نیست 
موضوع اختلاف پلتفرم های پخــش آنلاین به ویژه »فیلیمو« 
با ســاترا و به تبع آن با صداوســیما امر تازه ای نیست، اما در 
روزهای اخیر و درپی نامه پیمان جبلی رئیس صداوسیما به 
سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور دوباره این اختلاف جدی 
شده است. بحث اما اینجاســت که آیا این درخواست بیانگر 
وجود خلأ قانونی در این زمینه است و قوانین و نهادهای فعلی 

مانند شورای عالی فضای مجازی در این زمینه پاسخگو نیستند؟
غلامرضا منتظری، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هنوز 
موضوع اختلاف اخیر ساترا و فیلیمو در کمیسیون فرهنگی مجلس مطرح نشده است 
و از جزئیات آن اطلاع ندارد، تأکید کرد: به هرحال هر پلتفرم یا نهاد فرهنگی باید طبق 
چارچوب های استانداری فعالیت کند و براساس چارچوب های تعریف شده پیش بروند 
بهتر است. وی با بیان اینکه کمیسیون فرهنگی مجلس درباره این چارچوب ها بحث هایی 
داشته، اما ادامه پیدا نکرده است، تأکید کرد: باید دوباره جلساتی در این زمینه برگزار شود. 
این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس در ادامه با تأکید بر اینکه یک نیاز و ضرورت است که 
هر نوع فعالیتی شفاف سازی  و چارچوب های مشخصی برای آن تعریف شود، اظهار کرد: 
باید هرگونه فعالیتی در کشور براساس یک پیش بینی پذیری و آینده نگری صورت گیرد و 
این امر قطعا به نفع کشور خواهد بود و از اختلاف نظر های اینگونه جلوگیری خواهد کرد.

این نماینده مجلس ادامه داد: مجلس و به ویژه کمیسیون فرهنگی این آمادگی را دارد که 
اگر سازمان هایی مانند وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی یا صداوسیما نیاز احساس کنند 

بیایند و دغدغه های خود را مطرح کنند تا به آنها پاسخ اقناعی داده شود.
منتظری در پایان گفت: آنچه هست هر فعالیتی در کشــور چه فرهنگی، چه رسانه ای 
و چه ســینمایی و.. باید چارچوب داشته باشند و نظر شــخصی بنده این است که هر 
فعالیتی باید براساس ضوابط و چارچوب هایی شکل بگیرد که اسباب تنش اجتماعی و 
برداشت های ناروا نشود و همه بتوانند شفاف و روشن طبق قانون فعالیت کنند چرا که 
چنین تنش هایی برای جامعه آسیب زا هستند و باید دغدغه های اینچنینی را با تعامل و 

در چارچوب قانون حل کرد.

نبود قوانین شفاف و چالش بین ساترا و  پلتفرم ها 
تابستان امسال بود که نقد های نســبتا معمولی بین ساترا و 
پلتفرم ها یکباره شکل اختلاف و تنش به خود گرفت و رسانه ای 
شد؛ اختلافاتی که اکنون در اوج خود قرار دارد و دامنه  آنها را 
می توان به صورت دائمی در رســانه ها و شبکه های اجتماعی 
مشاهده کرد. به گزارش گروه فرهنگی همشهری آنلاین،این 
اختلافات زمانی شــروع شــد و اوج گرفت که ســریال های 
تولیدشــده مهمونی، جادوگر، نوبت لیلی در نماوا، جادوگر، یاغی و جیران در فیلیمو و 
کلیله ودمنه در فیلم نت بدون دریافت مجوز انتشــار از سوی ساترا در شبکه های آنلاین 
منتشر شدند. اخیر پخش سریال سقوط در فیلیمو بار دیگر این تنش ها را افزایش داده 
و اظهارنظرها و جبهه گیری مدیران ذیربط ســاترا و پلتفرم ها بر دامنه آن افزوده است.  
تصمیم گیران ساترا از یک سو و مدیران پلتفرم ها از سوی دیگر، خود را نسبت به پخش یا 
عدم پخش آثار در پلتفرم ها محق می دانند و به خواسته های یکدیگر تن نمی دهند. همین 
مسئله هم باعث شده که هر روز بر پیچیدگی ماجرا افزوده و گره های موجود کورتر شود.

قوانین شفاف نیست
یک کارشناس سواد رسانه در گفت وگو با همشهری آنلاین درباره چالش پیش آمده بین 
ساترا و پلتفرم ها نبود قانون شفاف و مشخص را مهم ترین عامل ایجاد چالش بین ساترا 
و پلتفرم ها دانســت و گفت: اگر در این مورد قوانین و مقررات مشخصی داشته باشیم 
بی شک شاهد این دســت جدل ها نخواهیم بود. به نظر من قوانین در این زمینه شفاف 
نیست، اگر بود هر دو سوی ماجرا خود را ملزم به اجرای آن می دانستند.   لیلا وصالی گفت: 
عدم شفافیت باعث می شــود قوانین ضمانت اجرایی پیدا نکنند. به هر حال افراد وقتی 
با قوانین مشــخص و الزام آور و غیرقابل تخطی و به تعبیری قابل دور زدن روبه رو شوند 

چاره ای جز رعایت آن ندارند. این کارشناس سواد رسانه 
ادامه داد: در تمام دنیا در این رابطه ضوابطی وجود دارد 

و ذی نفعان ملزم به رعایت آن و همه قوانین جاری در آن رابطه هستند. این امر در ایران 
هم به همین روال باید انجام شود و افراد باید به قوانین تمکین کنند. 

شورای عالی فضای مجازی پاسخگو نیست  
چندی اســت اختلاف پلتفرم هــای پخش آنلایــن به ویژه 
»فیلیمو« با ســاترا و به تبع آن با صداوسیما بالا گرفته است؛ 
چنان که پیمــان جبلی، رئیــس صداوســیما در نامه ای به 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور خواســتار برخورد با این 
پلتفرم شده است. حال بحث این است که آیا این درخواست 
بیانگر وجود خلأ قانونی در این زمینه است و قوانین و نهادهای 

فعلی مانند شورای عالی فضای مجازی در این زمینه پاسخگو نیستند؟
محمدحسن آصفری، نماینده مجلس در این باره می گوید: اینکه صداوسیما »فیلیمو« را 
رقیب خود می داند و به دنبال برخورد با آن باشد قانونی نیست و فیلیمو و دیگر پلتفرم های 
مجوز دار داخلی تا زمانی کــه در چارچوب ضوابط و قانون جمهوری اســلامی فعالیت 
می کنند، قانونی هستند و با فیلتر کردن آنها کار پیش نمی رود. من معتقدم که به جای 
فیلتر یا برخورد سخت با این نوع اختلاف ها باید نشست و مسائل را با گفت وگو و تعامل 
حل کرد. آصفری تأکید کرد: اگر صداوسیما از شبکه ها و کانال هایی که دارد بهره  گیرد و 
بنابر ذائقه مردم برنامه بسازد، می تواند باعث شود به جای فیلیمو مردم جذب رسانه ملی 
شوند. این نماینده مجلس اضافه کرد: به جهت اینکه صداوسیما نتوانسته مخاطب لازم 
خود را جذب کند، نمی تواند صورت مسئله را پاک کند، این قابل قبول نیست و امیدواریم 
صداوسیما بیشتر تولید محتوا و برنامه داشته باشد و سریال ها و فیلم های جذابی تهیه 

کند تا مردم بیشتر از صداوسیما بهره بگیرند.
نایب رئیس دوم کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در ادامه ضمن رد خلأ قانونی در 
این زمینه گفت: مانع قانونی در این زمینه وجود ندارد که بخواهیم قانونی جدید برای این 
قضیه ایجاد شود. اگر قرار باشد برای هر قضیه و اختلاف بین مجموعه ها قانونی تصویب 
شود که نمی شود! صداوسیما می تواند از ابزارهای خود استفاده کند و مثلا امکان پخش 

فیلم هایی که مردم با پول از دیگر پلتفرم ها تهیه می کنند 
را ایجاد کند. این نماینده مجلس درباره ورود مجلس به 

این موضوع گفت: به نظر من لزومی ندارد که مجلس به این دعوا ورود کند و اگر اقدامی 
در این قضیه بخواهد صورت بگیرد...

تنش بین ساترا و فیلیمو به دلیل پخش بیرون از 
جریان سریال سقوط، بار دیگر خلأهاي قانوني در 
پخش محتواي نمایشي در فضاي مجازي را گوشزد 
کرد. شورا هاي تصمیم گیر و مراجع قانون گذار باید این اتفاق را به 

نشانه یک هشدار جدي تلقي کنند. مراکزی همچون شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي و شــوراي عالي فضاي مجازي با توجه به شرایط 
دیجیتالي شــده مصرف فرهنگي در کشور که به سرعت در حال 
گسترش است، باید هر چه زودتر دست به کار شوند. بدون شک 

مصرف کنندگان محتواي برخط به زبان فارسي با رغبت و اعتماد 
کامل به تولیدات داخلي سراغ محصولات فرهنگي ایراني مي روند. 
اگر تنش هایي همچون اتفاقات اخیــر و در پي آْن تقاضاي فیلتر 
شدن یک سکوي نمایش از مقامات بالا دستي، بار دیگر تکرار شود 

وقوانین شفاف زمینه فعالیت را آسان و همه گیر نکند، اعتماد و 
اقبال عمومي از مجموعه تولیدات ایراني هم کاسته خواهد شد. 
روي گرداني مصرف کنند گان و ریزش مخاطبان کمترین ره آورد 

بي توجهي به خلأهاي قانوني است. 

جای خالی مجلس در یک جدال
نبود قوانین شفاف با ضمانت اجرایی، ساترا و پلتفرم ها رامقابل هم قرار داده است

دربرابر



پایان قصه 
کی روش

امیرمحمدیعقوبپورتیتر یک
روزنامهنگار

درشــرایطیکهدرداخلفدراسیونفوتبال
هیچکسحاضرنبودبهصراحتازقطعهمکاری
تیمملیباکارلوسکیروشســخنبگویدو
هنوزبرخیامیدواربودندمربــیپرتغالیدر
سمتشباقیبماند،اینخودکارلوسبودکه
2ماهو4روزبعدازشکستتیمملیبرابرآمریکا
پیامخداحافظیمنتشرکرد.مردپرتغالیدر
متنکوتاهیکهرویصفحهشــخصیاشدر
اینستاگرامگذاشــت،نوشتهاست:»وقتیکه
سفرجدیدیراآغازمیکنم،خاطراتزیادی
وجودداردکهباافتخارآنهارانگهخواهمداشت.
مایلمازبازیکنانفوقالعادهامدرتیمملیتشکر
کنم.قــدردانزحماتکادروفــادارایرانیام،
فدراسیونفوتبالوهمهکســانیکهازمنو
میراثتیمملیحمایتکردند،هستم.ازهمه
هوادارانبابتحمایتوالهامبخشیدراینچند

سالتشکرمیکنم.بهامیدآینده.«
کلپیامبهمنزلهخداحافظیاســتونشــان
میدهدمربیپرتغالیمثلهمیشــهدرتعامل
بافدراسیونفوتبالایران»دستبالا«راداشته
است.زیبندهترآنبودکهبعدازنتایججامجهانی،
فدراسیوندرمقامکارفرماشأنتیمملیرانگه
میداشتوزودترخبرقطعهمکاریباکارلوس
رامنتشرمیکرد،امامهدیتاجوشرکاباردیگر
منتظرماندندتاببینندســینیورچهتصمیمی
میگیردوچهکارمیکنــد!ازاینکهبگذریم،
اشــارهدیگربارهکیروشبهعبــارت»میراث
من«بهشــدتجایبحثدارد.شــایدزمانی
برخیسینهچاکاناوعقیدهداشتنداینمربی
دستاوردهاییبرایتیمملیداشتهوچیزهای
مثبتیازخودشباقیگذاشــتهاست.حالااما
خیلیازهمانهاهمســپرانداختهاند.کیروش
یکدههحضوربدونافتخاردرتیمملیایران
داشــت،در3جامجهانیکــهبهمنزلهنیمیاز
تاریخفوتبالایراندراینتورنمنتاست،موفق
بهصعودازمرحلهگروهینشدودر2دورهجام
ملتهایآسیاشکستخورد.بدترازهمهاینکه
درهمینجامجهانیاخیــرپیرترینتیمکل
مسابقاترابهقطربردوبرابرانگلستانبدترین
شکســتتاریخمارارقمزد؛تیمیبامیانگین
تقریبی30سالکهپوســتمربیبعدیبرای
تغییرنســلدرآنکندهخواهدشد.آیاکسی
میداندکارلوسازکدام»میراث«حرفمیزند؟

 شناسنامه کوپر 
را دیدید؟

یک یادآوری؛ مهدی تاج قبلا گفته بود 
سرمربی تیم ملی باید بین 45تا 55ساله باشد
تکلیفنیمکتتیمملیفوتبالهمچنانروشن
نیستودراینمیانرسانههایداخلیوخارجی،
ازمربیانمختلفبهعنوانگزینههدایتتیمملی
یادمیکنند.یکیازافرادیکهاینروزهااسمش
مطرحشدهوگفتهمیشودشــایدفدراسیون
فوتبالبابمذاکرهبااورابازکند،هکتوررائول
کوپراست؛ســرمربیاهلآرژانتینکهسابقه
هدایتتیمهایمهمیهمچونوالنسیاواینتر
رادرکارنامهدارد.کوپربهدلیلکســبعناوین
متعددنایبقهرمانیوبازماندنازفتحجامدر
آخرینگام،به»مردناتمام«شهرتپیداکرده
است.ازجملهمقامهایدومیاینمربیمیتوان
به2بارشکســتدرفیناللیگقهرماناناروپا
باوالنسیا،نایبقهرمانیبااینتردرلیگایتالیا،
شکســتدرفینالجامحذفییونانباآریس
سالونیکونایبقهرمانیباتیمملیمصردرجام

ملتهایآفریقااشارهکرد.
کوپرایناواخردرتیمهایملیمصروازبکستان
کارکردهوآخریــنتیمتحــتهدایتاوهم
جمهوریدمکراتیککنگوبودهاست.بهطورکلی
باتوجهبهرزومهمربیآرژانتینیکهمخصوصا
درســالهایاخیربهنوعیبانزولهمراهبوده،
میتوانانتخــاباحتمالــیاوبهعنوانگزینه
هدایتتیمملیرابهچالشکشیدوموردانتقاد
قرارداد.اینخودشیکبحثمتفاوتاستکه
مجالدیگریرامیطلبد.اینجافقطخواستیم

یکیادآوریسادهبهمهدیتاجداشتهباشیم.
اگررئیــسفدراســیونواقعادنبــالجذب
کوپراســت،جاداردمصاحبهحکیمانه4سال
پیشاســتادرابهاویادآوریکنیم؛زمانیکه
کیروشرفتهبودوتاجدنبالگزینهجانشینی
اومیگشت.رئیسفدراســیون5ستارهدرآن
بازهزمانیبرایســرمربیتیمملیشرطسنی
درنظرگرفتهوگفتهبود:»دنبالکسیهستیم
کهبین45تا55سالداشــتهباشد؛یعنینه
جوانوبیتجربهبهحســاببیایدونهسالمند
وبیحوصله.«تاجباهمینفلســفه،ویلموتس
راکهآنزمان50ســالهبودقالبفوتبالایران
کردوهنوزهمکلورزشکشــوردرگیرتاوان
دادنبابتایناتفاقاست،هرچندخوداوبعدا
کیروشراکه4سالپیرترشدهبودبهتیمملی
برگرداند!اگردیدگاهتاجپابرجاباشد،بایدبهاو
بگوییمهکتورکوپر67سالهاستو12سالاز
سقفسنیمطلوباســتاد،بزرگترمحسوب

میشود.دیگرخوددانید!

چهره روز
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عضو جدید باشگاه مغضوبان؟
به بهانه اتفاقاتی که این روزها بین سیامک نعمتی و یحیی گل محمدی رخ 

داده است. پیش از این هم بازیکنانی بوده اند که به لیست سیاه سرمربی 
پرسپولیس راه یافته اند و سرنوشت های متفاوتی داشته اند

تا 1405 در اصفهان
سپاهان با تمدید 3ساله قرارداد امید نورافکن، آب پاکی را روی دست مشتریان 

او ریخت. به طور مشخص آنچه در مورد رویه سپاهان در تمدید قرارداد ستارگان 
جلب توجه می کند، سرعت این اقدام است

1820

پخش زنده

ليگ برتر ايران - هفته 18

تراکتور

فولاد
14:00

ملوان

نساجي
15:00

پرسپولیس

آلومینیوم
15:45

سپاهان

گلگهر
15:00

ليگ برتر ايران - هفته 18

صنعتنفت

هوادار
17:00

مسرفسنجان

ذوبآهن
15:00

مسکرمان

استقلال
17:00

پیکان

نفتم.س
15:00

پنج شنبه 13 بهمن  1401

لاليگا اسپانيا

رئالبتیس

بارسلونا
23:30

پنج شنبه 13 بهمن  1401
لاليگا اسپانيا

رئالمادرید

والنسیا
23:30

برنامه بازی

جام اتحاديه انگليس

منچستریونایتد

ناتینگهامفارست
23:30

رم

کرمونزه
23:30

جام حذفی ايتاليا

ماینتس

بایرنمونیخ
23:15

جام حذفی آلمان
میراث
پـوچ
کارلوس کي روش در 
پيام خداحافظي اش 
با تيم ملي، بار ديگر از 
عبارت  ميراث تيم ملی  
استفاده کرده است؛ 
به راستي او از چه چيزي 
حرف مي زند؟
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به اندازه 3میلیارد خوابید

باید هم راضی باشی!

پدر 34 تا، پسر چند تا؟

لابه لای جنــگ مدیــران فعلی و 
سابق اســتقلال، جزئیات قرارداد 
سیاوش یزدانی با این باشگاه هم 
فاش شــده که به معنــای واقعی 
کلمه حیرت انگیز اســت. به عنوان 
مثال یک آپشن یک میلیارد تومانی در 
قرارداد دکتر یزدانی بابت حضور او در فهرست 18نفره تیم درنظر 
گرفته شده است. یعنی مثلا انتظار داشتند یزدانی در فهرست 
18نفره هم نباشد؟ خب اصلا برای چه این بازیکن را جذب 
کردید؟ یک آپشن جالب دیگر هم مربوط می شود به 3 میلیارد 
تومان حق مسکن سیاوش جان؛ پولی که مردم با آن خانه 
می خرند، اما یزدانی ملک اجاره کرده است. او که یک بار در 
دوران محمود فکری گفته بود: »هر چقدر پول بگیرم بازی 
می کنم«، اینجا هم چون حق مسکن خیلی بالایی گرفته، 

فقط خوابیده و اصلا دلش نیامده از منزل بیرون برود!

یکی از اخبــار عجیب فوتبال 
ایران در روزهای گذشــته، 
مطرح شدن نام پاکو خمز، 
ســرمربی تراکتور به عنوان 
گزینه هدایت تیــم ملی بوده 
است. این خبر ابتدا در یک روزنامه 
اسپانیایی منتشر شــد، با وجود این در ادامه مدیران باشگاه 

تراکتور آن را کذب خواندند. حالا اما خود خمز از موضوع استقبال 
کرده و گفته: »برایم خیلی رضایتبخش اســت که با وجود زمان 
کمی که اینجا هستم این خبر منتشر  شود.« خب البته باید هم 
خوشحال باشی از اینکه به صرف چند هفته حضور در ایران و کسب 
نتایج معمولی در تراکتور، در چنین قواره ای مطرح می شوی. جالب 
اینکه استاد در همین فاصله با شکست برابر استقلال در مسابقات 
حذفی، یک جام را هم از دست داده است. بالاخره سقف فوتبال 

ایران پایین آمده و اینجا دیگر هیچ چیز عجیب نیست.

به میمنت و مبارکی باخبر شــدیم 
عبــاس کریمــی، فرزنــد فیروز 
کریمــی بــه جرگــه مربیــان 
پیوسته اســت. عباس آقا مدرک 
مربیگری C گرفته و قرار است قدم 
در مسیر پدر بگذارد. فیروزخان البته 
یک عنوان قهرمانی با پاس تهران در آسیا دارد که کلا با حضور 
15تیم برگزار شد و پاس با 3پیروزی به عنوان نخست آن دست 
یافت. البته که همان هم بســیار ارزشمند بود، اما فیروزخان با 
تغییر 34تیــم در دوران مربیگری، بعدها بیشــتر از نتایجش 
با شوخی ها و طنزپردازی هایش شــناخته شد. حالا قرار است 
عباس آقا پرچم را از دست پدر بگیرد و راه پربار او را ادامه بدهد. 
حداقل امیدواریم فرزند فیروز کریمی به اندازه خود او »بامزه« 
باشد و اگر مثل پدر ســال ها نتیجه نگرفت، دست کم با قریحه 

طنزش در سطح رسانه ها باقی بماند!

پیش بازینكته بازی

 جنگ داخلی
در بالای جدول

در 3 بازی از 4 بازی امروز، تیم های نیمه 
بالای جدول روبه روی هم قرار می گیرند و 

دوئل های سختی خواهند داشت

 هفته هجدهم لیگ برتر فوتبــال ایران امروز و 
فردا برگزار می شود و امروز شاهد 4بازی بسیار 
حساس و پرهیجان خواهیم بود. 3بازی با حضور 
تیم های مدعی که نقش زیادی در معادلات صدر 
جدول ایفا خواهند کرد و یک بازی هم بین 2 تیم 
شمالی که بعد از مدت ها با حضور تماشاگران و 
زیبایی های ویژه اش بیــن نماینده های گیلان و 

مازندران برگزار خواهد شد.

   مربی لالیگایی علیه بازیکن لالیگایی
استارت بازی های امروز از ســاعت14در شهر 
تبریز زده می شود؛ جایی که تراکتور اوج گرفته، 
باید به مصــاف پرحاشــیه ترین برنــده هفته 
گذشته برود. فولاد که پرسپولیس را با حواشی 
و جنجال های فراوانی شکست داد امروز در تبریز 
مقابل تیمی قرار می گیرد که از زمان آمدن پاکو 
خمز یکی از جذاب ترین تیم های لیگ شده است. 
سرمربی لالیگایی خیلی زود تراکتور را متحول 
کرد و نمود این تحولات را هفته گذشته می  شد 
در پیروزی راحــت این تیم مقابــل ذوب آهن 
مشاهده کرد. ذوب آهن ازجمله تیم هایی است 
که راحت نمی بازد اما تراکتــور با وجود پنالتی 
اشتباهی که علیه اش گرفته شد و پنالتی درستی 
که برایش گرفته نشد، حریف را در اصفهان 3 بر 
یک برد! در آن ســوی میدان فولاد هم با گلزن 
هفته گذشته اش روبرتو تورس و با روحیه حاصل 
از بردن صدرنشین به تبریز می رود. بازی رفت 
2 تیم با برد 3بر 2فولاد تمام شد و این بازی هم 

می تواند به همان اندازه پرگل و تماشایی باشد.

   قلعه- سپاهان؛ گیلان-مازندران
اما از ساعت 15دو مسابقه دیگر هم در شهرهای 
انزلی و اصفهــان آغاز خواهد شــد. در انزلی 2 
تیم ملوان و نســاجی به مصاف هــم می روند تا 
دربی شــمال را به یاد ســال های اوج این خطه 
برگزار کننــد. بازی رفت 2 تیم در قائمشــهر 2 
بر 2مساوی شــد. حالا در ورزشــگاه سیروس 
قایقران و در حضور پرشــور هواداران، ملوانی ها 
امیدوار به پیروزی مقابل حریف هستند. ملوان 
هفته گذشته به استقلال بد باخت اما صرف نظر 
از آن مســابقه در هفته های اخیــر نتایج خوبی 
گرفته اســت. همزمان در شــهر اصفهان 2 تیم 
مدعی سپاهان و گل گهر به مصاف هم می روند 
و جالب این اســت که بازی رفت این 2 تیم هم 
2بر 2مساوی شد. در سیرجان این سپاهان بود 
که با 2گل پیش افتاد امــا گل گهر 2گل زد و به 
بازی برگشــت. گل گهر همین هفته قبل مقابل 
مس رفسنجان هم دقیقا همین کار را تکرار کرد. 
جنگ تیم های دوم و سوم جدول از آن بازی های 
حساس و 6 امتیازی صدر جدول خواهد بود و با 
توجه به اینکه در پایان فصــل، تکلیف تیم های 
هم امتیاز را نتیجه بازی مســتقیم آنها مشخص 
خواهد کرد، شاید نتیجه این بازی در جدول آخر 

فصل هم به کار تیم ها بیاید.

   انتقام دوگانه
آخرین بازی امروز از ساعت 15:45در ورزشگاه 
آزادی بیــن پرســپولیس و آلومینیــوم برگزار 
می شود. پرسپولیس بازی رفت را در اراک با گل 
سرلک برد تا بالاخره طلسم اراک را برای خودش 
بشکند. اما آخرین بازی 2 تیم در تهران، همان 
بازی جام حذفی بوده که مهدی رحمتی با نتیجه 
3 بر 2 گل محمدی را شکست داد و صعود کرد. 
یحیی امروز هم به انتقام آن شکست می اندیشد و 
هم به جبران 3امتیازی که هفته گذشته در اهواز 
جا گذاشت. او تمام هفته مراقب بوده حاشیه ها 
و درگیری های بعد از بازی با فولاد، روی بازی 

این هفته تیمش تأثیر منفی نگذارد.

اعتماد به نفس کاذب »سم« است
علیرضا بیرانوند و صحنه ای که نباید تکرار شود

بازی فولاد و پرسپولیس آنقدر حاشیه زرد و زار داشت که خیلی از 
جوانب و اتفاقات آن دیده نشد، ازجمله اشتباه عجیب و غریب علیرضا 
بیرانوند در دقایق آغازین نیمه دوم که به راحتی می توانست منجر به 

فرو ریختن دوباره دروازه سر

در جمع 16تیم حاضر در لیگ برتر ایران، 
2 تیم گل گهر و استقلال رکورددار خطا 
کردن در فصل جاری هستند. میانگین 
خطاهای این دو تیم در هر مسابقه 15.7 
بوده که بیشتر از هر تیم دیگری است. گل گهر همچنین در هر بازی 
14.6بار متحمل خطای حریفان شده و از این لحاظ هم تیم سوم لیگ 
اســت. بنابراین پرخطاترین بازی های لیگ بازی هایی است که یک 
سر آن تیم امیر قلعه نویی قرار دارد. در بین رکوردداران خطا در فصل 
جاری، مس رفسنجان با 14.9 خطا در هر مسابقه، بعد از استقلال و 
گل گهر در رتبه سوم قرار دارد. کمترین خطاها را هم به ترتیب 3تیم 
پیکان )10.1(، نساجی )10.4( و پرسپولیس )11.4( انجام می دهند؛ 

یعنی تیم های یحیی و دستیاران سابقش.
 

اگر تعداد دریبل های موفق را معیار مناسبی 
برای تکنیکــی بودن بدانیــم، ذوب آهن 
تکنیکی تریــن بازیکنــان لیــگ را دارد. 
میانگین دریبل های موفق این تیم در هر 
بازی 6.5 بوده و هیچ تیم دیگری در این فصل به 6دریبل موفق در هر بازی 
نرسیده است. رتبه دوم را بازیکنان استقلال دارند که در هر مسابقه 5.8 
دریبل موفق را به نام خودشان ثبت کرده اند. رتبه سوم هم با میانگین 5.5 
دریبل در اختیار گل گهر است. پرسپولیس و سپاهان به ترتیب رتبه های 
نهم و دوازدهم را در اختیار دارند و جزو تیم های بالا محسوب نمی شوند. 
جالب اینکه در جدول دریبل ها، رتبه آخر متعلق به نفت آبادان است که با 
توجه به پیشینه برزیلی اش قاعدتا باید بازیکنانی تکنیکی داشته باشد اما 

لااقل طی این فصل از عادت همیشگی اش فاصله گرفته است.
 

در »دقت پاس« پرسپولیس سرآمد همه 
تیم های لیگ برتر است و میانگین دقت 
پاس های این تیم در ایــن فصل 83.8 
درصد بوده است. تیم یحیی هم بالاترین 
مالکیت توپ را داشته و هم با میانگین 555پاس، تنها تیمی است که 
میانگین پاس هایش در هر بازی از عدد 500 عبور کرده است. جالب 
است که در کنار این کمیت ها، کیفیت پاس های سرخپوشان هم بالاتر 
از سایر تیم ها بوده و آنها را با میانگین 83.8 درصد بالاتر از سپاهان، فولاد 
و استقلال قرار داده اســت. میانگین دقت پاس در تیم سپاهان  82.1 
درصد، در فولاد 80.8 درصد و در اســتقلال 80.1 درصد بوده است. 

پایین ترین دقت پاس هم با 73.3 درصد متعلق به مس کرمان است. 

15.7

6.5

83.8

متريكاآماربازی

لئاندرو پریرا که 3ماه است بازی رسمی نداشته، وارد 
تهران شد تا برای بازی در پرسپولیس آماده شود ورود مهاجم یک میلیون دلاری

عضو جدید باشگاه
مغضوبان؟

 به بهانه اتفاقاتی که این روزها بین سیامک نعمتی
و یحیی گل محمدی رخ داده است

 پرســپولیس بعد از جدایی یورگن لوکادیا، در نخستین اقدام با 
عیسی آل کثیر قرارداد امضا کرد و سپس اقدام به جذب لئاندرو 
پریرا، مهاجم 31ســاله برزیلی کرد؛ بازیکنی که به گفته باشگاه 
پرسپولیس وارد ایران شده تا بعد از پشت سر گذاشتن تست های 
پزشکی قرارداد رسمی اش را در سازمان لیگ به ثبت برساند. دیروز 
یحیی گل محمدی در کنفرانس خبری قبل از بازی با آلومینیوم در 
مورد آخرین وضعیت این بازیکن گفت: »من پریرا را بازیکن خوبی 
دیدم و امیدوارم بتواند به پرســپولیس کمک کند. با این بازیکن 
قرارداد یک و نیم ساله بستیم. او چند ماهی از بازی رسمی دور بوده 
ولی انفرادی تمرین کرده است. هرچه سریع تر باید سعی کنیم از 

نظر آمادگی جسمانی، او را به شرایط بازی برسانیم.«

   مهاجم یک میلیون دلاری
در مورد مبلغ قرارداد پریرا روایت های مختلفی در رسانه ها مطرح 
شده ولی یکی از مسئولان باشگاه پرســپولیس در گفت وگو با 
خبرنگار همشهری اعلام کرد که مبلغ قرارداد این مهاجم برزیلی 

یک میلیون دلار اســت. این مقام مســئول می گوید: »جدایی 
لوکادیا این شــرایط را برای ما فراهم کرد تا حداقل قسمتی از 
قرارداد این مهاجم که در حساب باشگاه ماند، برای جذب مهاجم 
جدید هزینه شود. ما برای یک فصل و نیم، یک میلیون دلار به 

پریرا خواهیم داد که این مبلغ غیرمعقولانه نیست.«

   ناراحتی علیپور از باشگاه
با رفتن لوکادیا از پرسپولیس، رسانه ها از احتمال بازگشت علی 
علیپور به جمع سرخپوشان پایتخت خبر دادند و حتی یکی از 
دستیاران گل محمدی هم با این بازیکن مذاکره کرد ولی علیپور 
در نهایت تصمیم به ماندن در لیگ پرتغال گرفت. البته علیپور در 
مورد پرداخت نشدن طلبش همچنان با باشگاه پرسپولیس چالش 
دارد و مدیران پرســپولیس هنوز پول ایــن بازیکن را پرداخت 
نکرده اند. طبق حکم کمیته تعیین وضعیت و سپس استیناف 
که در دی ماه اعلام شد، باشــگاه پرسپولیس باید 900میلیون 
تومان به علیپور بپردازد و درصورت عدم پرداخت این مبلغ، حکم 

ترجمه خواهد شد و در سایت ای اف سی و در قسمت بدهی ها 
قرار خواهد گرفت تا جلوی صدور مجوز حرفه ای گرفته شود. 
علیپور در مورد اتفاقاتی که در چند ماه گذشته رخ داده، از 
مدیران پرسپولیس ناراحت اســت. با این حال، مسئولان 
باشگاه قرار است به زودی جلسه ای با وکیل این بازیکن برگزار 

کنند تا در مورد نحوه پرداخت طلب به نتیجه نهایی برسند.

   بازگشت نعمتی به تمرینات
ســیامک نعمتی بعــد از حضور در لیســت مــازاد یحیی 
گل محمدی، از لحاظ مالی با باشگاه به توافق نرسید و چند 
روز پیش خودش از ادامه همکاری با پرســپولیس خبر داد. 
با این حال، عدم حضور او در تمرینات شــایعاتی را در مورد 
عدم تمایل گل محمدی برای بازگشــت این بازیکن مطرح 
کرد ولی آخرین اخبار حاکی از آن است که نعمتی احتمالا به 
تمرینات برمی گردد. ظاهرا قرار است این بازیکن در تمرین 

فردای پرسپولیس حاضر شود.

بهروز رسایلی|  یکی از حواشی پنجره زمستانی نقل وانتقالات در فوتبال ایران، 
قرار گرفتن سیامک نعمتی در فهرست مازاد پرسپولیس بود. با وجود این، نعمتی 
از باشگاه جدا نشد و حالا به نوعی در برزخ گرفتار شده است. برخی اخبار حاکی 
از آن است که سیامک به دلیل مقاومت در قبال فسخ قرارداد مورد غضب یحیی 
گل محمدی قرار گرفته. به این بهانه می توان نیم نگاهی به برخی موارد مشابه طی 

2دوره سرمربیگری گل محمدی در پرسپولیس انداخت.

مهدی مهدوی کیا
بدون تردید سرآمد این دســته از بازیکنان مهدی مهدوی کیاست. داســتان او را با یحیی 
گل محمدی، همه می دانند. کاپیتان و ســتاره پیشین پرســپولیس در نیم فصل اول لیگ 
دوازدهم و زمان ســرمربیگری مانوئل ژوزه تصمیم به خداحافظی از میادین گرفته بود، اما 
یحیی که آن زمان دستیار بود در مصاحبه ای مدعی شد هرگز اجازه چنین کاری را به کیا 
نخواهد داد. با وجود این در نیم فصل دوم همان سال و زمانی که خودش سرمربی پرسپولیس 
شد، در کمال شگفتی بنای ناسازگاری با مهدوی کیا را گذاشت و نهایتا کار را به جایی رساند 
که حضور این بازیکن در تیم تشریفاتی شد. اشک های مهدی در برنامه 90، حضور کوتاه در 
فینال جام حذفی برابر سپاهان، شکست پرسپولیس و خداحافظی غریبانه مهدوی کیا هم 

پایان بخش داستانی بود که تا سال ها یحیی را تحت فشار قرار داده بود.

مهدی شیری
او ازجمله بازیکنان مورد علاقه و اعتماد یحیی به شمار می آمد و اتفاقا برای مدت های طولانی 
اگر انتقادی از گل محمدی مطرح می شد، به خاطر این بود که زیاد به شیری بازی می دهد. با 
این حال نوع قرار گرفتن این مدافع راست در لیست مازاد پرسپولیس طوری بود که خیلی ها 
حس کردند در حق او ظلم شده است. گل محمدی بلافاصله بعد از شکست پرسپولیس در 
سوپرجام برابر فولاد و در مسابقه ای که شــیری کارت قرمز گرفته بود، این بازیکن را کنار 
گذاشت تا اینطور به نظر برسد که او صرفا به دنبال یک قربانی برای توجیه شکست بوده 
است. بسیاری عقیده دارند اگر قرار بود شیری به دلیل ضعف فنی اخراج شود، مدت ها 
قبل باید این اتفاق رخ  می داد؛ ازجمله زمانی که بــا آن هند پنالتی عجیب، 

قهرمانی آسیا را از پرسپولیس گرفت.

محمد انصاری
مدافع محجوب و بی حاشیه پرسپولیس دو بار در این تیم رباط صلیبی 
پاره کرد. دوران نقاهت جراحی دوم او با حضور گل محمدی همزمان 
شــد. در عین حال با وجود اینکه انصاری آماده شده بود، از سوی 
یحیی به بازی گرفته نمی شد تا شرایط عجیبی برای این بازیکن 
رقم بخورد. انصاری از این وضعیــت گلایه مند بود و آنقدر برای 

جدایی اصرار کرد که نهایتا باشگاه ناگزیر به موافقت شد.

جلال حسینی
ستون خط دفاعی پرسپولیس در آخرین فصل حضورش 
در این تیم شرایط عجیبی را تجربه کرد. جلال حسینی 
در لیگ بیست ویکم اغلب روی نیمکت می نشست و این 
در حالی است که در غیاب او، ساختار دفاعی سرخ ها دچار 
تزلزل شده بود. پرسپولیس که فصل قبل از آن با حضور 
مستمر حسینی فقط 14گل دریافت کرده بود، پارسال در 
دوران نیمکت نشــینی این بازیکن 21گل خورد و به همین 
دلیل جام قهرمانی را از دست داد. نهایتا هم حسینی تصمیم 

گرفت با خداحافظی از میادین، به جمع مربیان تیم اضافه شود.

سیامک نعمتی
حالا اما نوبت سیامک نعمتی شده اســت که طعم غضب یحیی را 
بچشد. این بازیکن دوران نسبتا موفقی را در پرسپولیس پشت سر 
گذاشت، اما از ابتدای فصل جاری کمتر بازی کرد و نهایتا در آخرین 
روزهای پنجره زمستانی، از ســوی گل محمدی در فهرست مازاد قرار 
گرفت. با وجود این سیامک حاضر به فسخ قرارداد نشد و در تیم ماند. گفته 
می شــود یحیی این روزها حتی به این بازیکن اجازه حضور در تمرینات را هم 
نمی دهد. اگرچه این موضوع مدام تأیید و تکذیب می شود، اما روشن است که فعلا 
گل محمدی با نعمتی زاویه پیدا کرده و شاید او هم پایان فصل ناچار به ترک تیم با 

چاشنی دلخوری شود.
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در ساعت های پایانی نقل وانتقالات اتفاقات زیادی 
افتاد. ژائو کانسلو تازه ترین بازیکنی است که با پپ 
گواردیولا به مشکل می خورد. بارسلونا این مدافع 
پرتغالی را به طور قرضی و با بند خرید 70میلیون 
یورویی می خواست اما بایرن مونیخ زودتر دست 
جنباند و او را تا پایــان فصل در اختیار گرفت تا 
به جای 2 مدافع مصدومش یعنی پاوار و مزروعی 
در دفاع راست بازی دهد. پاوار فصل آینده بایرن 
را ترک خواهد کرد و احتمالا به بارسلونا می رود. 
کانسلو بلافاصله منچستر را به مقصد مونیخ ترک 
کرد. او امشــب می تواند به جای اشتانیشیچ در 
پست دفاع راست در ترکیب ثابت بایرن برای بازی 

جام حذفی مقابل ماینس قرار بگیرد.
البته یک نظریه هم مطرح است که منچسترسیتی 
برای آنکه مثل یوونتوس به مشکل قانونی نخورد 
و امتیاز از این تیم کسر نشود، اقدام به واگذاری 
کانسلو کرده. حتی خبرنگاری به نام پدرو آلمیدا 
گزارش داده که برناردو سیلوا هم در مسیر خروج 
از منچسترسیتی با فرمولی مشابه قرار دارد؛ یعنی 
قراردادی قرضی با بند خرید دائمی. بارسلونا از 
تابستان جدی ترین طرفدار برناردوی 2۸ ساله 
بوده اما پیشنهادی رسمی به سیتی ارائه نکرده 
بود. بارسلونا به دلیل مشکلات مالی و قانونی حتی 
اجازه ثبت قــرارداد بازیکنان تمدیدی خودش 
را هم ندارد و رئیس لالیگا گفته آنها 200میلیون 
یورو تا تابستان کســری خواهند داشت. بارسا 
برای جذب امرابات از فیورنتینا هم اقدام کرده اما 
باز هم اجازه جذب بازیکن جدید را نخواهد داشت. 
اگر رئال مادرید از بازنشستگی کروس در پایان 
فصل مطمئن بود، برای جذب برناردو دست به کار 
می شد. امروز تکلیف این بازیکن مشخص خواهد 
شد. این دو بازیکن پرتغالی من سیتی در بازی آخر 

مقابل آرسنال در ترکیب حضور نداشتند.

   لحظه آخری ها
بازیکنان دیگری بودند کــه دیروز و در کمتر 
از 24ســاعت مانده به پایــان نقل وانتقالات 
جابه جا شــدند یا اینکه اخبار زیادی در مورد 
آنها رسانه ای شد که در اینجا بدنیست مروری 

بر وضعیت آنها داشته باشیم.
  چلســی تا آســتانه جذب انزو فرناندس 
آرژانتینــی از بنفیــکا پیش رفــت. انتقال 
120میلیونی این بازیکــن می تواند پدیده جام 
جهانی را به گران تریــن خرید تاریخ لیگ برتر 

تبدیل کند.
  آرسنال به سمت توافق برای جذب جورجینیو 
پیش می رود. این هافبک 31 ساله و ایتالیایی 
محتمل ترین خرید آرســنال در روز ددلاین 
خواهد بود. چلســی برای فروش جورجینیو 
هافبک 31 ساله و ایتالیایی خود حدود 20 میلیون 
پونــد می خواهد. توپچی هــا موضع برایتون 

درخصوص کایســدو را پذیرفتند و تلاش آنها 
برای جذب این بازیکن اکوادوری به پایان رسید.
  مارکینیوش وینگر جوان 19 ساله و برزیلی 
آرســنال با قراردادی قرضی تا پایان فصل به 

نوریچ سیتی پیوست.
  اینتر برای پر کردن جای میلان اشکرینیار، 
شرایط انتقال قرضی هری مگوایر مدافع 29 ساله 
و انگلیسی منچستریونایتد را جویا شد. انتقال 

اشکرینیار به پاریس قطعی به نظر می رسد.
  پاری سن ژرمن در آستانه انتقال قرضی حکیم 

زیاش از چلسی هم قرار گرفته است.
  ماتیاس وینیا مدافع چپ 25 ساله و اروگوئه ای 
رم با قراردادی قرضی تا پایان فصل به همراه بند 

خرید دائمی به بورنموث پیوست.
  انتقال فلیپــه مدافع 33 ســاله و برزیلی 
اتلتیکومادرید به ناتینگهام فارست قطعی شد. 
2 باشــگاه بر ســر این انتقال به توافق نهایی 
رسیدند و این بازیکن با قراردادی تا سال2024 

به ناتینگهام فارست خواهد پیوست.
  اسپورتینگ با هکتور بیرین مدافع راست 
27 ساله و اسپانیایی بارسلونا به توافق شخصی 
رسیده اما خروج پدرو پورو از اسپورتینگ و 
 پیوســتنش به تاتنهام، کلید ایــن انتقال 

خواهد بود.

لالیگا وسط این هفته بازی های عقب افتاده اش را برگزار 
می کند تا به طور رسمی نیم فصل نخست این رقابت ها 
تا فرداشب به پایان برسد. فردا رئال مادرید با والنسیا 
بازی دارد؛ تیمی که همین پریشــب جنارو گتوزو را 
به دلیل نتایــج ضعیف از مربیگری برکنــار کرد. این 
2 تیم در نیمه نهایی سوپرجام هم به مصاف هم رفته 
بودند. بارسلونا که قهرمانی اش را در نیم فصل با فاصله 
5امتیازی با رئال قطعی کرده، امشــب از رئال بتیس 

پذیرایی می کند. اتفاقــا این 2تیم هم در 
نیمه نهایی سوپرجام اسپانیا به مصاف 

هم رفتــه و مثل دیگر دیــدار این 
مرحله با هم مساوی کرده بودند و 
کار به ضربات پنالتی کشیده بود. به 
این ترتیب می توان گفت بازی های 

این هفته 2 مدعــی اصلی قهرمانی 
تکرار نیمه نهایی سوپرجام است.

بارســلونا همچنــان با مشــکلات مالی 
دست وپنجه نرم می کند. لاپورتا که نتوانسته بود 

تمدید قرارداد گاوی و آرائوخو را ثبت و با بالده تمدید 
کند، برای قرارداد جدید مارکوس آلونسو هم به مشکل 
خورده اســت. لالیگا به دلیل تراز نبودن دخل و خرج 
بارسا، به این باشگاه اجازه ثبت هیچ قرارداد جدیدی 
را نمی دهد. یکی از دلایل غیرفعال بودن باشــگاه در 
نقل وانتقالات زمستانی همین مورد قانونی بوده. بارسا 
که در سوپرجام به یک ال کلاسیکوی پیش بینی نشده 
راه یافته و رئال را برده بود، در نیمه نهایی جام حذفی هم 
باید رفت و برگشت ال کلاسیکو برگزار کند. در فاصله 

9اســفند تا 17فروردین، 3 ال کلاسیکو در 
پیش است که 28اسفند ال کلاسیکوی 

برگشــت لالیگا خواهد بود و 2 تای 
دیگر در جام حذفی.

با مصدومیــت دمبله کــه گفته 
می شــود بــه بــازی برگشــت 

ال کلاســیکوی حذفی می رســد، 
ژاوی خواهان جذب یک وینگر شده 

بود که از لحاظ قانونی و اقتصادی امکان 
آن فراهم نشــد. بارســا اگر فعالیتی در پنجره 

زمستانی نقل وانتقالات داشته باشد، احتمالا فروش 
یکی دو بازیکن اســت تا هم پولی به خزانه واریز شود 
و هم بخشی از دســتمزد بازیکنانی مثل فران تورس 
یا رافینیا صرفه جویی شــود. کسری پیش بینی شده 
بارسلونا در فصل آینده به 200 میلیون یورو می رسد. 
این جدا از بدهی باشگاه به خودش است که در تابستان 
25درصد از درآمدهای 25سال آینده را پیش خور کرد. 
خاویر تباس، رئیس لالیگا گفته: »درست است، بارسا 
پس از رفتن ممفیس و پیکه مبلغی برای ثبت قرارداد 

دارد. آنها باید تصمیم بگیرند، ببینیم آنها چه 
زمانی شــروع به کاهش دستمزد خود 

برای فصل آینده می کنند.«
ژاوی به فلسفه بارسلونا پشت کرده 
و دیگر نیازی به ارائــه تیکی تاکا 
نمی بیند. تیم او در لیگ قهرمانان 
بد نتیجه گرفته و در سوپرجام و جام 

حذفی هم متفاوت عمل کرده اما در 
لالیگا ثبات عجیبی داشته. بارسلونای او 

در این فصل 7بار یک بر صفر پیروز شده که 
بخش اعظمی از پیروزی های این تیم مرهون به اوج 
برگشتن تراشتگن و ســیوهای او درون دروازه است. 

دروازه بان آلمانی 14بار کلین شیت داشته است.

ژاوی که در سوپرجام نخســتین جامش را به عنوانی 
ســرمربی بارســا کســب کرده، نمی خواهــد روند 
نتیجه گیری فعلی اش را قطع کند. او ترجیح می دهد 
تراشتگن ستاره تیم باشــد اما تیم ببرد. یک مقایسه 
آماری بین فصل جاری و فصل گذشــته لالیگا نشان 
می دهد که بارسلونا چه پیشرفت بزرگی کرده، ولی رئال 
همان روند سابق را ادامه داده است. فصل قبل رئال پس 
از 18 بازی 43 امتیاز داشت و صدرنشین بود، ولی 
بارسا با 28 امتیاز در رده هفتم قرار داشت. 
رئال تنها یک امتیاز از فصل گذشته در 
چنین مقطعی کمتر دارد، ولی بارسا 
توانســته 19امتیاز بیشتر کسب 
کند. رئــال در کارهای هجومی و 
دفاعی نیز تغییر خاصی نسبت به 
فصل گذشته نداشته است؛ 39 گل 
زده و 15 گل در فصل پیش و 38 گل 
زده و 16 گل خورده در ایــن فصل. آنها 
یک گل بیشــتر خورده و یک گل کمتر زده اند. 
تفاضل گل رئال از مثبت 24 به مثبت 22 کاهش یافته 
است. بارسا در فصل گذشته پس از 18 بازی 29 گل زده 
بود و 22گل خورده در کارنامه داشت، ولی امسال این 
آمار 37 گل زده و تنها 6 گل خورده است. رئال در فصل 
گذشته پس از 18 بازی، 225 شوت زده بود که این آمار 
در فصل جاری 218 شوت اســت. این آمار برای بارسا 
از 118 شوت به 217 شــوت افزایش داشته و نزدیک 
دوبرابر شده است. به سمت دروازه بارسا نیز فصل قبل 
53 شوت زده شــده بود، ولی این آمار به 46 شوت در 
فصل جاری کاهش یافته. درواقع این رئال 
نیست که افت کرده؛ بارسلونا پیشرفت 

داشته است.
البته قهرمانی نیم فصل تضمین گر 
قهرمانی فصل نیســت. بارسا در 
تاریخ خود 26 بار قهرمان نیم فصل 
لالیگا شده و در 16 مورد توانسته 
در پایــان فصل نیز قهرمان شــود؛ 
61.54درصــد. در 16 قهرمانــی اخیر 
زمستانی، بارسا 13 بار توانسته قهرمانی لالیگا 
را کسب کند و تنها در سال های 2007، 2014 و 2020 

قهرمانی را از دست داده است.
  رئال بتیس در 22رویارویی آخر مقابل بارسا در لالیگا 
تنها 2 بار به پیروزی رســیده؛ 3تساوی و 17شکست. 
اتفاقا هر 2پیروزی در نوکمپ به دست آمده؛ 4 بر 3 در 
سال2018 که کیکه ستین مربی بتیس بود و یک بر 
صفر در دسامبر2021 که همین مانو پیگرینی، مربی 

فعلی بتیس هدایت این تیم را برعهده داشت.
  تراشــتگن به آمار تاریخی لیانو نزدیک است. لیانو 
کمترین گل خورده را در یک فصل در تاریخ 
لالیگا ثبــت کــرده؛ 18گل در فصل 
1994-1993 و تنهــا 6 گل خورده 
نیم فصل اول. تراشتگن نیز تاکنون 
6 گل دریافت کرده و یک بازی تا 

پایان نیم فصل باقی مانده است.
  بارسا این فرصت را دارد تا مثل 
آرسنال و ناپولی نیم فصل اول را با 
50امتیاز به پایان برساند. بالاترین رقم 
ثبت شــده در تاریخ لیگ برای بارســلونا 
ویلانووا ست که در نهایت با 100 امتیاز قهرمان شد و در 
پایان نیم فصل اول 55امتیاز کسب کرد و تنها 2 امتیاز 

از دست داد.

برای 
اولین بــار از ســال 

2019 است که بارسلونا با 
فاصله 5 امتیاز از رئال مادرید 

جــدول صــدر  در 
 است.

امشب
 محرومیت 3 جلسه ای 

لواندوفســکی بــه پایــان 
می رسد. بارسا در غیاب او هر 

9امتیاز ممکن را کسب 
کرد.

ژاوی 
دارد  زرد  4 کارت 

و درصــورت دریافت کارت 
پنجم منجر بــه محرومیت از 

مســابقه بعــدی مقابل 
سویا می شود.

داستان بازگشت کاوه رضایی به فوتبال ایران، از همان ابتدا یک داستان عجیب و باورنکردنی بود. او تصمیم 
گرفت به استقلال برگردد و به آخرین تیمش در فوتبال ایران قبل از پیوستن به اروپا ملحق شود اما آنقدر برای 
این کار تأخیر به خرج داد که فهرست استقلال پر شد. وقتی که کاوه سرانجام تصمیم به امضای قرارداد نهایی با 
این باشگاه گرفت، هیچ بازیکنی حاضر به ترک استقلال نبود و در نهایت جایی در باشگاه برای این بازیکن وجود 
نداشت. شماره9 سابق آبی ها در یک توافق عجیب و غریب، راهی باشگاه تراکتور شد تا در نیم فصل به استقلال 
برگردد. توافقی که در نوع خودش بی سابقه به نظر می رسد و حالا یک مشکل حقوقی بزرگ برای هر 3 طرف 
ماجرا ساخته است. تغییر مدیریت استقلال، ادبیات این باشگاه در مورد کاوه را نیز عوض کرده است. آنها ظاهرا 
دیگر تمایلی به جذب این بازیکن ندارند. این در حالی است که باشگاه تراکتور، همچنین فسخ یک طرفه قرارداد 

کاوه را غیرقانونی می داند و معتقد است که رضایی باید تا پایان فصل در این باشگاه بماند.
براساس توافق  اولیه کاوه رضایی و تراکتور، بندی در قرارداد او وجود دارد که کاوه می تواند در نیم فصل قراردادش 
را با این باشگاه فسخ کند و به استقلال برگردد. با این حال مدیران باشگاه تراکتور مدعی هستند که نحوه نوشته 
شدن این بند، به کاوه اجازه نمی دهد بدون اطلاع باشگاه دســت به چنین کاری بزند! ماجرا زمانی عجیب تر 
می شود که بدانیم براساس توافق کاوه و باشگاه استقلال، اگر هر کدام از طرفین در نیم فصل از امضای قرارداد سر باز بزنند، باید 
غرامتی 10 میلیارد تومانی پرداخت کنند. در حقیقت کاوه درصورت ملحق نشدن به استقلال باید 10 میلیارد به این تیم بدهد و 
استقلال نیز درصورت صرف نظر از جذب این بازیکن باید چنین رقمی پرداخت کند. این در حالی است که فهرست استقلال اساسا 
فقط یک جای خالی دارد و علی فتح الله زاده به دنبال جذب یک بازیکن خارجی برای تیمش خواهد بود. همه  چیز در این پرونده، 
شبیه یک کمدی به نظر می رسد. انگار مدیران فوتبال ایران نیز بیشتر از مدیریت، به درد اجرا در برنامه ای مثل خندوانه می خورند! 
گرفتن چنین تصمیم هایی، نشان می دهد که چیزی به نام منطق و موقعیت سنجی در فصل نقل و انتقالات فوتبال ایران وجود ندارد.

این داستان خنده دار و این توافق استثنایی، بیشتر از همه به ضرر خود کاوه تمام شده است. او به فوتبال ایران برگشت تا شاید راهی 
رقابت های جام جهانی شود اما این اتفاق هم برایش رخ نداد. کاوه در شروع فصل زمان بسیار زیادی را هدر داد تا نخستین بازی اش را 
برای تراکتور انجام بدهد و در نهایت قبل از جا افتادن در این باشگاه، تصمیم به جدایی گرفت و حالا که سومین هفته از نیم فصل دوم 
لیگ برتر نیز شروع شده، سرنوشت او همچنان مشخص نیست و کارش به کمیته انضباطی کشیده شده است. کاوه دیگر یک فوتبالیست 
کم سن و سال نیست که یک فصل کامل از دوران فوتبالش را به همین سادگی از دست بدهد. او لیگ بیست و دوم را با مذاکره های 
غیرمعمول و توافق های غیرمعمول تر تلف کرده و با این اتفاق، بعید است که دیگر در بین باشگاه های خارجی نیز مشتری داشته باشد.

داستان سردار
در آخرین روزهای پیش از بسته شدن پنجره نقل وانتقالات نیم فصل، نشریه معتبر 
اکیپ از علاقه باشگاه مارسی به جذب سردار آزمون خبر داد. سردار که حدود 9سال 
در روسیه بازی کرد و در هر پنجره شایعات زیادی درباره علاقه باشگاه های بزرگ دنیا 
به خریدش منتشر شده بود، در زمستان گذشته و پیش از حمله روسیه به اوکراین که 
لیگ 2 کشور را تعطیل کرد، به بایر لورکوزن پیوست اما در این تیم چندان موفق نبود. 
او تنها 13بار در ترکیب به میدان رفت که عمدتا به عنوان یار جانشین بود. در بازی این 
هفته مقابل دورتموند و بازی هفته پیش هم دقایقی بازی کرد اما هنوز نتوانسته گل یا 
پاس گل به نام خودش ثبت کند. سردار که نتوانسته خودش را به ژابی آلونسو، سرمربی 
اسپانیایی و جدید و از همه مهم تر موفق این تیم اثبات کند، برای خودش هم بهتر است 
به تیمی دیگر برود. فابریزیو رومانو هم این خبر را تأیید کرده و نوشته که مارسی پس از 
جدایی لوییستریکرز سوارس و انتقال او به آلمریا و بامبا دینگ به لوریان به یک مهاجم 
نیاز دارد. مارسی در حال رقابت برای جذب ترم موفی از لوریان با یک قرارداد دائم بود، 
اما مهاجم نیجریه ای با قراردادی 30میلیون یورویی به نیس خواهد پیوست. مارسی 
در حال مذاکره بر سر جذب ویتینیا هم بود اما براگا 30میلیون برای فروش این مهاجم 
گلزن می خواست که باشگاه ساوتهمپتون انگلیس وارد معامله شد. پابلو لونگوریا رئیس 
و خاویر ریبالتا مدیر ورزشی مارسی به گزینه ارزان تری به نام سردار آزمون رسیده اند 
که خرید او زیر 10میلیون یورو هزینه در بر خواهد داشت. سال گذشته این بازیکن به 

انتقال از زنیت به لیون نزدیک بود اما به بوندس لیگا رفت.
دیروز سایت ترنسفرمارکت هم حرف رومانو و خبر اکیپ را تأیید 

کرد. باشــگاه آلمانی او را 25میلیون یورو از زنیت خریده بود و حالا 
قیمت این بازیکن در سایت ترانسفرمارکت 2.5میلیون تخمین زده شده. 

برای همین نویسنده نشریه اکیپ خرید ســردار را با رقم 10میلیون یورو 
غیرمنطقی می داند و از باشگاه مارسی خواسته اشتباهات گذشته را در خرید 
بازیکنان گران قیمت تکرار نکند. اگر انتقال آزمون به مارسی قطعی شود و به 
فرض محال، زین الدین زیدان هم تصمیم بگیرد در تابستان آینده به باشگاه 
محبوب دوران کودکی اش بپیوندد، سردار فصل آینده زیرنظر زیزو بازی خواهد 

کرد که خیلی هیجان انگیز است.
آزمون که تا سال 2027 با لورکوزن قرارداد داشت، دیروز قرار بود برای انجام 
تست پزشکی و عقد قرارداد به بندر مارسی برود. پیش از این شایعه شده بود 
باشگاه گالاتاسرای ترکیه او را می خواهد که خود ســردار آن را تکذیب کرد. 
آزمون در 10بازی این فصل بوندس لیگا فقط در 11درصد بازی ها در ترکیب 
اولیه حاضر بوده، در 19درصد دقایق ممکن بازی کرده و روی هیچ گلی تأثیری 
نگذاشته. المپیک مارسی هم اکنون با 43 امتیاز پس از پاری سن ژرمن )48( و 

لانس )45( در رده سوم جدول لیگ یک فرانسه قرار دارد.

پر تغالی ها 
کانسلو و برناردو سیلوا سوژه های اصلی آخرین در بازار

لحظات نقل و انتقالات زمستانی بودند

انتقال ایســکو هافبک 30 ســاله و اســپانیایی سابق 
رئال مادرید و سویا به اونیون برلین قطعی شد. این بازیکن 
با قراردادی آزاد تا سال2024 به علاوه یک سال اختیاری 

به یونیون برلین خواهد پیوست.

وه!
ی کا

مد
ک

 آزمون در آستانه انتقال به مارسی قرار دارد تا 
شاید در آینده ای نزدیک با زیدان کار کند

جشن 
قهرمانی
بارسا امشب می تواند به 
رکورد 50امتیاز آرسنال و 
ناپولی در نیم فصل برسد

جنارو گتوزو در 
آستانه دیدار مقابل 

رئال مادرید از 
مربیگری والنسیا 

برکنار شد. او به 
دهمین مربی 9سال 
اخیر والنسیا تبدیل 

شد که از سمت خود 
برکنار می شود. 
گتوزو در 3 بازی 

از 4 بازی اخیر 
شکست خورد تا 

بعد از فقط 22 بازی 
و با رضایت دوطرفه 

از هدایت والنسیا 
کنار برود. رکورد 

سریع ترین اخراج 
از والنسیا را گری 

نویل دارد که 6 بازی 
زودتر از گتوزو در 
سال 2016به کار 
خود در والنسیا 

خاتمه داده بود. 
والنسیا در 10 بازی 
اخیر خود در لالیگا 

تنها یک بار طعم برد 
را چشیده بود.
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افقی:
1 - همســر زن - دوره ای از 
زندگی انســان با ابزارهای 
سنگی - جنگ افزاری شبیه 

شمشیر
2 - دیدار کــردن از جایی - 

بی بهره - ضمیر انگلیسی
3 - عبادتگاه مســیحیان - 
شهری در استان اردبیل - ابزار 

برف روبی
4 - بی فایده - مدال دوم - از 
درختان جنگل های هیرکانی 

شمال ایران
5 - بالاترین درجه دانشگاهی 

- اهل روستا
6 - دســت به دامن شــدن 
- شــاعر دوره مشــروطه - 

مکتب ها
7 - غلبه - علم ستاره شناسی 

سنتی - گهواره
8 - رایحــه - مخلوطــی از 
آنزیم های گوارشی موجود در 

شیره لوزالمعده - صنم
9 - قــدرت مالــی - غلاف 

شمشیر - حس سامعه
 10 - بـرانگیختن - تـاکنون -

 از محلات شمال تهران
11 - گیاهــی بــرای درمان 

سرفه و گلودرد - شریک
12 - از وسایل بازی کودکانه 

- تفریق - امت ها

13 - پیمــان تجــارت آزاد 
آمریکای شــمالی - انتهای 

ناخن - سخن بیهوده و گزاف
14 - یــازده - شـــــفاف و 
درخشــان - آلبومی بــا آواز 

علیرضا افتخاری
15 - توانا - شــاه پیشدادی 

- صاحب
  

عمودی:
1 - کانال تلویزیونی - صندوق 

حمل جسد - مشهور
2 - پدر - تحریک شیطانی - 

کرانه های آسمان
3 - مادون - بــه دیدار بیمار 

رفتن
4 - از حبوبات - نماهنگ - نام 

مادر حضرت موسی)ع(
5 - حفــظ و نگهداری - تغار 

بزرگ سفالی - قومی ایرانی
6 - جای پا - ذبح در راه خدا 

- پرخور
7 - اشــک ریختن - روحانی 

یهودی - باغ دیدنی شیراز
8 - پاره آتش - شیطان - نامی 

دخترانه
9 - محل رشد جنین - قلزم - 

کلیسای قدیمی اصفهان
10 - لامپ های تزیینی به هم 
وصل شده - سنگ چخماق - 

از مصالح ساختمانی

11 - پرنده ای شناگر - نوازنده چنگ 
در عهد ساسانی - از اعتبار افتاده

12 - غذای سنتی ایرانی که پایه آن 
برنج است - شــیرینی سنتی تبریز 

- دستور
13 - دین ها - اجباری و ضروری

14 - از مشـــــهورترین اشــعار 
نیمایوشیج - مقابل تشویق - منبع 

و سرچشمه
15 - ماهی تن - مغازه لباس فروشی 

15- پشت گرم

هصرعفيعضروفنم
ودينويمدقاراو

گوسفتاهاكشيمس
وبراوهسردادي
يسيقنامچروفو

هسوسريخاهدنر
رتسكاخروجانشو
اروتشهبيوبهيا
زوراهزاهلخادم
زاينيزارزپمق

لهسمانيمباوث
اايادهحصانقن
تفطالمبانطدار

يديفيرخدنمهلگ
ناروتهشالكنيس

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4414
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

791256834
583741962
426893715
859634271
367128459
142975683
215487396
938562147
674319528

متوسط
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ساده

متوسط

254967183
976138524
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491872365
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148596732
529783641
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تا 1405 در اصفهان
سپاهان با تمدید 3ساله قرارداد امید نورافکن، آب پاکی را روی دست 

مشتریان او ریخت
خبر غیرمنتظــره فوتبال ایران، تمدید قــرارداد امید 
نورافکن با ســپاهان بــود. مدافع- هافبک 25ســاله 
اهل شــهرری، در پایان فصل بازیکن آزاد می شــد و 
مدت هاســت که گمانه زنی های زیادی در مورد انتقال 
او به یک تیم دیگر وجود داشــت. به طور مشــخص از 
پرسپولیس به عنوان مقصد احتمالی امید یاد می شد و 
اینطور به نظر می رسید که او نهایتا تابستان1402 پای 
میز عقد قرارداد با سرخپوشان پایتخت خواهد نشست. 
با این حال و در شــرایطی که هنوز در میانه های لیگ 
بیست ودوم هستیم، باشگاه سپاهان رسما خبر تمدید 
قرارداد این بازیکن را در اختیار رســانه ها گذاشــت؛ 
قــراردادی که طول آن نه یک ســال و 2 ســال، بلکه 
3سال اســت. به این ترتیب نورافکن تا تابستان1405 

در اصفهان باقی خواهد ماند و بــرای هر نوع انتقالی به 
یک باشگاه دیگر به اخذ رضایتنامه از طلایی پوشان نیاز 
خواهد داشت؛ باشگاهی که می دانیم بسیار دشوار اجازه 

خروج ستاره هایش را می دهد.
به طور مشــخص آنچه در مورد رویه سپاهان در تمدید 
قرارداد ستارگان جلب توجه می کند، سرعت این اقدام 
است. برخلاف بســیاری دیگر از باشــگاه های کشور و 
ازجمله پرسپولیس و استقلال، مدیران سپاهان معطل 
پایان قرارداد بازیکنان نمی شــوند تا پس از آن پای میز 
مذاکره بنشــینند و همزمان با وسوســه پیشنهادهای 
دیگر، بازیکن را راضی کنند. در سپاهان معمولا شاهد 
تمدید زودرس قراردادها هستیم؛ اتفاقی که قبلا برای 
پیام نیازمند رخ داد و او را از دســترس پرسپولیس دور 

نگه داشت. حالا هم همین داستان برای نورافکن تکرار 
شده است؛ بازیکنی که به شکل غیرمنتظره و شاید 

ناعادلانه فرصــت حضــور در جام جهانی را از 
دست داد، اما انتظار می رود برای سال های 

آینده عضو تیم ملی باقی بماند. بله خب؛ 
البته گاهی هم بازیکنان مؤثر از سپاهان 
جدا می شــوند، مثل تابستان امسال که 
دانیال اسماعیلی فرد جدا شد و رفت، اما 
سپاهان در عوض رامین رضاییان را گرفت 

که اگر بهتر از دانیال نباشد، ضعیف تر از او 
نیست! البته که تمکن مالی بی مانند سپاهان 

هم در این رویه نقل وانتقالاتی بی تأثیر نیســت. 
این حجم از پول، کار هر مدیری را بسیار آسان می کند!

جدول فرم لیگ برتر ایران، جدولی که براساس نتایج تیم ها در 6هفته 
آخر تنظیم می شود، نشان دهنده برتری سپاهان و فولاد در این هفته ها 
و حضور استقلال در رتبه هشتم است. در کنار جدول اصلی لیگ که 
نشان دهنده کارنامه تیم ها در تمام طول فصل است، جدول 6هفته ای 
همیشه جدولی است که نشــان می دهد کدام تیم هم اکنون آمادگی 
بهتری دارد و در مقابل، کدام تیم ها در ایــن مقطع روی بهترین فرم 
خودشان نیســتند. در ایران تنها منبعی که هر هفته می توان جدول 
فرم لیگ برتر را در آن دنبال کرد، ســایت متریکاست. در جدول های 
این سایت، هم روند نتیجه گیری تیم ها از ابتدای فصل و هم رده بندی 
تیم ها براساس 6بازی آخرشان قابل دسترسی اســت. از قضا در این 
مقطع از فصل، 6بازی آخر تیم ها دقیقا همان بازی هایی است که بعد 
از جام جهانی2022 برگزار شده اند. زمانی که لیگ برتر ایران به خاطر 
جام جهانی بــه تعطیلات 50روزه رفت، 11هفته از رقابت ها ســپری 

شده بود و بعد از پایان جام، این مســابقات از هفته دوازدهم پیگیری 
شد و تا امروز 6هفته از بازی ها برگزار شــده است. جدول این 6هفته 
نشان می دهد 2 تیم سپاهان و فولاد بهترین نتایج را بعد از جام جهانی 
گرفته اند و پرسپولیس و تراکتور بعد از آنها ایستاده اند. البته پرسپولیس 
تا همین هفته گذشته صدرنشــین این جدول بود اما شکست مقابل 
فولاد، قرمزها را به رتبه سوم فرستاد و تیم نکونام را بالاتر از آنها در رتبه 
دوم قرار داد. فولاد به همراه مس رفسنجان تنها تیم های بدون شکست 
لیگ در 6هفته اخیر بوده اند اما تعداد زیاد مساوی ها اجازه نداده آنها 
در رتبه اول قرار بگیرند. در عوض سپاهان که در این هفته ها یک باخت 
مقابل پیکان داشته با وجود این باخت به لطف 4پیروزی صدرنشین 
است. ســپاهان در 3هفته اخیر به 3پیروزی متوالی رسیده و اگر این 
هفته بتواند گل گهر را ببرد با رکورد 4برد متوالی که در این فصل فقط 
پرســپولیس به آن رسیده مســاوی می کند. نکته جالب این جدول، 

حضور استقلالی ها در رتبه هشتم اســت. استقلال از هفته چهاردهم 
تا شــانزدهم، طی 3بازی فقــط یک امتیاز گرفــت و عملکرد همین 
هفته هاست که آنها را در میانه جدول قرار داده است. تیم ساپینتو البته با 
برد پرگل این هفته مقابل ملوان، دوباره جان گرفت و احتمالا با بازی های 
ساده تری که در چند هفته آینده پیش رو دارد می تواند دوباره به فرم 
مطلوب برسد. بازی تراکتور و فولاد در این هفته هم بازی جالبی خواهد 
بود که می تواند جای 2 تیم را در جدول فرم عوض کند. در انتهای این 
جدول هم حضور 2تیم نساجی و ذوب آهن در میان قعرنشین ها جالب 
توجه است. این 2تیم در جدول لیگ، تیم های میانه جدولی محسوب 
می شوند و فعلا خطر سقوط را احساس نمی کنند. اما جدول فرم نشان 
می دهد در هفته های اخیر افت محسوسی داشته اند و درصورت ادامه 
این روند دچار دردسر خواهند شد. ذوب آهن هر 3بازی اخیرش را در 

لیگ باخته، درحالی که طی 14هفته قبلی فقط 2بار باخته بود.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس(  - پس از جام جهانی
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2713-64119سپاهان1
2512-7-633فولاد2

4611-632110پرسپولیس3

5311-63218تراکتور4

3410-7-624مس رفسنجان5
9-7-62317گل گهر6

29-4-62312ملوان7

628-62228استقلال8

418-62225آلومینیوم9

7-4-61414هوادار10

27-4-62132پیکان11

25-7-61235صنعت نفت12

35-8-61235ذوب آهن13
35-5-61232مس کرمان14

55-10-61235نساجی15
111-12-151-6نفت مسجد سلیمان16

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

71435-17105221پرسپولیس1
101433-1796224سپاهان2

16830-1786324گل گهر3

12830-1786320استقلال4

19326-1775522تراکتور5
7524-17412112مس رفسنجان6

8424-1766512آلومینیوم7

13324-1759316فولاد8

321-22-1756619نساجی9

319-15-1747612هوادار10

519-13-174768پیکان11

18-14-1739514ذوب آهن12

618-18-1746712ملوان13
614-17-1735911مس کرمان14

1111-21-17251010صنعت نفت15
2510-37-17241112نفت مسجد سلیمان16

سپاهان،قهرمانجامجهانی!

یکخطربزرگ
برایفوتبالایران

مجید جلالی می گوید تیم های ایرانی باور کرده اند 
بدون شلوغ کاری در کنار زمین به موفقیت نمی رسند

بازی فولاد خوزستان و پرســپولیس یکی از پرحاشیه ترین بازی های 
لیگ ایران در چند سال اخیر بود؛ مسابقه ای که با درگیری بازیکنان و 
کادر فنی 2تیم همراه بود و آنها حتی بعد از بازی هم در صفحات مجازی 
این جنگ و دعوا را ادامه دادند. مجید جلالی، مربی باسابقه فوتبال ایران 
معتقد است فوتبال ایران با به وجود آمدن چنین فضایی نمی تواند امیدوار 
به پیشرفت باشد. این در حالی است که جلالی تأکید می کند لیگ برتر از 
لحاظ فنی در پایین ترین سطح ممکن قرار دارد. این چند نکته گزیده ای 

از صحبت های او در گفت وگو با همشهری است.

   10سال پیش هشدار داده بودم
اتفاقاتی را که در بازی فولاد و پرســپولیس رخ داد، باید به شکل خیلی 
عمیق بررســی کرد. ما نمی توانیم روی یک رفتار یا یک برخورد خیلی 
زود قضاوت و نتیجه گیری کنیم. اتفاقاتی که در این بازی رخ داد، نتیجه 
یک باور و یک رفتار است که به اینجا رسیده است. من 10سال پیش در 
مصاحبه ای هشدار داده بودم که فوتبال ایران به سمتی می رود که اگر 
شلوغ نکنی، سرت کلاه می رود. حالا باور شلوغ کاری، یک خطر بزرگ 
برای فوتبال ایران است که می تواند جلوی پیشرفت این فوتبال را بگیرد.

   باشگاه ها مدام بیانیه می دهند
چند ســال پیش که مربی بودم، تیم من در یک بازی تا دقیقه90، 2 بر 
یک از حریف جلو بود که داور 7دقیقه وقت اضافه گرفت و آن را تبدیل 
به 10دقیقه کرد. در نهایت نتیجه را 2-3 واگذار کردیم و بعد از باخت 
به ما گفتند که شما نمی توانی از حق تیمت دفاع کنی و شلوغ کردن را 
بلد نیستی. نه تنها برای مربیان و بازیکنان، بلکه برای باشگاه ها هم این 
تبدیل به باور شده که باید از این روش استفاده کنند و می بینید که اکثر 
باشگاه ها مدام بیانیه می دهند چون می دانند که با تحت تأثیر قرار دادن 
داور و ایجاد چنین فضاهایی می توانند نتیجه بگیرند. این برای فوتبال ما 
خطرناک است و مربیان، بازیکنان، مدیران و باشگاه ها باید از این رفتارها 

و باورها فاصله بگیرند.

   جریمه چه فایده ای دارد؟
سال های اخیر فدراسیون در تقابل با این اتفاقات سیاست جریمه را در 
پیش گرفته ولی این کار چه فایده ای دارد؟ آیا چیزی را تغییر داده است؟ 
هر روز این مسائل به شکل بدتری تکرار می شود ولی اینجا آدم ها هستند 
که باید خودشــان را عوض کنند. خیلی از تیم ها افراد شلوغ کن را روی 
نیمکت می آوردند و جالب است که می گویند 
باید نتیجه بگیریم و چاره ای هم نداریم. این 

اصلا برای فوتبال ما خوب نیست.

   کیفیت لیگ پایین است
در چند سال اخیر هیچ وقت کیفیت فنی 
بازی های لیگ برتر اینقدر پایین نبوده 
و این موضوع نگران کننده اســت. 
افت فنی لیگ دلایل مختلفی دارد 
که باید در یک بحــث طولانی 
به آن پرداخته شــود ولی این 
روند نگران کننده، یک تهدید 
بزرگ برای پیشرفت فوتبال 
ایران اســت. هم اکنون شاید 
فقط 4تیم باشند که عملکرد 
آنها را کمــی بهتر از تیم های 
دیگر دیده ام کــه می توان از 
پرســپولیس، نســاجی، مس 
رفســنجان و پیکان اســم 
برد ولی نمی توان گفت این 
4تیم خیلی خوب هستند. در 
لیگ امسال پرسپولیس و سپاهان 
را شــانس های اصلــی قهرمانی 

می دانم.

جدول فرم لیگ برتر نشان می دهد بعد از جام جهانی، سپاهان و فولاد بهتر از پرسپولیس و استقلال بوده اند



هوسرانی های شاه 
نخستین گام ها در مسیر فساد اخلاقی

محمدرضا در اوایل جوانی کــه برای تحصیل به 
مدرســه له روزه ســوئیس رفته بود، عاشق یکی 
از مستخدمه های مدرسه شــد و پس از برقراری 
ارتباط، دخترک را حامله کرد. محمدرضا با کمک 
فردوست با پرداخت پول از آن دخترک خواست  تا 
سقط جنین کرده و مدرسه را ترک کند. رضاشاه 
پس از بازگشت محمدرضا از ســوئیس به ملکه 
مادر ســفارش کرد که برای جلوگیــری از رابطه 
محمدرضا با زنان ناباب، یک خانمی برای او به دربار 
بیاورند. درباریان برادرزاده ســاعد مراغه ای را که 
زن مطلقه ای به نام فیــروزه بود با پرداخت ماهانه 
سیصد تومان به دربار آوردند و تا ازدواج محمدرضا 

و فوزیه با او بود.

خیانتي كه منجر به طلاق شد
شــاه پس از ازدواج با فوزیه همچنان به روابط 
نامشروع خود ادامه می داد و همین امر موجب 
شــد تا »ملکه فوزیه از ماجراهای عاشــقانه او 
خشمگین« شود. شــاه با حضور فوزیه، عاشق 
دختری به نام »پري دیوسالار« شد. او که هنوز به 
تشریفات اسکورت مبتلا نشده بود، با یک دستگاه 
اتومبیل به منزل دخترک می رفت. با شیطنت 
»ارنست پرون« موضوع به اطلاع فوزیه رسید. 
پرون، فوزیه را سر قرار برد و وقتی محمدرضا از 
خانه دیوسالار بیرون آمد، او را مشاهده کرد. فوزیه 
نیز به تلافی خیانت شاه با تقی امامی دوست شد 
که اختلافات شاه و فوزیه از آن پس شدت گرفت 

و سرانجام منجر به طلاق شد.

ازدواج ناكام با ثریا در سال ۱۳۲۹
شاه با تداوم حکومت پهلوی ها و لزوم داشتن ولیعهد 
ناچار شد در سال۱۳۲۹ با ثریا ازدواج کند، اما این 
ازدواج پس از 7 سال ثمری برای دودمان پهلوی 
نداشــت و ثریا نیز از دربار رانده و مطلقه شد. پس 
از جدایی شــاه از ثریا، زندگی عشــقی شاه رونق 
گرفت و به قول ویلیام شوکراس، شاه یک بار دیگر 

الواطی هایش را از سر گرفت.

معشوقه ای به نام پروین غفاری
شاه در این دوره از زندگی اش »حتی آپارتمان هایی 
در تهران دســت و پا کرد تا بتواند بــا زنان جوان 
خلوت کنــد.« معروف ترین معشــوقه شــاه در 
 ایــن دوره، پروین غفــاری بود. پرویــن غفاری، 
»۱7-۱6ســاله، مو بور، زیبــا و بلندقد«، دختر 
میرزاحســین غفاری همدانی، یکی از کارمندان 

مجلس شورای ملی بود.
فردوست یک روز در باشگاه افسران با او و مادرش 
آشنا شــد و چون سلیقه شــاه را می دانست او را 
به شاه معرفی کرد. ســرانجام با دلالی فردوست، 
ترتیب ملاقات وی با شاه در سرخه حصار داده شد. 
پروین غفاری کم کم به دربار راه یافت و در حال و 
هوای ملکه شدن، از شاه حامله شــد. اما شاه او را 
 مجبور کرد تا توسط پروفسور عدل، دوست شاه، 
سقط جنین کند. شاه پس از بهبود  پروین، خانه ای 
در خیابان کاخ، نزدیک کاخ مرمر، برای او خرید تا 
به او نزدیک تر باشد. سرانجام پس از مدتی پروین 
از چشم شاه افتاد و از دربار رانده شد. پروین غفاری 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی خاطرات خود را در 
کتابی به نام »تا سیاهی...« منتشر کرد. او در این 
کتاب نشان می دهد که »شاه چقدر موجود جلفی 
بوده، تا آنجا که خود به تنهایی در خیابان ها به دنبال 

شکار دختران می افتاده است.«
شاه، کار را به حدی رسانده که چندبار از دیوار خانه 
پروین بالا رفته اســت. او دوره بعد از طلاق فوزیه 
را چنین ترســیم می کند: »در تهران آن روزگار 
شایع بود که برای شــب های تنهایی او دخترانی 
زیبا را شــکار کرده و به دربــار می برند. حتی نام 
دختری ایتالیایی به نام »فرانچیسکا« در لیست 

معشوقه های شاه بود.«

 در هوس ستاره های سینمای آمریکا
شــاه در این دوره علاوه بر مراوده با میهمانداران 
موطلایی اروپایی به عشق دختران آمریکایی نیز 
مبتلا شده بود. »در مسافرت هایش به آمریکا هم 
زن های متعددی را می دیــد که دولو به او معرفی 
می کرد.« شاه کم کم عاشــق ستاره های سینما و 
ملکه های زیبایی می شد و با هزینه های سرسام آور 
به مراد می رسید. ارتشبد فردوست که خود یکی از 
دلالان فساد محمدرضا بود، می گوید: »در مسافرت 
شاه به نیویورک من ۲ نفر را به محمدرضا معرفی 
کردم، یکی گریس کلی بود که در آن زمان آرتیست 
تئاتر بود و ۲ بار با او ملاقات ]کرد[ و محمدرضا به 
وی یکسری جواهر به ارزش حدود یک میلیون دلار 
داد. این زن بعدا همسر پرنس موناکو شد... نفر دوم 
یک دختر آمریکایی ۱۹ساله بود که ملکه زیبایی 
جهان بود... چندبار با محمدرضا ملاقات کرد و به او 
نیز یکسری جواهر داد که حدود یک میلیون دلار 
ارزش داشت.« معروف ترین معشوقه شاه در این 
دوره »گیتی خطیر« بود که در آستانه ازدواج با فرح 
»حدود یک میلیون تومان پول نقد و همین حدود 

جواهر به او داده شد و راهی رم شد.«

گیلدا چگونه به دربار راه یافت؟
گیلدا، دختر سرلشکر آزاد، یکی از افسران نیروی 
هوایی اصفهان بود. در سفری که شاه به اصفهان 
رفت سخت شیفته او شــد و او را با خود به تهران 
آورد. مادر محمدرضا، داســتان گیلــدا را چنین 
تشریح می کند: در سال۱۳۵۱ سرلشکر آزاد برای 
اینکه »خودش را بــه محمدرضا نزدیک کند«، از 
دخترش استفاده کرد. او را هنگام سفر محمدرضا 
به اصفهان با خود آورد و در هواپیما کنار محمدرضا 
نشاند و محمدرضا را خام خودش کرد. محمدرضا 
چنان شــیفته او شد که »نمی توانســت در برابر 
خواهش های او نه بگوید«، شــاه نام او را به خاطر 

موهای طلایی اش، طلا گذاشت.

بیشتر بدانیم
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پشت صحنه جشن هنر شيراز
پرهزینه ترین پروژه استحاله هنری در تاریخ معاصر ایران

۲4

ساواک چادر از سر آنها کشید
روایت رضوانه دباغ دختر مرضیه دباغ حدیدچی از زندان های مخوف ستمشاهی

اسرار خيانت

کل مملکت متعلق به من است 
اسدالله علم در خاطرات خود می نویسد:  وقتی سند کاخ 
کیش را به شــاه تقدیم کردم  ـ که آن را به نام او نامگذاری 
کرده بودنــد  ـ آن  را به صورتــم پرت کــرد و گفت: »چرا 

می خواهی مرا صاحب یک تکه زمین ناقابل بکنی. )!( بی آنکه 
بخواهم ادعای مالکیت خصوصی قطعــه زمینی را بکنم، تمام این 

مملکت به من تعلق دارد. )!( همه  چیز در اختیار یک رهبر قدرتمند است 
و اما در مورد قدرت خودم، سند و این قبیل اوراق بی اهمیت چیزی بر من 

نمی افزایند.)!(« 
  »سقوط شاه«، فریدون هویدا، ص۱56

هرچه من می گویم درست است 
محمدرضا پهلوی غرور و اســتبداد را به جایی رسانده بود 
که می گفت: »برای انجام کارها در ایران نیاز به مشــورت 
با دیگران نیســت)!(، هیچ کس حق ندارد در تصمیمات ما 

دخالت نماید و در مقابل ما قد علم کند. در این کشور، این منم 
که حرف آخر را می زنم، واقعیتی که فکر می کنم بیشــتر مردم با 

خوشحالی می پذیرند)!(... اگر وزرایم دستورات را بی درنگ و بدون تأخیر انجام می دهند، 
فقط بدین علت است که متقاعد شده اند هرچه من می گویم درست است)!(«

»ناكارآمدی نخبگان سیاسی ایران بین دو انقلاب«، علیرضا ازغندی، چاپ اول، نشر 
تومس، ص۱۱6

جلوی شاه عمدا اشتباه حرف بزنید 
شاپور بختیار درباره خصائص اخلاقی محمدرضا پهلوی 
می گوید:  »سواد و فرهنگ دیگران باعث خلق تنگی او 
می شد! تا جایی که به کسانی که به ملاقاتش می رفتند 

توصیه می شد،  اگر به زبان فرانســه با او حرف می زنند، 
عمداً چند غلط دستوری در حرف بگنجانند که حسادت او 

تحریک نشود! با گذشت زمان، ]به جایی رسیده بود که[ تحمل هیچ گونه برتری 
دیگران را نداشت.«

  یکرنگی، شاپور بختیار، ترجمه مهشید امیرشاهی، ص58

ثروتی که شاه به یغما برد
در رابطه با ثروت محمدرضاشــاه پهلوی، ارقام و اعداد 
نجومی بسیاری روایت شده است. در یک مورد، روزنامه  
»نیویورک تایمز« در تاریخ دهم ژانویه۱۹7۹، با استناد 

به گفته منابع بانک جهانی، نوشت که فقط اوراق بهادار 
متعلق به شــاه، بیش از یک میلیــارد دلار قیمت دارد و نیز 

مبلغی بین ۲تا 4میلیارد دلار تنها در طول این دو سال آخر )۱۳۵6 و ۱۳۵7( از 
سوی خانواده  سلطنتی ایران به آمریکا منتقل شده است! 

  زندگی و خاطرات امیرعباس هویدا، اسکندر دلدم، چاپ چهارم، ص۲4۲

اختلاس 31میلیارددلاری 
اردشــیر زاهدی، داماد شــاه، درباره  میزان ثروتی که 
شــاه موفق به انتقال آنها به خارج از کشور شد، چنین 
می نویسد: »دادســتان تهران در زمان شریف امامی، 

فهرســت دقیقی از افرادی که پول هایی را به شکل ارز 
خارج کرده بودند، اســتخراج کرد. در میان این فهرست، 

شخص اعلیحضرت تا آن زمان ۳۱میلیارد دلار از کشور خارج کرده بود! «
  ۲5سال در كنار پادشاه، اردشیر زاهدی، ص۳۱۳

پاس گل شاه برای جدایی بحرین 
کنفرانس مطبوعاتی دهلی نو، در ۱4دی47، اتفاقی بود 
که همه را غافلگیر کرد. شاه ایران که تا چند روز قبل از 
آن بر حق حاکمیت کشورش بر جزیره بحرین پافشاری 
می کرد، از »حق رأی مردم بحرین« گفت: »چنانچه مردم 

بحرین علاقه مند به الحاق به کشور من نباشند، ایران ادعای 
راده ارضی خود را نســبت به این جزیره پس خواهد گرفــت... ایران به  ا

و خواست مردم بحرین، درصورتی که مورد تأیید بین  المللی نیز واقع شود، احترام 
خواهد گذاشت.« این پاس گل طلایی باعث شد انگلیسی ها با نظرسنجی از برخی 
شیوخ منطقه بحرین  ـ نه همه مردم ـ و جا زدن آن به عنوان همه پرسی، رأی موافق 

شورای امنیت برای جدایی این جزیره استراتژیک را بگیرند! 
 »روابط خارجی ایران )۱۳57-۱۳۲0(«، علیرضا ازغندی، نشر قومس، ص۳۹4

 التماس به انگلیس 
برای تحویل جنازه رضاخان 

بعد از مرگ رضاخان، حســین علاء، وزیر دربار، نامه ای 
از طرف شاه خطاب به ســفیر ایران در لندن نوشته که 

در آن از بی اعتنایی انگلیسی ها به حمل جنازه پدرش به 
ایران گلایه کرده است. در این نامه آمده است:  » پس از فوت 

اعلیحضرت فقید، قریب به یک ماه است که بر حسب امر مطاع مبارک با سفارت 
کبرای انگلیس مذاکره در میان است که وســیله حمل جنازه را با طیاره فراهم 
آورند. متأسفانه تاکنون نتیجه مثبتی حاصل نشده و حتی امروز کاردار سفارت 
با بنده مذاکره و اظهار می دارد به واسطه مشکلات فنی و احتیاجات جنگی، این 
عمل انجام پذیر نیست)!(این بی توجهی مقامات انگلیسی در امری جزئی که برای 
آنها وسایل آن از هر حیث فراهم است، خاطر مبارک ملوکانه را آزرده نموده)!(«

 مکاتبات دربار شاهنشاهی، سند شماره ۱۳۲/۲۳6۱به تاریخ 
۱۳۲۳ /5 /4

امام زمان مرا نجات داد 
دینداری شاه نوعا عامیانه و آمیخته با تکبر و خودشیفتگی 
بود. به عنوان مثــال، او در مصاحبه بــا اوریانا فالاچی، 
خبرنگار معروف ایتالیایی، از کرامات امام زمان)عج( در 
حق خود اینگونه ســخن می گوید:  »برای من حادثه ای 

پیش آمد. من روی صخــره ای افتادم و امام زمان مرا نجات 
و داد. او خودش را بین من و صخــره ]حایل[ کرد! می دانم چون  ا

را دیدم، او را دیدم، او را به رای العین دیدم، نه در رویا. حقیقت مطلق. آیا متوجه 
منظورم می شوید؟ من تنها کسی بودم که او را دیدم... هیچ کس دیگر نمی توانست 

او را ببیند غیر از من. چون... اوه، متأسفم که شما آن را درک نمی کنید! «
 مصاحبه با تاریخ سازان جهان، اوریانا فالاچی، انتشارات جاویدان، ج۲، ص۲۹۲

زنـــــــدگـــی 
خصوصی 

یک دیکتاتور
شدت یافتن تظاهرات مردم ایران در سراسر كشور 

و حركت انقلاب به سوی پیروزی نهایی باعث شد گزارش
محمدرضاشاه پهلوی سرانجام ۲6دی ۱۳57 تهران 
را به مقصد اسوان مصر ترک كند؛ سفری بی بازگشت كه خبر آن در 
جهان پیچید و »شاه رفت« تیتر درشت روزنامه های عصر تهران شد. 
او به همراه فرح دیبا، همسر، ۳ فرزند از 4فرزندش )رضا پهلوي از 
چندین ماه پیش در ایالات متحده آمریکا بود(، مادر همسرش و 
برخی از مقامات ارتش به فرودگاه رفت. صاحب منصبان ارشد ارتش، 
اعضای شورای سلطنت و شاپور بختیار نخست وزیر برای بدرقه او در 
فرودگاه حضور یافتند. سرانجام پس از مدت كوتاهی هواپیمای 
نیروی هوایی به پرواز درآمد و شاه در نخستین مرحله از سفر بدون 
بازگشت خود وارد اسوان مصر شد. او تمایل داشت از آنجا به ایالات 
متحده آمریکا برود امــا به گفته احمدعلی مســعود انصاری، 
پسردخترخاله فرح و رئیس دفتر رضا پهلوي، »مقامات آمریکایی 
روی خوشی به این سفر نشــان ندادند.« آخرین شاه ایران پس از 
حدود یک سال و نیم سرگردانی، پس از فرار از ایران سرانجام پنجم 
مرداد ۱۳58بر اثر بیماری ســرطان از دنیا رفت. آنچه پیش روی 
شماست نگاهی است گذرا به گوشــه هایی از پشت پرده زندگی 
 مســتبدی كه پس از گریختن از ایران در كشــورهای مراكش ، 
باهاماس، مکزیک، آمریکا و پاناما نیز اقامت گزید اما هیچ كدام از این 

كشورها حاضر نشدند به او پناهندگی دائمی دهند.

 چرا شیراز انتخاب شد؟ در جشن هنر شیراز چه مي گذشت؟

  ماجرای »خوک، بچه، آتش« و جنجال مردمی ساواک چادر از سر این مادر و دختر کشید

 هرکسی عضو حزب من نشود
 جایش در زندان است 

محمدرضا پهلوی بعد از تشــکیل حزب رســتاخیز در 
ســخنرانی معروفی چنین گفت:  »كسی كه وارد حزب 
جدید سیاسی نشود... یک خائن است! این چنین فردی 
جایش در یکی از زندان های ایران است، یا اگر مایل باشد 
می تواند همین فردا كشور را ترک كند، بی آنکه عوارض 
خروج بدهد و هر جا بخواهد برود، زیرا ایرانی نیســت، 
جزو ملت نیست و فعالیت های او، طبق قانون غیرقانونی و 

مستوجب مجازات است! «
   انقلاب اسلامی و ریشه های آن )مجموعه مقالات(
 ج ۲، ص۲۲۱

بی پروایی جنسی شاه به روایت محافظان
علی شهبازی، سرتیم محافظ محمدرضا شاه، در خاطرات 
خود می نویســد: »با یک فروند هواپیما در معیت شاه 
و علم به جزیره كیــش رفتیم. علم در فــرودگاه گفت 
حفاظت لازم نیست! و شاه را برداشت و برد. افسر نیروی 
هوایی مســئول حفاظت در كیش، به شدت از جان شاه 
می ترسید و خودخوری می كرد. این افسر چند لحظه بعد 
با عصبانیت آمد و گفت: »شاه با سه خانم لخت كنار ساحل 
قدم می زنند. هرچهار نفر لخت هستند و كارهایی انجام 

می دهند كه واقعاً من ناراحت شدم! «
  سقوط، مؤسسه مطالعات و پژوهش های سیاسی، 
ج۱، ص۳۱

اعلیحضرت تا شانه هایش
 در لجن فرو رفته بود 

علی شهبازی، محافظ شاه، در خاطرات خود می نویسد:  
»از وقتی که علم وزیــر دربارشــد، در وزارتخانه وی 
تشکیلاتی ویژه برای سرگرمی شــاه درست کرده بود 
که اعضای آن عبارت بودند از؛ خود علم، افســانه رام، 
سیروس پرتوی و... تعدادی خارجی هم با آنها همکاری 
داشتند. این تشکیلات یک بودجه سرسام آور داشت... 
کارشــان این بود که خانم های شــوهردار و دختران 
بخت برگشــته و یا همســران و دختران کسانی را که 
می خواستند مقامی بگیرند، برای شاه بیاورند! « شهبازی 
در ادامه می گوید: »خلاصه علم برنامه ای درست کرده 
بود که شاه تا شــانه هایش در لجن فرو رفته بود و راه 

برگشت هم نداشت! «
  محافظ شاه، خاطرات علی شهبازی، صص 80تا 8۳

مکث

حقایقي از دوران سلطنت آخرین شاه ایران

گرایش محمدرضا 
به زنان از نگاه

روانشناس فرانسوي
محمدرضاشاه ضعف 

زیادی در برابر زنان داشت، 
در فساد اخلاقی حد و 

مرزی نمی شناخت و اصول 
اخلاقی را رعایت نمی كرد. 

یکی از روانشناسان 
فرانسوی كه جزو پزشکان 

خانوادگی پهلوی بود 
در مورد علت گرایش 

شدید شاه به انحرافات 
جنسی می نویسد: 

»رضاشاه با روحیه قلدری 
و دیکتاتوری ای كه داشت 
محمدرضا را در كودكی از 
خانواده دور كرد. او توسط 
مربیان خشن فرانسوی و 
آلمانی در سوئیس بزرگ 
شد و مجموعه این وقایع 

در رفتار و آینده او اثر 
مخربی بر جای گذاشت. 
او بعدها كوشید كمبود 

محبت نهادینه شده 
در جسم و جان خود 

را ضمن معاشرت های 
افراطی با زنان گوناگون 

جبران نماید.«

 محمدرضا پهلوی 
و مادر

شاه و دلال محبت او عَلَم، 
در رابطه با اخلاق جنسی 

به این اعتقاد رسیده بودند 
كه مردان بزرگ احتیاج 
به یک سرگرمی دارند و 
مسئله جنسی بهترین 
سرگرمی است. علم در 
یکی از یادداشت هایش 
می نویسد: یک روز شاه 
و علم »درباره دوستان 

مؤنث، گپ« می زدند. شاه 
از پیر شدن معشوقه ها 

صحبت می كرد و افزود:»با 
وجود همه اینها اگر 

این سرگرمی ها را هم 
نداشتیم به كلی داغان 

می شدیم.« علم نیز كه در 
فساد جنسی دست كمی 

از شاه نداشت در تأیید 
شاه گفت: »همه مردانی 
كه مسئولیت های خطیر 

به عهده دارند نیاز به نوعی 
سرگرمی دارند و به عقیده 
من مصاحبت جنس لطیف 

تنها چاره كارساز است.«

گزارش سیا 
بعدها سیا در یکی از 

گزارش هایش درباره شاه 
متذكر شد كه »سلیقه او 
جنبه جهانی دارد و همه 
نژادها را دوست دارد.« 
شاید گزارش سازمان 

سیا زیاده روی باشد 
چرا كه هیچ گزارشی از 

اینکه شاه به دختران 
چینی یا آفریقایی علاقه 

داشته باشد نرسیده 
است و به  گفته ملکه 

مادر »محمدرضا در برابر 
دختران موطلایی تسلیم 

محض بود. یک بار كه در 
جوانی با هواپیمای آلمانی 

مسافرت می كرد عاشق 
میهمانداران موطلایی 

هواپیمایی لوفت هانزا شده 
بود... همین مسئله مدت ها 
موجب بدبختی محمدرضا 
شده بود و پول های زیادی 

را صرف میهمانداران 
لوفت هانزا می كرد و یک 
قسمت از دربار، مسئول 

دعوت و پذیرایی از 
میهمانداران بود.«

كودتای آمریکایی شاه
به رغم ادعاهای 

سلطنت طلبان، نقش 
آمریکا در كودتای 

ننگین ۲8مرداد چنان 
واضح بود كه مطبوعات 
غرب بارها به آن اذعان 

و اعتراف كرده بودند. 
به عنوان مثال، روزنامه 
 Saturday Evening

Post در 6نوامبر 
سال۱۹54می نویسد: 

»یکی دیگر از 
موفقیت های سازمان 

سیا كودتای نظامی سال 
۱۹5۳ایران است. با این 

كودتا، نخست وزیر ایران، 
دكتر مصدق، ساقط 

شد و محمدرضا شاه، 
دوست آمریکا مجدداً به 
قدرت رسید.« روزنامه 

نیویورک تایمز نیز در 
۲۱می ۱۹6۱نوشت: »در 

ساقط كردن حکومت دكتر 
مصدق سیا نقش اصلی 
را بازی می كرد.« آندره 

تولی، مفسر آمریکایی، در 
سال۱۹74نیز نقل كرده: 

»احمقانه است كه بعضی ها 
نوشته اند مصدق را 

ایرانی ها برانداختند. این 
عملیات از اول تا آخر یک 

یورش آمریکایی بود! «
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وقایع نگاری

امام خمینی ره
آقایان ایران هم حرف نمی زنند 
امام خمینــی)ره( روز 6مهــر 1356در 

اعتراض به جشــن هنر شــیراز، در 
مسجد شیخ انصاری نجف سخنرانی 
کردند: »نمی دانید کــه اخیرا چه 
فحشایی در ایران شروع شده است. 
گفتنی نیست. در شیراز شروع شده 

و در تهران می گویند بناســت که عمل 
شــود. آقایان ایران هم حرف نمی زنند. من نمی دانم چرا حرف 
نمی زنند. این همه فحشا دارد می شود و این دیگر آخری است 
یا نمی دانم آخرتر هم دارد. در بین تمــام مردم و جمعیت هم 
صحبت از فحشا و گرایش به اعمال جنسی هست. اگر ملت همه 
با هم به مطلبی اعتراض کنند و احکام اسلام را بایستند و بگویند، 

امکان ندارد که همچون قضایی واقع شود.« 

آیت الله بهاءالدین محلاتی
خدا لعنت کند برپاکنندگان جشن را

ترویج آشــکار فرهنگ غربی و آمریکایی 
در نمایش ها و برنامه های جشن هنر 

شیراز که توسط رژیم پهلوی برگزار 
می شد، هدفی جز به ابتذال کشیدن 
فرهنگ ایرانی نداشــت، به همین 
دلیل علما و روحانیون بســیاری به 

این وضع اعتــراض کردند که آیت الله 
بهاءالدین محلاتی ازجمله این افراد بود. آیت الله محلاتی پس 
از اقامه نماز جماعت در مسجد مولا در شیراز گفت: »خدا لعنت 
کند مسببین جشن هنر را. خداوند لعنت نماید برگزارکنندگان 
جشن هنر را. خدا لعنت کند شرکت کنندگان در جشن هنر را 
و ]مردم[ همه با صدای بلند آمین می گویند.« ســپس آیت الله 
محلاتی پیشنهاد کرد ائمه جماعات مســاجد دیگر هم پس از 
اقامه نماز جماعت به روشنگری پرداخته و به جریان جشن هنر 
که هدفی جز تخریب باورهای مذهبــی و فرهنگ غنی ایرانی 

ندارد اعتراض کنند.

آیت الله سیدعبدالحسین دستغیب 
شیراز رقاص خانه شده

واکنش آیت الله دســتغیب به ابتذال 
جشن هنر شــیراز از دیگر علما و 
روحانیــون شــدیدتر بــود. او در 
ســخنرانی های متعدد در مسجد 

جامع به برگزاری این جشن اعتراض 
کرد: »... یک چیزی شنیدم جشن خوک، 

عجیب اسمی هم دارد. آنها که به اینجا می روند نر و ماده با هم 
از خوک هم پست ترند،  ای لعنت بر آنها، مؤسس آن هم خوک 
اســت. لعنت بر آنها باد، تا کی این مملکت و ایــن جوان ها را 
می خواهید گمراه کنید و به دست اســتعمار بدهید و منحرف 
کنید. این اولیا چه کار می خواهند بکنند. شیراز اهل علم بوده 
حال کرده اندش رقاص خانه. نمی گذارند دهن ما بسته باشد.« 
مأموران امنیتی حکومت چنان از ســخنرانی های روشنگرانه 
آیت الله دستغیب وحشت داشتند که در بیرون شبستان مسجد 
جامع ضبط صوت ها را توقیف کردند و نوارهای آن را می گرفتند 

تا آن سخنرانی ها دردسری برای دولت به وجود نیاورد.

روزنامه اطلاعات
صحنه های کثیف و چندش آور 

روزنامــه اطلاعــات در 
شــماره دوم شــهریور 
1356خود با چاپ نامه 
یکی از خوانندگان خود 
به شــدت به جشن هنر 
شــیراز حمله کــرد و از 
آن با القابی چون شنیع، 

چندش آور و کثیف یاد کرد. در بخشی از این نامه آمده بود: »در 
فلسفه وجودی و تأیید موجودیت جشــن هنر شیراز که حالا 
11ساله شده است، حرفی ندارم، چرا که حرف این مقوله را به 
هنرشناسان باید سپرد. پس بی هیچ کلامی از آن درمی گذریم. اما 
درحالی که آرم جشن هنر اینجا و آنجا در شیراز به چشم می خورد 
و شهر حافظ و دخترکان سیاه چشم، پیوندگاه هنر جهان شده 
است، در قسمتی از پیاده روي خیابان فردوسی این شهر شاهد 
آمیزش کثیف جنسی چند هنرمند باید بود که به وسیله جوجه 
هنرمندان ایرانی، طرفداری می شوند و قداره کشی وطنی را اجیر 
کرده اند تا این زباله را به زور »دگنک« و »سوناپ« به خورد مردم 
بدهد! مردم ما، این قبیل حرکات شنیع و چندش آور را به عنوان 
هنر، نمی پذیرند. کمااینکه یاوه گویی های همان قداره کش را هم 
محکوم کردند و به مزبله فراموشی سپردند. مردم ما می خواهند 
بین خود و جشن هنر ارتباطی بیابند، به دنبال مسائلی در حرکات 
و رفتار و گفتار هنرمندان آن ســوی دیوارها و دریاها هستند تا 
خود را در آن جســت وجو کنند؛ همان فلسفه ای که به »جشن 
هنر« موجودیت بخشید و به آن شکل داد. اما بسیاری از آنچه 
در جشن هنر شیراز می گذرد، ازجمله نمایشنامه خوک، بچه، 
آتش و آربی آوانسیان، از فلسفه وجودی جشن دور افتاده اند. این 
چه تئاتری است که بچه ها از دیدنش شرم دارند و دست بر دیده 

می گذارند تا صحنه های کثیف آن را نبینند؟...«

روزنامه کیهان 
حمله به خبرنگاران در ملأعام

مطبوعــات در جریــان 
اجرای جشن، از یک سو 
نمی توانستند به سانسور 
تن در نهند و از سویی هم 
واقعا از ایــن بی اخلاقی 
ناراضی بودند و دســت 
به اعتــراض زدند. حتی 

میان آربی آوانسیان یکی از کارگردانان تئاتر ایرانی و خبرنگار 
روزنامه کیهان هم درگیری شد. آوانسیان که همیشه در جشن  
هنر حضور داشت، در اعتراض به انتقاد خبرنگار کیهان به تئاتر 
خوک، بچه، آتش به او حمله ور شد و بی احترامی کرد. پس از آن 
روزنامه کیهان نوشت: »آوانسیان برای نخستین بار یکشنبه شب 
در ملا عام به خانم خوارزمی توهین کرد و یک بطری نوشابه روی 
سر او ریخت. او دیروز در هتل کورش بار دیگر به خانم خوارزمی 
حمله برد و به گفته شــاهدان عینی می خواست او را خفه کند. 
علت حملات آوانســیان به خبرنگار کیهان این است که خانم 
خوارزمی از یک نمایش مجارســتانی به نام خوک، بچه، آتش  
انتقاد کرده است. آوانسیان عقیده دارد که نمایش مذکور یک اثر 

بزرگ هنری است و نباید مورد انتقاد قرار بگیرد.«

پشت صحنه جشن هنر شيراز
پرهزینه ترین پروژه استحاله هنری در تاریخ معاصر ایران

»...در دهمین جشن هنر شیراز که در سال1355برگزار گردید برنامه هایی ازجمله فیلم هزار و یک شب در سینما آریانا که روابط جنسی بین زنان و مردان را به نحو 
کاملا عریان نشان می داد، کشتی جنون در سرای مشیر شیراز، که طی آن زنی لخت روی صحنه ظاهر و توجه به تماشاگران را از سایر صحنه های نمایش سلب نمود به 
اجرا درآمد. در یازدهمین جشن هنر شیراز نیز ]1356[ برنامه »خوک، بچه، آتش« که ]در آن[ اعمال منافی عفت اجرا گردید، با عنایت به اینکه هدف اصلی از تشکیل 
اینگونه جشن ها که حفظ رسالت فرهنگ و هنر بود، درحالی که مفهوم هنر در اذهان جامعه عمومی ایران بالاتر و ارزشمندتر از برنامه های ارائه شده است، اینگونه 
استنباط می شود که ارائه این برنامه ها توسط کشورهای بیگانه تهاجمی است به ارزش های معنوی و اجتماعی ما که در پوشش هنر جلوه گر شده است. نمایش اینگونه برنامه ها، 
فرصت مناسبی را برای تحریکات عوامل مخالف و مخرب فراهم می کند.« این جملات چنان جشن هنر شیراز را آماج انتقاد قرار می دهد که گویی هم اکنون از زبان یک فرد مذهبی 
و انقلابی بیان می شود درحالی که این بخشی از گزارش تحلیلی ساواک در سال 1356با نگاه امنیتی و هراسناک از واکنش خشم آلود مردم است که غیرمستقیم به رویکرد وهم آلود 

و افراط گرای همسر شاه برای پیشبرد اهداف مدرنیزاسیون در جامعه سنتی و مذهبی می تازد.

توهم ورود به دره های تمدن بزرگ! 
برنامه جشن هنر شیراز به منظور نمایش دادن جامعه ای 
آزاد و گرفتن ژست روشنفکرانه  از سوی سران رژیم از سال 
13۴6 تا 1356 در اواخر تابستان در شیراز برپا و هدف آن، 
ایجاد نزدیکی فرهنگی بین ایران و کشورهای اروپایی اعلام 
می شد. ناگفته نماند که اجرای این قبیل برنامه ها اهداف 
دیگری هم داشــت و در پنهان، منافع مادی قابل توجهی 
را نصیب خاندان سلطنتی و وابســتگان می کرد. ارتشبد 
فردوست در خاطراتش می نویســد: »هزینه جشن های 
2500ساله و تاجگذاری و جشن هنر شیراز و غیره و غیره، 
که همه سلیقه فرح بود، اگر محاسبه شود ارقامی عجیب و 
غیرقابل تصور به دست می آید که از این میان درصد بالایی 
به جیب خانواده »دیبا« می رفــت. در دوران فرح، هزینه 
دربار چقدر بود؟ رقمی برای آن پیش بینی نمی کردند)رقم 
بودجه شــامل هزینه های پرداخت حقوق و تشــریفات 
معمولی بود(. بقیــه از کجا تأمین می شــد؟! باید عرض 
کنم که از چپاول بیت المال!« جشــن هنر شیراز، زیرنظر 
دفتر مخصوص فــرح و با مدیریت فــرخ غفاری به عنوان 
جنجالی ترین جریان فرهنگی و هنــری در تاریخ معاصر 
ایران برگزار می شد که یازدهمین سال آن، از نظر کثرت 
صحنه های اهانت آمیز به ارزش هــای اخلاقی ایرانیان، از 

جشن های پیشین وقیح تر شده بود. جشن سال1356با 
اجرای نمایش شگفت آور »خوک، بچه، آتش«، که شرح 
جزئیات وقیحانه آن قابل نشــر در فضای عمومی نیست، 
آن هم در ماه مبارک رمضان، سبب اعتراض شدید اقشار 

مختلف جامعه ایرانی شد.
 امام خمینی)ره( طی ســخنرانی ای در نجف، انتقادهای 
شــدید اللحنی را نه تنها متوجه رژیم کردند که سکوت 
روحانیــون در قبال اهانــت به دین را مردود دانســتند. 
همزمان تعداد معدودی از روحانیون مبارز ازجمله آیت الله 
دســتغیب و آیت الله بهاءالدین محلاتی در شیراز هم به 
صحنه های ضداخلاقی و منافی عفــت عمومی اعتراض 

کردند. 
در اکثر محافل رسمی و نیمه رسمی و مطبوعات انتقادات 
و اعتراضات قابل توجهی نیز بــروز کرد. روزنامه اطلاعات 
در شــماره دوم شــهریور1356خود با چاپ نامه یکی از 
خوانندگان خود به شــدت به جشن هنر شــیراز حمله 
کرد و از آن با القابی چون شــنیع، چنــدش آور و کثیف 
یاد کرد. انتقادها از دایره جامعه ایرانــی هم فراتر رفت و 
تعدادی از هنرمندان بنــام و روزنامه نگاران معتبر برخی 
نمایش ها و فضای عمومــی آن را فاقــد عناصر هنری و 

حتی مبتذل خواندند. آنتونی پارســونز، آخرین ســفیر 
انگلســتان در ایران قبل از انقــلاب، اعتراضات را به علت 
نوآوری هــا و نمایش هایی که با روحیات جامعه ســنتی 
و اســلامی ایران تطبیق نمی کرد، طبیعــی تلقی کرده 
و می نویســد: »موضوع به شیراز محدود نشــد و توفان 
اعتراضی که علیــه این نمایش برخاســت به مطبوعات 
و تلویزیون هم رســید.« گســتردگی این اعتراضات به 
حدی بود که باعث شد جشن هنر سال آتی تعطیل شود. 
توصیف جشن هنر شیراز از زبان ابوالحسن ابتهاج، رئیس 
وقت بانک ملی و ســازمان برنامه و بودجه در عصر پهلوی 
دوم، شاید دقیق ترین باشد: »جشــن هنر شیراز در واقع 
چیزی جز ارائه مبتذل ترین جوانب فرهنگ غرب و اجرای 
نمایش های مهمل و بی بند و بار و در مواردی قبیح توسط 
هنرپیشه های دست دوم خارجی، آن هم در ماه رمضان و 
اجرای موسیقی ناشــناخته، بی سر و ته و ناهنجار خارجی 
بر ســر قبر حافظ نبود. این برنامه و برنامه های نظیر آن 
مانند دایر کردن قمارخانه در جزیره کیش با سوءاستفاده 
از درآمدهای آستان قدس رضوی و... پله هایی بودند برای 
رسیدن به دره های تمدن بزرگ! تمدنی که شاه نوید آن را 

به مردم ایران داده بود.«

گزارش

چرا شیراز انتخاب شد؟
چرا فــرح پهلــوی شــهر شــیراز را برای 
برگزاری جشن انتخاب کرده بود؟ آنطور که 
پژوهشگران می گویند یکی از عوامل انتخاب 
شیراز این بود که این شــهر خاستگاه آیین 
بهایی گری بود و دربار می کوشــید شیراز را 
در جهان مطرح کند. هر ســال که از جشن 
هنر شیراز می گذشت، اهداف ضداسلامی آن 
آشکارتر می شد تا جایی که تصمیم گرفتند 
»برنامه اذان مغرب را از بلندگوی مسجد بازار 
شــیراز که قرار بود تئاتری در نزدیکی آن در 
داخل بازار اجرا شود قطع کنند تا صدای اذان 
مزاحم برنامه ای که یــک گروه خارجی اجرا 
می کردند، نشــود«. اوج ابتذال در دهمین و 
یازدهمین دوره جشــن های هنر شیراز در 
سال 1356- 1355بود. طبق گزارش ساواک 

اســتنباط عمومی مردم این بود که »غرض 
از ارائه این قبیل برنامه ها توســط کشورهای 
بیگانه شــرکت کننده، تهاجــم فرهنگی به 
داشته های ارزشــمند معنوی ما بوده که در 
پوشــش هنر جلوه گر می گردد.« اهدافی که 
گردانندگان جشن هنر دنبال می کردند، لزوما 
در جهت سیاستگذاری های دولت، به خصوص 
ساواک، نبود و برخی اوقات اجرای برنامه های 
مورد نظر فرح، انتقاد ساواک را بر می انگیخت. 
بنابراین، ســاواک، برای حفظ ثبات جامعه و 
تداوم سلطنت، تلاش می کرد که با استفاده 
از اهرم سانســور اجازه طرح انتقــادات را به 
هنرمندان و منتقــدان ندهد. هر چند فرح با 
دیدگاه ســاواک موافق نبود و کار خودش را 

انجام می داد.

هزینه های سرسام آور
جشــن هنر شــیراز را مجموعه ای هدایت 
می کرد که در رأس آن فرح پهلــوی بود. او 
به منظور گسترش دیدگاه فرهنگی خود که 
تلفیقی از هنر مدرن غربی و برخی نمادهای 
سنتی ایرانی بود، ادارات و دفاتر مخصوصی 
بــه راه انداخته بــود و حــدود 600کارمند 
را برای اجــرای طرح های مــورد نظرش به 
خدمت گرفته بود. برپایی جشــنواره ها یکی 
از برنامه های فرح بــرای تحقق دیدگاه های 
فرهنگی و هنری اش بود. ســازمان جشــن 
هنر شیراز نیز با ریاســت عالیه شخص او در 
ســال13۴6با 31 عضو هیأت امنا و 5عضو 
هیأت مدیره و کمیته های تئاتر، موســیقی، 
سینما، و نمایشگاه ها و دفاتر طرح های فنی، 
مالی، پذیرایی و روابط عمومی تأسیس شد. 
صرف هزینه های فراوان برای برگزاری جشن 
هنر در شــرایطی صــورت می گرفت که در 
اواخر حکومت پهلوی دوم، شهر شیراز دارای 
محله ها و مناطق فقیرنشینی بود که چندان 
توسعه و پیشرفت نداشــتند و ساکنان آن با 

کمبودهای فراوانی مواجــه بودند. چنانچه 
در همین زمینه علمای شیراز به دولت وقت، 
آموزگار، تذکراتی را دادند. ارتشــبد حسین 
فردوســت در خاطراتش درباره این جشــن 
نوشته اســت: »مســلما فرح و همه فامیل 
دور و نزدیک او و همه افــرادی که به عنوان 
دوســت به او نزدیک بودند و همه افرادی که 
در اطراف او شــاغل بودند پول های گزافی به 
بانک های خارج انتقــال داده اند. از این ارقام 
اطلاعی نــدارم، ولی فردی که حاضر اســت 
میلیاردها تومان هزینه جشــن 2500ساله 
کند، آماده است 10برابر آن را به حساب های 
خارجی خود واریز نماید و ایــن رقم باید به 
ده ها میلیارد تومان برسد. آنچه هزینه خود 
او نمی شــد، فامیل و دوســتان او از سازمان 
برنامه در مقاطعه ها می گرفتند. اصفیا، رئیس 
سازمان برنامه، تمام مقاطعه ها را به خانواده 
فرح اختصاص داده بود و پس از او که مجیدی 
رئیس سازمان برنامه شد، همین رویه ادامه 

یافت.«

ضیافت      مبتذل
مرور مهم ترین اتفاقات جشن هنر شیراز

1346
بیستم شهریورماه سال 1346بود که نخستین جشن هنر شیراز با حضور فرح پهلوی 
کارش را آغاز کرد. در این جشن که 10روز ادامه داشــت، موسیقی سنتی ایرانی و 
کشورهای مشرق زمین و موسیقی کلاسیک غربی اجرا شد. »ولایت خان« از کشور 
هند و ارکستر دومن موزیکال فرانسه به رهبری »ژیلبر آمی« از هنرمندان و گروه های 

خارجی شرکت کننده در این جشن بودند.

1348
خودشان سومین سال از برگزاری جشن هنر را که سال پیام صوت ها گذاشته و 
معتقد بودند این جشن بیش از پیش بر پایه صوت و آوا بوده است. سوژه جشن 
هم سازهای ضربی جهان بود و سازهایی چون تنبک، مردنگان )ساز هندی( 

و گاملان )سازی از بالی اندونزی( نواخته شد.

1349
جشن هنر شیراز در چهارمین سالش به نمایش بیش از گذشته تکیه کرد. در این جشن 
تئاتر »ویس و رامین« روی صحنه رفت که با جنجال بسیاری همراه شد. گروهی که از 

آمریکا آمده بودند هم نمایش فاجعه باری را در کنار قلعه شیراز اجرا کردند.

1350
جشن هنر سال 1350با نگاهی به گذشته و گزیده ای از تم های پیشین اجرا شد. در 
این جشن تلاش شد تا مکان اجرای نمایش از فرم کلاسیک آن بیرون آورده شود. 

1347
دومین جشن هنر شیراز در بیست و یکم شهریور 134۷ به دلیل زلزله جنوب خراسان 
بدون تشریفات و یک روز دیرتر آغاز شد. در این جشــن از هنرمندان و منتقدان 
بسیاری از سراسر جهان دعوت شده بود. یانیس گزناکیس، ارکستر مجلسی تولوز به 
رهبری »اوریا کمب«، سولیست های کر رادیو و تلویزیون فرانسه به رهبری »مارسل 
کورو«، »کریستیان فراس« و »پیر باریزه«، ارکستر مجلسی تلویزیون ملی ایران و 

»بسم الله خان« نوازنده شهنای از هند در این جشن حضور داشتند.
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وقایع نگاری

عشق ممنوع در نمایش »ویس و رامین«
نمایش هایی که در جشن هنر شیراز اجرا می شد ضد اخلاقی 
و ملی بود که جنجال آفرین می شــد یا پوشش نامناسب 
بازیگرانش اعتراضات زیادی به همراه داشت اما به جز این 
موارد، نمایش هایی هم بودند که از شــدت آوانگاردیسم 
ســازندگان موجی از اعتراض طیف های مختلف را ایجاد 
می کرد. یکی از این نمایش ها که در دوره چهارم جشــن 
هنر شیراز در سال1340اجرا شــد و جنجال های فراوان 
به همراه داشــت، نمایش »ویس و رامیــن« بود؛ تئاتری 
آوانگارد و همســو با فرهنــگ هنری غربی، بــا محتوای 
به شدت فمینیســتی که به دلیل ازخودبیگانگی فرهنگی 
سازندگان اثر، از منظر هنری هم فاقد ارزش بود. در شرح 
این تئاتر نوشته اند: »جشــن هنر با نمایش ویس و رامین 
بازسازی شده توســط مهین جهانبگلو از روی اثر منظوم 
فخرالدین اســعد گرگانی آغاز شد. ویس و رامین حکایت 
یک عشق ممنوع اســت. حکایت دلبستگی ویس به برادر 
شوهر خود رامین... اما ویس در این حکایت، بیش از آنکه 
یک زن خیانتکار عاشق پیشه باشد، نمایشگر کاراکتر یک 

زن سنت شکن و گریزان از همه قراردادهاست.«

هندی ها شاهنامه را خفیف کردند
جنجال   آثار و نمایش های جشن هنر شیراز تنها به محتوای 
ضدملی و ضد اخلاقی آثار محدود نمی شد. در این جشن، 
نه تنها موضوعات مذهبی و عرفی مورد توجه ســازندگان 
نبود، بلکــه حتی گاهی مســائل ملی هم فــدای ترویج 
افسارگسیخته فرهنگ و آداب و رسوم غربی می شد. نمایش 
رستم و سهراب یکی از نمایش ها بود که در سال1351اجرا 
و از تلویزیون هم پخش شــد و خشــم و نفرت طیف های 
مختلف جامعه را در پی داشــت. ظاهرا قرار بود این تئاتر 
یک حماسه ایرانی را بازسازی کند اما در عوض هنرمندان 
هندی اش از پس کار برنیامدند و نتیجه چیزی جز خشم و 
نفرت عمومی نبود. اعتراضات مردمی به این نمایش آنقدر 
زیاد بود که ساواک در گزارشی درباره واکنش های مردم به 
نمایش رستم و سهراب نوشت: »نمایش رستم و سهراب 
در جشن هنر شیراز به وسیله هنرمندان و همچنین پخش 
آن از تلویزیون موجب خشم و نفرت عمومی و تمام طبقات 
مردم شده و در هر محفل و مجلس که از این موضوع بحث 
می شــد اکثرا اظهار می کردند که منظور از برگزاری این 
جشن، محو تعصبات ملی و کشتن غرور و ملیت ایران است 
که مردم به سنن غرب و اروپا عادت کنند... غالبا می گویند 
که هندی       ها قصد خفیف کردن شــاهنامه را داشــته اند 
و بزرگ ترین ســنن و حماســه ایران را به صورت )پهلوان 

کچلک( و عروسک بازی درآورده اند.«

نمایش »زارتان برادر تارزان«
نمایش زارتان برادر تارزان که در ســال 1350اجرا شد، 
یکی از آن نمایش هایی بود که نه تنها نمی توانســت هیچ 
رهاوردی برای مخاطب داشــته باشــد، بلکه صحنه های 
خارج از عرف و بی اخلاقی های آشکار آن، شخصیت زن و 
خانواده  جامعه ایرانی را هدف گرفته بود؛ نمایشی پرمدعا 
که ظاهرا می خواست جهان و انسان مدرن را تحلیل کند اما 
در عوض چیزی جز نمایشی بی سر و ته با بیانی وقیح نبود. 
»آندری ساواری« کارگردان این نمایش با این توجیه که 
هنرمند باید آزاد باشد درباره صحنه هایی چون پرت کردن 
بالش بر سر مردم، نشستن هنرپیشه های نیمه لخت در کنار 
تماشاچی، خوردن و تف کردن روی مردم و... به خبرنگار 
بی بی ســی گفت: »این جزو نمایش است و برای نزدیکی 
بیشتر بازیگر به مردم درنظر گرفته شده. خانمی که روی 
پای شما نشســت اگر دوست پسر نداشــت بازی گرم تر 
می شد!« در شب نمایش خانم بازیگر نمایش زارتان برادر 

تارزان روی زانوی خبرنگار بی بی سی نشسته بود.

برهنگی بازیگران در نمایش »ساعت ششم«
نمایش »ساعت ششم« هم یکی از آن نمایش های پرماجرا 
و جنجال آفرین جشنواره هنر شــیراز بود. میزان قبح این 
نمایش آنقدر زیاد بود که برای نخســتین بار در 11دوره 
جشن هنر شیراز، نمایش یک اثر هنری ایرانی برای افراد 
کمتر از 18سال ممنوع شــد. در این نمایش هم برهنگی 
بازیگران در برخی صحنه ها بود که صدای مردم را درآورد 
و زمینه ساز حواشی و اعتراضات بسیار به جشن هنر شیراز 
شــد. نکته عجیب این نمایش اما این بود که قرار بود این 
نمایش یک اثر آیینی باشد که از کتاب مقدس مسیحیان 

اقتباس می شود.

 ماجرای »خوک، بچه، آتش« و جنجال مردمی
اجــرای نمایش جنجالی مجارســتانی »خــوک، بچه، 
آتش« در دوره یازدهم جشنواره، خشم مراجع مذهبی 
را برانگیخت و باعث تظاهرات اعتراض آمیز علیه شاه و 
سیاست های فرهنگی و هنری مدرنیستی او شد. این 
نمایش در جریان جشن هنر شیراز سال135۶ توسط 
گروه تئاتر اسکوات اجرا شــد. آنها بازیگران جوان و 
تبعیدی مجارســتانی بودند که نمایش را به صحنه 
بردند و نه تنها به پاشنه آشــیل این فستیوال تبدیل 
شد و غوغایی در جامعه مذهبی ایران به پا کرد بلکه 
بهانه بزرگی به دســت مراجع مذهبی مخالف شاه 
داد تا او را به خاطر ترویج »فحشــا و بی بندو باری« 
از نوع غربی در جامعه محکوم کنند. گروه اسکوات 
برای از بین بردن فاصله میان تماشــاگر و بازیگر، 
در پشت شیشه های ویترین یک مغازه خالی در 
خیابان فردوسی شــیراز قرار گرفتند، به طوری 
که رهگذران می توانستند اجرا را از نزدیک تماشا 
کنند.»خوک، بچه، آتش« داستان سربازانی بود 

که بعد از تولد مسیح، به دستور هرودیاس، برای از 
بین بردن مسیح، دست به قتل عام بی رحمانه اطفال 
می زنند. در این میان، یکی از زنان برای نجات پسر 
کوچکش، لباس دخترانه تن او کرده و به لبش رژلب 
می مالد تا سربازان را فریب دهد. به دنبال آن یکی از 
سربازان زن را از پشت گرفته و به او تجاوز می کند. 
این نمایش از ۲۷ تا 4 شهریور در شیراز اجرا شد و 
قرار بود به مثابه اعتراض علیه استبداد و قدرت باشد 

اما به جنجالی بزرگ تبدیل شد.

اعتراض به فیلم »هزار و یک شب«
درونمایه ســینمای دهمین جشــن هنر شیراز 

نگاهی به شرق بود که بیشتر گرایش و طرز تلقی 
سینماگران شــرق و غرب را از شرق، به نماش 
گذاشــته بود. این فیلم ها شامل هزار و یک شب 
)پیرپائولو پازولینی(، رنگ انار)سرژ پاراجانف(، 
الهه )ســاتیا جیت رای(، پیروسمانی)جورج 
شــنگلایا(، آواز هنــد )مارگریــت دورا(، 
فرعون)یــرژی کاوالریچ(، مومیایی)شــادی 
عبدالســلام(، پســر ایران از مادرش بی خبر 
است )مرحوم فریدون رهنما(، چشمه )آربی 
آوانسیان(، باغ سنگی )پرویز کیمیاوی( و فیلم 
قایم باشک شبانی از شوجی ترایاما فیلمساز 
ژاپنی بــود. در این میان فیلــم »هزار و یک 
شب« در سینما آریانا به نمایش درآمد که 
روابط جنســی بین زنان و مردان را به نحو 
کاملا عریان نشــان مــی داد. این موضوع 
بازتاب های گسترده ای بین مردم داشت و 

زمینه اعتراض مردم را فراهم کرد.

آنتونی پارسونز، سفیر انگلیس
کارگردان در انگلیس جان سالم به در نمی برد

نمایش های مبتذل جشــن هنــر، به ویژه 
نمایــش »خــوک، بچه، آتــش« هم 
زمینه ساز اعتراض علما و مردم شد و 
هم  آش این نمایــش پوچ و بی محتوا 
آنقدر شور بود که حتی انتقاد آنتونی 
پارسونز، سفیر وقت انگلستان در ایران 

را به همراه داشــت. پارســونز در این باره 
نوشت: »در جشن هنر سال 135۶شیراز، از نظر کثرت صحنه های 
اهانت آمیز به ارزش های اخلاقی ایرانیان از جشن های پیشین فراتر 
رفته بود. به عنوان مثال برای اجرای صحنه هایــی از نمایش را که 
ترتیب داده بودند، یک باب مغازه در یکی از خیابان های پر رفت وآمد 
شیراز اجاره کرده و ظاهراً می خواستند، برنامه  خود را کاملًا طبیعی 
در کنار خیابان اجرا کنند، صحنه  نمایش نیمی از داخل مغازه و نیمی 
در پیاده رو مقابل اجرا می شــد. یکی از صحنه هایی که در پیاده رو 
اجرا می شد، تجاوز به عنف بود که به طور کامل و نه به طور نمایشی  
و وانمودسازی در مقابل چشم همه صورت می گرفت... من به خاطر 
اعتراضات به این نمایش، موضوع را با شــاه در میان گذاشتم و به او 
گفتم اگر چنین نمایشی به طور مثال در شهر منچستر انگلیس اجرا 
می شد، کارگردان و هنرپیشگان آن جان سالم به در نمی بردند، شاه 

مدتی خندید و چیزی نگفت.« 

ویلیام شوکراس، نویسنده انگلیسی
بازیگرها سر مرغ را با دندان می کندند!

از همان دوره های نخست برگزاری جشن 
هنر شــیراز، نوک پیکان اعتراض ها و 
انتقادات افــراد و گروه های مختلف 
به سوی آثار به نمایش درآمده در این 
جشن نشانه رفته بود. آنها می گفتند 

نمایش های مبتذل، پوچ و بی محتوای 
این جشن، نه تنها با باورهای مذهبی جامعه 

ایرانی در تضاد اســت، بلکه حتی در نقطه مقابل هنر های ســنتی 
که ریشــه در فرهنگ ایرانی دارد قرار می گیرد. »ویلیام شوکراس« 
نویســنده انگلیســی، یکی از همان افراد بود که در نقد جشن  هنر 
شیراز و نمایش ها و آثار آن آورده اســت: »ملکه )فرح دیبا( ریاست 
عالیه جشن هنر شیراز را نیز برعهده داشــت. در اواسط سال های 
۷0میلادي، جشن مزبور یکی از پرجنجال ترین رویدادهای فرهنگی 
کشور به شــمار می رفت. در میان نمایش های متعدد آن یک گروه 
برزیلی وجود داشت که اعضای آن حین نمایش سر مرغ های زنده را 
با دندان می کندند.« درحالی که برگزارکنندگان جشن هنر شیراز، 
در نهایت بی توجهی به هنرهای ســنتی ایرانی، این جشن را عرصه 
نمایش دنیای مدرن می دانستند و نســبت به ویژگی های عرفی و 

مذهبی جامعه بی تفاوت بودند.

جلال ستاری؛ محقق، اسطوره شناس
جشنواره ای که محکوم به شکست بود

جلال ســتاری، محقق، اسطوره شناس 
و اندیشــمند ایرانــی در کتــاب »در 
بی دولتی فرهنگ«، به نقل از مهرداد 
بهار می گوید:»من استنباطم راجع به 
جشنواره هنر شیراز این بود که هدف 

جشــنواره، در برگرفتن هر چه بیشتر 
مردم است. این جشنواره ها باید بتوانند توده 

مردم را به خود جلب کننــد. ولی، فکر می کنم این جشــنواره ها، 
متأسفانه، نمی توانند این هدف را برآورده کنند. علتش هم این است 
که مسائلی که در این جشنواره ها مطرح می شود، واقعاً مسائلی نیست 
که مردم با آنها آشــنایی نزدیک داشته باشند. شاید بتوان گفت که 
مردم به نحوی با آنها بیگانه اند. به این علت این جشنواره ها نمی توانند 
در توده مردم نفوذ کنند. بنابراین من فکر می کنم هدف اصلی ای که 
در این جشنواره ها هســت، محکوم به شکست است. درست به این 
علت که ما پایه های فرهنگی لازمش را در میان مردم از بین برده ایم و 
پایه های جدیدی هم که مناسب زندگی روزانه باشد، در مردم ایجاد 
نکرده ایم. بنابراین، این جشنواره ها محکوم به شکست اند. فرح مدعی 
ارائه و عرضه هنرهای اصیل و معاصر بود. ولی در همین جشنی که برپا 
می کرد، از هنرمندان غربی برای ترویج فرهنگ خودشان دعوت کرده 
بود. در یکی از برنامه های جشن هنر شیراز، نمایشی به اجرا درآمد که 

در آن به ارزش های دینی و اخلاقی ایرانیان اهانت شد.«

مجله فردوسی
مطبوعات منتقد دعوت نمی شوند 

در مجله فردوسی هم با اشــاره به انتقادات 
فراوانی که در ارتباط با جشــن هنر شــیراز 
وجود داشته، دســت اندرکاران برگزاری آن 
را مسئول اشــتباهات، اتلاف پول و وقت در 
جریان برگزاری جشن دانســتند که برای 
حفظ ظاهر از دعوت جراید منتقد به جشن 
هنر خودداری می کنند: »نویســندگانی که 

در گذشته بعضی از اشتباهات جشــن هنر را به مسئولان آن تذکر 
می دادند، غالبا موصوف و معروف به هوچی گری می شدند.  اشتباهاتی 
که مسئولین جشن هنر در گذشته مرتکب شده اند، ازجمله دعوت 
از پیتر بروک که یک اشــتباه بوده و پیتر بروک ارزش آن همه بذل و 
بخشش بی دریغ را نداشته است. بعید نیست همانطور که حالا آقایان 
از اشتباهات چند سال پیش خود سخن می گویند چند سال بعد هم 
از اشتباهات امروز خود شکوه و شکایت کنند، البته اعتراف به اشتباه 
بسیارخوب است و خوب تر آن است که آدمی حین انجام عمل به اشتباه 
خود پی  ببرد و کمترین ثمره این وقوف، احتراز و پرهیز از اتلاف پول و 
وقت و نیروست... فعلًا حضرات تصمیم گرفته اند که خودشان اشتباه 
کنند و خودشان هم به اشتباهشــان اعتراف کنند و به همین دلیل 
یکی دو سالی است که مطبوعاتی را که عادت به تصدیق و تحسین 
بی چون و چرا ندارند و ممکن است اشتباهات آنها را حین وقوع به آنها 
تذکر بدهند به جشن هنر نمی خوانند همین است که هست اگر تو 

نمی پسندی تغییر ده قضا را.«

رادیو صدای آزادی ایران
جشن هنر، ابزار رژیم وحشت و اختناق

 بخش فارسی رادیو صدای آزادی ایران، در گزارشی درباره هفتمین 
جشن هنر شیراز این مراســم را ابزار تبلیغاتی رژیم پهلوی در دوره 
اختناق و وحشت خوانده و آورده بود:» برگزاری هر ساله جشن هنر 
در شیراز و افتتاح آن از طرف فرح نیز یکی از وسایل تبلیغاتی است که 
رژیم از آن به نفع خود بهره برداری می کند. هنر نباید منعکس کننده 
و بیانگر خودســری ذهنی هنرمند باشد... هنرمند دلیر و حساس و 
متفکر ظلم و ستم، تضادها خفقان و وحشت آدمکشی و جنایات رژیم، 
عدم آزادی قلم، با وجود سانسور شدید ســازمان جهنمی سازمان 

امنیت، باز این مصایب را با تصویر هنری خود منعکس می نماید. «

از فرح تا وزیر نفت و عضو سازمان سیا
31 عضو هیأت امنای جشــن هنر شیراز چه 
کسانی بودند؟ براساس منابع تاریخی فهرست 
این افراد به عنوان اعضای هیأت امنای جشن 
هنر شیراز شامل مهرداد پهلبد، وزیر فرهنگ، 
اســدالله علم، وزیر دربار، هوشنگ انصاری، 
وزیر اطلاعات، مهندس اصفیا، مدیر سازمان 
برنامه، دکتر عالیخانی، وزیر اقتصاد، اردشیر 
زاهدی، وزیر امور خارجه، دکتر قاسم رضایی، 
معاون نخست وزیر و سرپرست جلب سیاحان، 

مهندس سیحون، رئیس دانشکده هنرهای زیبا، 
دکتر اقبال، رئیس هیــأت مدیره و مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت ایران، کاشــانی، رئیس 
انجمن فیلارمونیک، مهدی بوشهری، همسر 
اشرف، شهرام پهلوی نیا، پسر اشرف، حسین 
دهلوی، موســیقی دان، فؤاد روحانی، وزیر 
آب و برق، شجاع الدین شفا، معاون فرهنگی 
وزارت دربار، رضا قطبــی، مدیرعامل رادیو و 
تلویزیون، نصــرت الله معینیان، مهدی فروغ، 

فرخ غفاری، منیر وکیلــی، زاون هاکوپیان، 
فریدون هویدا، مصطفی آق اولی، فرمانده ارتش 
سوم و خانم خجسته کیاست. زمانی این موضوع 
شبهه انگیز شد که پروفسور پوپ، ایران شناس 
عضو سازمان سیا، به عضویت هیأت امنا درآمد. 
عضویت وزرا و مقامــات اقتصادی مانند وزیر 
اقتصاد، رئیس شــرکت نفت و رئیس برنامه و 
بودجه هم بسیار شبهه انگیز و علت اساسی آن 

تأمین مخارج و ریخت و پاش های آن بود.

مکث

1351
در جشن هنر ششم هم افراد و گروه های خارجی بسیاری حضور داشتند. در این سال 
اجرای نمایش رستم و سهراب توسط گروه کاتاکالی از هندوستان  به نمایش درآمد. 
تئاتری که قصد داشت یک حماسه ایرانی را  بازسازی کند اما هنرمندان هندی اش  از پس 
آن برنیامدند.  اجرای تئاتر در برخی مکان های خاص دیگر آنقدر فاجعه بود که موجب 
اعتراض و عصبانیت عموم مردم شد تا آنجا که ساواک در گزارشی نوشت :».... مردم اظهار 
می کردند برگزاری موسیقی در سرای مشیر و بالای کوه هفتنان که از مکان های متبرکه و 

موقوفه است لجبازی با متدینین و برخلاف رسم و اصول مذهب است... .«

1352
هر چه جشن هنر شیراز جلوتر می رفت، بر جنجال های آن افزوده می شد. اجرای تئاتر 
»ملوس ها و نسناس ها« در سال 1352این جنجال را تکمیل کرد. تخت جمشید، نقش 
رستم، آرامگاه حافظ، گنبد عضد، خانه های قدیمی، کاروانسراها و قهوه خانه های 
شیراز محل اجرای کنسرت ها و نمایش ها شد. ثریا صدر دانش و بهنام بهروز در گزارش 
»ملوس ها و نسناس ها« برای کیهان نوشتند: »چی بود؟ چی شد؟ یعنی چه؟ معرفی نامه 
نمایش »ملوس ها و نسناس ها« هم آشکارا می گوید هیچ کس داستان را نمی فهمد. با 
این حساب باید منتظر اجرایی بود که امکانات تازه ای را در صحنه کشف کرده باشد؟ 

منتظر تماشای یک شو به معنی کاباره ای آن که مشتریانی روشنفکر دارد... .«

1353
در روز افتتاحیه هشتمین سال برپایی جشن هنر شیراز، رقص نمایش نبرد با اهریمن 
در حضور فرح پهلوی و جمعی از مسئولان اجرا شد. این نمایش آنقدر جنجالی بود که 
»هویلیام شوکراس« نویسنده و روزنامه نگار انگلیسی، به انتقاد از این جشن پرداخت. 
کارگردان نمایشِ  ظاهرا آیینی»اعمال مقدس«، »ویکتور گارسیا« بود که چند سال 
پیش از آن هم با تئاتر»کلفَت ها« از ژان ژنه در جشن حضور داشت. نمایشنامه تئاتر 
اعمال مقدس اقتضا داشت که بازیگران به صورت برهنه در صحنه ظاهر شوند. این 
تئاتر یک بار به طور کامل در جشنواره اجرا شد. اما واکنش مخاطبان به گونه ای بود 

که مسئولان برگزاری نمایش باوجود اصرار فرح از اجراي دوباره آن منصرف شدند.

1354
در این سال گروه تئاتر نو در جشن هنر شیراز حضور داشتند و این برای برگزارکنندگان 
جشن افتخار بزرگی بود.البته شرایط برگزاری جشن ها به گونه ای بود که هر چه بیشتر 
مردم را از خود می راند. چنانچه برخی دست اندرکاران این جشن ها به این موضوع اشاره 
داشتند: »مردم چندان مشتاق نبودند آن هم به لحاظ عدم تناسخ فرهنگی با موضوعات 
و برنامه های اجراشده. اغلب مردم شیراز و بافت فرهنگی آن ، مذهبی - سنتی بودند و 
مردم شیراز در واقع در جشن شرکت نمی کنند و اکثر تماشاچیان هرساله به صورت 

مشخص و مداوم از تهران در زمان برگزاری جشن به شیراز می آیند.«

1356
یازدهمین و آخرین جشــن هنر با تأکیــد بر تئاتر در حالی برپا شــد که 
بی اخلاقی های این دوره به حدی بود که حتی اروپاییان هم از این وضع تعجب 
کردند. مسئولان جشن هنر، در واکنش به انتقادها و اعتراض های عمومی به 
سیاست های جشن هنر، می خواستند در برنامه های آینده آن تجدید نظر کرده 
و رویکرد هنری محافظه کارانه تری را در نمایش برهنگی و تئاترهای جسورانه 
و آوانگارد در پیش بگیرند، باز هم بی فایده بود چرا که انقلاب از راه رسید و 
دیگر آینده ای برای جشن هنر و فعالیت هایی از این دست باقی نگذاشت و 

بساط آن را برای همیشه ریشه کن کرد.

1355
اوج ابتذال جشن هنر شیراز در سال 1355 )دهمین دوره   جشن( و سال 1356 
 )یازدهمین دوره جشن( صورت گرفت. در سال 1355 برنامه هایي از جمله فیلم
» هزار و یک شب« در سینما آریانا که روابط جنسي بین زنان و مردان را به نحو 
کاملا عریان نشان مي داد، »کشتي جنون« در سراي مشیر که طي آن زني کاملا 
لخت روي صحنه ظاهر و توجه تماشاگران را از سایر صحنه هاي نمایش سلب و به 
خود معطوف کرده بود و برنامه   دیگري در باغ جهان نما که ظاهرا آن  هم پیرامون 

مسائل جنسي دور مي زد، در این سال نشان داده شد.
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ساواک چادر از سر آنها کشید
روایت رضوانه دباغ دختر مرضیه دباغ حدیدچی از زندان های مخوف ستمشاهی

به گواه تاریخروایت

روایت

آیازندانیانسیاسیدردورهپهلویشکنجهمیشدند؟

حقوقبشردردولتمحمدرضاشاه
یکیازروشهایضدانسانیخاندانپهلویبرایسرکوب
منتقدان،شــکنجهمخالفانبود.درحکومتپهلویپسر،
2نهادمخوفساواکوکمیتهمشترکضدخرابکاری،وظیفه
شکنجهمخالفانحکومترابهعهدهداشتند.اینشکنجهها
درحدیبودندکهکسانیچونسایروسونس،وزیرخارجه
آمریکادردولتکارترنیزدرکتابخاطراتخود،بهروشهای
غیرانسانیدررفتارساواکبازندانیانومحکوماناذعانکرده
وآنرایکیازدلایلگسترشنارضایتیعمومیوگرایش

مردمبهسویتحرکاتانقلابیخواندهاست.

آپولو؛نام یکی از دستگاه های شکنجه رژیم است که می توان آن 
را از ابداعات آنها نیز دانست. این دستگاه شامل یک صندلی فلزی، 
گیره و کلاهخود است؛ زندانی را روی صندلی می خواباندند و دست 
و پای او را با گیره های ثابت نگه می داشتند. بعد از آن کلاهخود فلزی 
را که از سقف آویزان بود، روی سر زندانی پایین می کشیدند و سپس 
با کابل کف پاهای او را می زدند. علاوه بر این، شکنجه گر با سوزاندن 
بدن زندانی توسط فندک و سیگار، کشیدن ناخن ها با انبردست  

یا فروکردن سوزن زیر ناخن ها و... او را مورد شکنجه قرار می داد.

حبسکردندرزندانهایتاریــکوکثیف؛حبس زندانیان 
سیاسی توسط رژیم نیز به بدترین شــکل خود انجام می گرفت، 
زیرا زندان های رژیم علاوه بر آنکه فاقد روشــنایی مناسب و نیز 
هوای پــاک بودند، از حداقــل امکانات بهداشــتی و درمانی نیز 
 بی بهره بوده و همین موضوع، زندانیان را مستعد ابتلا به بسیاری از

بیماری ها می کرد.

تهدیدخانوادهویابستگانزندانیوهتکحرمتبهآنان؛
تهدید خانواده زندانیان از دیگر روش های شــکنجه ساواک 
و کمیته مشــترک به شــمار می رفت. در این روش، زمانی 
که زندانی اطلاعات لازم را در اختیــار بازجو ها قرار نمی داد 
و یا مطابق خواسته های آنان عمل نمی کرد، بازجو با تهدید 
خانواده زندانی، او را مجبور به تبعیت از اهداف خود می کرد؛ 
بدین معنا که با حاضر کردن نزدیکان زندانی و هتک حرمت 
و یا حتی تجاوز به آنها، زندانی را مورد آزار و اذیت روحی قرار 
می داد.  در نتیجه اینکه، شکنجه افرادی که به دلیل فعالیت 
علیه رژیم دستگیر شــده بودند، یکی از شــیوه های اصلی 
ساواک و کمیته ضد خرابکاری جهت سرکوب فعالیت و نیز 
اقرار گرفتن اجباری و دروغین از آنها بود. این شــکنجه ها 
گاهی چنان سخت و سنگین بود که باعث آسیب دائمی و یا 

شهادت زندانی می شد. 
در واقع محمدرضا شاه با تأســیس این نهادها و نیز اعمال 
بدترین شکنجه ها، به اشتباه فکر می کرد که می تواند باعث 
سکوت مردم و بقای رژیم خود شود اما برخلاف تصورات او، 
مردم نه تنها سکوت نکردند بلکه در مبارزات خود مصمم تر 

شدند و تا پیروزی انقلاب به مبارزات خود ادامه دادند.

شلاقهاییباکابلبرق
منظر خیــر حبیب اللهی، یکی از زنان 
پراستقامت و بانویی مبارز پیش و پس از 
انقلاب اسلامی ایران و از معلمان مدرسه 
رفاه بود که در سال 1352دستگیر شد و 
به زندان افتــاد. او در خاطراتش می گویــد: »انعکاس صدا 
به گونه ای بود که وقتی کســی را شــلاق می زدند، به نظر 
می رســید ده ها نفر در حال کتک خوردن فریاد می زنند. در 
زندان کمیته چشم را می بســتند و اگر کسی موفق می شد 
به گونه ای قســمت های دیگر را ببیند توســط بازجو تنبیه 
می شد... بعضی مواقع بازجویی ها به طور تیمی برگزار می شد، 
مثلا چند نفر در یک اتاق جمع می شــدند و یکــی از آنها 
می گفت: می زنم. آن یکی می گفت: نه حق نداری بزنی، این 
خواهر منه. آن دیگری هم می گفت: آره بابا خودش حرفاشو 
می زنه. در حقیقت در یک اتاق نیمه تاریک، دور تا دور زندانی 
را می گرفتند تا در دل او ایجاد ترس کنند. بازجوهای ساواک 
شلاق هایی را از کابل های برق در دست داشتند که انتهای آن 
باز بود و ســیم های بیرون آمده آن افشــان بــود و هنگام 
شلاق زدن، نوک فلزی شلاق به رو و کنار پا اصابت می کرد و 

زخم های عمیقی بر جای می گذاشت.«

زندانيکهبویتعفنمیداد
طاهره سجادی، زن پراستقامتی است که 
به عنوان یکی از نیروهای مبارز مسلمان در 
کنار همسرش مهدی غیوران فعالیت ها و 
مبارزات سیاسی خود را از دهه50 آغاز کرد. 
او بارها برای اعتراف گرفتن درباره مبارزات همسرش شکنجه شد. 
خودش می گوید: »یک بار به شدت مرا شکنجه کردند تا اخباری را 
در مورد افرادی از دهانم بیرون بکشند. من می دانستم که همسرم 
آقای غیوران هم به شــدت تحت شکنجه هستند و بسیار نگران 
سلامتی ایشان بودم. وقتی از آرش، شکنجه گر وحشی، شنیدم که 
گفت هرچه آقای غیوران را کتک زده و شکنجه کرده اند، اعتراف 
نکرده، چنان روحیه گرفتم که از آن لحظه به بعد نه شکنجه ای 
توانست آزارم بدهد و نه ذره ای ترس داشتم. آنجا آدم ها را به قدری 
شکنجه می کردند که وقتی خبر شهادتشان را می شنیدی، از اینکه 
دیگر درد نمی کشند خوشحال می شدی. زندان کاملا بوی تعفن 
می داد. مرا هم با کابل یا شلاق می زدند یا با موم مذاب می سوزاندند 
یا موهایم را می کندند. یک شــب که در اتاق حسینی شکنجه 
می شــدم، صدای ضجه های دلخراش دختری را در ساختمان 
کمیته مشترک شنیدم. بازجوهای دیگر آمدند و برای حسینی 
تعریف کردند که منوچهری دختری را با چادرشب کفن پیچ کرده، 

سر و ته پارچه را بسته و با کابل کتک می زند.«

شوکالکتریکیدرزندانکمیتهمشترکضدخرابکاریتنهایکیازشکنجههایزجرآور

شهرهکیانوشرادگزارش
روزنامه نگار

ودردناکبربدننحیف»رضوانهدباغ«14سالهبود؛شکنجههاآنقدرسختبودکهعوارض
آنتاسالهادرجسمورواناوباقیماند.اورابهجرماینکهفقطچنداعلامیهامامخمینی)ره(
رانوشتهبودبهکمیتهمشترکضدخرابکاریبردندودرمقابلچشمانمادرشمرضیهدباغ)حدیدچی(کهازمبارزانشجاعوانقلابیبود،به

نحوبسیاربدیشکنجهکردند.همراهبارضوانهدباغ،روایتهاییازشکنجههایساواکدرکمیتهمشترکخرابکاریرامرورمیکنیم.

شکنجهدختربرایاعترافگرفتنازمادر
من در همان سن نوجوانی پیام  های حضرت امام)ره( را که از رادیو عراق 
پخش می شد روی کاغذ می نوشتم. با کاربن، از آنها کپی می گرفتم و 
به صورت مخفیانه در مدرسه توزیع می کردم. زمانی که ساواک برای 
تفتیش به خانه ما آمد، دست نوشته هایی از اعلامیه های امام خمینی )ره( 
در منزل مان پیدا کرد. آنها را نوشــته بودم تا در مدرســه توزیع کنم. 
مأموران دســتخط من را شناســایی کردند. در آن زمان مادر به دلیل 
جراحت های بدنی در اثر شــکنجه در بیمارستان و تحت نظر ساواک 
بود. وقتی من را دستگیر کردند، مادر هم به زندان برگردانده شده بود و 
ساواک می خواست از طریق شکنجه دادن من، مادر را مجبور به اعتراف 

کند تا اسامی دیگر نیروهای انقلابی را به ساواک لو بدهد.

حیلهکثیف
مادر انواع شکنجه های جســمی را تحمل کرده بود، از خاموش کردن 
سیگار روی بدنش گرفته تا نشــاندن روی صندلی برقی، کلاه مسی 
و... آنقدر شــکنجه شــده بود که زخم های بدنش عفونت پیدا کرده 
بود اما شــنیدن فریادهای من زیر شکنجه ســاواک، برای او سخت و 
غیرقابل تحمل بود. در خاطرات مادر هم می شنویم که از این کار ساواک 
به عنوان »حیله کثیف« یاد می کند. شب تا صبح شکنجه  شدم و صدای 
ضجه های من به گوش مادر می رسید. آنقدر برای مادر سخت بود که به 
التماس کردن افتاد. به در و دیوار می کوبیده و می گفته: »رضوانه کاری 

نکرده، بیایید من را شکنجه کنید.« 

مادرمتوانایستادننداشت
ساواک می خواســت مادرم را به حرف بیاورد که البته موفق نشد. بعد 
از شکنجه های فراوان، من را به بیمارستان بردند. حدود 10یا 12روز 
بعد به زندان قصر منتقل کردند و آنجا بود که مادرم را در سلول دیدم و 
متوجه شدم که در اثر شکنجه های فراوان توان ایستادن ندارد. ساواک 
از هر راهی برای شکنجه جسمی و روحی مادر استفاده می کرد اما او زنی 
بسیار قوی و مقاوم بود. آنجا خیلی آرام از من دلجویی می کرد و نوازشم 

می کرد و به طوری که صدای ما شنیده نشود با من صحبت می کرد.

دعادرحقزندانبانها
وقتی مرا با جسم نیمه جان به ســلول مادر می آورند، یکی از سربازها 
چند حبه قند و خوشه کوچکی انگور را به داخل پرت می کند و به مادرم 
می گوید: »خانم، اینها را به دخترت بده خیلی رنگ پریده شده و پاهایش 

روی زمین کشیده می شود. شاید کمی به دردش بخورد.« مادر به آن 
سرباز می گوید:» برایت دعا می کنم.« او هم پاسخ می دهد که اگر بلدی 

دعا کنی برای خودت دعا کن که از اینجا نجات پیدا کنی! 

رهاکردنموشدرسلولزندانیان
یکی از کارهای کثیف آنها رها کردن چند موش در سلول ما بود. من در 
آن شرایط شکنجه شدید و بعد از آن چیز  زیادی به یاد نداشتم. مادرم در 
کتاب خاطراتش نقل می کند که »دخترم )رضوانه( می ترسید و وحشت 
می کرد و خودش را به من می چسباند و می گریست. تا صبح موش ها در 
وسط سلول جولان می دادند و از در و دیوار بالا و پایین می رفتند. در آن 
شرایط و اوضاع، بایستی به دخترم دلداری می دادم ولی به دلیل ترس 
از میکروفن های کار گذاشته شده و شنیدن حرف هایمان، پتو را به سر 
می کشیدیم و به بهانه خوابیدن، در همان وضعیت خیلی آهسته و آرام 

برایش صحبت می کردم.«

مادرودخترپتویی
مادرم در کتــاب خاطراتش مبــارزات و روزهای زنــدان را روایت 
کرده است. یکی از خاطرات، مربوط به حجاب گرفتن من و مادرم 

در زندان اســت: »مأموران به بهانه جلوگیری از خودکشی و 
حلق آویز شدن، چادر از سرمان گرفتند. برایم خیلی 

روشن بود که انگیزه و هدف واقعی آنها از این کار، 
دریدن حجاب ـ نماد زن مومن و مسلمان ـ 

و شکستن روحیه ما بود، از این رو ما نیز 
از پتوهای سربازی که در اختیارمان 

بود برای پوشش و به جای چادر 
اســتفاده می کردیم. عمل 

ما در آن تابســتان گرم 
برای مأمــوران خیلی 
تعجب آور بود، آنها 
به استهزا و مسخره 
مــا را »مــادر 
پتویــی! دختر 
پتویی!« صدا 

می کردند.« 

بانوی مبارز؛ نخستین فرمانده سپاه غرب
مقاممعظمرهبریدربارهمرضیهحدیدچیفرمودند:»مازنمثلخواهر
دباغمیخواهیم،منلذتمیبردمآنزمانیکهایشــاندرفرماندهی
سپاههمدانبودند،مانندشــیرمیغریدومردهارافرماندهیمیکرد.«
مرضیهحدیدچی)دباغ(،بانویمبارزانقلاب،ازسال1۳4۰بهجمعمبارزان
بارژیمشاهپیوستوباتوزیعاعلامیههایامام)ره(واردمبارزاتسیاسیشد.
بهدلیلاعتقاداتراسخیکهریشهدراسلامداشتساواکباشکنجههای
وحشتناکنتوانستاینبانویشجاعراازهدفیکهداشتدورکند.بانو
دباغ،ســال1۳۵۳پسازآزادیموقتاززندانبرایدرمانجراحتهای
ناشیازشکنجه،توسطنیروهایانقلابیازکشورخارجشدولیدستاز
مبارزاتخودنکشید.اودرپایگاههاینظامیدرمرزلبنان
وســوریهآموزشهایرزمیوچریکیدیدوپس
ازآنبهآموزشنظامیمبارزانعلیهپهلوی
پرداخت.اوپسازهجرتامام)ره(بهپاریس
درسال1۳۵۷بهایشانپیوستوازجمله
محافظانشخصیامام)ره(وخانواده
امام)ره(شد.خواهرطاهره،عنوانیبود
کهتوسطامام)ره(بهاینبانویمبارز
خطابمیشــد.بانوحدیدچی
پــسازانقــلابنمایندگی
مجلسشــورایاسلامیرا
نیزتجربهکردومدتینیز
مسئولیتبسیجخواهران
کلکشــوررابرعهده
داشت.همچنینیکیاز
اعضایهیأت۳نفرهای
بودکــهمأمــوربه
ابلاغپیــامتاریخی
امامخمینــی)ره(
بهگـورباچــــف
بــود.مرضیــه
حدیدچی)دباغ(،
2۷آبــان1۳۹۵
در۷۷ســالگی

درگذشت.
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